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         LECÞIA DE TOLERANÞÃ

De o bunã bucatã de vreme urmãresc în presa româneascã,
mãrturii despre starea românilor din judeþele Harghita ºi
Covasna, despre îngrijorãrile lor ºi sentimentul cã  au fost de
mult uitaþi de cãtre guvernanþii noºtri, prea preocupaþi „Sã
trãiascã ei bine!” în primul rând... ªi simt cã trebuie sã fiu alãturi
de ei, ºi sã-i cred cu adevãrat cã le e greu într-o majoritate
agresivã sã se descurce, ei, minoritatea fãrã cuvânt, chiar dacã
trãiesc tocmai în inima României, chiar dacã vorbesc limba
oficialã a acestei þãri. Mãrturisirile calvarului lor, date (de teamã)
sub zodia anonimatului, spun de fapt cã le este dor de România,
iar noi întoarcem capul ºi privim la circul politic de la Bucureºti,
ca ºi când n-am auzi, n-am vedea nimic...

Îmi vin în minte zilele petrecute între românii din Ungaria...
Acelaºi tãvãlug care le-a nivelat într-atât fiinþa de români încât
mai cã nu ne-am putut înþelege în acelaºi grai. ªi ce mai puteam
sã zic eu când, la insistenþele mele, un grup de elevi de la liceul
„Mihai Viteazul” din Gyula mi-au dat un rãspuns dezarmant de
sincer: „Ce nevoie avem noi de limba românã? Noi sã ºtim
maghiara pentru cã trãim în Ungaria, ºi apoi sã învãþãm cât mai
multe limbi cu care sã ne descurcãm în Uniunea Europeanã!”
Ei da, iatã cum se cuceresc redutele! Încetul cu încetul! Dar
sigur.

Nu ºtiu dacã voi trãi sã aud vreodatã cã aceia dintre

      CAPITOLUL I  –  ANUL 2006
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maghiarii din România care nu vorbesc româneºte, vor ajunge
sã spunã: „Noi sã ºtim ºi româneºte, pentru cã trãim în
România!” Ar fi obligaþia cea mai normalã ºi fireascã pe care o
persoanã de cetãþenie românã o are faþã de þara în care s-a nãscut
ºi i-a dat aceastã cetãþenie, ba mai mult, îi dã pâinea cea de toate
zilele.

Spun  aceste lucruri pentru cã eu mi-am petrecut copilãria
într-un orãºel din sudul Banatului, pe nume Steierdorf, într-un
cartier numit Sommerfische, loc în care majoritari erau germanii,
iar minoritari erau românii. Am învãþat într-o ºcoalã româno-
germanã, prietena mea cea mai bunã se numea Isolde ºi toate
acestea la un loc mi-au fost ca o lecþie de toleranþã pentru cei
din jurul meu. Elevii de la clasele române ºi de la clasele ger-
mane ne jucam împreunã în pauze, aveam activitãþi comune,
participam cu toatã comunitatea la sãrbãtorile lor, la sãrbãtorile
noastre, îmbrãcam costumul tirolez ºi dansam la Kirvait-urile
lor, precum ºi ei îmbrãcau costumul popular românesc ºi se
distrau de minune la Nedeile noastre. Dar niciodatã n-am auzit
vorbindu-se cu urã despre unul sau altul, din motive etnice. Nu
eram învãþaþi cu ura unul împotriva altuia, de vreme ce noi legam
prietenii în ºcoalã ºi acasã, iar dascãlii noºtri ne-au educat în
respect unii pentru alþii, cãci dupã cum ne spuneau, nu era nici
o diferenþã între noi. Ei vorbeau germana la clasã ºi acasã, dar
în pauze ºi în comunicarea cu noi, foloseau o frumoasã limbã
românã, cãci aºa am pomenit ºi unii ºi alþii de când ne-am nãscut.
ªi de atunci în sufletul meu s-a cuibãrit un respect ºi o dragoste
pentru germani, pentru tot restul vieþii mele. Oriunde m-aº afla,
când îi întâlnesc simt cã am ceva comun cu ei. Lucrul acesta
este posibil datoritã educaþiei care mi s-a dat din copilãrie, când
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am vãzut cã nimeni nu mã obligã sã învãþ germana ca sã mã pot
înþelege cu majoritatea din jurul meu, chiar dacã locuiam
într-un orãºel numit Steierdorf, din marginea de sud-vest a
României.

Iatã de ce nu mi se pare firesc, ca atâta vreme cât ai
cetãþenia românã ºi ceri mereu drepturi acestei þãri, sã ºtii cã ai
ºi tu mãcar o obligaþie de bun simþ: sã vorbeºti ºi tu limba românã.

2 martie – „Cãlãuza noastrã” nr. 828
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CE SÃ CREDEM?

Tot aºteptãm de-o vreme-ncoace sã se realizeze mult
trâmbiþata fuziune a celor douã partide din Alianþa DA, adicã a
PNL-ului ºi PD-ul, dar aceasta pare cã stã sub zodii blestemate,
pentru cã în loc sã se contureze, se disperseazã parcã pe zi ce
trece mai mult, ajungând sã semene a iluzie pierdutã. Cãci prea
se încurcã iþele, ca ºi când o mânã nevãzutã s-ar distra, jucându-
se cu orgoliile celor douã partide: pentru cã trebuie sã
recunoaºtem cã unul e mai orgolios decât altul, cã unul se crede
mai îndreptãþit decât celãlalt sã impunã regulile jocului. ªi-atunci
ce fel de fuziune poate sã iasã, când rãzboiul declaraþiilor este
în toi, când unul spune „cea” iar celãlalt „hãis” în multe din
deciziile luate, când au început acuzaþiile pe faþã ºi dintr-o parte
ºi din alta, care, de fapt, ne demonstreazã cã PNL ºi PD nu s-au
iubit niciodatã cu adevãrat, ci doar interesul ºi gustul de putere
i-a fãcut sã ne arate o îmbrãþiºare falsã. Ce sã mai credem noi,
când de la nivel local ne vin informaþii cã cele douã formaþiuni
politice sunt ca în luna de miere ºi acceptã fuziunea, iar de la
Bucureºti auzim cã se pune condiþia ca “marea trãdãtoare –
blonda Elena” sã fie scoasã pe tuºã; cã toate bune ºi frumoase,
numai cã noua formaþiune politicã va trebui sã aibã în denumirea
sa termenul de „liberal”; când îl auzim apoi pe Boc grãbindu-se
cu replici nervoase ce trãdeazã faptul cã nu mai are rãbdare cu
mofturile partenerilor politici; când mai vine ºi domnul Cataramã
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cu incendiara scrisoare deschisã ºi descoperim cã ea a nãscut
încã o fisurã la temelia proiectului comun, chiar cã nu mai poþi
crede cã fuziunea asta va mai avea sorþi de izbândã. Ba mai
mult, te întrebi: ãºtia mai sunt în alianþã? Se vede clar cã
aparenþele sunt una ºi realitatea e alta, iar de la cititori ne vin –
iatã, semnale cã sunt tot mai mulþi cei care nu mai cred în
„mãgãoaia” fuziunii, cã partenerii ãºtia nu-ºi vor mai putea þine
mult timp nervii în frâu, cã „Dreptate ºi Adevãr” devine tot mai
clar „Departe de Adevãr”.

Sã aºteptãm! Cine ºtie ce ne mai rezervã viitorul dupã 15
martie pe eºicherul politic. Cãci undeva, în inima Transilvaniei
se pregãteºte o Declaraþie care ar putea naºte alþi monºtri, alte
alianþe.

                    9  martie – „Cãlãuza noastrã” nr.829
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RÂSUL LUI MITREA

De când cu „originala” noastrã democraþie, am vãzut
multe în Parlament: ba somn de voie, ba indiferenþã totalã la
ceea ce se discutã pe ordinea de zi, ba excese caraghioase de
personalitate, ba îmbrânceli ºi violenþe...

Iatã cã recent, viaþa parlamentarã ne-a mai oferit încã o
„pricinã” de uimire: Miron Mitrea, vicepreºedintele Camerei
Deputaþilor ºi preºedinte de ºedinþã la una dintre întrunirile
Camerei, izbucneºte într-un râs sãnãtos, care la un moment dat,
devine chiar periculos, ceea ce – sã recunoaºtem – nu mai
vãzusem.

Avea oare domnul Mitrea motive într-atât de temeinice
sã râdã  cu poftã? Pãi cum nu! Când se pun în discuþie, dintr-o
datã 115 proiecte de lege, unele atingând – dupã cum ne-a atras
atenþia chiar preºedintele de ºedinþã – zona absurdului.

Dacã el nu s-a mai putut abþine, ce sã mai zicem noi?!
Numai cã, râsul nostru ar putea fi cumplit de amar. De fapt,
asistam în acele momente la un spectacol trist, care ne fãcea sã
ne-ntrebãm dacã aceºti deputaþi mai ºtiu în ce þarã se aflã? Adicã,
se pune în discuþie legea trotuarelor din zona ruralã, când în
marea majoritate a acestei zone nu existã încã drumuri civilizate,
pietruite, în aºa fel încât sã nu se mai înoate în noroi ºi hârtoape.
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Vedem zilnic, în acest sens, atâtea exemple pe ecranele
televizoarelor sau, ºi mai rãu, ne lovim chiar noi de aceastã
nenorocire, dacã locuim în ceea ce se numeºte zonã ruralã.

Proiectul cu plantarea pomilor fructiferi pe marginea
drumului a stârnit ºi el altã crizã de râs dlui Miron Mitrea. Adicã
þara arde ºi baba se piaptãnã!

Ce-am priceput noi din râsul care era gata-gata  sã-i
provoace o crizã o crizã de inimã deputatului nostru|?! Cã acolo
sus, se trãieºte bine, se râde sãnãtos ºi... cã, „pe-afarã-i vopsit
gardu/ înãuntru-i leopardu”! Ce pensionari(?!), care disperaþi
cu adevãrat, ies în stradã cu pancardele de gât ºi cer dreptul la
existenþã?! Ce greve ale foamei din pricina proprietãþii de
pãmânturi?!

ªi mai e un lucru pe care simt nevoia sã-l spun aici!
Preºedintele Bãsescu se face purtãtor al vocii poporului, dar nu
se  duce la românii din Covasna ºi Harghita sã-i întrebe, faþã în
faþã, ce-i doare. Dã mai bine marja de imagine, (crede domnia
sa) prezenþa la o grãmadã de pietre cãzute în drum sau
preocuparea zilnicã pentru un pod dãrâmat. Acest lucru ar putea
întregi zâmbetul nostru amar la ceea ce înseamnã circul zilelor
noastre.

                     16 martie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 830
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MAI PE OCOLITE, BÃSESCU A ÎNVINS!

Demisia lui Adrian Nãstase din funcþiile avute, a stârnit
în ultima sãptãmânã patimi de toate felurile. Ba cã o merita, ba
cã nu o merita, ba cã ºi-a fãcut-o singur, ba cã i-au fãcut-o ai
lui... Oricum, cred cã nu existã român care sã nu-ºi fi dat cu
pãrerea despre aceastã tragi-comedie pornitã în PSD – partidul
care pânã mai ieri ni se arãta a fi partidul monolit, pe care nu-l
poate zdruncina nimic, în fiinþa lui profundã.

Iatã cã nu-i aºa! Iatã cã slãbiciuni nebãnuite explodeazã
de-a dreptul în grupul de vârf al „celui mai mare ºi important
partid din România” ºi dã naºtere la jalnice ieºiri la rampã
„mãcelãrindu-se” unul pe altul fãrã menajamente. Cãci, ce mai
poþi spune, dupã ce-l auzi pe Antonie Iorgovan vorbind despre
„Nãstase ºi gaºca lui de homosexuali”, care ar fi: Eugen
Bejenariu, Ilie Sârbu, ªerban Mihãilescu, Dan Matei Agaton,
Marian Opriºan ºi Gabriel Oprea, adicã toþi susþinãtorii acestuia.
Sau când ai auzit cã Mircea Geoanã îi face pe unii dintre colegii
sãi – cei care au semnat scrisoarea de susþinere pentru Adrian
Nãstase – „golani ºi mizerabili”. Parcã sunt prea directe aceste
ieºiri ºi prea aduc a comportament de þaþe...

Nu-þi vine sã crezi cã aceºti oameni au avut idealuri
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comune, cã au fãcut vreodatã parte din marea familie social-
democratã, cã ºi-au zis colegi, chiar prieteni. S-a ales praful de
tot ceea ce mai gândeau oamenii frumos despre PSD! ªi asta
probabil va cântãri greu la viitoarele alegeri. Pentru cã apare
întrebarea fireascã: Nu cumva aceasta e adevãrata lor mãsurã?
ªi îndoiala þi se strecoarã în suflet...

Am mai vãzut ºi alte partide dezmembrându-se,
fãrâmiþându-se, dar parcã cei în cauzã au fost mai prudenþi cu
„lãturile” scoase la suprafaþã. Acum însã nu; e care pe care,
semn cã intrarea în opoziþie a tulburat într-atât orgoliul ºi
interesele lor, încât nu le mai pasã de nimic. Nici mãcar de
imaginea sfâºiatã a PSD-ului lor drag!

Într-un fel, dacã stãm bine ºi ne gândim, cel mai bine din
toatã degringolada asta a ieºit Bãsescu. Mai pe ocolite, dar, a
învins!

Nu-ºi dorea el sã-l vadã plecat de la ºefia Camerei
Deputaþilor pe Nãstase? N-a fãcut el tot felul de încercãri în
acest sens, încercãri care la vremea respectivã nu i-au reuºit?
N-a dorit el mereu sã-l scoatã din competiþie pe Nãstase? N-a
fãcut el tot felul de încercãri  în acest sens, încercãri care la
vremea respectivã nu i-au reuºit? ªi iatã, Dumnezeu, sau firele
nevãzute ale intrigilor i-au dat în cele din urmã satisfacþie. A
ajuns sã-l vadã pe Adrian Nãstase cã e terminat ca om politic,
cã nu mai prezintã nici un pericol, cã e scos pe tuºã fãrã drept
de apel. Ba, mai mult, i s-a dat satisfacþie sã-l vadã pe fostul sãu
vecin de palier, scos în ºuturi de chiar dragii sãi colegi, într-un
exerciþiu disperat de imagine a P.S.D. Ei, cei de la putere, se
pot apuca acum liniºtiþi de lucru. Sã mai facã un bine ºi pentru
cei mulþi ºi prea necãjiþi. Cã trec anii ºi ne vom afla din nou în
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faþa alegerilor ºi vom constata cã nu trãim deloc „mai bine” ºi
probabil o vom lua din nou de la capãt, alt spectacol (poate în
sens invers) de doi bani, la care ne vom regãsi aceiaºi spectatori.

23 martie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 831
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GREU LA DEAL...

Discuþiile din ultima vreme despre medicamente, cu sau
fãrã reþetã, au dat naºtere la alte ºi alte nedumeriri în rândul
populaþiei, care nu apucã sã se obiºnuiascã bine cu un regim al
reþetelor ºi medicamentelor, cã vine un altul ºi o luãm de la
capãt. Pânã ºi medicii recunosc cã e mult prea mult, ºi nu mai
reuºesc sã facã faþã acestei birocraþii ce îi obligã sã se transforme
aproape cu totul în „scriitori de hârtii” decât sã-ºi exercite
profesiunea de medici. Te ºi miri cum îi mai vin ideile ministrului
Nicolaescu! Idei care de fapt trãdeazã neºtiinþa ºi criza în care
se aflã dumnealui. Semn cã nu e deloc omul potrivit la locul
potrivit, de aceea mai mult te încurcã decât te descurcã. Astfel
cã, de când este în fruntea Ministerului Sãnãtãþii, vraiºtea ºi, de
ce nu, chiar agonia este ºi mai mare în rândul sistemului sanitar,
dar mai ales  în rândul celor suferinzi. Medicii interpreteazã
totul cum cred ei, farmaciºtii la fel. La mijloc sunt însã bolnavii
care suferã într-atât încât de multe ori îºi blesteamã zilele.
Ministrul spune: „Nu mai putem lãsa la bunul plac al bolnavului
sã-ºi cumpere medicamente... Farmacistul va solicita pacientului
toate informaþiile legate de urgenþa cererii sale...” Farmaciºtii
spun: „Nu ne putem asuma responsabilitatea de a indica noi,
medicamentele bolnavului...” Iar bolnavul se uitã ºi la unul ºi la
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altul ºi înþelege cã nu-l mai aºteaptã nimic bun pe lumea asta.Cã
stresul cu medicamentele a devenit pentru el aproape
insuportabil. Cã cearta celor mari, e paguba celor mici.

Am întâlnit bãtrâni bolnavi ºi obosiþi de stat la coadã la
medic, apoi la rând interminabil la farmacie, într-o agitaþie
cumplitã sã-ºi procure medicamentele, încât se roagã la
Dumnezeu sã-l ia, sã termine odatã cu umilineþele la care sunt
supuºi lunã de lunã. Dar cine sã mai aibã ochi ºi pentru ei în
toatã aceastã degringoladã?

30 martie – Cãlãuza noastrã nr. 832
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CUIUL LUI PEPELEA – CNSAS

Asta e clar! Cineva încurcã mereu iþele politicienilor noºtri.
Poate din distracþie, pentru a ne dovedi nouã cât de slabi sunt.
Sau... poate din interese precise, care nouã ne scapã pentru cã
nu suntem iniþiaþi  în interesele obscure ce se fac pe deasupra
noastrã, socotindu-ne o plevuºcã fãrã importanþã.

Cãci ce putem spune dupã ce am asistat la furtuna iscatã
în jurul lui Nãstase ºi mãtuºa lui, timp sã ne dezmeticim pe de-
a-ntregul, ni se aruncã în arenã scandalul CNSAS, cu Ticu
Dumitrescu, Turianu, Boc, Bãsescu, Tãriceanu ºi alþi câþiva. ªi
asta pentru a ni se confirma cã ceea ce noi bãnuiam, e clar ºi
adevãrat: Alianþa noastrã dragã e pusã pe destrãmare! Clocotul
a dat peste oala în fierbere ºi nu se mai poate pune capacul
(deocamdatã) peste aºa-numita guvernare comunã. Se pare cã
suntem la momentul „care pe care”. Declaraþiile dintre preºedinte
ºi primul-ministru sunt cât se poate de tãioase, fiecare apãrându-
ºi ograda ºi oamenii. Liberalii dau ultimatumuri sã se renunþe la
democratul Turianu de la conducerea CNSAS, Bãsescu
rãspunde cã „timp de ºase ani, CNSAS a fost condus de un
liberal, Oniºoru, care n-a fãcut nimic în aceastã perioadã pentru
deconspirarea Securitãþii”. ªi uite aºa scandalul se încinge,
antrenând în dispute ºi pe alþi actori din taberele gata fãcute:
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liberali ºi pediºti. Mai existã cale de întoarcere din aceastã
disputã?

NU! spun unii. PSD, la rândul sãu, ieºit mai ieri din bãtaia
tirului, stã pe margini ºi-ºi face un guvern de rezervã, fiind
convins cã vor urma alegeri anticipate.

Iar noi, asistând la noua „încãierare” nu observãm cã ni
se strecoarã pe sub uºã, fin ºi cu bãgare de seamã, vestea cã
urmeazã o nouã scumpire a gazului. Cã aºa spun acordurile
încheiate cu UE...

Iar CNSAS-ul ãsta încurcã ºi mai mult lucrurile fiind pe
post de „Cuiul lui Pepelea” când în casa unuia, când în casa
altuia!

Legea lustraþiei îl scoate ºi ea din papuci pe preºedintele
nostru, fiind convins cã e fãcutã doar „sã-i interzicã lui Traian
Bãsescu sã mai candideze la vreo funcþie publicã”. ªi pentru cã
nu-l înþelege nimeni chiar dacã el susþine cã nici un comandant
de navã nu ºi-a turnat la Securitate membrii propriului echipaj,
ameninþã cã va contesta Legea lustraþiei la Curtea Constituþionalã.

Aºadar suntem ocupaþi pânã peste cap cu filmul
încrâncenãrilor din lumea politicã. Aproape cã nici nu observãm
cã a venit primãvara, cã au început inundaþiile, alunecãrile de
teren, cã politicienii ar trebui sã fie acolo unde este greul
oamenilor, sã le mai mângâie suferinþa mãcar cu o vorbã bunã
– cã ea cântãreºte mult în asemenea situaþii – iar discrepanþa
dintre alegãtori ºi aleºi sã nu devinã o lungã zi de post.

Un lucru bun s-a întâmplat totuºi în aceastã perioadã:
acordul semnat anul trecut la Bucureºti, între cei doi miniºtri de
externe, ai României ºi Ungariei, cu privire la înfiinþarea
Fundaþiei româno-ungare „Gojdu” – nu a fost aprobat în plenul
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camerei deputaþilor. Dar Mihai Rãzvan Ungureanu „fãptuitorul”
acestui acord, îºi pune speranþa în ratificarea proiectului de lege
în Camera decizionalã, adicã în Senat. Asta pentru cã el priveºte
cu îngrijorare la consecinþele politice care ar putea avea loc dacã
acordul ar fi respins definitiv. Dar, la consecinþele deturnãrii cu
bunã ºtiinþã a prevederilor Testamentului lui Emanoil Gojdu, ºi
la pierderile românilor – prin confiscarea proprietãþilor Gojdu
de pe teritoriul ungar – s-a gândit domnul ministru? O, nu! Are
alte prioritãþi, dupã cum dicteazã alþii. Interesul poartã fesul,
numai cã, se vede treaba, tânãrul ministru, vrea sã poarte fesul
altcuiva, în aceastã privinþã.

6 aprilie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 833
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ªI-A DOVEDIT SLÃBICIUNEA

S-au spus atâtea despre ultima ispravã de la „Golden Blitz”
a neliniºtitului nostru preºedinte, Traian Bãsescu, încât nici nu
ºtiu dacã mai meritã sã abordez ºi eu subiectul. ªi totuºi, sã
recunoaºtem, ne-a luat cam pe toþi prin surprindere vãzându-ne
preºedintele chefuind la umãrul lui Becali, ca ºi când ar fi fost
omul de mingi al acestuia. Becali la costum, cu pipã ºi þinutã de
ºef – iar Traian, la cãmaºã, copleºit de euforia bucuriei, suportând
sã-i ia Becali vorba din gurã, sã-l salveze pe bietul preºedinte
încolþit de ziariºti. E bine pentru poporul român, care-ºi vede
preºedintele într-o asemenea posturã? Probabil cã nu. ªi chiar
dacã l-am vãzut a doua zi pe preºedinte declarând: „Sunt unul
dintre cei 22 de milioane de români. Un om care are dreptul sã
se bucure. ªi nu pot sã o fac singur, închis la Cotroceni.”, n-am
putut sã-i dãm dreptate. Pentru cã el înseamnã mai mult pentru
þara asta: e preºedintele! ªi preºedintele trebuie sã-ºi
cumpãneascã bine gesturile, vorbele, ba chiar ºi bucuriile. Pentru
cã el este întotdeauna garantul celor bune. ªi când îl vezi cã se
mai urcã ºi la volan, cã face semne de „tai-tai” ziariºtilor, fãrã
ca nimeni sã-l opreascã, devii ºi mai îngrijorat de ceea ce se
întâmplã în þara asta. Chiar dacã medicii vin apoi ºi dau o
explicaþie trasã vizibil de pãr, precum cã alcoolul dispare în patru
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ore din organism prin transpiraþie ºi alte cele, ºi cã de fapt atunci
când s-a  urcat la volanul maºinii, preºedintele era treaz-trezuþ,
cã eliminase de mult ºampania bãutã cu partenerul sãu de veselie
mare, n-ai cum sã crezi bazaconia asta. Pentru cã ºtii cã e doar
praf în ochi.

Dacã pe Traian Bãsescu nu l-a deranjat cã aceeaºi mânã
care a ciocnit pahare cu interlopi celebri, s-a întins ºi la paharul
sãu, atunci nici pe noi. Dar ºi-a dovedit slãbiciunea, dând  prilej
de bãþoºenie unuia care vrea mereu, „sã rupã gura târgului”
cum se spune. Din aceastã privinþã se pare cã s-au nimerit! ªi
preºedintele ne-a demonstrat de mai multe ori cã vrea „sã rupã
gura târgului”. Perdantul este însã, în acest caz, preºedintele.
Zicala „Spune-mi cu cine te însoþeºti ca sã-þi spun cine eºti” nu
e vorbã-n vânt.

Am convingerea cã nimic nu se va schimba în atitudinea
preºedintelui nostru pentru cã el oricum are sentimentul nostru
pentru cã el oricum are sentimentul cã nu a greºit cu nimic.
Aºadar sã nu aºteptãm sã-ºi cearã cumva scuze pentru cã a
scãpat frâiele de dragul Stelei, echipa învingãtoare! Câinii latrã,
ursul trece! Nu-i aºa?

13 aprilie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 844
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SÃMÂNÞA SPERANÞEI

Suntem aproape de Sfânta Sãrbãtoare Pascalã. Traversãm
„Sãptãmâna Patimilor” când, dupã 40 de zile de post ºi
rugãciune, refacem prin trãirea noastrã spiritualã, ultimile trepte
din drumul pãtimit al Domnului nostru Iisus Hristos, pânã la
rãstignire ºi apoi Înviere. Minunea Învierii încununeazã toate
faptele Lui pe pãmânt iar noi, cei ce-i urmãm învãþãturile ar
trebui sã ne aflãm într-o stare cu totul specialã, fãrã urã, fãrã
clevetire, fãrã cuvinte grele. Faptele ºi gândurile noastre, mai
ales în aceastã sãptãmânã ar trebui sã însemne doar iubire ºi
luminã, sã ne purificãm prin ele de toatã întinãciunea zilnicã
din noi. Dar cum sã faci faþã avalanºei de disperare, de tristeþe,
de necazuri ce ne înconjoarã? Cum sã-þi mai gãseºti liniºtea
când eºti martor al atâtor scene de neputinþã, al atâtor oameni
cu lacrimi pe obraz ºi cu sfâºiere în suflet, cerând îndurare
Mântuitorului, în faþa puhoaielor neînduplecate, ce spulberã tot:
case, gospodãrii, þarini însãmânþate, animale, ba chiar ºi suflete
omeneºti? Pentru mulþi români în zilele acestea este cu adevãrat
o sãptãmânã a patimilor, cãci trãiesc dezastrul în toatã plinãtatea
lui. Ei îºi vor petrece Sfintele Zile ale Paºtelui cu ochii în lacrimi
ºi deznãdejdea în suflet. Au pierdut tot într-o clipã ºi unii dintre
ei nu-ºi mai doresc sã trãiascã... Nu mai au puterea sã se lupte
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cu viaþa,  care pentru ei a devenit o pedeapsã.
ªi totuºi, aþi vãzut cã pe acolo pe unde trece focul sau apa

ºi prãpãdeºte tot, la un moment dat încolþeºte o sãmânþã, apoi
alta ºi alta, semn cã Dumnezeu scoate la luminã o viaþã nouã,
mai purã. Un început pentru care a fost jertfit tot ceea ce era
înainte. Câteodatã e nevoie de un nou început pe pãmântul
nostru, împovãrat de atâtea rele. De o primenire care sã dea
posibilitatea oamenilor sã îºi încarce sufletul cu mai multã
bunãtate ºi credinþã, cu mai multã iubire ºi cumpãtare. Cãci
suntem, atât de trecãtori prin viaþa aceasta scurtã ºi tot nu învãþãm
nimic. Tot avem sentimentul cã vom stãpâni în veci acest
pãmânt, ºi în goana noastrã dupã efemer, ne-am rupt de mult
echilibrul cu esenþa lucrurilor. Iatã efectele: dezastrele pe care
le trãim din plin acum!

Dar, pentru firicelul acela de speranþã care trebuie sã existe
mereu în sufletele noastre, sã ne amintim de ceea ce spunea la
un moment dat Sf. Francis de Asisi: „Doamne, dã-mi seninãtatea
sã pot accepta lucrurile pe care nu le pot schimba, dã-mi curajul
de-a schimba lucrurile pe care le pot schimba, dar, înainte de
toate, dã-mi Doamne înþelepciunea de-a putea ºti ce trebuie
schimbat ºi ce nu”.

20 aprilie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 835
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SABIA LUI DAMOCLES

„Dumnezeu spalã pãcatele oamenilor cu apã” spunea un
preot în joia neagrã, dinainte de Sfintele Paºti, vorbindu-le celor
retraºi pe câmp, din calea puhoaielor. ªi oamenii stãteau toþi în
genunchi rugându-se întru îndurare ºi milostenie, neºtiind dacã
Dumnezeu i-a pãrãsit cu totul sau numai temporar. Lacrimile ºi
deznãdejdea lor ne-au pus în stare de veghe pe toþi ceilalþi. Dacã
mâine sau poimâine vom fi ºi noi ca ei, dacã vin apele sau
Dumnezeu mai ºtie ce, ºi peste noi? Semnalul de averizare stã
mereu deasupra capului nostru precum sabia lui Damocles. ªi
astfel, bucuria nu poate fi completã, tihna noastrã cea de toate
zilele nu mai e tihnã. Cãci se lasã o tãcere desãvârºitã peste tine
când vezi o nevinovatã cãprioarã, înotând disperatã prin ape
învolburate, neºtiind ce se întâmplã în preajma sa. Ea cu ce a
greºit?

Se spune cã, de fapt, suntem în plinã Apocalipsã dar încã
mai avem posibilitatea de a schimba în bine mersul lucrurilor,
gândind ºi acþionând pozitiv. Suntem în al nouãlea ceas! ªi
totuºi, fiinþa noastrã interioarã este atât de mâncatã de cariile
propriilor noastre autodistrugeri, încât îþi vine greu sã mai crezi
într-o stopare sau redresare a lucrurilor. Am  sentimentul cã e
totuºi prea târziu, cã lumea noastrã a îmbãtrânit ºi s-a îngropat
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în greºealã într-atât încât nu mai putem scãpa din vârtejul
provocat chiar de noi înºine.

 Amintiþi-vã însã de aceste versuri: „Îmi pare aºa de ciudat/
Cã avem atâta vreme pentru urã/ Când viaþa nu-i decât o
picãturã/Între acest moment ºi celãlalt.../ ªi e de neînþeles de
trist cã nu culegem flori/ Cã nu privim la cer mai des! Cã nu
iubim/ Noi care atât de repede murim...”. Amintiþi-vã dragii mei,
ºi încercaþi sã mai recuperaþi ceea ce se mai poate recupera!

27 aprilie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 836



Mariana Pândaru

26

MOARTEA SOLDATULUI

Când moare un soldat, sufletul lui de jertfã se înalþã spre
armata de îngeri a Domnului. Când moare un soldat, prin
tinereþea lui rãscumpãrã din pãcatele noastre. Când moare un
soldat e ca ºi când o lacrimã se împietreºte pe obrazul patriei
sale.

Dar ce se-ntâmplã când un soldat moare departe de þara
sa, apãrând o cauzã pe care nici el n-o înþelege în toate-ale ei?
Cãci, ce avea caporalul Bogdan Hâncu, de apãrat în Irak? O
þarã de care nu-l lega nici un sentiment, cu oamenii cãreia nu
avea nimic de împãrþit? O þarã cu problemele ei ºi numai ale ei,
pe care probabil noi niciodatã n-o sã le înþelegem în profunzimea
lor. ªi-atunci de ce sã moarã tinerii noºtri soldaþi pe pãmânturi
strãine, apãrând o cauzã care, pentru ei, are o singurã motivaþie:
banul!

Sunt atât de tineri ºi atât de frumoºi!
De ce sã ni-i jertfim cu atâta uºurinþã?
De ce se dãm iluzii deºarte aruncându-i în rãzboaiele

altora, când la noi, prin voia lui Dumnezeu, e pace, e liniºte. De
ce îi lãsãm sã creadã cã astfel îºi fac datoria faþã de þarã, când
noi ºtim cã e vorba de fãcãtorii împãrþite de cei puternici, la
masa tratativelor? Cine sã ni-i apere dacã nu noi? De ce sã-i
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transformãm  inutil în eroi post-mortem?
Pânã mai ieri ºtiam cã soldatul român, dacã e sã moarã,

moare numai în apãrarea þãrii sale. Cã asta înseamnã suprema
datorie faþã de poporul sãu. Acum, la vremurile astea rãu
încâlcite, se-ntâmplã sã facem greºeala chiar noi, pãrinþii, sã-i
îndemnãm sã plece în zonele periculoase, pentru bani, pentru
avansare, pentru carierã... Ceea ce, uneori, se dovedeºte un
eroism scump plãtit. Aºa a fost ºi în cazul lui Bogdan Hâncu. ªi
acum, ce folos cã a fost avansat în grad, cã i s-au dat medalii,
onoruri militare, dacã toate sunt post-mortem?! La numai 28 de
ani! Dintr-o datã caporalul Bogdan Hâncu a devenit o ºtire de
paginile 3-4 în ziare, ºi cam atât, vreme de câteva zile. Apoi
lucrurile au intrat în normal, recrutãrile pentru Irak continuã,
viaþa merge înainte. Numai mama caporalului probabil are
sentimentul cã e sfâºiatã în douã, cã odatã cu bãiatul ºi-a îngropat
ºi ea bucuria de-a trãi. Iar soldaþii români care au rãmas în Irak,
colegii lui, ºi-au întins la maximum nervii, într-o perpetuã stare
de veghe.
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        4 mai – „Cãlãuza noastrã“ nr.837

PAMFLETUL BUCLUCAª

Tocmai când credeam cã s-au mai liniºtit spiritele între
PNL ºi PD, vine Mircea Dinescu ºi, fiind o persoanã cãreia nu
i se pot pune „cãtuºe” pe gurã, face o „figurã” ce stârneºte
viesparul. ªi iatã cã asistãm din nou de câteva zile la declaraþii
peste declaraþii, ºi dintr-o tabãrã ºi din cealaltã. Lupii tineri s-au
încins din nou la harþã, ba cã una, ba cã alta, lucruri pe care le
ºtim de când a început jocul „uite alianþa, nu e alianþa”, în vreme
ce seniorii (gen Mona Muscã) îºi trimit încã bezele crezând în
minuni. Desigur cã nici Mircea Dinescu nu putea sta deoparte,
de vreme ce el a ridicat piatra, ºi-l auzim tunând ºi fulgerând, ba
la adresa preºedintelui, ba la adresa „cucoanei ãsteia” adicã
Elena Udrea, care languroasã ºi plinã de ºarm, se-mbracã în
alb, nu ºtie câte stele sunt pe steagul Uniunii Europene ºi se-
ntâlneºte cu colegele pediste... Bãsescu nu spune încã nimic,
dar precis cã i-o coace lui Dinescu. Acesta, slobod la gurã cum
e, ar putea scrie o carte întreagã referitoare la Bãsescu ºi blondele
lui. Norocul personajului (adicã Traian) ar fi cã autorul (adicã
Mircea) l-ar putea face nemuritor, mai ceva ca pe un preºedinte,
cãci cartea rãmâne ºi strãbate anii, pe când omul... Cu alte
cuvinte, în orice rãu e ºi un bine.
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Dar ce ne facem cu pamfletul buclucaº care a stârnit atâta
satisfacþie ºi veselie în tabãra liberalã, de parcã s-ar  povestit de
inamicul ºi nu de aliatul Bãsescu. ªi chiar dacã prim-ministrul
nostru Tãriceanu încerca sã-ºi reþinã zâmbetul, dându-ºi seama
cã e insistent filmat, în cele din urmã, satisfacþia interioarã a fost
atât de mare încât „ºi-a dat arama pe faþã”, cãci, vorba ceea,
cine îndrãznea sã-l opreascã pe Mircea Dinescu sã-ºi citeascã
textul?! Cine, când toþi îl ºtiu uºor de pornit ºi greu de oprit?!
ªi-apoi cred cã de mult aºteptau liberalii aºa ceva: ca Bãsescu
sã fie atacat în prezenþa lor, însã nu de ei. Cât de încâlcite mai
sunt cãile politicii! Oricum, aºa nu se mai poate. Toatã lumea
vede clar butoiul de pulbere pe care stã alianþa, cu toate cârpelile
fãcute ba într-o parte, ba în alta. Oare sã-i vedem pe liberali
fãcând casã comunã cu PSD-ul? Oare o sã-i vedem renunþând
la putere ºi trecând la opoziþie?  Cãci am auzit bine: Bãsescu e
fãcut comunist (ultimul preºedinte comunist), ºi i se prevede o
cãdere liberã în anul 2009 chiar de cãtre marii sãi aliaþi, liberalii.
ªi nu cred cã acestea sunt declaraþii gratuite. Dar, îi întrebãm ºi
noi: când au fãcut alianþa nu ºtiau acest lucru? Sau gustul puterii,
ca ºi gustul sângelui, ºterge din când în când memoria? Vom
trãi ºi vom vedea!
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11 mai – „Cãlãuza noastrã“ nr. 838

HOP ªI STOLO!

Interesant momentul în care Teodor Stolojan a ales sã
iasã la rampã ºi sã se „rãþoie” la liberalii sãi. Lumea aproape cã
ºi uitase cã el mai este liberal, retras de atâta timp la Cotroceni,
în umbra preºedintelui... Oricum, nu mai crede nimeni cã pe el
chiar îl preocupã cu adevãrat soarta PNL-ului, pentru cã dacã
era aºa, nu l-ar fi lãsat baltã, nici mãcar pe motiv de boalã, tocmai
la o aruncãturã de bãþ de prezidenþiale. ªi-apoi s-a vãzut cât a
durat boala sa într-atât încât sã se convingã toatã lumea cã n-a
fost decât o „fãcãturã” în care el s-a lãsat condus ºi a jucat rolul
marionetei. Dar asta e altã problemã. Iacã-tã cã acum, scãpat o
clipã de sub tutela „ºefului” iese ca un înfocat liberal ºi vorbeºte,
culmea! ca un democrat, despre soarta partidului din care face
parte. Astfel încât sã ne convingem încã o datã cã el n-a iubit
niciodatã cu adevãrat acest partid, cã l-a trãdat în momentul cel
mai nepotrivit, dând prin gestul sãu, o puternicã loviturã
liberalilor dar ºi tuturor acelora care se pregãteau sã-l voteze pe
el ºi numai pe el, crezându-l cel mai potrivit dintre toþi sã fie
preºedinte. Aveam însã sã descoperim, prin forþa lucrurilor, cã
tocmai ne pregãteam sã votãm un om slab, fãrã vlaga  de a
conduce o þarã. Ieºirea lui la rampã, dovedeºte acelaºi lucru: cã
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e un om slab ºi cã nu va mai putea fi niciodatã un liberal adevãrat.
Credibilitatea lui este în cãdere liberã în faþa naþiunii,

convingându-ne cã nu e omul în care ne pusesem speranþele la
alegerile din 2004.

Poate nici Tãriceanu nu este omul potrivit la locul potrivit,
dar dacã þii la imaginea partidului tãu, discuþi toate aceste lucruri
în cadru restrâns cu oamenii lui, nu prin declaraþii care de fapt
ajung sã-i facã ºi mai rãu partidului din care zici cã mai face
parte. Ce sã mai spunem? Suntem convinºi cã Stolo n-a câºtigat
nimic în planul imaginii sale prin declaraþiile din ultimele zile,
ci dimpotrivã. ªi când te gândeºti cã în þarã se întâmplã de-o
vreme, dramã dupã dramã: ba inundaþii, ba alunecãri de teren,
ba gripã aviarã iar cei de la vârf au timp de ceartã... ca ºi când
„Ce ne pasã nouã?” –  te apucã o profundã tristeþe. Nu pentru
ei, cãci ei sunt fãrã ruºine, ci pentru noi, cei care i-am votat,
crezând cã am fãcut o treabã bunã ºi i-am ales în sfârºit pe cei
mai potriviþi.

       18 mai – „Cãlãuza noastrã“ nr. 839
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DRAMÃ DUPÃ DRAMÃ

Pãrintele Arsenie Boca spune la un moment dat în cartea
sa „Despre durerile oamenilor” cã „pricinele pentru care ne
trimite Dumnezeu necazurile sunt pãcatele noastre”. De-o vreme
necazurile, la noi, nu se mai terminã. Asistãm aproape zilnic la
o altã dramã ce ne dovedeºte cât de neputincioºi ºi dezorientaþi
suntem. Iatã, a fost prãpãdenia inundaþiilor în care am vãzut
oameni chinuiþi într-atât de drama lor,  încât nu mai aveau cuvinte.
În câteva ore sã pierzi ceea ce ai agonisit o viaþã întreagã, de-
abia sã apuci sã priveºti în urmã cum se dãrâmã casa, roasã de
ape, e cu adevãrat o suferinþã peste marginile rãbdãrii. ªi dacã
ai avut nesãbuinþa sã te consumi doar pentru valoarea materialã
a vieþii, atunci chiar cã nu mai ai nimic, pentru cã tot ce ai
construit s-a dus pe apa sâmbetei. Omul ar trebui poate, din
aceastã dramã, sã înveþe cã mai presus  decât valoarea materialã
stã bogãþia sufleteascã, stã credinþa ºi rosturile ei date de la
Dumnezeu. Mulþi dintre noi, în goana zilnicã  dupã avere, uitãm
cã de fapt, tot ce construim pe pãmânt este efemer ºi vulnerabil.

Într-o clipã e, în alta nu mai e. Iar grija pentru sufletul
nostru se spulberã ca vântul în asemenea pãtimaºã alergare. Poate
cã aceasta este una din „pricinile” la care se referea pãrintele
Arsenie.
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Pe când apele începuserã a se liniºti, asistãm la o altã
dramã: alunecãrile de teren, care îi duc pe oameni la aceeaºi
disperare.

Casele, gospodãriile se afundã în pãmânt iar oamenii nu
reuºesc decât sã scape cu strictul necesar. Deznãdejdea e aceeaºi
când vezi cã se deschide pãmântul ºi-þi înghite toatã agoniseala.
O spaimã generalã pune stãpânire pe toþi! ªi te întrebi, cum e ºi
firesc, dacã nu cumva trãim anii Apocalipsei, cãci prea se
întâmplã multe nenorociri. Ceea ce este greu de înþeles este faptul
cã, ºi în asemenea situaþii, hoþia este în floare. Oameni care împart
aceeaºi nenorocire, fãrã fricã de Dumnezeu, pun mâna ºi furã
din bruma de lucruri salvate de alþii. Ce sã mai zici în asemenea
situaþii decât cã ne meritãm soarta, cã n-a mai rãmas nimic sfânt
în sufletele noastre! Cã de-acum încolo ne-aºteaptã pedepse
grele, cãci nu mai avem îngãduinþã...

Gripa aviarã este ºi ea o dramã pentru noi.
Sã asiºti la o exterminare în masã a pãsãrilor de curte e la

fel de dureros. Pânã ºi pãsãrile plãtesc pentru pãcatele noastre!
Imaginile care nãvãlesc peste noi de pe micul ecran devin
insuportabile. Chin este ºi pentru noi ºi pentru cei ce le pierd. ªi
nici nu ºtii dacã mâine gripa aviarã nu intrã ºi în bãtãtura ta, cãci
ea bântuie dupã cum am vãzut, pe unde nu te-aºtepþi, dupã
interese...

ªi aºa te ajunge o fricã nemãrginitã pentru ziua de mâine
cãci nu ºtii ce se mai poate întâmpla, la ce vom mai fi martori în
ceasurile ce vin: o furtunã, o tornadã, o grindinã, un fenomen
fãrã explicaþii... care ne rãstoarnã din nou viaþa pe dos.
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                 25 mai –  „Cãlãuza noastrã“ nr. 840

SÃNÃTATEA-N DERAPAJ

ªtiam de mult cã Sãnãtatea la noi nu merge bine ºi, mai
ales în actuala guvernare a încãput pe mâini rele, având în fruntea
sa un om care nu ºtie ce-a dat peste el de a ajuns ministru. Cã
altfel nu ne putem explica de ce aratã atâta aroganþã ºi înfumurare
de parcã le-ar ºti pe toate. De la lunã la lunã pe bieþii pacienþi îi
aºteaptã noi ºi noi surprize. Surprize care mai mult îi bagã în
mormânt decât îi þin în viaþã. Cu alte cuvinte, sistemul
medicamentelor compensate i-a înnebunit pe toþi: bolnavi ºi
medici de familie, care nu mai ºtiu cum sã scape de umilinþa la
care sunt supuºi din dragoste de viaþã. Fereascã Dumnezeu sã
fii, de exemplu, un cardiac operat pe inimã ºi sã fii nevoit sã stai
ore întregi la uºa medicului de familie, (ºi asta numai în primele
zile ale lunii), la coadã ºi înghesuialã vreau sã zic, pentru a-þi
lua reþea cu medicamentele indispensabile care de fapt þi se cuvin
gratuit. Apoi s-o þii într-o fugã pe la farmacii, pânã gãseºti
medicamentele ºi unde sã stai la coadã la o altã înghesuialã...
Te-ntrebi atunci, tu pentru ce ai mai fãcut operaþia respectivã cã
ºi aºa n-o sã ai ºansa sã mai vezi mult timp lumina soarelui.  Iar
medicul îþi recomandã mereu: fãrã nervi, fãrã stres, fãrã
supãrãri... Asta pe de-o parte. Pe de alta, în spitale e o
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bramburealã totalã. Aþi vãzut ºi dumneavoastrã cum unii directori
de spitale pleacã, alþii vin, cum sunt puºi sã conducã oameni
care n-au nici o tangenþã cu Sãnãtatea. Iar dupã cum am vãzut
în aceste zile, noii directori sunt economiºti, avocaþi ºi din ce în
ce mai puþini medici.

Probabil cã economistul Nicolaescu, ministrul, vrea sã
opreascã derapajul serios în care a adus, cu propria sa
incompetenþã, Sãnãtatea, folosindu-se de economiºti. ªi dacã
el nu-ºi dã seama în ce încurcãturã s-a bãgat, atunci de ce nu-i
spun colegii din guvern sau de partid sã se lase pãgubaº cã nu-
i de el Ministerul Sãnãtãþii. Cã prin numeroasele sale experienþe
a adus la disperare pe toatã lunea, fie bolnavi, fie medici. ªi cã
cel mai bine ar fi sã-ºi dea demisia pânã nu e prea târziu, pânã
nu devine cea mai tristã figurã de aducere aminte pe care a avut-
o vreodatã în fruntea ei, Sãnãtatea din aceastã þarã.
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1 iunie –  „Cãlãuza noastrã“ nr. 841

DEªERTÃCIUNE

Toatã lumea a vãzut cã mitingul gay din Bucureºti a ieºit
cu bãtãi ºi lupte de stradã la care jandarmii au fãcut faþã cu greu.
Am privit ºi eu tristul spectacol, cu îngrijorarea cã am ajuns sã
fim martorii unor astfel de scene: de-o parte, marºul frivol al
unor fãpturi chinuite de neputinþele lor ºi pe de alta, furia
majoritãþii, care nu vrea sã accepte scãlâmbãiala ºi drãcoveniile,
neruºinarea chiar, ajunsã în plinã stradã. ªi totuºi, bãtaia au
încasat-o cei „normali”, cei care strigau din rãrunchi „România
nu vã vrea”... Sunt oare fireºti asemenea scene? Este oare firesc,
ca atunci când porþi în tine un anume stigmat, sã faci din asta un
act de bravadã, sã scoþi  în stradã o armatã de mãscãrici pentru
care tu, privitorul, nu poþi sã ai decât sentimente de compasiune?
E greu sã ne obiºnuim aºa, deodatã, cu anomalia ajunsã la rang
de virtute. Nu-i putem opri sã nu existe (cãci e ºi asta o cruce
grea datã de Dumnezeu) dar nici nu-i putem încuraja.

În Franþa existã emisiuni speciale pentru astfel de
minoritari, în care ei vin ºi vorbesc despre dramele lor, despre
viaþa, sentimentele ºi trãirile lor. ªi astfel, treptat ceilalþi au aflat
ce se întâmplã cu aceºti semeni ai lor. Ba mai mult, au început
sã-i înþeleagã ºi, într-un fel, sã îi accepte. Câteva astfel de emisiuni
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am vãzut ºi eu. Dar de fiecare datã la  aceste emisiuni am vãzut
oameni care vorbeau cât se poate de serios despre anomalia lor.
Pe câtã vreme, pe ecranele televizoarelor noastre, au apãrut în
majoritate doar nevolnice figuri mãscãrite ca la circ, faþã de care
nu poþi avea nici un sentiment decât de milã, de respingere din
start a mesajului lor. Cine e de vinã oare? Ei, cã fac din anomalia
lor un spectacol ieftin, de doi bani sau noi, cã nu avem
disponibilitatea interioarã sã-i luãm în serios? Nu-i acceptãm
dar nu avem nici puterea sã-i respingem. ªi atunci n-ar trebui
oare sã încercãm o convieþuire paºnicã, noi ºtiind cã ei existã
oricum, iar ei învãþând lecþia discreþiei? Cãci, nefirescul trupului
lor nu e deloc un motiv de paradã. ªi oricum, vrem, nu vrem, ºi
unii ºi alþii suntem nevoiþi sã acceptãm realitatea, cãci nu ne
putem devora unii pe alþii, ca hienele. Lumea însã ºi-a asigurat
mersul înainte, perpetuarea, prin prunci nãscuþi dintre un bãrbat
ºi o femeie, nu altfel. Înseamnã cã aceasta e voia lui Dumnezeu.
Restul e deºertãciune...

                 8 iunie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 842
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VINE CIRCUL!...

Într-o bunã  zi, bunica mea nonagenarã, privind zilnic la
televizor, mi-a spus: „România e greu de condus!”. Aceasta se
întâmpla cu câþiva ani în urmã, însã de fiecare datã când, acolo
sus, taberele se învrãjbesc într-atât încât noi privim ca la un
spectacol ieftin ºi nu mai înþelegem nimic, îmi amintesc de
vorbele ei înþelepte. Cãci multe din cele ce se petrec astãzi în
viaþa politicã a þãrii mã duc cu gândul la spusele  ei. Iatã, recent
vicepremierul Pogea îºi dã demisia, Nicolaescu, ministrul
Sãnãtãþii scapã „la mustaþã” de demisie, aºa-zisul „buldog” al
lui Bãsescu, Radu Berceanu, îi ia locul lui Gheorghe Dobre la
Transporturi etc. etc. Medicii sunt nemulþumiþi, profesorii sunt
nemulþumiþi, pensionarii aºijderea... Nu ne rãmâne sã spunem
decât cã: Vine circul!

Nemulþumirile sunt iarãºi în prag de explozie aºa cã s-ar
putea sã fim din nou martorii unor „întâmplãri nemuritoare”:
Strategia PD de a se retrage din guvern poate însemna cã PD
vrea sã dea tonul remanierii. Adicã rivalitatea, ba chiar mai mult,
aversiunea dintre cele douã partide ale Alianþei DA, este pe
punctul de a exploda în vãzul lumii, fãrã sã mai þinã cont de
nimic. Cine este artizanul acestei situaþii? Se ºtie bine cã
Bãsescu. El face ºi desface multe, dupã socotelile lui. Cine nu
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se lasã condus de strategia domniei sale, este aruncat peste bord.
Desigur cu mâna altuia, prin diferite mijloace. Am vãzut ce a
pãþit Nãstase dacã nu a vrut sã pãrãseascã de bunã voie „postul”
în care era. Am vãzut vrajba dintre unii ºi alþii ºi am înþeles cã
acolo unde este Bãsescu, dezbinarea este inevitabilã. Asta e
starea lui normalã de a fi: un veºnic neliniºtit ºi cãutãtor de situaþii
conflictuale, ca sã scoatã din moleºealã pe toatã lumea. Adeseori
dã impresia cã îºi conduce þara ca pe un vapor care sã-i asigure
doar supravieþuirea sa. E un actor, un actor grãbit, dar cu ce
rezultat?! Cetãþeanu, cum spune el, n-o duce mai bine cu nimic.
A aruncat în ochii tuturor o himerã pe care toþi am luat-o de
bunã în campania electoralã – „Sã trãiþi bine!“ – , apoi interesul
câºtigului s-a stins ºi au apãrut alte ºi alte interese, din ecuaþia
cãrora, cetãþeanul s-a vãzut tot mai mult scos. Dar asta e viaþa.
Nu e nici primul ºi nici ultimul care joacã în acest fel. Iar noi n-
o sã ºtim probabil niciodatã sã ne ferim de cei vicleni. Nu ne
ajunge faptul cã dacã nu sunt inundaþii, e gripã aviarã, dacã nu
e gripã aviarã sunt furtuni, grindinã, zãpadã... trebuie musai sã
avem ºi porþia de circ!... ca sã nu uitãm cã „România este greu
de condus!”...

De la 1 iulie ne aºteaptã un alt val de scumpiri, cel mai
mare din cursul acestui an. Numai bun pentru a se gândi cã în
loc sã „trãim bine”, „plãtim bine”. Cã de, ne pregãtim sã intrãm
în Uniunea Europeanã! Apoi vom mai vedea ce-o fi.
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15 iunie – „Cãlãuza noastrã“ nr.843

STRUÞOCÃMILA LUI MIRCIA

Am stat sã mã gândesc dacã mai e cazul sã scriu ºi eu
despre ceea ce s-a scris foarte mult pânã acum, ajungând aproape
emblematic pentru primarul nostru, Mircia Muntean. Adicã,
despre aºa-numitul pãun aºezat, dupã cum se spune „ca pe ouã”
taman în faþa casei de culturã a municipiului. Dar iatã cã, pe zi
ce trece, din cauza ploilor ºi a buruienilor care l-au copleºit pe
de-a-ntregul, pãunul primarului e gata sã se transforme într-o
fãpturã ciudatã, un fel de struþocãmilã (dacã-mi e îngãduit a
spune), cãci supleþea pãsãrii a început sã cam disparã. ªi mã
întreb ºi eu, la fel ca atâþia alþii, de ce aveam noi oare nevoie de
dâmbul acela de pãmânt, tot mai sãrac în flori ºi culoare, dar  cu
mare cheltuialã fãcut,  când aveam la îndemânã soluþii mult mai
ieftine, mai practice, mai pline de culoare dar, mai ales, cu mult
mai potrivite ambientului. Cãci judeþul nostru nu e renumit în
pãuni, eventual în cei politici, cã în cei aviari, ba. Dar asta e!
Când nu ai altceva de fãcut, te complici la viaþã! Mãcar dacã
am face-o cu folos! Însã de ce sã nu ne complicãm, dacã avem
cu ce! Adicã bani! Cã altfel n-am fi fãcut-o. Nu-i aºa?

Oricum, îi anunþãm pe edili cã pãunul e pe cale sã devinã
o struþocãmilã,  adicã o cocoaºã cu cap de struþ, asta dacã nu va
ploua ºi mai mult, s-o ia la vale ºi sã ne trezim doar cu un cap
fãrã trup.
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22 iunie – „Cãlãuza noastrã“  nr. 844

CINE-A PUS MONUMENTU-N DRUM?

Probabil cã mulþi dintre deveni, în plimbarea lor spre
parcul de la poalele cetãþii, au observat printre aglomeraþia de
maºini din faþa prefecturii, un... monument, zice-se! Ideea este
generoasã: un monument închinat luptãtorilor anticomuniºti. Dar
pentru Dumnezeu! Un loc mai nefericit ºi mai nepotrivit pentru
a-l instala, nici cã  se putea. A „înghesui” într-o parcare „full”
de maºini un monument închinat memoriei unor adevãraþi eroi,
este ori nepricepere ori absolutã lipsã de respect. Am vãzut
maºini parcate chiar „la mustaþã” de postamentul blocului de
piatrã care imagineazã jertfa eroilor. Pãcat de muncã ºi preþ
pentru cã aºa cum este aºezat, bietul monument este sufocat de
peisajul automobilistic ce-l înconjoarã din toate pãrþile. Sã fi
fost pus cu intenþie în acest loc? Oricum, noi credem cã merita
o zonã respirabilã, în care sã fie pus în evidenþã cu adevãrat,
vãzut din toate pãrþile, de tot trecãtorul prin zona respectivã.
Oare chiar aºa de mare sã fie înghesuiala de monumente în
reºedinþa de judeþ încât sã nu i se fi gãsit alt loc? Sau pur ºi
simplu n-a interesat pe nimeni unde ºi cum este instaleat el?
Trebuiau, probabil, sã fie cheltuiþi niºte bani ºi în rest, nu mai
conteazã. Asta sã înþelegem? ªi când te gândeºti cã în municipiul
Deva sunt atâtea locuri unde monumentul eroilor anticomuniºti
s-ar fi arãtat în toatã splendoarea sa! Pãcat cã nu a existat ochiul
bun sã le vadã!

 29 iunie – „Cãlãuza noastrã“ nrt. 845
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RINGUL

Iatã, ringu-i pregãtit. Luptãtorii, Tãriceanu ºi Bãsescu,
aºiºderea. Aºteptam cu toþii acest meci pentru cã devenea pe zi
ce trece mai evident, mai inevitabil. Prima rundã este în
desfãºurare ºi se pare cã Tãriceanu se aflã într-un uºor avantaj.
ªi asta, pentru cã a pus în joc un subiect sensibil pentru români:
întoarcerea acasã a soldaþilor din Irak. ªi dupã cum spun
sondajele, mai mult de 60% din populaþia României doreºte
acest lucru, considerând cã nu au soldaþii noºtri ce cãuta acolo
ºi ca urmare nu e cazul sã moarã soldaþii noºtri în apãrarea unor
himere. Deci s-ar putea spune cã Tãriceanu se aflã într-un uºor
avantaj, argumentele lui mergând la coarda sensibilã a românilor,
permiþându-i sã atace mai detaºat ºi sigur pe poziþie. Bãsescu,
într-o uºoarã slãbiciune ºi crescutã iritabilitate, pierde teren.
Spectatorii s-au învrãjbit ºi ei. Împãrþiþi în douã tabere, umplu
ecranele televizoarelor, apãrându-ºi cu îndârjire reprezentantul.
Iar noi... noi privim la ei ºi nu ne vine sã credem. Parcã erau
aliaþi, parcã se vroiau cândva un monolit în vâltoarea vremii,
care sã aducã binele poporului, bine pe care n-a reuºit pânã
acum sã-l aducã niciunul. Iar acum avem în faþã o alianþã sfâºiatã
de interese opuse, prea preocupatã de... „care pe care”, ca sã-ºi
mai aminteascã ºi de noi, cei cu votul la rever ºi cu buzunarele
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doldora de vise frumoase precum cã vom intra în UE ºi vom
trãi bine, dupã spusa preºedintelui. Deci, cine iese cel mai mult
în pierdere din acest meci fãrã stãpân? Noi, marea masã, pãcãliþi
precum cã o alianþã precum DA era exact ce-i trebuia României
s-o ia pe drumul cel bun.

Apropo, aþi observat cã scindarea Mitropoliei Ardealului
a creat un precedent? IPS Pimen Bucovineanu, cere ºi
dumnealui reînfiinþarea Mitropoliei Bucovinei ºi se pare cã asta
nu e tot; procesul de desfiinþare a marilor mitropolii va con-
tinua. Cã doar dacã e vraiºte, vraiºte sã fie!

6 iulie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 846
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ANOMALIE

E drept cã anomalia funcþioneazã la noi peste tot ºi ca
urmare a început sã fie socotitã normalitate dar, atunci când ea
te implicã pe tine, pacientul, bolnavul, anomalia devine cât se
poate de dureroasã. Printre atâtea nefericiri pe care le suporþi în
spital, dacã e musai sã te internezi, se vede treaba cã nu e de
ajuns ºi atunci se mai inventeazã mereu altele ºi altele care sã te
scârbeascã de viaþã cât se poate de mult.

Mã refer aici la cazul când ai nevoie grabnicã de niºte
analize în vederea stabilirii unui diagnostic sau a urmãri evoluþia
unei afecþiuni care te neliniºteºte. Care e procedura? Te duci la
medicul de familie, þi se dã bilet de trimitere spre clinicã, spre
laborator, ajungi acolo, stai la rând liniºtit cã ai bilet de trimitere
ºi cã totul va fi bine. Dar când ajungi în faþa asistentei, afli
altceva: te poate programa doar peste o lunã ºi ceva, cã pânã
atunci nu mai au locuri. ªi tu îi explici cã ai nevoie de aceste
analize cât mai urgent cã de aceea ai venit sã le faci, cã ai o
problemã de sãnãtate pe care trebuie sã þi-o rezolvi cât mai repede
pentru cã acum eºti bolnav ºi trebuie sã ºtii ce se întâmplã cu
tine. Dar, femeia în halat alb din faþa ta dã din umeri „inodorã ºi
incolorã” repetându-þi acelaºi lucru: numai peste o lunã ºi ceva!

Disperat ºi strâns rãu cu uºa pentru cã boala nu aºteaptã,
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o întreb: bine, ºi atunci ce pot sã fac? Unde sã mã duc? Însã tot
ea îþi dã extrem de repede soluþia: Vã putem face acum, pe loc,
analizele fãrã programare. Bine, ºi ce presupune asta? întrebi,
stupefiat de rezolvarea venitã rapid în favoarea ta. Pãi presupune!
Pentru cã afli imediat cã în asemenea condiþii, analizele sunt
extrem de scumpe. Cine te-a pus sã te îmbolnãveºti ºi sã ai
nevoie grabnicã de analize? ªi-atunci, fie renunþi neputincios
cã nu poþi suporta o asemenea cheltuialã, fie renunþi la orice
altceva ºi plãteºti, cã n-ai ce face. Însã te întrebi: cum de nu mai
sunt locuri când vii cu trimitere ºi cum dintr-o datã sunt locuri
cu nemiluita când nu mai faci uz de ea, lãsându-te descoperit, ºi
la voia laboratorului, acceptând orice condiþie numai sã-þi rezolvi
problema, cã nu poþi sã aºtepþi. Sãnãtatea e cea mai de preþ!
Nimeni nu mai þine cont cã ai plãtit asigurãrile de sãnãtate la zi,
cã eºti un om bolnav ºi treci printr-o stare psihicã dificilã. Banul
ãsta, cum devine el pentru unii mumã ºi pentru alþii ciumã! Cui
sã te mai plângi, cã ºi aºa în vacarmul în care trãim nu te mai
aude nimeni?

13 iulie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 847
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ÎNTRE GÂLCEAVÃ ªI RÃZBOI

Suntem martorii unor evenimente pe care, cu toatã
toleranþa noastrã, nu le putem „înghiþi” ca ºi când asta ar fi   exact
ceea ce ne trebuie. Gâlceava din PNL ºi rãzboiul dintre Israel ºi
Liban sunt la concurenþã pe ecranele televizoarelor iar noi
suntem „bombardaþi” cu tot felul de ºtiri din lumea asta care nu
mai este de mult o lume normalã. Trãim într-un adevãrat vacarm
ºi ne mãcinãm, înflãcãraþi de orgolii ºi lipsiþi de toleranþã, pânã
în pânzele albe.

PNL-ul de exemplu, este partidul care, de-abia acum
începe sã-ºi piardã cu adevãrat credibilitatea, acum când îi vezi
pe niºte lideri rãtãciþi în confuzia Alianþei – de altfel, liberali cu
state vechi în partid, care ies în public jelindu-se de scãderea în
sondaje a PNL-ului, criticându-ºi fãrã jenã colegii, dorind ce??
Binele partidului?! Cine mai crede asta? Dacã te doare cu
adevãrat starea partidului tãu, nu faci ceea ce face acum „grupul
dizidenþilor”  pozând în  salvatori de  ceasul al 12-lea, ci stai,
pui umãrul, spui tot ceea ce te îngrijoreazã în interiorul acestui
partid. Pentru cã altfel, îl duci sigur la destrãmare ºi la pieire.
Oamenii ºtiu: partidul care nu reuºeºte sã-ºi rezolve problemele
în interior, nu meritã încredere. E un partid slab, sfâºiat de orgolii
ºi nimic mai mult. Teodor Stolojan, Mona Muscã ºi Valeriu
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Stoica ar putea fi, în trufia lor,  groparii PNL-ului ºi atât. De ce
Stolojan ºi-a lãsat partidul ºi a plecat nici mai mult, nici mai
puþin decât la Cotroceni, sub pelerina lui Bãsescu? Mona Muscã
de ce ºi-a pãrãsit postul de ministru de la Ministerul Culturii,
pozând în vedetã care îºi dã demisia din toate funcþiile? Nu mai
vorbim de Valeriu Stoica ce a preferat sã stea pe margini ca un
bãiat de mingi, pânã a prins faza sã intre ºi el în joc. Toþi trei au
trãdat cauza partidului lor exact la momentul când trebuiau sã
fie mai uniþi, ºi acum vin cu tupeu ºi cer socotealã?!  E o
chestiune de bun simþ pe care nu o prea putem pricepe la
intelectualii fini care se pretind a fi cei trei.

În altã ordine de idei, dar pe felia aceloraºi zile, rãzboiul
dintre Israel ºi Liban produce o miºcare extraordinarã în planul
liderilor politici ai lumii. Convoaiele se miºcã pe toate
meridianele ºi nu ºtim ce ne va aduce ziua de mâine. Pânã una
alta, în zona conflictului mor oameni nevinovaþi care au trãit
sub soare cu dor de viaþã ºi nu cu dor de moarte. Aflu acest
lucru zilnic, de la prietena mea Luiza, ce locuieºte exact în buricul
conflictului: Haifa. N-avem deci motive de bucurie. ªi singura
noastrã speranþã a mai rãmas în Dumnezeu, cã în oameni...

20 iulie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 848
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AVEAM CÂNDVA UN CENTRU  DE LIBRÃRII...

Da! Aveam cândva o reþea de librãrii, o Casã a cãrþii,
unde scriitorii hunedoreni îºi mai puteau depune cãrþile, mai
puteau face o lansare de carte, o întâlnire cu cititorii, o manifestare
literarã. Adicã aveau posibilitatea sã pãstreze o anume legãturã
cu cei din jurul lor,  sã se cunoascã ºi sã dialogheze unii cu alþii,
ºi asta însemna mare lucru pentru cã scriitorii hunedoreni aveau
ºi ei partea lor de respect ºi de bucurie iar cel interesat de
literatura hunedorenilor ºtia unde s-o caute: în librãrii, cum ar fi
fost firesc. CUM ar fi fost... pentru cã acum, s-au schimbat cu
totul lucrurile. Scriitorul îºi ia bocceluþa cu cãrþi ºi pleacã pe la o
librãrie sau alta sã-ºi depunã ºi el cãrþile spre vânzare, pentru
hunedorenii lui, sã se vadã cã existã ºi cã  are încã  o carte nouã.
Cum fãcea altãdatã... Dar peste tot, în reþeaua de librãrii i se
spune cã nu se mai poate aºa ceva, cã librãriile au fost preluate
de o firmã mare de pe la Bucureºti ºi nu mai au voie sã
achiziþioneze cãrþi de la scriitorii din zonã, ci li se trimit cãrþi
numai de la câteva edituri mari din þarã, cu care „noii stãpâni”
au o colaborare. ªI PUNCTUS. Nu mai ai altceva ce face decât
sã te întorci cu cãrþile acasã ºi sã gãseºti alte mijloace de a ajunge
la cititori. Bine-bine dar n-ar fi potrivit ca scriitorii hunedoreni
ºi cãrþile lor sã fie prezente permanent în librãrii, adicã sã aibã
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acces la ei oricine ºi în orice moment, când are cititorul bani sau
chef sã vadã ce-au mai scris hunedorenii? Aºa ar fi firesc. AR
FI... dar ce mai e firesc în lumea asta nãvalnicã ºi zgomotoasã
în care trãim?! Nu mai intereseazã pe nimeni acest aspect.
Autoritãþile locale nu au timp de scriitori ºi în general de creatorii
lor. Nu sunt un motiv de mândrie pentru ei, nu sunt interesaþi
sã-i cunoascã, decât aºa, dupã ureche, dacã cumva ajunge vreun
nume pânã la „înãlþimea” lor. Aºa ne explicãm de ce nu-i
onoreazã nici mãcar cu prezenþa la manifestãri, la o lansare de
carte sau la un vernisaj. N-am vãzut pe nimeni pânã acum sã
doreascã sã-i cunoascã pe creatorii hunedoreni, adicã sã aibã o
întâlnire mãcar o datã pe an cu ei, sã-i asculte ºi sã-i vadã la
faþã. Nici mãcar Direcþia de culturã nu ºi-a exprimat vreodatã
aceastã dorinþã, sã stabileascã un dialog cu cei pe  care îi are în
„curtea” sa, cã de-aia reprezintã cultura în teritoriu. Sã se ºtie ce
potenþial creator are judeþul ãsta, cine reprezintã judeþul pe harta
creaþiei. Toatã  lumea aºteaptã în birouri luxoase, sã meargã
bietul creator „cu nãframa în bãþ” sã se prezinte singur... eu
sunt cutare sau cutare... ceea ce nu prea stã în firea lucrurilor.
Pentru cã, cei mai mulþi dintre ei au bunul simþ de a-ºi vedea de
lucru ºi a nu face anticamerã pe la mai marii zilei. ªi astfel se
ajunge la situaþia tristã când, numai dacã moare vreunul dintre
creatorii noºtri, sã se afle ce om valoros a trãit printre noi.

27 iulie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 849
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ASTA NE MAI LIPSEA!

Trebuie sã recunoaºtem: n-am avut  pânã acum parte de
un prim ministru conducând ºedinþa de guvern în pantaloni
scurþi, ºlapi, cãmaºã lejerã ºi... picior în ghips, venind la datorie
cu ajutorul unui trepied pe care-l purta cu greu. Deci, trebuia
s-o vedem ºi pe asta, cã doar la câte surprize ne-au rezervat
pânã acum mai marii noºtri... ªi dacã preºedintele se urcã la
volanul maºinii proprii dupã o noapte de chef garnisit bine cu
ºampanie, de ce n-ar încãleca ºi prim ministrul pe un „bidiviu”
de marcã ºi ar goni în draci pânã când ar pierde legãtura cu
realitatea ºi s-ar izbi de o maºinã?! Cã doar om e ºi el! Se pare
deci, cã cei doi sunt mereu la concurenþã de gafe, de surprize
care sã ne scoatã din moleºeala zilei. Cã de, altceva mai bun
nici nu avem de fãcut! Dar una e sã fii muritor de rând, sã-þi poþi
da frâu liber pornirilor ºi alta e sã fii preºedinte sau prim ministru
ºi sã porþi pe umeri crucea unui destin de þarã. Cruce pe care þi-
ai asumat-o voit, cu bunã ºtiinþã ºi în toate facultãþile mintale.
Nu? Aºa cã din respect pentru poporul pe care îl reprezinþi ºi
pentru misiunea pe care o ai, n-ar trebui sã faci asemenea gafe.
Uimeºte-i pe ai tãi cu alte fapte de ispravã, nu cu asemenea
porniri care te trãdeazã a fi un om slab, incapabil sã-þi asumi
rigorile rolului pe care îl joci la un moment dat (prin datul sorþii)
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în istoria þãrii tale. Dar probabil cã ºi de data aceasta câinii latrã
(adicã noi) ºi urºii (adicã ei) îºi vãd de drum.  Cã doar fiecare
trebuie sã rãmânã în amintirea celorlalþi prin ceva. Dupã puteri...

3 august – „Cãlãuza noastrã“ nr. 850
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NÃSTASE NU E SINGUR

Când un lider politic de talia lui Adrian Nãstase e în picaj
direct,  de obicei îl pãrãsesc toþi, prieteni, colegi de partid, chiar
ºi rude. E o realitate pe care noi am întâlnit-o de multe ori. O
recentã prezenþã a sa în judeþul Hunedoara ne-a dovedit însã cã
Nãstase, cu toate belelele lui, n-a rãmas singur. În jurul sãu a
fost tot staful PSD-ului hunedorean, ba mai mult decât atât, o
bunã parte dintre conservatorii hunedoreni (Cum se face?! Oare
de ce?) au fost ºi ei prin preajmã dându-i bineþe cum se cuvine
unei vechi cunoºtinþe. Nici simplii trecãtori n-au rãmas
indiferenþi la prezenþa liderului ºi au îngroºat rândurile
simpatizanþilor, ca sã se poatã lãuda ºi ei cã l-au vãzut pe Nãstase
în carne ºi oase... De ce sã piardã ocazia dacã omul le-a ieºit în
cale?

Cu gânduri bune sau rele, toþi cei prezenþi n-au putut sã
nu remarce cã fostul prim ministru s-a debarasat foarte mult de
trufia sferelor înalte, coborând la nivelul omului normal, bine
dispus (mãcar de ochii lumii),  fãcând faþã situaþiei ºi crezând
încã în steaua sa. Cu putere crezând încã în steaua sa!

Un cârcotaº ar fi spus cã se aºtepta sã vadã mai mulþi
oameni la întâlnirea cu Adrian Nãstase. Aº putea spune ºi eu
acelaºi lucru, dacã n-aº fi vãzut  gesturile de prietenie care i se
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arãtau ºi care m-au convins cã Adrian Nãstase poate fi fericit:
mai are prieteni în lumea politicienilor. ªi ãsta nu e puþin lucru.
Chiar dacã la sediul filialei judeþene a partidului sãu, tabloul, de
la o vreme,  i-a fost dat jos de pe perete fiind dosit dupã o masã
cu televizor, toþi ai lui (ºi nu numai) l-au întâmpinat „bucuroºi
de oaspeþi” ºi l-au însoþit peste tot ca pe „fratele mai mare”.
Deci, sã ºtim: Nãstase încã nu e singur!

10 august – „Cãlãuza noastrã“ nr. 851
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CARE PANTEON  AL MOÞILOR?

Þebea, este locul despre care tot românul a auzit câte ceva
ºi este firesc sã doreascã sã-l vadã atunci când ajunge pe plaiuri
hunedorene. Ba mai mult, dacã se-ntâmplã sã ai oaspeþi din
strãinãtate, cu mândrie localã, dai o fugã sã-i arãþi care este locul
sfânt al moþilor, loc încãrcat de istorie ºi legende. Cãci, sus, în
Munþii Apuseni, e patria moþilor, patria Avram Iancului,  oameni
hotãrâþi, cu patriotismul pânã în mãduva oaselor, neºtirbit de
nici o vremuire. În acest mod îl recomanzi tu prietenului venit
de departe ºi care doreºte foarte mult sã cunoascã judeþul în
care trãieºti de atâþia amar de ani. ªi porneºti la drum cu toatã
convingerea cã vei prezenta celui pe care-l însoþeºti, o adevãratã
lecþie de istorie, în haine de sãrbãtoare. Ce gãseºti însã la faþa
locului, iertatã-mi fie vorba! e jalnic. Panteonul se aflã într-o
uitare ºi degradare, ba chiar sãrãcie, jenantã. El începe sã rãmânã
mai mult în amintirea noastrã, cãci realitatea îl ºterge parcã spãlat
de ploi, împuþinându-se. Intri pe poartã într-un spaþiu încremenit,
mort cu adevãrat care nu mai are nimic comun cu un panteon.
La poartã plãteºti un bilet de zece mii lei ºi cea care se numeºte
ghid în acest spaþiu, te întreabã, fãrã nici o tragere de inimã,
dacã ai nevoie de ghid. Cred cã  nici n-ar trebui sã fii întrebat
acest lucru, ci pentru cei zece mii pe care-i plãteºti, (ºi între noi
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fie vorba, e cam mult pentru ceea ce þi se oferã), chiar sã
beneficiezi de explicaþiile ghidului, fãrã sã fii întrebat. Ceea ce
þi se înfãþiºeazã dupã ce treci de poartã, nu mai seamãnã deloc
cu ceea ce ºtii cã a fost odatã. Regret cã trebuie s-o spun, dar
comuniºtii dãdeau mai multã onoare memoriei eroilor legaþi de
acest spaþiu. Acum, un loc sterp, cu câteva flori pe mormântul
Iancului, o bisericã închisã despre care ghida te lãmureºte cã nu
aparþine Muzeului de istorie de la Deva, ci autoritãþii locale ºi
cã nu are posibilitatea sã o arate vizitatorilor. Doamne-
Dumnezeule, aceastã piesã grea a panteonului, inima lui –
biserica, închisã vizitatorilor? Unde sunt vremurile când moº
Todea te întâmpina cu atâta bucurie ºi dragoste? Noi, avem
noroc, vine purtãtorul de cheie al bisericii sã ia ceva dinãuntru
ºi profitãm admirând vechiul tricolor de pe arcadele bisericii,
clopotul ce-a bãtut trei zile ºi trei nopþi la moartea lui Avram
Iancu, tablourile... chiar ºi noile scaune, sculptate cu mãiestrie,
despre care aflãm cã fiecare localnic ºi l-a cumpãrat din banii
proprii... Suntem deci norocoºi pentru cã cei ce vin dupã noi,
nu mai pot admira biserica decât pe dinafarã. Ba mai mult, ghida
când aude cã am fost ºi în bisericã, se supãrã cã n-am chemat-o
sã ne explice (?!!!). Pe lângã noi trec turiºti dezamãgiþi, ba chiar
furioºi cã li s-au cerut zece mii de lei ºi n-au beneficiat de nici o
explicaþie a ghidului, ba mai mult, n-au putut vedea nici biserica
în interior. Sunt cumplit de dezamãgiþi despre ceea ce înseamnã
acest Panteon, aruncã biletele în faþa ghidei ºi pleacã ameninþând
cã aceastã înºelãtorie n-o sã rãmânã fãrã urmãri. Plecãm ºi noi
dezamãgiþi, închipuindu-ne cã am vãzut pe fiecare mormânt de
erou, flori ºi lumânãri, cã biserica are uºile larg deschise ºi cã
un urmaº al lui moº Todea ne primeºte cu aceeaºi tragere de
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inimã...
ªi mai e ceva de spus: ce cautã un gorun al preºedintelui

Bãsescu în panteonul moþilor? De ce s-a dorit a fi un demn
urmaº al lui Ceauºescu, (fiind singurul dintre preºedinþi!) ºi sã-
ºi planteze gorunul lui vremelnic într-un asemenea loc?  Cã
doar n-a fãcut nici o faptã eroicã pentru moþi. Aºa cã e o impietate
ca gorunul lui sã stea alãturi de cel al lui Avram Iancu sau ºi
mai mult, chiar în coasta rãnitului gorun al lui Horea.

Oricum, se vede treaba cã Panteonul Moþilor nu este în
raza de interes a nici unui politician sau partid, decât în scop
electoral în zilele când se adunã mult popor în jurul lui. În rest,
e lãsat în voia soartei cu cea mai nedreaptã bunã ºtiinþã. Iar noi,
cei trecuþi de 40-50 de ani trãim cu nostalgia la ceea ce a fost
odatã acest loc. Însã, cu ce vor trãi cei ce vin dupã noi?...

17 august   – „Cãlãuza noastrã“ nr.  852



Memoria faptelor

57

COSTEªTI 2006

Sãrbãtoarea de la Costeºti, prezentã de mulþi ani în peisajul
manifestãrilor culturale din judeþul Hunedoara îºi pierde tot mai
mult frumuseþea ºi originalitatea cu care plecase la drum. S-a
putut observa acest lucru ºi în acest an, când – spre exemplu –
în program scria „Târgul meºterilor populari” iar la faþa locului
nu exista aproape nici urmã de meºter popular (doar doi pricãjiþi,
cu obiecte îndoielnice de lut ºi lemn, undeva într-o margine), în
schimb era o sufocantã înghesuialã de tarabe cu haine de prost
gust, articole de sezon, mici ºi bere, fructe ºi vatã pe bãþ. Aºa cã
mã întreb ºi eu: cum de în program scrie negru pe alb
„Deschiderea Târgului meºterilor populari” – sâmbãtã, ora 14?
Unde au dispãrut aceºti meºteri populari care ar fi adus cu
adevãrat frumuseþea ºi originalitatea întâlnirii „cu istoria” de pe
aceste plaiuri, cum altãdatã se întâmpla?! Din pãcate, de foarte
multe ori am început sã ascundem tradiþia noastrã popularã dupã
uºã, ca pe sãrmana Cenuºãreasã, lãsând loc liber bâlciului ieftin
ºi de prost gust, comun oricãrei „întâmplãri” câmpeneºti, fãrã
importanþã, fãrã pretenþii. Dar Costeºtiul?! Când ar trebui sã fie
sãrbãtoare emblematicã pentru arta noastrã popularã, obicei ºi
port, de ce a cãzut atât de mult în banalitate ºi ieftinãtate?! Oare
nu mai meritã sã scoatem în faþã arta migãloasã, arta superbã a
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meºterilor noºtri populari, adevãratele tradiþii româneºti, la o
sãrbãtoare precum este Costeºtiul, locul de sub coasta cetãþilor
dacice, loc plin de importanþã istoricã pentru neamul românesc?
Asta nu mai înseamnã nimic pentru noi?? Pãcat, mare pãcat! În
rest, toate bune ºi frumoase: muzicã popularã, muzicã...., foc
de artificii. Ca la un bâlci obiºnuit, pe care-l putem trãi oriunde.
Organizatori,  întoarceþi-vã la tradiþie, cã nu e nici o ruºine: ea
ne-a mai rãmas marcã de preþ!

24  august – „Cãlãuza noastrã“ nr. 853
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„SUNTEM UN NEAM DE EROI/
UITÃ-TE LA NOI!”

De când cu isteria dosarelor, prin sufletul meu trece zilnic
minunatul, tristul ºi adevãratul cântec al lui Florin Chilianu:
„Suntem un neam de eroi/ Uitã-te la noi!” Cãci prea e mare
fierberea acestor ruºinoase fapte ºi toatã „panarama” prea ia
adeseori forma unor scandaluri de mahala, care ne obosesc ºi
ne agreseazã psihic. Cine avea nevoie acum de acest lucru?
Cine ne manevreazã din umbrã ca pe niºte pãpuºi din cârpe,
distrându-se pe seama slãbiciunii noastre? Vorba cântecului:
„Pedepsiþi sã fim/ ªi sã împlinim/ Mitul carpatin”. Da, e bine sã
ºtim care ne-au fost trãdãtorii, care ne-au fost cameleonii, dar
dacã tot nu s-a fãcut la timpul potrivit acest lucru, dacã tot li s-a
permis (de cãtre cei care ºtiau adevãrul) cu bunã ºtiinþã, ca tocmai
ei sã ne dea lecþii de democraþie, sã ne devinã modele de
conduitã... atunci a cui e vina mai mare? A celor care au tãinuit
existenþa dosarelor sau a celor care au fost informatori? Iar
deconspirãrile zilnice sunt fãcute cu atâta „plãcere” – ca la ºcoalã,
când copiii încep sã se pârascã unii pe alþii – încât nu mai sunt
credibile, încât devin prea multe ºi te fac sã te întrebi: oare am
fost un popor de informatori?  ªi revin din nou la Chilianu ºi la
cântecul sãu, cãci el se potriveºte de minune cu ceea ce trãim
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astãzi: „Cum ne mai lovim/ Cum ne asmuþim/ Câinii rãi spre
voi/ Voi ce suntem noi/ Neamul de eroi”...

Oare ce ne-o mai aduce ziua de mâine? Plecarea trupelor
în Liban?... Pupãturi între pediºti ºi liberali, care dintr-o datã
declarã prieteneºte: „Protocolul încheiat între noi este Biblia
noastrã” ca ºi cum s-ar adresa unui popor de orbi ce crede toate
balivernele...

Nimic nu e întâmplãtor pe lumea asta...

31 august – „Cãlãuza noastrã“ nr. 854
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UN FEL DE  PROTEST

De ceva timp, primim la redacþie telefoane ºi scrisori de
la abonaþii noºtri în care ne spun cã nu primesc ziarul „Cãlãuza
noastrã” decât cu mare întârziere sau chiar nu-l primesc deloc.
Ba mai mult, unora, poºtaºii – cei care ar trebui sã le ducã la
timp ziarele – îi îndeamnã sã nu mai citeascã acest ziar, reco-
mandându-le alte publicaþii. Câteva cazuri de acest gen le-am
sesizat ºi la Poºtã, pentru cã nu e firesc dacã omul plãteºte bani
pe abonament ºi vrea sã citeascã acest ziar, sã existe persoane
care, din motive numai de ei ºtiute,  dosesc acest ziar, îl împiedicã
sã ajungã la destinatar. Cui fac aceste persoane jocul? „Cãlãuza
noastrã” este un ziar cu dragoste de oameni, îi respectã ºi-i ajutã
dupã puterile ei. Chiar ºi pe poºtaºi i-a ajutat de multe ori în
activitãþile lor, a fost alãturi de ei, a scris despre ei, le-a acordat
toatã încrederea ºi ori de câte ori a fost cazul, le-a luat apãrarea.
De ce unii dintre ei rãspund cu rãu, binelui fãcut?! Nu avem de
unde sã ºtim ce motivaþie are atitudinea lor, de-ajuns însã cã îi
necãjesc pe abonaþii noºtri ºi prin ei, pe noi. Sã fie oare vina cã
existãm, cã n-a fost sã fie dupã previziunile unora mai sceptici,
care (cu bucurie nereþinutã) nu mai dãdeau nici o ºansã ziarului
nostru? Poate fi ºi aceasta o explicaþie... Vreau însã sã-i asigur
pe abonaþii noºtri, cã ziarul „Cãlãuza noastrã” apare întotdeauna
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miercurea la prânz ºi primii cãrora li se trimit ziarele, sunt ei –
dragii ºi fidelii noºtri cititori. Deci vina nu este la noi. De aceea
îi rugãm pe abonaþii noºtri ca, acolo unde este cazul, sã facã
sesizãri la Poºtã, pentru cã Poºta Românã are ºi oameni de calitate,
care ºtiu sã-ºi facã datoria cu toatã seriozitatea, care þin la
prestigiul instituþiei lor ºi pot lua mãsurile cuvenite.

7 septembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 855
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STILUL BÃSESCU

Preºedintele nostru nu prea ne mai surprinde cu gesturile
sale. Aproape cã ºtim dinainte cum  va proceda într-o situaþie
sau alta pentru cã el, preºedintele nostru, are  un stil propriu de
a acþiona  care-l face inimitabil. De pildã, cum l-a debarcat pe
Petre Roman, apoi pe Stolojan, apoi pe Nãstase º.a.m. d.  iar în
ultima vreme, cum l-a pus în braþele justiþiei, sã fie cercetat pe-
nal, pe Atanasiu, ministrul armatei. Cã de, i-a jignit mândreþe
de consilierã (motiv pentru o rãfuialã mai veche) ºi el nu poate
rãmâne cu poliþa neplãtitã. Pe tabla de ºah a politicii deci, se
joacã dur, fãrã menajamente, cã doar n-au sã-ºi mai trimitã bezele
când  unul face parte din PNL iar celãlalt, mai „pe ºestache”
din PD, cã la vedere nu mai are voie câtã vreme este la Cotroceni.

Cât de mult a trecut parcã de la vremea când, într-un elan
portocaliu, preºedintele nostru ne ademenea voturile cu „Sã trãiþi
bine!” iar noi, scârbiþi de cei ce-au fost ºi încântaþi de cei ce
veniserã, am crezut cã în sfârºit, ne-am gãsit omul care ne trebuia
ºi l-am votat cu convingerea cã aºa e cel mai bine.

ªi uite-aºa, asistãm de doi ani de zile la tot felul de certuri
ºi „nãrozii” încât am ºi uitat sã mai trãim bine. Surprizele curg
peste noi ca bostanii ºi nu mai avem timp sã ne-ntrebãm: „Dar
cu noi ce se-ntâmplã?!”. Preºedintele nostru posedã atât de bine
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arta amãgirii încât ne tot poartã cu zãhãrelul oferindu-ne circ
din plin. Cã altceva nu are ce! Sãrãcia este mare, iarna e aproape,
scumpirile se anunþã tot mai grele... Dar cui îi mai pasã de toate
acestea când în capul tuturor politicienilor noºtri nu mai gãseºti
decât scenarii de rãzbunãri ºi þipete de cucuvea?!

14  septembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 856
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DOMNILOR! NE-AÞI OBOSIT!

Da! Am început sã obosim privind zilnic la certurile ºi
convulsiile politicienilor noºtri. ªi asta nu dovedeºte decât un
fapt: cã ei nu se mai gândesc demult la noi ºi la binele nostru ci
numai la a-ºi plãti poliþe ºi a ne face pe noi sã avem sentimentul
cã privim în curtea cu hiene înfierbântate de gustul sângelui (al
puterii). De parcã doar pentru asta ºi-au dorit sã ajungã în fruntea
statului. De parcã nimeni nu mai ºtie cã suntem aproape de
integrarea europeanã ºi toatã Europa stã cu ochii pe noi. ªi aºa
sunt destui sceptici în ceea ce priveºte intrarea noastrã în UE.
Faptul cã politicienii noºtri sunt niºte certãreþi ºi scandalagii
înverºunaþi, îi face pe cei din Uniune sã ne priveascã de un timp
cu ºi mai mare scepticism, cãci nimeni nu are nevoie de
scandaluri într-o lume riguros organizatã. Iar politicienii noºtri
aratã cã asta ºtiu ei a face cel mai bine: sã se certe! N-a venit
nici unul dintre ei sã spunã: Domnilor am început sã-i obosim
pe oameni cu disputele noastre! ªi atunci ne simþim obligaþi sã
le spunem noi dragilor politicieni: Domnilor, ne-aþi obosit! Nu
vã mai putem suporta scandalurile! Viaþa noastrã e destul de
complicatã ºi aºa, destul de grea ºi ne pare rãu cã ne-aþi uitat cu
totul. Ne pare rãu cã am rãspuns balivernelor voastre din
campania electoralã ºi v-am votat. Ne pare rãu vãzându-l pe
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preºedintele nostru stârnind cu viclenie ºerpeascã tot felul de
dispute, când face politica statului la un ºpriþ, distrându-se ºi
veselindu-se din plin în vãzul tuturor, uitând cã majoritatea
ochilor ce-l privesc la televizor, sunt împovãraþi de grijile vieþii,
de datoriile ºi impozitele devenite insuportabile. În starea noastrã
interioarã în care râsul îºi gãseºte cale tot mai greu, ne-ar prinde
bine  decenþa strunitã a celor ce ne conduc destinele în timpul
de-acum. ªtim cã sunt oameni ºi cã viaþa a fost mai norocoasã
cu ei, dar mãcar sã respecte tristeþile noastre ºi sã ne menajeze
pe cât posibil, ca sã avem ºi noi sentimentul cã nu suntem doar
o masã  de manevrã pe timpul alegerilor ºi atât!

21 septembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 857
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VÃ MAI MIRÃ?

Mã uit din nou la politicienii noºtri prinºi de vria unor
declaraþii ale lui Marko Bela în legãturã cu autonomia Þinutului
Secuiesc. Mã uit ºi-i vãd foarte miraþi de aceste declaraþii ºi de
poziþia UDMR. Pãi cum?! Noi toþi ºtiam, vedeam, înþelegeam
unde bat toate demersurile ºi acþiunile lor ºi partidele româneºti
nu ºtiau? Nu vedeau politicienii noºtri cã orice ar fi ºi orice ar
promite la suprafaþã, UDMR-iºtii îºi urmãresc obiectivele cu
calmul ºi rãbdarea felinelor? Îmi vine foarte greu sã cred acest
lucru. Dar tentaþia puterii ºi a câºtigului i-a fãcut sã treacã sub
tãcere acest lucru, crezând cã totul se stinge ca spuza unui foc.
Numai cã întotdeauna sub spuzã rãmân ceva cãrbuni aprinºi
care întreþin mereu vechea dorinþã: de autonomie a acestor
conaþionali ai noºtri, cu care Dumnezeu ne-a pus laolaltã. De
ce îºi doresc ei enclavizarea tocmai acum când se deschid porþile
europene? Sunt întrebãri la care desigur rãspunsurile nu pot fi
decât prudente, dar care ne lasã un gust amar când vezi cã cei
cu care convieþuim spun cã nu mai pot trãi decât separat de noi,
cã numai atunci ºi-ar gãsi ei liniºtea ºi binele. Mai are cineva
timp sã-i creadã pe cuvânt? Din pãcate nu. Cum, de fapt, nici
pe politicienii români nu-i mai credem când se aratã surprinºi
de ceea ce declarã partenerii lor de coaliþie. ªi iar e vraiºte pe
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scena politicã româneascã! Iar noi vom constata în curând cã
iarna nu-i ca vara. Aºa cã, degeaba îºi aratã acum indignarea
politicienii noºtri, cã ºi-au fãcut-o cu mâna lor! A propos: pe
românii din Þinutul Secuiesc i-a ascultat careva ce-ºi doresc?
Poate cã viaþa pentru ei este mai grea ca a majoritãþii din jur.
Poate cã au ºi ei multe pe suflet, dar cui sã le mai spunã?

28 septembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 858
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SÃ NE BUCURÃM, DAR CU MÃSURÃ

Desigur, drumul liber spre integrarea în Uniunea
Europeanã pe care ni l-au certificat  comisarii europeni este
motiv de bucurie pentru noi toþi. Cãci, sã recunoaºtem, fiecare
întoarcere din Occident, ne pune greu la încercare rãbdarea când
ajungem la graniþa cu Ungaria, vameºii maghiari fiind extrem
de vigilenþi, ba uneori fãcând exces de zel,  cu cei ce intrã sau
ies din spaþiul Uniunii Europene. Este ºi asta una din cauzele
pentru care dorim intrarea în comunitatea europeanã, pentru a
avea ºi noi circulaþia liberã... ºi pentru cã, orice s-ar spune,
suntem parte din marea familie europeanã. Acordul de integrare
nu face decât sã certifice acest lucru. Aºadar, bucuria e mare pe
capul românului, visând la trai mai bun, la civilizaþie, la viaþã
mai uºoarã. Cu siguranþã  în cele din urmã va fi aºa... dar toate,
toate va trebui sã ni le facem singuri, ca urmare trebuie sã punem
umãrul la treabã, sã muncim ºi sã învãþãm cã într-o lume
civilizatã nu putem sta decât fiind ºi noi civilizaþi, trãind cu
stricteþe sub rigorile legii. O vizitã recentã în Germania, m-a
convins cã germanii au în sufletul lor mari îndoieli asupra
noastrã, privind pe ici pe colo, prin pãrþile esenþiale cu
îngrijorarea cã ei vor plãti ca nouã sã ne fie mai bine. ªi poate
au dreptate. De aceea ar trebui sã ne dãm seama cã binele stã în
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primul rând în puterea ºi mâinile noastre, în seriozitatea ºi
cumpãtarea noastrã. Cãci nu va fi deloc o „veselie pe câmpie”
integrarea în Uniunea Europeanã. Ea va însemna mai întâi
sacrificii, sacrificii ºi iar sacrificii apoi o mai veni ºi binele...
sperãm noi, cãci , din câte am vãzut, þãri cu statut  îndelungat în
Uniune, au tot mai mari nemulþumiri cu privire la statutul lor.
Sunt mai mult obligaþii decât drepturi, sunt mai multe taxe ºi
impozite, peisajul însãºi al acestor þãri devine prea asemãnãtor
unul cu altul, prea „croit în linie dreaptã”, prea uniformizat.
Lanurile de porumb sunt aceleaºi peste tot, grîul la fel, plantaþiile
de vie sau pomi fructiferi la fel, roºiile, ardeii, varza, castraveþii
la fel º.a.m.d. Unii europeni încã vin în România sã se
aprovizioneze cu legume ºi fructe naturale, fãrã modificãri
genetice, pentru cã au auzit cã în România este încã posibil aºa
ceva. „Dar staþi sã intraþi ºi voi în Uniune ºi-o sã vedeþi...” îmi
spune, mai în glumã, mai în serios, un amic german.

ªi-atunci, dragii mei, probabil este bine sã ne bucurãm cã
la 1 ianuarie 2007 vom intra în Uniunea Europeanã, dar sã ne
bucurãm cu mãsurã...

5 octombrie – „Cãlãuza noastrã“ nr.859
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IAR PREªEDINTELE?!

E tot mai clar faptul cã dl Bãsescu, deºi astãzi se aflã la
„cârma” unei þãri, uitã adeseori acest lucru ºi se comportã ca pe
vaporul de altãdatã, printre mateloþii vremurilor sale de cãpitan
de cursã lungã. ªi spun acest lucru deoarece se lasã prea mult
„ispitit” de limbajul colorat pe care l-a învãþat cãlãtorind pe
oglinda  apelor lumii uitând cu totul cã astãzi e preºedinte ºi cã
aceastã atitudine (faþã de oricine, nu numai de un gazetar), nu-i
face nici o cinste. Ba mai mult,  îl va „ajuta“ cu timpul sã fie tot
mai singur în câmpul cu hiene iar la sfârºitul mandatului sãu se
va trezi în postura de mare perdant.  Probabil cã sfãtuitorii sãi
de tainã i-au spus mereu cã unui preºedinte îi stã bine sã-ºi trateze
pânã ºi duºmanii cu diplomaþie, ba chiar uneori (dupã caz), cu
mascatã prietenie. C-aºa-i în politicã! Dar a-i face „gãozari”
tocmai pe cei ce l-au ajutat de la începutul carierei sale politice
mi se pare mult prea nedemn din partea unui preºedinte.  Buni
sau rãi, prieteni sau duºmani, ziariºtii l-au þinut mereu în atenþia
maselor pe dl Bãsescu, purtându-se dupã el, (chiar  ºi atunci
când nu merita) ca dupã sfintele moaºte. Iar el, cu isteþimea sa
de vulpe vicleanã a profitat din plin, lansând tot felul de mode,
de la cãciulã, la dans furtunos cu pirandele, de la botez în di-
rect, la vizitele particulare la mama sa. Cine a mai beneficiat de
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atâta mediatizare în þara asta în ultimii ani? Cred cã nimeni. Din
pãcate aroganþa domniei sale, în evidentã creºtere, îl va arunca
în groapa cu lei, de unde în mod sigur presa nu-l va mai scoate,
pentru cã îºi meritã soarta. Adicã „Am nevoie de voi, dar nu vã
suport”, cam aºa gândeºte domnia sa  ºi uneori (când te aºtepþi
mai puþin) îºi trãdeazã gândurile prin ieºiri ce ne lasã fãrã grai.
Cãci nu sunt deloc demne de un preºedinte. A vrut sã fie
preºedinte, atunci sã se comporte ca un preºedinte, cãci stãpânirea
de sine... îi va face foarte bine. Dacã nu e prea târziu...

12 octombrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 860
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GEABA PLATFORMÃ-PROGRAM
DACÃ N-AI OAMENI

Bunica mea îmi spunea uneori, uitându-se ºi ea la televizor,
cã „þara e ra (adicã rea, greu) de condus”. ªi iatã acum, urmãrind
ºi eu ºtirile care ne ameþesc zilnic prin noutatea lor, îmi dau
seama de înþelepciunea bunicii mele, la cei 91 de ani ai sãi.
Atâtea convulsii, atâtea frãmântãri, atâta nestatornicie încât te
dai bãtut, cu toatã intuiþia ta, ºi aºtepþi liniºtit sã vezi ce mai
urmeazã, pentru cã a început sã-þi fie totuna... Suntem martorii
„marilor miºcãri” în PNL ºi aproape cã ne pare rãu cum se
fãrâmiþeazã acest partid din interiorul sãu, cicã din iubire pentru
adevãratele valori liberale. Dar cine mai are timp sã creadã acest
lucru! Teodor Stolojan atacã acum scena politicã, trezit parcã
dintr-o hibernare, adunã o mânã de oameni în jurul sãu, ºi împarte
iluzii la Piteºti, aºa cum a  procedat ºi la vremea prezidenþialelor
când i-a fãcut pe foarte mulþi oameni sã creadã cã el e omul
potrivit ca preºedinte ºi-apoi a eºuat lamentabil, convins fiind
de viclenia celui ce „râmnea” prea mult la funcþia supremã în
stat – cã e într-atât de bolnav încât viaþa lui atârnã de un fir de
pãr. ªi cã cel mai bun lucru ar fi sã stea pe tuºã, cã toatã greutatea
preºedintelui o poate lua celãlalt în cârcã, mai cãlit pe valurile
lumii. ªi aºa Stolojan a fãcut prima lui mare greºealã faþã de
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partidul pe care pretinde cã îl iubeºte atât. A procedat precum
ciobanul care îºi poartã turma cu grijã pânã la punte, apoi când
sã treacã puntea o lasã de izbeliºte. ªi de-ar fi fost numai atât!
Dar o mulþime de români care au crezut în el ºi au dorit ca
numai pe el sã-l voteze, au rãmas descumpãniþi. Deºi tratamentul
ºi grava sa boalã au durat cam puþin, dl Stolojan n-a ieºit
niciodatã în faþã sã-ºi exprime pãrerea de rãu pentru cã i-a
dezamãgit pe cei ce au crezut în el. A preferat retragerea în
colivia de aur de la Cotroceni ºi atât. Partidul sãu iubit – PNL-
ul a rãmas sã-ºi poarte singur de grijã, c-aºa-i în viaþã!

ªi-acum dintr-o datã se simte iar liberal sãnãtos tun ºi gata
sã urce din nou pe metereze, sã preia steagul. Dar oare câþi mai
sunt dispuºi sã-l creadã pe cuvânt?! O primã dovadã a fost
prezenþa slãbuþã de tot la Piteºti, când cu aceeaºi mimicã de
nepãtruns ca întotdeauna, a citit platforma program. Colegii de
partid dar ºi românii nu mai pot avea încredere totalã în el. Cine
ºtie dacã nu ºi întoarcerea sa de acum nu e tot un scenariu al lui
Bãsescu? Pentru cã un lucru e clar: omul acesta nu e destul de
puternic cât vrea sã parã iar calitãþile sale de lider s-au atrofiat
odatã cu „ancorarea“ sa la Cotroceni. Chiar dacã acum ºi-a dat
demisia. Rãmâne sã urmãrim filmul. S-ar putea ca el – filmul –
sã nu mai batã viaþa.

19 octombrie – „Cãlãuza noastrã“ nr 861



Memoria faptelor

75

VÂNÃTOAREA DE INFORMATORI

Nu de mult, cineva dintr-o þarã europeanã, îmi povestea
cã a plecat din þarã (pe vremea comunismului) tocmai ca sã
scape de cei de la securitate, care îl presau sã semneze un
angajament de colaborare. S-a dus dincolo, în democraþie, ºi
peste câþiva ani, cineva i-a bãtut la uºã punându-i aceeaºi
problemã în faþã. A refuzat, dar s-a revoltat cumplit în sinea sa:
plecase pentru acest lucru din România ºi ajunsese undeva  (în
democraþie!) unde – se vede treaba cã funcþionau discret aceleaºi
obiceiuri... Au trecut anii ºi capitolul acesta a rãmas închis, dar
din când în când gândul i se întoarce, cu stupoare, la acele
momente.

E bine ca la noi sã iasã la suprafaþã cei care n-au avut altã
treabã decât sã-ºi toarne prietenii, rudele, cunoscuþii pe la
securitate, dar când aceastã vânãtoare îi bagã pe toþi cetãþenii
acestei þãri în aceeaºi oalã, începând dupã aceea decantarea lor,
e o chestiune de jignire. Mai ales când ºtii cã ai fost un om la
locul tãu ºi þi-ai dus viaþa cu greutãþile ºi amãrãciunile ei în mod
cinstit, stând departe de toate nebuniile lumii, indiferent de epoca
în care ai trãit. Mi s-a întâmplat ºi mie sã primesc acasã o
scrisoare din partea CNSAS în care mi se spune cã datoritã
funcþiei pe care o ocup ºi pentru cã existã o cerere (din partea
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cui?!!), voi fi supusã unei verificãri dacã           n-am colaborat
cumva cu vechea securitate ºi mi se cere în acest sens un CV
amãnunþit. Nu mã deranjeazã aceastã verificare, poate liniºtit sã
se facã, dar cred cã existã suficiente mijloace ca acest lucru sã
nu jigneascã pe nimeni. Mai ales când, din pricina aceasta ai
suferit într-o vreme ºi ai avut decenþa sã nu faci pe victima.
Cãci eu una, am trãit o perioadã când, dupã fuga fratelui meu în
Occident, eram vizitatã sãptãmânal de cineva de la securitate ca
sã afle veºti despre cel plecat; nu am fost membrã de partid, nu
am publicat (din pricina cenzurii) pe vremea comuniºtilor, decât
o carte pentru copii... etc. etc. (deºi singura mea politicã a fost,
în toate timpurile, scrisul). Dar toate acestea au fost trãirile mele,
de care nu-mi place sã fac nici un fel de caz. Aºa au fost
vremurile... ducã-se pe pustii... privesc în viitor ºi n-am timp sã
mã uit peste umãr înapoi. Iatã de ce nu mã simt bine când, um-
bra trecutului reapare, obligându-mã sã dau din nou cu
subsemnatul, pentru a fi verificat trecutul meu de posibil
informator sau colaborator. ªi-atunci, încep sã mã îndoiesc de
democraþia în care trãim. Cãci, zãu, acest procedeu este o tristã
poveste pe sufletul meu! Adicã nu-mi place maniera, modul de
a fi tratatã în aceastã situaþie. De verificat pot fi verificatã cât se
doreºte, nu asta e problema mea, pentru cã ºtiu cã nu am nimic
de ascuns în privinþa asta. Dar maniera de lucru a acestor domni,
mã  deranjeazã, pentru cã gãsesc în ea obiceiuri mai vechi, despre
care nu-mi face nici o plãcere sã-mi amintesc. Totuºi, pentru cã
am fost educatã sã rãspund, atunci când mi se cere, voi alcãtui
CV-ul în amãnunþime, ºi îl voi trimite acolo unde mi se cere,
adicã la CNSAS. Sper ca aceasta sã fie prima ºi ultima tentativã
în acest sens, asupra mea. Aº vrea sã se ºtie cã pe vremea
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comuniºtilor nu am fost cu toþii un popor de informatori ºi nu
meritãm sã fim trataþi ca atare. Cine nu s-a plâns niciodatã de
suferinþele îndurate, nu e o probã cã nu le-a trãit! Cãci ºtiþi cum
se spune: Marea suferinþã se petrece în tãcere.

26 octombrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 862
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BRAMBUREALA COMISARULUI EUROPEAN

Ne-am frãmântat într-atât cu alegerea comisarului
european pentru România încât am uitat de toate celelalte griji.
Eram în faþa unei situaþii nemaiîntâlnite pânã acum aºa cã toþi
am aºteptat cu nerãbdare sã vedem ce propun guvernanþii noºtri
astfel încât onoarea sã ne fie „reperatã” la Uniunea Europeanã.
ªi astfel a început jocul pe cãrbuni încinºi, care, din pãcate,
trebuie sã recunoaºtem, nu prea a corespuns cu speranþele
noastre. În primul rând, Varujan Vosganian (politician onorabil
de altfel) nu credem cã se afla pe lista de preferinþe a nici unui
român, datoritã faptului cã, pentru comisarii europeni, în frunte
cu Barroso, era un ilustru necunoscut, deºi recomandãrile sale
erau cât se poate de bune. Dar ca sã fii comisar european se
vede treaba cã e bine sã ai prieteni acolo, între cei cu care vei
lucra, altfel nu se poate. Aºa cã, în primul rând a fost o
dezamãgire pentru români, care simþeau cã nu este tocmai
persoana cea mai indicatã sã-i reprezinte în forumul european.
Lucrurile s-au rezolvat însã de la sine, în stil românesc. A urmat
apoi, o altã alegere, fãcutã (dupã mãrturia preºedintelui Bãsescu),
la cafeaua de dimineaþã, când s-a întâlnit prieteneºte, cu primul
ministru. Este vorba de Leonard Orban, cea de-a doua nomi-
nalizare – „un candidat mai bun”. ªi noi repede am început sã
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ne interesãn cine este acesta, aflând cã, dacã Varujan era mai
cunoscut în interiorul ºi mai puþin în exteriorul þãrii, Leonard
avea „ºansa” sã fie invers, adicã mai cunoscut în afarã decât în
interiorul þãrii. Apoi aflãm cã el nu aparþine nici unui partid
politic,  cã este fratele lui Ludovic pnl-istul ºi cã are o bogatã
activitate europeanã. Aºa sã fie! Dar faptul cã nu aparþine nici
unui partid politic nu e un semn tocmai... bun. El va fi comisarul
european care vine în þara sa cu diferite proiecte ce au nevoie
de susþinere ºi din partea politicienilor români, ca sã fie puse în
aplicare. Dacã nu are o majoritate politicã în þarã, dacã nu are
un partid în spatele sãu care sã-l susþinã, atunci ce va face?!...
Patimile României, nu se vor mai termina niciodatã?! Suntem
sortiþi la o veºnicã agitaþie ºi convulsie? Acum, în ultima clipã
aflãm cã Leonard Orban a fost admis de Barroso, ºi cã a fost
„însãrcinat” cu ºefia peste Multilingvism?!?...  Ne-am pricopsit!
Cred cã, de fapt, avem ce meritãm. Întotdeauna, când a fost
vorba de hotãrâri decisive pentru istoria noastrã, de cele mai
multe ori, nu am ºtiut sã ne alegem oamenii potriviþi. Aºa cã nu
mai e nici o surprizã pentru noi. Sã vedem ce ne aduce anul
2009, când numãrul comisarilor europeni va fi micºorat. Al
nostru comisar va mai rezista selecþiei? Vom trãi ºi vom vedea.

2 noiembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 863
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LUNGEªTE  DOAMNE BOALA...

De câtva timp s-a schimbat metoda de eliberare a reþetelor
compensate ºi toatã lumea a fost mulþumitã pentru cã, nu mai
era obligatã sã suporte cozile acelea umilitoare la medicul de
familie ºi la farmacie. Reþetele se elibereazã prin programare,
pe zile, deci ai scãpat de coada de la medicul de familie. Am
zis: În sfârºit o metodã civilizatã de a-þi procura medicamentele
necesare! Dar... reversul medaliei a apãrut curând, adicã în a
doua lunã de la schimbare când  s-a vãzut clar cã au parte de
medicamente, fãrã bãtaie de cap, doar cei ce primesc reþetele în
primele 2-3 zile de la începutul lunii, restul... aleargã înnebuniþi
de la farmacie la farmacie pânã sã gãseascã (dacã au noroc!)
medicamentele necesare. Dacã nu... De eºti programat, de
exemplu, prin data de ºase a lunii, ºansele de a mai gãsi
medicamentele se reduc simþitor. ªi atunci te întrebi: Care a fost
câºtigul acestei schimbãri? Pentru cã bolnavul tot fãrã noroc
rãmâne, tot el este cel care, fiind prins între douã instituþii,
medicul ºi farmacia, suferã. Medicul îºi are partea lui de
justificare: nu mai am voie sã eliberez mai mult de 30 de reþete
pe zi. Deci e clar, lui nu poþi sã-i ceri mai mult, repartiþia lui e
clarã. ªi cu asta a scãpat de cozile infernale de la uºa lui, la
vremea când trebuia sã elibereze reþetele, adicã la începutul lunii.
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Dar... farmaciºtii? Cum de fondurile lor se terminã atât de repede,
dacã bolnavii sunt repartizaþi pe toatã luna, cu reþetele? Cum de
la ei nu s-a putut face schimbarea, în aºa fel încât bolnavul sã -
ºi poarte în suflet doar amarul bolii sale, nu ºi amarul umilinþelor
care continuã fãrã nici o rezolvare?! Cãci stresul ºi alergãtura în
ceea ce priveºte procurarea medicamentelor n-a dispãrut, doar
cã a luat o altã formã. Însã mai are cineva timp, în vraiºtea  ce
ne bântuie  mereu în lumea asta modernã, sã-l facã ºi pe bolnav
„sã trãiascã bine!” simþindu-se ocrotit de societate ºi de drepturile
ce i se cuvin? Aiurea! Poate cu noul program din Sãnãtate sã se
schimbe ceva, cã intrãm în Europa! gândeºti într-o clipã de rãgaz.
Ce e de fãcut? întrebi medicul de familie, prietenul tãu cel mai
bun. Iar el, calm, îþi dã un numãr de telefon ca, la nevoie, sã
suni ºi sã te interesezi care dintre farmacii mai au fonduri sã dea
reþetele. Aºa cã... tot tu trebuie sã-þi rezolvi singur problema.
Aºadar, alt stres, altã bãtaie de cap, alt calvar. Cu alte cuvinte...
lungeºte Doamne boala, cã ei, factorii de decizie, nu se pot
înþelege, iar tu, eºti nevoit  sã „cârpeºti” cum poþi, mersul tãu
înainte prin viaþa aceasta. Cãci crucea trebuie dusã pânã la capãt.

9 noiembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 864
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VORBE FRUMOASE

Cei din opoziþie  fac de-o vreme, tot felul de proiecte
pentru viitorul României, care mai de care mai tentante ºi mai
bune de luat „ochii” alegãtorilor...  Poate, dând cu capul de
pragul de sus, au vãzut ºi ei ce mai e pe jos, prin mulþime...
PSD-ul ºi PRM-ul se întrec  în a-ºi expune intenþiile salvatoare
pentru þarã, intenþii care uneori se confundã în frumuseþea ºi
teoria lor. Dar ce pãcat Doamne, ce pãcat cã românul nu mai
crede în cuvintele frumoase! I s-a aplecat de atâtea câte a auzit
în ultimii 15-16 ani. Aºa cã se aflã acum la o mare rãscruce ºi
nu mai ºtie încotro s-o apuce. Partidele, fiecare cu calupul lor
de iluzii, încearcã sã-l ademeneascã, servindu-i cu toptanul
proiecte, promisiuni, vise albe în fapt de searã. Se vorbeºte spre
exemplu, despre redobândirea demnitãþii sociale, reforma
administraþiei locale, o nouã politicã internã ºi internaþionalã, în
România este nevoie de mai multã dreptate socialã, accelerarea
procesului de descentralizare, despre un program de ajutorare a
românilor plecaþi peste graniþã ºi de sprijin a familiilor acestora,
despre faptul cã românii din judeþele Covasna ºi Harghita trebuie
sprijiniþi mai mult, despre bugetul care la ora actualã este anti-
social, antieuropean etc. etc. etc.  Dar oameni buni! sesizaþi oare
cã toate aceste cuvinte frumoase vin de la voi, cei care aþi fost,
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cum se spune, stãpânii puterii câþiva ani buni, ºi situaþia noastrã
nu s-a îmbunãtãþit în fondul ei principal?! Aþi avut posibilitatea
sã ne arãtaþi cã vã pasã de viaþa românului dar nu prea a fost sã
fie. Atunci, cum sã mai credem frumoasele voastre cuvinte?...
Ele vin ºi trec iar noi rãmânem cu poverile noastre. Astfel, în
mintea celor mulþi, la ceasul de-acum, roºu sau portocaliu e cam
acelaºi lucru. Ar fi bine sã fie altfel ºi sã putem sã vã mai
credem...

      16 noiembrie  – „Cãlãuza noastrã“ nr 865
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GUNOAIELE NOASTRE, GUNOAIE

Pânã când „gâlceava înþelepþilor” se mai liniºteºte ar fi
bine ca noi sã ne ocupãm de lucrurile fireºti ale vieþii, pentru cã
ele  alcãtuiesc de fapt viaþa noastrã de zi cu zi. Între noi ºi ei e
oarece diferenþã aºa cã ne putem vedea liniºtiþi de bãtutul
covoarelor ºi de curãþenia casei, cãci o boare de sãrbãtori ne
trece prin suflet. Ei, oricum, nu pot avea grija noastrã când
patimile politice le stãpânesc sufletul ºi mintea, când oricât
le-am trimite bezele, ei stau încruntaþi, cu ochii pe adversar.
Aºa cã cel mai bun lucru e sã ne vedem de „mãrunþiºurile”
noastre,  cã pentru noi, ele sunt cele mai importante...

ªi fiindcã tot e vremea curãþeniei, sã vorbim despre
curãþenie! Am strãbãtut recent judeþul în mai multe direcþii  ºi
peste tot, drumurile noastre sunt „garnisite” cu gunoaie. Lipsa
vegetaþiei ºi a zãpezii a scos la ivealã mizeria omului pe obrazul
pãmântului: mii de sticle de plastic, pungi colorate, cutii de plastic
etc. etc.  Pe defileul Vãii Jiului, pãdurea de pe lângã calea feratã
este înþesatã de astfel de gunoaie, drumurile, pe oriunde te-ai
duce sunt la fel, ºi atunci am înþeles cã, una din problemele
noastre acute sunt gunoaiele, risipite peste tot cu o dãrnicie de
nedescris. Sã fie vorba de lipsa noastrã de educaþie civicã?!

Am strãbãtut în vara asta ºi câteva þãri europene ºi am
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vãzut cum e la ei cu gunoaiele. Bunãoarã nemþii, cum au scãpat
de blestemul sticlelor de plastic, a peturilor cum se spune?
Achiziþioneazã, prin supermarket sticle de plastic. Cumperi un
bax de apã mineralã, dai în schimb 4-6 sticle de plastic de aceeaºi
mãrime. Nu ai, plãteºti cu mai bine de un euro sticla. Aºa   s-a
ajuns cã fiecare om nu mai aruncã sticlele de plastic ci le þine
pentru schimb.  Am vãzut cum, dupã o zi de kirwait, cu petrecere
multã ºi bãuturã, oameni mai sãraci culegeau rarele sticle de
prin iarbã, cu gândul sã le predea la magazin, sã scoatã un ban.
ªi uite aºa nemþii au scãpat de povara sticlelor de plastic în mod
civilizat ºi fãrã bãtaie de cap.

Nouã din pãcate  nu ne pasã pe unde aruncãm sticlele de
plastic... Suntem probabil mai bogaþi ca nemþii dacã ne permitem
o asemenea risipã. În supermarket-urile din Germania,  existã
recipiente speciale în care se pun sticlele aduse în schimbul celor
cumpãrate pline. La fel ºi tomberoanele sunt puse pe categorii
de gunoi. ªi nimeni nu îndrãzneºte sã facã altfel pentru cã
amenzile sunt mari...

Sã sperãm cã, la intrarea noastrã în Uniunea Europeanã
se vor reglementa toate aceste aspecte, cãci altfel riscãm într-o
zi sã fim îngropaþi în gunoaie. S-a vãzut ºi la inundaþii cum mii
de peturi au dat nãvalã, purtate de ape, prin gospodãriile
oamenilor. Aºa cã, atenþie la gunoaie oameni buni, cã ele riscã
sã devinã una dintre serioasele noastre probleme.

23  noiembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr.
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TOCMAI EL, MOISE?

Un anume profesor Moise Emil, din Buzãu a propus
scoaterea icoanelor din ºcoli pe motiv cã prezenþa acestora ar
limita dreptul copiilor de a gândi liber ºi îi discrimineazã pe
copiii de alte religii.

Aºadar, Moise al nostru, deºi este purtãtorul unui nume
biblic (Moise fiind figura cea mai impunãtoare a Vechiului Tes-
tament, cel cãruia, pe Muntete Sinai, Dumnezeu i-a relevat cele
zece porunci), se erijeazã acum în apãrãtorul unei minoritãþi
care doreºte sã nu mai fie icoane în ºcoli, invocând un motiv
pueril. ªi asta când? Tocmai în Postul Crãciunului, când fiecare
dintre noi cautã sã-ºi curãþeascã sufletul ºi sã primeascã Naºterea
Domnului, cu bucurie. Ce rãu poate face o icoanã aºezatã pe
peretele unei clase, cu ce îi împiedicã ea pe elevi sã gândeascã
liber? Cât de liberi se mai doresc a fi elevii noºtri care, iatã, ba
îºi bat joc de profesori, ba îi înjurã, ba îi lovesc... Se vede treaba
cã de cele mai multe ori libertatea e mai mult de partea lor decât
a profesorilor. Cât vor mai ºti aceºti copii (azi-mâine oameni în
toatã firea) de valorile creºtin-morale ale neamului lor, dacã ne
strãduim sã le ferim din cale pânã ºi o icoanã? Cine se teme de
aceste icoane? E preferabil un perete gol pe care imaginaþia lor
sã deseneze tot felul de mãscãri? De ce suntem nevoiþi sã trãim
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în aceste vremuri mereu sub presiunea ºi dictatura minoritãþii
asupra majoritãþii?  De ce permitem ca legea sã fie fãcutã  de cei
puþini ºi nevolnici? Oare nu mai avem nici un pic de iubire
pentru valorile noastre creºtine? Le ºtergem cu totul? Jertfim
totul pentru o libertate iluzorie?! Am avut atâtea exemple când,
în carcerã fiind, marile noastre spirite ºi-au fãcut icoanã în suflet
ºi libertatea lor de gândire a trecut dincolo de ziduri, lãsând
moºtenire neamului valori inestimabile, semn cã iubirea de
Dumnezeu le-a dat aripi. De ce acum dorim sã-i educãm pe
tinerii noºtri fãrã respectul faþã de valorile creºtine ºi sã le creem
iluzia cã  deasupra lor nu mai e nimeni?!  Ce fac pãrinþii, ce fac
preoþii în acest caz pentru cã prea multe luãri de poziþii n-am
vãzut?! Ei sunt de acord cu hotãrârea luatã de Consiliul pentru
Combaterea Discriminãrii? Eu sunt convinsã cã, aceastã hotãrâre
nu afecteazã  Biserica ci pe noi, credincioºii majoritari din aceastã
þarã. Probabil suntem sortiþi ca, golul crescut în sufletul nostru
sã nu fie niciodatã umplut cu valori ci numai cu gânduri de
pierzanie a fiinþei ºi flecuºteþuri. A cui sã fie vina??!

30 noiembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 867
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GAFE NEPERMISE!

Sunt momente în care ne dãm cu tristeþe seama cã, orice
s-ar face pentru maghiari în þara asta, tot nu este îndeajuns ca
sã-i vedem ºi pe ei mulþumiþi ºi cu dragoste de România. E
drept cã aceastã constatare nu este valabilã pentru toþi, dar e
mare pãcat când reprezentanþii acestei etnii îºi aratã „faþa
încruntatã”  ori de câte ori au prilejul. Bunãoarã, de Ziua
României, 1 Decembrie, au fost unele scene care din nou au
adus amãrãciune pe sufletul românilor. ªi cum sã nu fie aºa
când vezi cã maghiarii din Covasna spun hotãrât cã pentru ei
nu înseamnã nimic aceastã zi sau,  ºi mai grav, cã este ziua care
semnificã rãpirea Transilvaniei din trupul Ungariei; cã pe
clãdirile instituþiilor de stat din Covasna fluturã drapelul românesc
aproape sfâºiat de vânt ºi vechime, decolorat  ºi uitat, pe când
drapelul Ungariei este la loc de cinste, pânã ºi pe jerbele
coroanelor; când îl vezi pe Marko Bela refuzând sã spunã ce
crede despre români ºi despre 1 Decembrie, invocând o grabã
stârnitã din senin; când în sfârºit, la Cluj, vezi cã UDMR-ul
pune o coroanã de înmormântare, la statuia lui Avram Iancu,
tocmai de Ziua României invocând apoi o... stupidã greºealã a
secretarei! (ca o zeflemea bine gânditã!). Oare participã pentru
prima datã la o depunere de coroane în þara asta? Este o chestiune
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de culturã generalã, când, cum, unde ºi în ce fel se depun
coroanele de înmormântare sau de sãrbãtoare. De ce n-au fãcut
asemenea „gafã” la una din sãrbãtorile lor? Dar, ca de fiecare
datã, ca sã ne arãtãm toleranþa, înghiþim ºi hapu ãsta, cã de’
Europa e cu ochii pe noi! ªi de fapt, toate aceste manifestãri
n-au fãcut decât sã-i jigneascã pe români ºi sã le arate cã
democraþia asta, merge uneori prea departe. Din pãcate, ai noºtri
politicieni sunt prea ocupaþi cu certurile între ei, aºa cã nu mai
au timp sã-ºi apere demnitatea de român, sã ºtie exact cât sã dea
ºi cât sã cearã partenerilor de guvernare, care au profitat tot
timpul de slãbiciunile guvernanþilor noºtri, manevrând sforile
unor pãpuºari desãvârºiþi. Dar, ca întotdeauna, trece ºi asta, ca
atâtea altele; ai noºtri îºi vãd de drum crezând cã a ignora
înseamnã a nu exista, iar ceilalþi, râzându-ºi în barbã, îºi vãd în
continuare de interese... Bravo lor! Cã noi...

7 decembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 868
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DECEMBRIE DE ALTÃDAT’

Se spune cã omul se învaþã repede cu schimbãrile din
viaþa sa, cã are o inimaginabilã putere de adaptare, cã inima lui
poate trece peste multe, de unde ºi zicala: Doamne, nu-i da
omului cât poate sã ducã!

În urmã cu 17 ani, „pe când eram mai tineri” vorba
poetului, tot în decembrie, eram martorii ºi nu numai martorii
unor evenimente care ne-au proiectat brusc într-un soi de teamã
ºi speranþã, de milã ºi revoltã. Dar, dorinþa de schimbare ne
stãpânea pe toþi deopotrivã, cuprinºi toþi de valul care mãturã
tot ce întâlneºte în cale. Gustul libertãþii fãcea ravagii în sufletele
noastre... Era tot un decembrie capricios, cu ploi ºi tunete (semn
rãu! spuneau bãtrânii). Telefonul fãrã fir funcþiona de minune,
om de la om, pe ºoptite aflând ce se întâmplã la Timiºoara, apoi
ca o explozie informaticã, ce se întâmplã la Bucureºti. Ne uimea
pe toþi curajul tinerilor dezlãnþuiþi, deºi mulþi dintre ei au cãzut
ca jertfã pentru bucuria noastrã. Cãci nimic nu se poate în lumea
asta fãrã jertfã! Au fost câteva zile ale extazului general,
convulsiile ºi confuziile fãcând apoi în capul nostru o nebuloasã
din care nu s-a mai priceput nimic. Dacã cineva m-ar întreba:
Ai vrea sã te întorci la vremurile de altãdatã, aº spune rãspicat:
NU! NU! NU! Mãcar din respect pentru jertfa acestor tineri.
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Ca moartea lor sã nu fi fost gratuitã. ªi convingerea mea este cã
n-a fost! Însã, pe lângã mine trec, mai ales în aceastã perioadã,
voci triste care spun: „Pãcat/ de sângele vãrsat!” ªi îmi dau seama
cã mulþi dintre entuziaºtii de ieri, au devenit dezamãgiþii de azi.
Visul lor s-a fãcut praf, ceea ce i-a transformat în nostalgici
dupã vremurile de altãdatã. ªi nici nu poþi sã-i condamni pentru
cã argumentele lor sunt prea puternice. Numãrul tot mai mare,
de la an la an, al celor care se duc la mormântul lui Ceauºescu,
ar trebui sã fie un semnal de alarmã pentru politicienii noºtri. E
dovada eºecului în politica lor. Dar cine ar sta sã recunoascã
acest lucru când bãtãlia pentru ciolan îi face sã calce pe sufletele
tuturor, îi face sã se creadã uriaºi în þara piticilor, îi face sã se
îndepãrteze cu orbire de cei mulþi ºi nevoiaºi, datoritã cãrora ei
au ajuns chipurile, mari politicieni.

Dar, noua ciocoime e-n floare, aºa cã nu vom gãsi prea
curând calea spre mântuire.

Nu-mi rãmâne decât sã spun ºi eu, ca un nostalgic: „Dar
unde sunt zãpezile de altãdatã?” vorba lui François Villon.

14 decembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 869
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„OM BUN DESCHIDE-NE POARTA”

Suntem în prag de Sfânt Crãciun ºi mãcar atât sã avem
puterea de a face: sã ne dãruim cuvinte frumoase, gânduri bune
ºi sã avem rãbdarea de a ne iubi unii pe alþii, mãcar în prag de
sãrbãtoare, când cerurile se deschid ºi Dumnezeu priveºte spre
turma Sa cu luare aminte.

Dar noi, ca fiii risipitori prin via sãlbaticã, ne amãgim cu
umbre ºi luciri deºarte... ªi totuºi, sãrbãtorile aduc ºi în firavul
nostru suflet, dorul de luminã ºi de împãcare cu noi înºine. Ne
deschid larg ochii sã privim spre cerul înalt, în timp ce, dinspre
copilãrie, vine lin colindul: „Steaua sus rãsare/ Ca o tainã mare/
Ca o tainã mare”...

Cu câtã bogãþie sufleteascã a venit omul pe acest pãmânt!
Dragii mei cititori, amintiþi-vã acest lucru, ºi fiþi mai buni, mai
toleranþi, mai cu dragoste faþã de semenii dumneavoastrã. Cãci
armonia ºi echilibrul vieþii, chiar sãnãtatea noastrã de asta
depinde. Am învãþat ºi eu acest lucru, dupã grele ºi triste
încercãri. De aceea îmi îngãdui sã trimit spre voi, împreunã cu
toatã echipa care trudeºte la apariþia ziarului nostru, în Sfânta
Noapte de Crãciun, gânduri bune, sãnãtate ºi un blând colind.
De veþi auzi „Om bun deschide-ne poarta” sã ºtiþi cã noi suntem!

Tuturor cititorilor, respectul ºi aleasa noastrã preþuire.

21 decembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 870
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AN BUN CA PÂINEA CALDÃ

Bilanþul pe care ºi-l face orice om în pragul dintre ani nu
este obligatoriu sã fie întotdeauna pozitiv. Axa destinului te poate
înãlþa, te poate coborî, nu ºtii niciodatã meandrele ei ºi de aceea
e bine sã trãieºti cu iubire fiecare clipã datã de Dumnezeu, pentru
cã nimic nu e întâmplãtor pe acest pãmânt.

La ceasul dintre ani, eu una nu pot sã nu mã gândesc în
primul rând la cei datoritã cãrora noi existãm ºi sã le spun:

Vã suntem datori dragii noºtri cititori, mai întâi de toate,
cu nenumãrate mulþumiri pentru cã aþi crezut în noi, ne-aþi
încurajat ºi ne-aþi fost mereu aproape, ne-aþi acordat încrederea
cã suntem pe drumul cel bun ºi ne-aþi fãcut sã simþim dragostea
Dumneavoastrã prin permanentul dialog dintre noi. Poate cã pe
unii i-am dezamãgit,  pe alþii i-am câºtigat ca prieteni, pentru cã
viaþa stã mereu ºi sub semnul relativului. Dar vã asigur cã
întreaga noastrã echipã  a fãcut tot ce i-a stat în putere sã vã
arate respectul pe care-l meritaþi. ªi astfel, cu ajutorul Dvs. vom
trece într-un Nou An, an cu semnificaþie deosebitã pentru noi,
cãci la 1 februarie 2007,  publicaþia noastrã va împlini 17 ani de
existenþã. N-a fost uºor, dar Dumnezeu ne-a dat o ºansã pe lumea
asta: sã ne facem datoria cu pasiune. Astfel cã, toþi aceºti ani nu
ni s-au pãrut o povarã, chiar dacã am trecut prin momente grele,
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culminând cu pierderea celui cu suflet de flacãrã: VALERIU
BÂRGÃU, întemeietorul ºi mentorul grupului nostru de
publicaþii.

Ce ne dorim pentru Noul An? Puterea de a vã dãrui o
publicaþie ºi mai interesantã, ºi mai bogatã în conþinut, cu o
diversitate în care sã se regãseascã tot mai mulþi cititori, adicã,
aºa cum v-am obiºnuit de la început: sã fim ºi pe mai departe în
slujba tuturor oamenilor. Sã fim sãnãtoºi ºi cu puterea de a ne
bucura unii de alþii.

Pentru toþi, din partea colectivului de la Cãlãuza noastrã,
LA MULÞI ANI! ºi un AN BUN CA PÂINEA CALDÃ.

28 decembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 871
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SUIªURI  ªI COBORÂªURI

Ne-am vãzut visul împlinit. Am intrat în Uniunea
Europeanã ºi veselia a fost mare, pentru toþi românii. O bucurie
rostogolitã peste firea noastrã, ca la revoluþie! Petrecere,
spectacol de lumini ºi artificii, dans ºi horã întinsã, steaguri
înãlþate cu mare pompã, emoþii greu de stãpânit... toate
demonstrând cât de mult a aºteptat românul acest ceas de libertate.

Dar, aþi ascultat, boieri dumneavoastrã! care a fost întâia
urare a primului ministru, imediat dupã minutul zero de la
intrarea în comunitatea europeanã?! Printre alte câteva urãri
obiºnuite, ne-a spus: „Vã urez putere de muncã!” Adicã ce a
vrut sã spunã el? Primul ministru a ºtiut exact ce spune: sã ne
þinã puterea de muncã, pentru cã vom avea nevoie de multã,
multã muncã! Nu vor curge râuri de miere spre România, nu ne
vom trezi cu munþi de bucate la poartã, ci va trebui sã muncim,
într-o concurenþã care nu iartã pe nimeni, pentru a ne câºtiga
existenþa. Unde-i lege nu-i tocmealã! Aºa am vãzut prin alte
þãri: cã legile Uniunii Europene, nu se discutã ci se executã.
Democraþie-democraþie dar în nici un caz debandadã. Apoi, cine
a fost atent a auzit chiar de-a doua zi cum au început anunþurile
despre scumpiri, ba la curentul electric, ba la legume, ba la
fructe... ba cã în mediul urban nu vom mai avea voie sã þinem
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animale, ba cã în mediul rural þãranul nu va mai face în
gospodãrie tot ce vrea el, ci ceea ce spun normele europene.  ªi
uite aºa, încetiºor,  veselia ni se va transforma în grimasã. Cãci,
pentru cine are urechi de auzit, ni s-a spus clar: vom începe s-o
ducem ºi noi mai bine de-abia prin 2013. Pânã atunci, suiºurile
ºi mai ales coborâºurile ne vor da mari bãtãi de cap.  ªi în mod
sigur în toþi aceºti ani de integrare europeanã, nimeni nu va
avea milã de România. Ni se va da cu o mânã pentru a ni se
cere cu douã.

4  ianuarie – „Cãlãuza noastrã“  nr. 872
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CU STÂNGU’ ÎNAINTE!

Primele zile ale intrãrii noastre în rândul comunitãþii
europene, ne demonstreazã iar cã, la noi,  una e teoria ºi alta e
practica. Spun acest lucru pentru cã, se pare cã nici de data
aceasta nu ne-am fãcut lecþiile dinainte, sã fim pregãtiþi cum se
cuvine la intrarea în Uniunea Europeanã. Ca urmare, am auzit
tot felul de poveºti frumoase în ultima perioadã ºi acum, când
avem nevoie de ele în practicã suntem martorii unei adevãrate
bãtãi de joc.

 Am sã încep desigur cu frumosul ºi noul program de
sãnãtate, pe care ni l-a prezentat cu ceva timp în urmã dl ministru
Nicolaescu, cu atâta convingere, încât eram gata sã-l credem.
Ne asigura, pe atunci, cã  de la 1 ianuarie programul va demara
clar, sã ne dea ºi nouã sentimentul cã am intrat în Europa.  Mulþi
dintre noi au început sã aºtepte acasã invitaþiile de a ne prezenta
la analize, cã de, aºa a spus ministrul. Descoperim însã cu
amãrãciune cã mai va, pânã sã se întâmple acest lucru. Ni se
spune  cã programul are multe lacune care ar trebui reglementate
prin niºte ordonanþe ºi abia dupã aceea sã demareze. Cu alte
cuvinte, ni s-a spus o poveste frumoasã ºi cam atât. ªi ca lucrurile
sã fie ºi mai confuze, nici mãcar reþetele nu ni s-au dat în primele
zile ale anului cã cicã farmaciile   n-au primit încã noul program
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cu medicamentele compensate... Ce mai, o întreagã bramburealã
care lasã în sufletul nostru sentimentul cã mereu ni se împuie
capul cu tot felul de minciuni.

Cine vrea sã fie om corect ºi sã-ºi cumpere rovignetã
pentru 2007 se trezeºte ºi el într-un soi de situaþie halucinantã.
Pe noua rovignetã scrie tot 2006 iar explicaþia ce þi se dã cu
indiferenþã totalã, este cã þi se scrie data corectã pe chitanþã ºi
asta e, arãþi chitanþa la control. Bine-bine dar ce fac cei care vor
sã meargã în strãinãtate cu maºina? Cine-i crede pe ei cã aºa-i la
noi: „cã pe-afarã-i vopsit gardul ºi-nãuntru-i leopardul“! Cum
sã le explice bieþii oameni poliþiºtilor strãini cã ei au plãtit
rovigneta pentru 2007 dar circulã cu una de 2006? ªi-atunci,
ne mai mirã când oamenii îºi ies din fire ºi fac scandal?! Dar
ãsta-i sistemul! Ce sã facã ºi doamna de la ghiºeu, cã nici ea nu
are nici o putere.

Un primar de la Giurgiu se contreazã cu toatã lumea, cu
primul ministru, ba chiar ºi cu preºedintele pentru o taxã de
tranzit a maºinilor la graniþa cu Bulgaria. ªoferii au fãcut scan-
dal, s-a sesizat pânã ºi comisarul european bulgar ce a ameninþat
cã va aduce cazul în discuþie la Bruxelles ºi tot degeaba. Nimeni
nu-i gãseºte  hacul  primarului înverºunat, care sperã ca prin
aceastã taxã (ce nu se mai aflã niciunde în Europa) sã-i facã
viitor de aur oraºului sãu... sau  poate cine ºtie... Nu e ceva de
domeniul fantasticului? Ba da! ªi iar ne întoarcem la amãrãciunea
noastrã cã trãim vremuri zãpãcipicante din care nu mai ºtim
dacã vom ieºi vreodatã.

De la cei plecaþi deja prin Europa, circulã zvonul precum
cã povestea cu plimbatul prin Uniune numai pe bazã de buletin
sau cartea de identitate, e o poveste de adormit copiii. Când
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vrei sã ieºi din Ungaria spre celelalte þãri, n-o poþi face decât cu
paºaportul pentru cã actele noastre de identitate nu conþin
elementele de siguranþã  ºi identificare cerute în Uniune. Aºa cã
avem parte numai de bobârnace pe care ni le dãm singuri. ªi
exemplele ar putea continua dar uite cã nici hârtia nu ni le mai
îngãduie.

11 ianuarie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 873
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JUDECATA ISTORIEI

S-au consumat în ultima vreme nenumãrate discuþii pe
tema restituirii marilor proprietãþi  ºi mai ales a douã mari castele:
Bran ºi Peleº. Istoricii ºi apãrãtorii acestor monumente au venit
cu o serie de argumente care sã arate cã ceea ce se întâmplã nu
e corect ºi cã românii ar trebui sã þinã mai mult la averea lor, sã
nu fie totul lãsat la voia întâmplãrii, cãci corbi care sã rupã hãlci
din sufletul nostru se gãsesc destui. Unii dintre ei probabil nici
nu ºtiau prea bine pe unde se afla România pânã mai ieri –
alaltãieri. Nici nu ne cunosc bine limba dar se înghesuie sã cearã
ceea ce a rãmas în picioare, ºi nu s-a transformat în ruine tocmai
datoritã efortului depus de þara asta micã ºi mai mult sãracã decât
bogatã. Nimeni, dintre cei de sânge albastru care vin ºi-ºi cer
mereu drepturile, n-a venit ºi cu ceva în pungã sã contribuie ºi
ei la ridicarea acestei þãri pe o treaptã mai sus. Iubirea lor pentru
noi ºi-o traduc doar prin acapararea averilor ºi nimic mai mult.
Ba da, prin revinderea lor, tot cãtre noi, la preþuri neruºinat de
mari. Neþinând cont ºi de eforturile statului român pentru a le
asigura trãinicia acestor castele ºi proprietãþi pânã în ziua de
astãzi, ca ei sã le poatã recupera. Din pãcate vedem cu toþii cã
lucrurile decurg ca ºi când „câinii latrã, ursul trece”. Nici o voce
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autorizatã, care reprezintã statul român n-a luat atitudine. Pentru
cã ar fi trebuit sã se ia atitudine! Dacã celor care au venit sã
cearã castele ºi proprietãþi li s-ar fi spus rãspicat cã ºi ei au oarece
datorii faþã de noi, cã ºi ei ar trebui sã-i despãgubeascã pe români,
pentru cã vreme de 60 de ani le-au pãstrat cu efort propriu averile,
cred cã am fi avut ºi noi la ora actualã motive de mândrie. Aºa,
stãm cu ochii plecaþi, ºi ne facem cã nu vedem jecmãneala
neruºinatã la care suntem supuºi cu buna ºtiinþã ºi acordul
conducãtorilor noºtri. Toatã lumea vine sã ne ia câte ceva
motivând un act de proprietate de multe ori discutabil. Nimeni
însã nu vine cu daruri. Pentru cã nu e legat sufleteºte de acest
pãmânt. Deci, suntem o vacã bunã de muls ºi atât. Speculând
cât mai mult slãbiciunile ºi naivitatea noastrã. Cu jertfa cui s-au
construit toate aceste castele? A lor? O, nu! Tot a bietului român,
supus stãpânirii fãrã nici o crâcnire. ªi-atunci, e dreaptã
împãrþeala? Dar cine mai are timp sã se gândeascã la acest lucru,
când tentaþia puterii ºi a jocurilor de culise este atât de încinsã
încât îi orbeºte cu totul pe cei ce ar trebui sã ne apere. Fie voia
lor! Facã-se voia lor! Cãci judecata istoriei va veni într-o bunã
zi ºi pentru ei!

18 ianuarie – „Cãlãuza noastrã“nr. 874
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CARAMBOL POLITIC

Am greºit amarnic dacã ne-am imaginat cã odatã admiºi
în Uniunea Europeanã politicienii noºtri vor avea preocupãri
mai serioase, vor lãsa naibii certurile sterile ºi ne vor da prilejul
sã fim mândri de ei. Dar, vedeþi dumneavoastrã cã ceea ce se
întâmplã acum întrece cu mult imaginaþia noastrã. O muieruºcã
a reuºit sã învrãjbeascã într-atât lucrurile încât suntem martorii
unei situaþii fãrã precedent în politica româneascã. Preºedintele
îl aratã cu degetul pe primul ministru ca fãcând jocul unor grupuri
de interese, prim ministrul viceversa ºi de-aici o întreagã poveste
urâtã de care nu mai scãpãm. Mai þine cineva cont de noi în tot
acest carambol? De departe, nu! Conducãtorii noºtri se comportã
ca „acum ori niciodatã” ºi scot la ivealã tot felul de mizerii
ascunse, semn cã lupii moraliºti nu sunt decât niºte biete firi
omeneºti supuse nãravurilor dintotdeauna ale puterii. Jocurile
de culise sunt „marfa” cea mai ispititoare pentru politicieni ºi
aºa va fi mereu. Iar când gunoiul este scos de sub preº, nu se
mai înþelege om cu persoanã. Perdanþii în aceastã situaþie nu
suntem decât noi ºi iar noi, ca de fiecare datã.

Carambolul e mare, fraþilor! Bileþelul lui Bãsescu are efect
de bumerang ºi se îndreaptã acum spre el ca un buzdugan uriaº.
Se scotoceºte în trecutul sãu ca într-un sac de haine vechi ºi se
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scot la vedere toate greºelile... Lucrãtura este sã fie suspendat,
sã se termine odatã cu circul fãrã bani... Deocamdatã nu ºtim
cum se va termina dar s-ar  putea  ca totul sã se dovedeascã în
final a fi doar furtunã într-un pahar cu apã, ºi preºedintele sã
cadã tot în picioare pentru cã are suficientã viclenie ca sã o
facã.

Pânã una-alta Vãcãroiu, al doilea om în stat, se pregãteºte,
mustãcind, sã asigure interimatul.

25 ianuarie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 875
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GÂNDURI RÃZLEÞE

De câte imagini contrastante avem parte în acest început
de an! Pe de o parte certurile dintre politicieni nu se mai terminã,
pe de alta, pe marea majoritate dintre noi sãrãcia îi învinge. „A
murit Ceauºescu ºi cu ce ne-am ales?“ am auzit întrebându-se
triºti tot mai mulþi oameni obligaþi sã suporte umilinþe ºi mizerii
continue.  Trãim în douã planuri diferite, planuri cu o discrepanþã
foarte mare între ele: unii rãsfãþându-se pânã la refuz, cu ploaia
de bani peste ei iar alþii stând la coadã la lapte aproape expirat
pentru cã e puþin mai ieftin, doar 1,2 lei! ªi acolo înghesuindu-
se, fiindu-le teamã cã nu mai apucã! Sunt imagini cu care ne
confruntãm zilnic pe ecranele televizoarelor ºi în viaþa de toate
zilele, imagini care ne conving cã trãim într-o lume cu totul
bulversatã. Acelaºi peisaj de altãdatã, în care cozile erau starea
noastrã fireascã, ne întâmpinã ºi în ziua de astãzi aproape peste
tot: la medici, la casele de pensii, la impozite etc. etc. O plãcere
deosebitã de a umili cetãþeanul, de a-i face viaþa grea, se vede
aproape peste tot. Debandadã e la vârf, debandadã este ºi jos, la
cei fãrã putere. Sunt lucruri pe care le consemnez aici pentru cã
le aud mereu în drumurile mele printre oamenii obiºnuiþi ºi pentru
cã nu pot sã uit niciodatã privirea lor tristã. Mulþi vin ºi la redacþie
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ºi-mi vorbesc despre necazurile ºi dezamãgirile lor. ªi regret
cã, din pãcate nu-i pot ajuta decât pe puþini dintre ei, dupã puterile
mele.

Zilele trecute a venit cineva la redacþie sã-mi vorbeascã
despre bisericile în ruinã din satele sãrace, altul a venit sã-mi
spunã despre ºcoala dãrãpãnatã din satul sãu. Oamenii simt
nevoia sã-i asculte cineva, mãcar atât. Ce sã-i spun eu acestui
om, când îl vãd pe ministrul învãþãmântului cheltuind o cãruþã
de bani pe o maºinã, arãtând o nepãsare crasã în ceea ce priveºte
starea ºcolilor româneºti, ba mai mult, fãcând neruºinata
comparaþie cu o mãturã ºi un fãraº, a luxosului sãu Audi. L-a
tras cineva de urechi pe acest ministru pentru risipa de bani
fãcutã pentru orgoliul sãu personal? Cine are timp s-o facã?
Doar presa îl aratã cu degetul, însã, cum se spune: „Câinii latrã,
ursul trece!“

Iatã de ce îmi gãsesc tot mai greu cuvintele sã-i încurajez
pe cei care-mi trec, necãjiþi, pragul. Pentru cã nu am puterea
sã-i hrãnesc cu iluzii deºarte...

Sunt 17 ani de când publicaþia noastrã îºi gãseºte sprijin
în oameni, trãieºte prin ºi pentru ei, iar acum, la ceas aniversar,
nu pot decât sã-i asigur de toatã preþuirea noastrã, cãci fãrã ei,
noi nu am fi adunat în paginile noastre atât de mulþi ani. Vã
mulþumim tuturor pentru dragostea pe care ne-o dãruiþi!

1 februarie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 876
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ALTELE NE SUNT GRIJILE

Certurile dintre politicieni au început de-o vreme sã nu
mai nascã atâtea patimi în rândul populaþiei, pentru simplu motiv
cã grijile ºi nevoile cu care se zbate mare parte din ea, sunt cu
mult mai mari ºi mai importante. Viaþa de zi cu zi e cu mult mai
durã ºi pune mereu la încercare nervii oamenilor. Oricare dintre
noi, dacã priveºte în ochi oamenii de pe stradã, îºi dã seama cã
ºi-au pierdut cu totul seninãtatea ºi zâmbetul, ºi nu fac altceva
decât sã treacã împovãraþi de gânduri, unul pe lângã celãlalt
fãrã sã se vadã, fãrã sã-ºi dea cea mai micã atenþie. Am vãzut
într-o bunã zi o bãtrânã, împiedicându-se pe niºte scãri, cãzând
ºi lovindu-se grav, cum cerea ajutor ºi numai într-un târziu, cineva
s-a oprit s-o ajute. Oameni grãbiþi trecuserã destui pe lângã ea
fãrã sã-i dea vreo atenþie. M-am întrebat atunci: spre ce se
grãbeºte lumea aceasta, unde vrea sã ajungã, de ce ne-am
înstrãinat într-atât? ªi n-a avut nimeni timp sã-mi rãspundã, nici
mãcar eu!

Un patron de supermarket a avut neruºinata idee de a
arunca dintr-o maºinã, plase cu mâncare (pâine, conserve, salam
etc.) iar oamenii s-au transformat pur ºi simplu într-o haitã
flãmândã, jucându-se în picioare pentru o bucatã pe gratis.
Umilinþa e fãrã cuvinte  ºi te-ntrebi cu stângere de inimã: Ce-au
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fãcut vremurile astea noi din oameni? Sãrãcia le-a ºters orice
urmã de demnitate ºi orice bucurie de viaþã.

Un bãtrân, striga într-o zi în piaþã cã pe el nu-l intereseazã
ce fac domnii de sus, el este supãrat cã n-are pe ce sã-ºi cumpere
mâncare. Repeta întruna acest lucru în timp ce se oprea de la o
masã la alta, întinzând mâna sã i se dea ceva de mâncare. Aici
primea un cartof, dincolo o ceapã, dincolo un morcov ºi mai
încolo, chiar ºi un mãr. L-am urmãrit un timp ºi m-am gândit:
Asta e adevãrata Românie de jos: cea a sãracilor, a celor ce
muncesc din greu pentru o bucatã de pâine, a celor slabi ºi lãsaþi
în voia sorþii. Altele sunt deci grijile noastre adevãrate dar uite
cã privim ºi noi la vrajba politicã ºi ne lãsãm duºi cu zãhãrelul.

8  februarie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 877
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CE-A FOST ASTA?

Când l-am auzit, acum câteva zile, pe prim ministrul
Tãriceanu fãcând apel la stabilitate ºi propunând sã nu se mai
discute suspendarea preºedintelui, nu mi-a venit a crede. Aveam
sentimentul cã nu ºtie ce face sau cã, dupã întâlnirea cu  membrii
PD, ceva (sau cineva) îl constrânge sã joace dupã voia acestora.
Motivaþia premierului precum cã altele sunt acum prioritãþile,
alegerile europarlamentare mai întâi, îi dã un aer de somnambul.
Adicã cum? Pânã acum el n-a ºtiut acest lucru? Atunci de ce a
stârnit tot acest scandal ºi a dat  cât se poate apã la moarã
opoziþiei? ªi ca nebuloasa sã fie ºi mai mare, vedem cum PNL
îl atacã în continuare pe preºedinte, susþinând suspendarea lui.
Ieri îl auzeai pe premier spunând despre fostul camarad de
alianþã, adicã despre Traian Bãsescu: „Pentru mine este un
personaj inexistent!” iar azi îl auzi cu alte vorbe: „Sã nu ne mai
preocupãm de suspendarea preºedintelui, cã  prioritatea noastrã
la ora actualã sunt alegerile europarlamentare, iar dacã nu facem
aºa, România ar fi consideratã ca o þarã în afara Uniunii
Europene. Pãi când spunea adevãrul domnul prim ministru?!
Ieri sau azi, dupã „consultarea colegialã” cu PD-iºtii?! ªi-atunci,
întreb, ce pretenþii sã mai avem de la clasa politicã?! Oricum, ai
noºtri sunt gata de încãierare iar alþii profitã. Organizeazã refe-
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rendum, la care din prudenþã, îi spun „sondaj de opinie”, pentru
a obþine independenþa teritorialã din Þinutul Secuiesc, al celor
trei judeþe: Mureº, Covasna ºi Harghita. Merg nestingheriþi din
casã în casã ºi pun întrebarea: „Sunteþi de acord ca localitatea
Dvs sã aibã independenþã administrativã ºi teritorialã, în cadrul
Þinutului Secuiesc?“ Cicã sunt întrebaþi ºi românii din aceste
zone, dar n-au arãtat nici unul care sã spunã rãspicat: Da, sunt
de acord! Iar noi ºtim bine cã acolo se petrece o nouã dramã.

15 februarie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 878
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SÃ JUCÃM CUM CÂNTÃ EI

Spuneam  cu câtva timp în urmã, pe la începuturile lunii
ianuarie cã, în ceea ce priveºte integrarea în Uniunea Europeanã,
sã ne bucurãm, dar cu mãsurã. Iatã cã la aproape douã luni,
bucuriei generale au început sã-i creascã spini iar unii dintre noi
se aflã într-o adevãratã derutã. Bunãoarã, ciobanii trec  printr-
un fel de uimire la ceea ce li se întâmplã, pentru cã simt cã
normele europene ce li se aplicã vor avea ca rezultat încet dar
sigur, destrãmarea unei vechi tradiþii româneºti. Sã-i pui dintr-o
datã pe bieþii oameni în situaþia de a nu-ºi mai putea vinde brânza
decât pe un spaþiu restrâns, sã nu-ºi mai poatã duce oile la
pãºunat, sã-i obligi sã renunþe la oile lor tradiþionale ºi sã accepte
rase de oi din Anglia, cicã mai bune de carne, sã-i faci sã-ºi
arunce lâna cã nu mai dã nimeni doi bani pe ea, e cu adevãrat o
mare tristeþe. Adicã tot ceea ce avem noi aici trebuie aruncat la
coº cã nu mai e bun, ºi vin fermierii europeni cu rasele lor
„clonate” pe care noi trebuie sã le acceptãm fãrã crâcnire. Cã
doar strãinii sunt oameni luminaþi, iar noi... ªi oamenii încep sã
se întrebe: ce fel de negocieri au fãcut ai noºtri (dacã au fãcut ºi
nu s-au dus acolo doar ca prezenþã fizicã!) când s-au dus la
negocieri cu cei din Uniunea Europeanã, înainte de aderare?
Cred cã erau atât de fericiþi încât au uitat sã-ºi apere ciobanii.
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 Mã duc în piaþã ºi vorbesc cu trei bãciþe, venite sã vândã
brânzã. Una este de la Baia Mare iar douã de la Sibiu. Puþine
faþã de altãdatã, când galantarele cu brânzã de la ciobani erau
pline.  Stãm de vorbã. Sunt foarte dezamãgite. Una îmi spune
cã bãrbatul ei va da oile la arabi ºi el va pleca sã munceascã în
Italia „cã ãia au nevoie de ciobani”. Cealaltã mai are speranþa
cã cineva de-acolo de sus „de la ãi mari” le va lua apãrarea ºi
vor putea sã-ºi ducã mai departe ceea ce a fãcut tot neamul lor,
de la începuturi, iar cea de-a treia, ridicã neputincioasã din umeri
ºi nu poate sã dea nici un rãspuns. Apoi, când vreau sã plec o
aud spunând: „Ne-o trebuit Uniune Europeanã! Acum sã jucãm
cum cântã ei!”

Þinând cont de toate acestea s-ar putea ca peste un timp,
renumita brânzã româneascã, în calup sãnãtos ºi proaspãt sã
devinã pentru noi o dulce amintire, noi sã mâncãm „specialitãþi
selecte” din Occident iar strãinii sã regrete mai mult decât noi
calupul de brânzã româneascã, pentru cã, sã recunoaºtem, nici
un strãin nu venea în România fãrã sã nu plece cu o bucatã de
brânzã româneascã, chiar dacã trebuiau s-o ascundã bine la
ieºirea din þarã.

22  februarie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 879
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DE MÃRÞIªOR

Cu iarna aceasta nefiresc de blândã, nici nu ne-am dat
seama cum am ajuns în prag de mãrþiºor. Ghioceii ne bat la
ferestre de pe la  începutul lunii februarie iar emoþia noastrã în
faþa clopoþelului alb al primãverii aproape cã s-a consumat îna-
inte de vreme. ªi totuºi, noi românii avem ceva unic la debutul
lunii martie: mãrþiºorul, care de fiecare datã ne strecoarã în suflet
picãturi de dragoste ºi de emoþie. El are parcã o înrâurire magicã
asupra noastrã ocrotindu-ne de rele ºi urât. De aceea, oricât am
fi de necãjiþi ºi de nevoiaºi, tot se gãseºte acolo, pe un fund de
buzunar, câþiva bãnuþi sã cumpãrãm mãrþiºoare pentru cei dragi.
Cãci el, mãrþiºorul, ne dã bucuria de împãcare cu lumea ºi ne
îmbie inima la dãruire.

De fiecare datã când ajung la ziua mãrþiºorului, îmi
amintesc din copilãrie cum ne învãþa bunica sã facem mãrþiºoare.
Pe atunci, mãrþiºorul nu era decât un ºnur din aþã (sau mãtase)
albã ºi roºie, cu douã floricele tot din aþã, fãcute la capãt de
ºnur. Lucram câteva zile la ele apoi ni le dãruiam unii altora cu
o mare bucurie. Mai înainte ne înconjuram faþa cu el, spunând
„Sã fii tot anul sãnãtos ºi roºu la faþã, ca firul ãsta”, apoi ni-l
prindeam în piept, lângã inimã. Îl þineam acolo vreme de o
sãptãmânã, apoi bunica nu ne lãsa sã-l aruncãm ci ne trimitea în



Memoria faptelor

113

curte, sã-l agãþãm pe ramurile unui pom. ªi aºa, mãrul nostru
din faþa casei rãmânea împodobit cu mãrþiºoarele noastre pânã
târziu, spre varã, când, învechite, erau purtate de vânt spre dealul
cu nisip sau rãmâneau acolo pânã anul viitor când agãþam alte
mãrþiºoare, încãrcate cu bucuria ochilor noºtri de copii…

Dar câte lucruri s-au schimbat de atunci! Pânã ºi
mãrþiºoarele! Astãzi, mãrþiºoarele în preajma zilei de 1 Martie,
invadeazã strãzile. Dintre atâtea oferte ºi ispite, cu greu poþi
alege mãrþiºoare pentru cei dragi. Ochii ºi inima îþi sunt invadate
de culori, de simboluri o mie. Dar ca mãrþiºorul meu din copilãrie
nu e niciunul de frumos. Iar, ca mãrul meu din copilãrie, cu
ramuri pline de mãrþiºoare, nu e niciunul. Ele vor rãmâne acolo,
în lumina amintirilor mele, pentru totdeauna. ªi niciodatã nu
voi mai gãsi pe lumea asta un mãrþiºor ºi un mãr mai frumoase
decât  ele.

                1 martie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 880
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CONFLICT FÃRÃ SFÂRªIT

Dupã umila noastrã pãrere, un ºef de stat ºi un prim
ministru ar trebui sã aibã diplomaþia în sânge iar când sunt în
vãzul lumii, dupã minime norme de bun simþ, ar trebui sã
comunice ºi sã se arate ca o echipã. Asta, pentru a nu neliniºti
pe toþi aceia care i-au ales sã le fie conducãtori ºi pentru  a le da
siguranþa cã sunt pe mâini bune. Pentru a le arãta cã nu sunt
niºte simpli oameni lãsaþi pradã orgoliilor ºi nervilor, ci cã sunt
în stare sã-ºi controleze emoþiile fiind investiþi cu haina puterii
ºi având  rolul principal în destinul unui stat. Starea conflictualã
dintre preºedintele ºi primul nostru ministru a ajuns însã la un
punct nevralgic ºi asta ne îngrijoreazã pe toþi. Prea suntem nevoiþi
sã trecem zilnic prin câmpul stãrilor contrarii ºi al situaþiilor
paroxistice.

Nu ne gândeam niciodatã cã mânia celor doi merge într-
atât de departe încât sã-i vedem stând unul lângã altul – „în
exerciþiul funcþiunii” – ºi sã se ignore total, unul sã-ºi vadã de
desfundatul nasului, celãlalt de ochelari, sã comunice prin
intermediarul Blaga, sã nu-ºi dea seama cã se aflã într-un mo-
ment penibil, fãrã pic de înþelepciune. Sã nu-ºi dea seama cã
transmit o anume stare de neliniºte tuturor celor care îi urmãresc.
Cã au o responsabilitate faþã de români ºi cã, în perioada aceasta
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de mari schimbãri e necesar ca ei sã ne transmitã sentimentul de
siguranþã. Acum, ºtim cu toþii cã ruptura dialogului dintre cei
doi e de nereparat ºi cã armonie nu va mai fi în veci între cei
doi. ªi ca ºi când n-ar fi fost de-ajuns tot ce-am vãzut pânã
acum, preºedintele se duce hodoronc-tronc la ºedinþa de la
guvern, se poartã ca un om cu ceva probleme de comportament,
ºi, ca sã ne arate cã e liber sã facã ce vrea ºi unde vrea, îºi scoate
o þigarã ºi începe sã fumeze cu tact, în faþa celor uimiþi de ceea
ce vãd în premierã, de-a dreptul!

Aºa cã, ce mai putem aºtepta noi de la aceastã stare
conflictualã fãrã sfârºit? Nimic bun, asta în mod sigur! Decât
poate un finiº lamentabil al rolului celor doi puternici ai zilei.

                 8 martie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 881
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MOLDOVÃ, MOLDOVÃ!...

ªtim cu toþii cã Republica Moldova refuzã consulatele
româneºti pe motiv cã îi este, cicã, ameninþatã securitatea
naþionalã. Ca urmare, Voronin, preºedintele ei cere Uniunii
Europene „sã readucã autoritãþile de la Bucureºti pe calea bunei
vecinãtãþi”. Ba mai mult, nu e deloc bucuroasã cã România
acordã cetãþenie românilor de peste Prut.

Mã întreb, urmãrind atentã mersul lucrurilor, oare de cine
sau de ce se teme sora noastrã de peste Prut?   Cã-ºi va pierde
moldovenii de grai românesc? Oricum îi va pierde în timp pentru
cã marea majoritate a generaþiei tinere, fac ºcoli în România,
rãmân aici sau pur ºi simplu îºi recâºtigã dreptul lor de a fi
români, stabilindu-se cu familiile în România. Tinerii români
din Republica Moldova s-au descãtuºat ºi nimeni nu-i va mai
putea þine cu forþa  pe loc. S-a vãzut asta ºi din îmbulzeala
cumplitã de la Consulatul Român din Chiºinãu, la începutul
anului ºi se va mai vedea în continuare pentru cã perspectivele
sunt cu totul altele acum în România europeanã, tentaþia e mare
ºi la urma urmei e loc pentru toþi în spaþiul acesta românesc.

Acolo, în Moldova, sunt foarte mulþi cu puternic sentiment
românesc, dar elementul rusesc este totuºi majoritar aºa cã...
Am vãzut asta la Chiºinãu, în parcul oraºului, unde   ne-am
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simþit foarte bine cu cei cãrora le ardea în piept o inimã
româneascã. La fel ºi la Crihana sau Cahul, ba chiar ºi în
Transnistria unde Anatol Croitoru, ºef al  combatanþilor români,
mi-a vorbit trist dar cu o imensã dragoste româneascã, despre
neamul sãu, ºi despre nedreptãþile ce li se fac lor, în acea zonã
sfâºiatã de conflicte absurde. Peste tot am întâlnit români cu
Eminescu ºi ªtefan cel Mare drept sfinþi ai sufletului lor. Numai
cã puterea, nu stã în ei, din pãcate. Am vãzut însã ºi oameni
care se uitau încruntaþi la tine când te auzeau vorbind româneºte,
am vãzut magazine în care nu se vorbea decât în ruseºte, am
vãzut bibliotecare ieºind din salã când vorbeai despre cãrþi
româneºti, am vãzut bãtrâni plângând dupã vremea colhozului
ºi a stãpânirii ruse.

De aici am început sã înþeleg cã Moldova este o þarã a
contrastelor, în care un ochi râde ºi altul plânge. Iar rana inimii
ei este încã larg deschisã.

15 martie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 882
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MINIªTRII CAD PRECUM NUCILE...

Cred cã pânã la noile alegeri nu vom mai avea nici o
clipã de liniºte, nici o clipã de normalitate în politica româneascã.
Aproape cã avem ziua ºi surpriza! Miniºtrii PD au început sã
cadã ca ºi nucile din guvernul lui Tãriceanu, ameninþãrile curg
din toate pãrþile, rãzbunãrile la fel. Ce sã mai vorbim? Aºa ceva
n-am vãzut niciodatã, deci surprizel incendiare nu s-au terminat
încã. Suntem ca într-un viespar întãrâtat la maxim, ºi majoritatea
oamenilor cred cã numai scoaterea puter-nicilor zilei pe margini
mai poate sã ne ducã la normalitate. Sãftoiu îºi dã demisia pentru
cã recunoaºte singur, de bunã voie ºi nesilit de nimeni, cã ºi la
ora actualã se ascultã convorbirile telefonice ale politicienilor,
Blaga nu mai e primit în guvern pe motiv cã nu a vrut sã semneze
amânarea alegerilor europarlamentare, lui Ungureanu i se aprobã
(dupã o pârã a primului ministru la Curtea Constituþionalã)
demisia din funcþia de ministru de externe de cãtre preºedintele
Bãsescu, obligat sã o facã. Drept rãzbunare preºedintele nu
semneazã propunerea de instalare în funcþia de ministru de ex-
terne a liberalului Cioroianu. ªi toatã tevatura asta va continua
mereu. Niciunul dintre guvernanþii noºtri nu mai are chef sã-ºi
facã treaba. ªi atunci ne mai mirãm cã noul program de sãnãtate
nu a fost nici acum demarat (dupã ce ministrul Nicolaescu ne
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vorbise cât se poate de convingãtor, anul trecut, cã din ianuarie
va fi pus în aplicare)? Cã majoritatea pensionarilor sunt tot la
limita sãrãciei, umiliþi în continuare fãrã milã? Cã în noua
legislaþie europeanã aplicatã la noi este atâta confuzie încât
nimeni nu este în stare sã-þi dea un sfat corect? Cã peste tot în
instituþiile publice dai peste lucrãtori nervoºi, fãrã chef, fãrã
respect faþã de clienþi?

Dar mã tem cã ºi de data aceasta, câinii latrã, ursul merge...
Aºa cã, sã ne bucurãm sufletul cu gândul la sãrbãtorile pascale,
deocamdatã.

22 martie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 883
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S-A FÃCUT CEEA CE TREBUIA FÃCUT!

Încãierarea asta generalã dintre politicienii hunedoreni nu
e o noutate pentru noi. O aºteptam de mult, pentru cã urmãream
declaraþiile fiecãruia, la conferinþele de presã. Nu ºtiam însã când
ºi cum va ieºi la suprafaþã clocotul pe care-l simþeam. Acum,
politicienii noºtri, „calcã totul în picioare” ºi se iau la harþã,
acuzându-se reciproc, ameninþându-se cu procese de calomnie,
scoþând la suprafaþã mizerii ce „nici cu gândul nu gândeam”.
Privim ºi la unii ºi la alþii ºi ne apucã o lehamite, taman acum,
înaintea sãrbãtorilor pascale. Au uitat cã în aceastã perioadã
omul trebuie sã aibã liniºte sufleteascã ºi limpezire în gânduri
ca sã poatã primi în inima sa, Învierea Domnului, cãci Iisus, tot
pentru noi, oamenii, s-a jertfit. Dar cine sã-ºi mai aminteascã
acest lucru, acum la ceas de gâlceavã, când orgoliul ºi trufia
explodeazã în inimile aleºilor noºtri. ªi-atunci, hai sã ne antreneze
ºi pe noi în bâlciul lor, cã tot o ducem prea bine!

Zilele acestea s-a petrecut în municipiul Deva un
eveniment deosebit: Bisericii, la care se lucreazã de 12 ani, situatã
în Parcul Opera, i s-a pus marea cupolã ºi imensa cruce,
întregind-o în frumuseþea ei. Nu e un lucru obiºnuit, pe care sã
avem bucuria sã-l vedem de prea multe ori în viaþã. Au asistat
mulþi oameni la acest eveniment. M-am uitat în jur ºi nu am
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vãzut nici un politician printre ei. Nu le-ar fi stricat deloc sã fie
de faþã. Ar mai fi învãþat ºi ei cã toatã gâlceava lor nu duce la
nimic bun, cã sunt ºi ei fiinþe trecãtoare ºi-ar trebui sã-ºi ducã în
alt mod misiunea la capãt, cãci li s-a dat puterea pentru cu totul
alte cerinþe. Mã tem însã cã, puterea o au, dar nu ºtiu ce sã facã
cu ea!

   29 martie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 884
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CU FLORI DE CIREª LA URECHI

Aproape de Marea Sãrbãtoare a Învierii Mântuitorului
Nostru Isus Cristos fiecare din noi simte o stare deosebitã de
înnoire a sufletului ºi de dragoste de viaþã. Aºa cã, departe de
noi scandalurile politice, ducã-se pe pustii declaraþiile incendiare!
Noi trebuie sã ne pregãtim inima pentru Sãrbãtorile Pascale, în
care sã ne regãsim liniºtea, pacea interioarã. În care sã avem
puterea sã ne punem la urechi flori de cireº, ca în copilãrie, ºi sã
încercãm a ne debarasa de tot ceea ce ne macinã viaþa,
întorcându-ne la emoþiile simple dar adevãrate. Mãcar pentru
aceste zile de sãrbãtoare, dragii noºtri cititori, sã întoarcem spatele
tuturor relelor ºi sã primim cu bucurie, în casa noastrã, lumina
sãrbãtorii. Îmi veþi spune poate cã e greu, cã prea multe sunt
tristeþile, cã prea mari sunt deziluziile. Iar eu vã voi rãspunde cã
prea frumoasã e lumina soarelui ºi verdele câmpului, cã prea
frumos cântã pãsãrile ºi prea frumos este albastrul cerului ca
noi sã ne ucidem cu gânduri grele, bucuria de a trãi, în sãrbãtori.
Aºa cã, sã ne urãm reciproc: Paºte fericit! Sãnãtate ºi gânduri
uºoare ca pasãrea în zbor. Bucurie ºi putere de a trãi clipa „ca
pe o tainã mare”. Înþelegere ºi dragoste în familie. Iubire de
pãrinþi ºi iubire de fii ºi mai ales, regãsirea sufletului nostru
adevãrat sub lumina ce se coboarã din cer, în noaptea Sfintei
Învieri.

5 aprilie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 885
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SÃ NE PREGÃTIM DE ALTE RUNDE

Au trecut ºi Sfintele Sãrbãtori ale Paºtilor aºa cã politicienii
noºtri se pot nãpusti din nou unii asupra celorlalþi. Fiecare cu
nãbãdãile lui! Se pare cã noii miniºtri sunt extrem de grãbiþi sã
ne arate ce pot, aºa se explicã graba noului ministru al apãrãrii,
Theodor Meleºcanu, de a fi, a doua zi de Paºti, între soldaþii
noºtri din Irak iar PD-iºtii, trecuþi în opoziþie se grãbesc sã
elaboreze noi strategii de acþiune în situaþia datã. ªi preºedintele,
o, preºedintele Bãsescu s-a gândit cã lucrul cel mai bun ar fi sã
înceapã campania electoralã, cã nu se ºtie ce-l aºteaptã ºi pe el,
dupã întrunirea Parlamentului. Aºa cã, a plecat prin magazine
sã cumpere chipurile, apã mineralã ºi alte câteva flecuºteþe ce le
avea cicã pe lista de cumpãrãturi datã de soþie. Dar în baia de
mulþime care, firesc, a urmat, a dat ºi daruri (care nu le avea pe
lista soþiei!) copiilor. Apoi în noaptea de Înviere, a fugit de la
Bucureºti, cu soþia ºi fiica cea mare, sã ciocneascã ouã cu sibienii,
sã le viziteze casele, sã verifice încã o datã cum mai e cu baia de
mulþime din Ardeal. ªi uite-aºa, nonconformistul nostru
preºedinte a rupt inima gospodinelor ciocnind ouã ºi fãcând
fotografii cu tot natul. Na! Sã-i arate el lui Tãriceanu, cã poporul
îl susþine ºi îl iubeºte! Mã întreb însã dacã îi ºade bine unui
preºedinte sã umble cu asemenea trucuri populiste, sã câºtige
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naivitatea unora, sã-i asigure pe pensionari cã nu vor mai face
foame pentru cã el îi va ajuta... Oare de ce n-a fãcut-o pânã
acum? Mai ales cã a avut un ministru din tabãra domniei sale
pânã mai ieri la ministerul Muncii ºi Protecþiei Sociale. S-a
implicat în vreun fel? L-a tras de urechi pe ministrul Barbu, cã
nu face nimic pentru bieþii pensionari? Sã fim serioºi! El avea
pe atunci alte griji: sã se ia veºnic la harþã cu Tãriceanu sau cu
alþii din jurul acestuia, sã se batã precum berbecii, doar, doar o
ceda unul din ei. Iacã, din pãcate, n-a cedat nici unul  aºa cã...
sã ne pregãtim de alte runde. ªi aºa s-ar putea sã ne treacã viaþa,
pânã picã frunza, privind ca la spectacol, vrajba dintre cei doi,
care probabil nu va muri niciodatã, cât timp îi umflã puterea în
pene. Între timp meritã sã ne bucurãm de splendoarea merilor
înfloriþi ºi de „focul” superbelor lalele.

12 aprilie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 886
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PARTIDELE ÎN FIERBERE

Fierberea cea mai mare din lumea politicã româneascã se
petrece în aceste zile, când se doreºte suspendarea preºedintelui
Bãsescu. Partide care pânã mai ieri se arãtau a fi adversare pe
viaþã, acum se întâlnesc, se îmbrãþiºeazã ºi o pun de-o strategie
comunã pentru a nu-l mai vedea pe Bãsescu la Cotroceni. Fiecare
are motivele lui, fiecare îºi urmãreºte interesele, aºa cã nu mai
au nimic  de ascuns ºi fac înþelegerile la vedere. PSD-ul îºi
doreºte cel mai mult sã scape de Traian Bãsescu, dar e prudent
în declaraþii pentru cã „viitura” l-a prins pe picior cam greºit,
neavând un reprezentant gata pregãtit sã ocupe fotoliul de la
Cotroceni. Dan Voiculescu s-a dus pânã ºi la Vadim Tudor, ºi
în ideea cã „Bãsescu e un politician terminat” (dupã cum spune
Vadim), s-au înþeles sã voteze pentru suspendare. Liberalii se
cam aflã puþin la rãscruce, ºtiind ce pierd dar neºtiind ce câºtigã.
ªi chiar dacã Tãriceanu spune cã „o disputã inutilã care seamãnã
cu lupta unei singure persoane pentru a-ºi pãstra funcþia” ei se
mai gândesc pânã sã spunã clar: Da sau Nu pentru Bãsescu.
UDMR-iºtii se abþin ca de fiecare datã, pe principiul: ei se bat ºi
noi câºtigãm. Lasã viesparul politic sã facã ce vrea ºi ei vor sãri
în barca celui câºtigãtor, ca de fiecare datã.

D-na Adriana Sãftoiu, apropiata preºedintelui pânã mai
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ieri, a recunoscut cã demisia anunþatã de Bãsescu nu este altceva
decât o dorinþã de a testa reacþia adversarilor politici. Iar
preºedintele umblã prin þarã, cu alai de preoþi ºi jurnaliºti, se
fotografiazã pe ruptele cu cei sãriþi din firescul lor la vederea
preºedintelui, umblã deci sã testeze în mijlocul poporului ce
ºanse mai are. Se pare cã principiul sãu de viaþã este la ora
actualã: dãi poporului fotografii ºi circ ºi îl cucereºti definitiv.
Sã nu fie însã o tacticã pãguboasã pentru el, pentru cã românii
sunt foarte imprevizibili când e vorba de luat decizii. Ei rãspund
cu circ la circ, apoi stau ºi cugetã...

19 aprilie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 887



Memoria faptelor

127

TOTUªI, SINGUR ªI TRIST

Am urmãrit cu mare atenþie cele douã mitinguri ale
preºedintelui Bãsescu dupã ce a fost suspendat ºi mi-am dat
seama cã în spatele dorinþei lui de a fi cu poporul, în spatele
avalanºei de cuvinte pe care o trimite spre ascultãtori, se ascunde
o mare singurãtate ºi tristeþe. Faþa lucrurilor e una dar realitatea
e alta. Nu ºtiu cât de mult doreºte sã recunoascã acest lucru, dar
sunt sigurã cã, între pereþii casei sale dã drumul tristeþii de om
singur. Îºi dã seama cã se aflã în situaþia în care nu ºi-a dorit
niciodatã sã fie. ªi cu cât circul ºi zgomotul din jurul sãu e mai
mare, cu atât se va adânci tristeþea sa.  Am vãzut acest lucru mai
ales la al doilea miting, de duminicã, atunci când în Piaþa
Constituþiei se aflau o mulþime de simpatizanþi, de oameni
apropiaþi domniei sale, dar când a fost sã vorbeascã, se afla
singur pe o scenã goalã, cu mânecile suflecate, întreþinând un
fel de cor al cãrui prim solist era chiar dumnealui. Aº fi vrut (ºi
sunt convinsã cã ºi alþii ar fi vrut) sã vãd în spatele sãu nu numai
un biet steag din revoluþie fluturând în bãtaia vântului ci ºi un
zid de oameni, printre care Videanu, Macovei, (Boc nu putea,
cã se operase!) Stolojan, Berceanu, Boagiu ºi alþi apropiaþi care
sã arate poporului cã el este un preºedinte susþinut ºi la vedere,
în adevãratul sens al cuvântului, adicã toþi un scut lângã el. Dar l-
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au lãsat singur sã-ºi þinã discursul în imensitatea unei scene pustii
ºi poate de aceea, gesturile lui au ieºit mai bine în evidenþã,
trãdând în fond un om care din disperare face greºealã dupã
greºealã. De ce oare apropiaþii sãi au preferat sã-l urmãreascã
din mulþime ºi atât? Semn cã totuºi în situaþia datã, pânã la urmã
Traian Bãsescu va fi un om singur, un preºedinte singur, dacã
revine la Cotroceni. Pentru cã va trebui sã gãseascã mijloc de
împãcare cu toþi aceia care l-au demis ºi mã tem cã nu va avea
diplomaþia s-o facã. Mai ales cã s-a adunat atâta înverºunare  ºi
de-o parte ºi de alta încât pace nu va putea fi niciodatã, în for-
mula actualã. ªi poate cã aºa gândesc mai mulþi dintre cei care
sunt spectatori fãrã bani la circul de pe scena politicã ºi reacþia
lor poate fi imprevizibilã.

Se spune cã e o greºealã sã fii prea sigur pe mulþime pentru
cã asta te poate costa. Amintiþi-vã de Nãstase, când mai avea
un pas sã se vadã preºedinte bazându-se pe reacþia mulþimii...

26 aprilie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 888
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TOÞI CU FAÞA LA POPOR

Asistãm în ultimele zile la un „kirvait” total, adicã la un
bâlci cu intenþii ascunse sau uneori, spuse de-a dreptul pe faþã.
Aproape toþi politicienii noºtri dragi, indiferent de partid, se
nãpustesc în mulþime care mai de care cu mici, tricouri, bere,
suveniruri, ba chiar ºi cu saci de cãrbuni! cum au fãcut PD-iºtii.
Dintr-o datã ºi-au amintit toþi de popor, ºi cu tot felul de ispite
încearcã sã-i atragã pe oameni de partea lor, cã ei sunt mai buni,
ba cã noi suntem mai buni ºi circul va continua probabil pânã la
referendum, cã de, la votat suntem buni! O disperare se simte ºi
într-o tabãrã ºi în cealaltã iar duioºia grãbitã de care dau dovadã
ºi unii ºi alþii faþã de popor, ni se pare extrem de înºelãtoare.
Cãci þi se dã puþin în aceste zile ºi þi se va lua cât se poate de
mult mai târziu.

În fine, din atâþia ani de democraþie un lucru am aflat ºi
noi: de-or fi unii, de-or fi alþii, ei nu se întorc niciodatã din
dragoste cu faþa la popor, ci doar din interes. Iar când interesul
este obþinut, dispare ºi fesul! cã de, scopul e atins! Serbãri
câmpeneºti, peste serbãri câmpeneºti, taraf ºi mititei cât încape,
mitinguri peste mitinguri, acuze peste acuze. Cine sã se mai
îngrijeascã ºi de mersul firesc al politicii româneºti? Suntem
parcã într-o permanentã voie bunã ºi distracþie. Ne merge al
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naibii de bine, ca sã ne mai gândim ºi la lucruri serioase. Trai
nineacã, apoi vom vedea ce-om face.

Cert e cã acum, poporul e la mare valoare în interesele
politicienilor noºtri, ºi e mereu copleºit de dragoste ºi atenþii din
partea lor. Aveþi de grijã, dragii mei. Mãrul oferit s-ar putea sã
ne strepezeascã dinþii!

Dar oare mai ºtiu ºi bieþii oameni în cine ºi în ce sã mai
creadã? Cã toate speranþele lor au trecut, dupã fiecare alegeri,
pe apa sâmbetei, lãsându-i într-o veºnicã aºteptare de miracole.
Vom trece însã ºi peste referendumul ãsta ºi vom vedea ce
culoare va avea furnica din noua siglã a PSD-ului cu care a ieºit
la plimbare de Ziua Muncii.

3 mai – „Cãlãuza noastrã“ nr. 889
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PRIVIND LA DISPERARE

Privind la maratonul pe care-l face Traian Bãsescu, ba
prin strãinãtate, ba prin þarã, începi sã te întrebi, ca tot omul,  de
ce e atâta nevoie de alergãturã dacã tot e sigur de dragostea
nemãsuratã pe care i-o poartã poporul? De ce atâta cheltuialã?
De ce atâta stres?  Dar poate cã îmi scapã mie câte ceva din
tainele politicii... Sau poate este vorba de o teamã parºivã
strecuratã în inima sa?! Vãd cã peste tot  (mai ales în Spania)
sunt afiºe, bannere, lozinci cu nemiluita. Cine face efortul
financiar pentru toate acestea? Partidele care îl susþin, probabil...

O concluzie se poate trage însã din toatã campania domniei
sale de pânã acum: cele care îl însoþesc peste tot ºi-i stau alãturi
„prã binã” (vorba bãnãþanului),  sunt femeile dom’le! Sã-ºi fi
pus dl Bãsescu speranþa în ele? Cãci Monica, Anca,  Ioana,
Elena sunt mereu în preajma sa – „la vedere” – apãrându-l
voiniceºte.  Dar unde sunt bãrbaþii de altãdatã, care îi stãteau
umãr la umãr, ca un zid?

În „excursia” din  Spania l-am vãzut la un moment dat
fluturând un steag cu tãietura de la revoluþie pe mijloc. Ca un
brav revoluþionar! Dar imaginea n-a prea lãsat o impresie bunã
asupra privitorilor... ªi-apoi generozitatea domniei sale  dã
destule îndoieli celor ce-l urmãresc  în aceste zile.  La Madrid,
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dupã spusa unui confrate din capitala spaniolã,  s-a mers din
casã în casã acolo unde erau români, ca sã vinã la „întâmplarea”
ce va avea loc. Unora nici nu li s-a spus clar ce urmeazã a fi, aºa
cã au venit, crezând cã vor asista, la un spectacol românesc.
Poate nici nu erau prea departe de adevãr...

ªi tocmai în acest vacarm s-a stins din viaþã, la vârsta de
81 de ani, inegalabilul Octavian Paler, un reper al culturii
române, o acvilã ce, mai cobora  uneori sã se implice ºi în
mãrunþiºurile noastre zilnice, pentru a ne mai însenina. Un
iluminat care a lãsat în sufletul tuturor un  gol imens. Cãci
discursul sãu nu va putea fi înlocuit cu nimic altceva.  Sã-ºi
gãseascã odihna în loc cu verdeaþã ºi Dumnezeu sã-i cãlãuzeascã
paºii pe calea cea dreaptã iar îngerii sã-i þinã mereu lumina
sufletului aprinsã spre a-ºi continua drumul drept ºi dincolo de
moarte!

 10 mai – „Cãlãuza noastrã“ nr. 890



Memoria faptelor

133

UN MAI FIERBINTE

Dupã cum se vede, avem un Mai fierbinte. Mitingurile
sunt în toi, uneltirile la fel, vremea nu se lasã nici ea mai prejos
ºi ne toropeºte cu mari cãlduri de varã secetoasã. ªi, ca tacâmul
sã fie complet, a mai intervenit ºi regele în gâlceava înþelepþilor,
cã de, cicã se simte obligat s-o facã, bãtând à-propos-uri cã
monarhia a mai salvat o datã România, aºa cã ar putea s-o facã
ºi acum... Fiecare cu gustul lui dar, îmi amintesc cã, la unul din
cursurile de jurnalism, tema practicã a fost sã facem o anchetã
exact cu acest subiect: dacã românii îºi mai doresc sau nu
monarhia. Care a fost rezultatul? Cei maturi, de peste 40 de ani
au rãspuns în majoritate NU,  iar cei tineri au rãspuns în majoritate
DA. Concluzia trasã împreunã cu profesorul nostru a fost cã,
cei care au ajuns la maturitate sau care au cunoscut monarhia,
n-o mai doresc. În schimb tinerii, care n-au cunoscut-o,
entuziasmaþi de idee, ar dori-o. ªi atunci, profesorul nostru, care
venea exact dintr-o monarhie, adicã din Anglia, ne-a spus:
„Credeþi-mã pe mine, moharhia este o formã perimatã de
conducere în timpurile moderne de astãzi. Vã spun acest lucru
pentru cã eu vin dintr-o monarhie.”  Probabil cã avea dreptate;
omul era ºi ziarist la unul dintre cele mai mari ziare din Londra
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ºi era deci bine conectat la realitãþile zilei. Aºa cã, e mai bine sã
lãsãm stafiile trecutului la locul lor ºi lumea sã-ºi continue
firescul.

Mai sunt câteva zile pânã la referendum ºi tot ce ne dorim
pe lumea asta este ca politicienii noºtri sã-ºi afle liniºtea ºi sã-ºi
vadã serios de treaba lor, cãci iatã, am ajuns la coada plutonului
european ºi asta nu e bine. Sã afle ºi ei (dacã pânã acum n-au
ºtiut!) cã noi privim la gâlceava lor cu îngrijorare ºi ne întristãm
cã ne sacrificã pe noi, în orgoliile lor de putere. Cã þara asta
meritã   mai multã dragoste ºi mai mult respect ºi din partea lor.
ªi, în sfârºit, cã poartã pe umeri o mare responsabilitate ºi nu
trebuie sã-ºi batã joc de ea.

17 mai – „Cãlãuza noastrã“ nr. 891
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DEZBINÃ ªI VEI CONDUCE!

Românii au pus destulã patimã în ultima vreme antrenaþi
cu toþii în marea ciuleandrã politicã. Referendumul a adus
încingerea spiritelor pânã la isterie iar acum, gata: ne-am calmat
(oare?), pregãtindu-ne sã ne reluãm viaþa normalã, cu bucuriile
ºi necazurile ei! Însã cred cã în curând neliniºtea noastrã va
ajunge din  nou la cote înalte pentru cã tot „baiul” s-a mutat
acum în curtea partidelor perdante iar despre preºedinte ce sã
mai vorbim? Nici n-a ajuns sã se instaleze din nou la Cotroceni
ºi scandalurile în care sã fie implicat au ºi reizbucnit. Aºa cã...
rãmâne ca-n tren!! ªi uite-aºa, treptat-treptat, românii se scârbesc
de vot, devin indiferenþi la ce se întâmplã acolo sus, pentru cã
oricum, discrepanþa dintre majoritatea populaþiei ºi politicieni
este din ce în ce mai mare, dându-le celor mulþi sentimentul cã
tot ce-ºi doresc ei, sunt de fapt castele de nisip. Sã-l vedem ºi pe
preºedinte cât va mai sta cu faþa la popor, pentru cã deocamdatã
i-a ieºit pasenþa ºi s-a vãzut cu sacii în cãruþã, dar nu cred cã se
topeºte de dragul mulþimii (decât în mãsura în care se slujeºte
de ea) într-atât încât sã-i doreascã binele  cu adevãrat. Pentru cã
dacã ar fi aºa  ºi-ar mai tempera pornirile care stârnesc mereu
gâlceavã, ar fi mai categoric în unele privinþe ºi mai diplomat în
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altele, n-ar mai face pe haiducul, salvatorul naþiunii ci ºi-ar da
seama cã toate lucrurile au o mãsurã ºi cã e timpul sã mai stea ºi
la masa tratativelor nu numai în geamparaua gâlcevei. Dar,
probabil ca ºi pânã acum, îºi va vedea de cumpãrãturile sale, de
prietenii ºi mai ales de duºmanii sãi cãrora le va arunca, din
când în când,  un pumn de intrigi cum n-a vãzut Parisul! Cãci,
vorba-aceea „Dezbinã ºi vei conduce!” ªi probabil cã sunt destui
politicieni slabi care sã-i facã jocul, sã intre în mirajul lui de
confetti ºi apoi sã iasã prin dos de pe scena politicã. Pentru cã
am vãzut: El nu iartã pe nimeni!
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24 mai – „Cãlãuza noastrã“ nr. 892

ESCROCHERIE CU ACTE?

Primim mai dãunãzi vreo 4 plicuri adresate firmei,
ziarului, editurilor ºi încã unei firme care n-a funcþionat niciodatã,
pe care scria clar: CARTEA DE TELEFOANE  ºi cu o ºtampilã
T.P. POªTA ROMÂNÃ, prin care eram avertizaþi sã plãtim
conform facturii din interior, pânã la data de 28.05.2007, suma
de... nici mai mult nici mai puþin 321,30 lei pentru fiecare dintre
destinatari. Totalul se ridica la aproximativ cam 1800 lei.
Frumos! îmi zic eu ºi furioasã, dau telefon acolo unde, pe foaia
tip facturã (uimitor de asemãnãtoare cu ceea ce primim de la
Romtelecom!) scria cã suma reprezintã „Publicarea în ediþia
2007(!) a cãrþii de telefoane”, dau telefon zic la nr. înscris pentru
Informaþii suplimentare, adicã 021/2017974. Telefonul sunã cât
poate el, dar degeaba. Nu rãspunde nimeni. Disperatã cã nu am
un rãspuns ºi cã mã aºteaptã sã plãtesc o sumã atât de mare, sun
la Romtelecom, cã tot seamãnã facturile acestea cu ale lor. O
doamnã cu voce blândã îmi spune cã aºa ceva nu este posibil
pentru cã publicarea numerelor de telefoane în cartea de telefon
este gratuitã. – ªi totuºi doamnã, facturile acestea seamãnã
uimitor cu ale Dvs. – Scrie pe ele Romtelecom? mã întreabã
blânda voce. Nu; scrie Cartea de telefoane, spun eu. - Atunci
nu ºtim despre ce este vorba. Nu sunt eliberate de noi, mi se
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spune ºi convorbirea noastrã se încheie.
Mã aplec asupra facturilor buclucaºe ºi încep sã le citesc

mai atentã. Vãd cã scrie: Vã rugãm sã specificaþi codul de
abonament pe ordinul de platã, pentru ca plata sã fie alocatã
contului dumneavoastrã. Plata este voluntarã... chestiune care
nu este deloc de neglijat în situaþia datã.

Condiþiile generale de pe verso, pe care eºti rugat sã le
consulþi, în primul rând constaþi cã sunt scrise cu o cernealã gri,
greu de citit, ba mai mult, pentru persoanele în vârstã imposibil
de citit. Ceea ce afli acolo te convinge cã ceva nu e corect, cã
ceva sunã a farsã în toatã povestea asta: printre altele contractul
se încheie pe 12 luni iar dupã ce clientul va accepta oferta prin
plata sumei, se vor emite de cãtre Companie facturi cu valoare
dublã faþã de cea iniþialã, reprezentând abonament ºi serviciile
prestate.(?!). De fapt, de la un capãt la altul, aceste condiþii
generale sunt fãrã noimã. Atentã la problema apãrutã, dau telefon
de mai multe ori la nr. indicat, chiar ºi a doua ºi a treia zi.
Degeaba! La capãtul celãlalt al firului nu rãspunde nimeni!

Se-ntâmplã cã a doua zi mã aflu în biroul unei instituþii
respectabile ºi secretara vine sã-i arate ºefului ce a primit: aceeaºi
facturã buclucaºã. Îl întreabã ce sã facã: sã plãteascã? Intervin
ºi lãmuresc cum stã de fapt problema. Îi atrag atenþia sã citeascã
acolo unde, cu litere cât puricele scrie: Plata este voluntarã.
Oamenii îmi mulþumesc pentru lãmurire, cã altfel ar fi plãtit.
Dar mã întreb oare câþi au fost pãcãliþi (cã e o pãcãlealã!) pânã
acum de aceste facturi pirat dupã factura de la Romtelecom.
Exact: trebuie sã spun cã ºi în cazul povestit mai sus, oamenii
au crezut cã factura vine din partea Romtelecomului. Cine
lãmureºte în cele din urmã aceastã escrocherie la care probabil
cã mulþi au cãzut deja victime?!
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31 mai – „Cãlãuza noastrã“ nr. 893

ÎNVÃÞÃTORUL

Satul Meria  din þinutulhunedorean al pãdurenilor,la ceas
de amiazã târzie, emoþioneazã cãlãtorul pentru cã îi dã
sentimentul cã se aflã pe acoperiºul lumii, vãzând în toate
direcþiile, cât cuprinde zarea, Munþii Poiana Ruscã ºi Retezatul.
Meria  – un sat îngropat în verdeaþã, înfipt pe culme înaltã parcã
de la începutul începuturilor. Acolo, în gospodãria liniºtitã a
unui localnic, stãm de vorbã cu un grup de copii superb îmbrãcaþi
în costumele lor pãdureneºti, ce se uitã la noi ca la niºte curiozitãþi
ale naturii, intruºi în lumea lor liniºtitã în care nimic nu pare a
tulbura echilibrul. Dar mai ales stãm de vorbã cu învãþãtorul
lor, om trecut de prima tinereþe, care ne face sã credem pe cuvânt
cã dragostea lui pentru acest loc este nemuritoare, este fãrã leac.
De aceea nu l-a bãtut niciodatã gândul sã plece în locuri mai
prielnice, cu traiul mai uºor. S-a nãscut la Meria ºi a plecat doar
sã-ºi termine ºcoala, apoi s-a întors sã lumineze minþile pruncilor
din sat. Iar pruncii îl iubesc ºi-l ascultã ca pe pãrintele lor. La
ora actualã, la ºcoala de 4 ani din satul cu nume de miere, învaþã
13 elevi, ceea ce e mare lucru. Altãdatã, nu prea de mult, aici
era ºcoalã de zece clase cu elevi mulþi ºi profesori. Acum... ºi
învãþãtorul ridicã neputincios din umeri, lãsând tãcerea peste
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cuvintele sale.
Vreau sã spun cã m-a impresionat foarte mult acest

învãþãtor, Miron Scorobete, cum se numeºte el pentru cã, deºi a
avut în viaþã destule tentaþii, a ales sã trãiascã în satul unde a
vãzut lumina lumii, sat mai aproape de Dumnezeu. ªi-a înþeles
cu adevãrat rostul sãu, misiunea care i-a fost datã pe acest
pãmânt, ºi puterea de a arãta cã se pot naºte ºi în Meria oameni
luminaþi, cu dragoste de carte, cu puterea de a duce mai departe
straiul, graiul ºi obiceiurile strãmoºilor, cu dorinþa de a-ºi duce
mai departe neamul. „ªi chiar dacã unii mai pleacã din Meria
sunt alþii care vin aici, aºa cã satul are cam acelaºi numãr de
locuitori. Nu scade prea mult.” – ne spune Învãþãtorul, din
mijlocul îngerilor sãi de copii cu cãtrinþe ºi opinci, cu trãistuþe ºi
clopul pe-o parte. El este Învãþãtorul ºi nici unul dintre elevii lui
nu se depãrteazã de el, cãci este pentru ei centrul universului,
pilonul de care se þin bine în vremea aceasta. Învãþãtorul Miron
Scorobete care picurã miere în sufletele lor, meritã ºi din partea
noastrã profund respect ºi aleasã preþuire.
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7 iunie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 894

REFERENDUM AM AVUT, LINIªTE
CE NE MAI TREBUIE?

Privind la viesparul politic am putea spune: scandalul a
murit, trãiascã scandalul! Cãci nu se poate spune altfel de vreme
ce una aºteptam sã se rezolve dupã referendum ºi alta vedem cã
se întâmplã. Partidele au fost la Cotroceni pentru discuþii ºi au
plecat cum au venit, adicã de partea lui Tãriceanu ºi nu de partea
preºedintelui. Pentru unii, vizita la palat a durat 10 min., pentru
alþii, chiar mai puþin. Numai PD-iºtii, cum era ºi firesc, au stat
cu preºedintele la taifas, dar ce sã facã ºi ei singuri, cã degeaba
e voinþã dacã nu e ºi putinþã?! Cu alte cuvinte, dupã referendum
a rãmas ca-n tren! Mai direct, care pe care, cã nu se mai poate.
Limbaj comun nu mai poate exista în nici un fel, de vreme ce
unii au refuzat de-a dreptul sã vinã la întâlnirea cu preºedintele.
Aºa cã, preºedintele nostru, se plimbã pe coridoarele
Cotroceniului tot mai singur ºi mai îngândurat. Prietenii fuserã
ºi se duserã, fiecare cu pricina lui.

Dar dincolo de clasa politicã în þara asta mai existãm ºi
noi, cetãþenii a cãror neliniºte creºte în suflet tot mai mult pentru
cã vãd cã se alege praful din speranþele lor de la referendum,
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când mai aveau o brumã de speranþã cã gata! Politicienii vor
deveni serioºi ºi se vor apuca de problemele stringente ale acestei
þãri. Se vede treaba, cã de fapt, pentru ei a fost doar un respiro,
o pauzã de adunat noi forþe ca lupta sã reînceapã. Preºedintele
nu poate suporta cã Tãriceanu este încã premier ºi vice-versa.
Aºa cã nu sunt dispuºi sã se ierte niciunul. ªi tot aºa, dansul pe
un picior, va continua pânã la terminarea mandatului lor. ªi-
atunci ne întrebãm, de adevãratele probleme ale acestei þãri cine
mai are chef sã se ocupe, cã ceea ce vedem noi este doar sete de
putere, orgolii înecate în ambiþii, ºicane ºi ironii ºi nimic mai
mult. Ici ºi colo se mai aude câte un glãscior care mai vorbeºte
ºi de problemele naþiunii, dar ce folos, pentru cã, oricum vorbeºte
în pustiu. ªi aºa, dragii mei, stãm ºi privim la ei ca la teatru,
aºteptând sã le vinã mintea la cap ºi sã-ºi dea seama cã sunt în
fruntea þãrii din cu totul ºi cu totul alte motive. ªi când te gândeºti
câþi bani s-au cheltuit – degeaba – cu referendumul!
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14 iunie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 895

PREªEDINTELE ªI ZIARIªTII

Se pare cã în vara aceasta fierbinte ºi cu vacanþa pe umeri,
nu vom avea nimic mai bun decât show-urile preºedintelui cu
ziariºtii în prim-planul politicii româneºti. Îi mai încurcã pe
demnitari alegerile parlamentare europene, dar în rest vacanþa
bate la uºã. ªi cum isteþimea de cobrã a preºedintelui nostru nu
doarme niciodatã, domnia sa a mai gãsit o metodã de a se afla
mereu în centrul atenþiei. Este vorba de ghiulelele aruncate
aproape zilnic spre ziariºtii care vin din tabãra opoziþiei, care au
curajul uneori sã-i spunã „verde-n faþã” ce gândesc, care se
„bagã” în sufletul lui când trebuie ºi când nu trebuie. Însã domnia
sa este preºedintele ºi dacã ar dori foarte mult sã þinã ziariºtii
departe când nu are chef de ei, ar putea-o face cu uºurinþã cã
doar dispune de atâtea forþe în jurul sãu încât n-ar putea trece
nici pasãrea cerului darã-mi-te un ziarist care de cele mai multe
ori îºi face datoria ºi nimic altceva. Când eºti preºedinte ar trebui
sã-i accepþi pe toþi, indiferent cã te criticã sau cã te laudã, pentru
cã eºti cel ce trebuie sã dea dovadã de stãpânire de sine în orice
situaþie. Numai cã presa noastrã îi face un imens serviciu tocmai
prin aceste scandaluri. El le declanºeazã, le supune atenþiei, apoi
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o sãptãmânã nu se mai vorbeºte de nimic altceva decât de noul
incident dintre preºedinte ºi ziariºti: Preºedintele recidiveazã,
se zice, iar el jubileazã pentru cã a reuºit sã fie în atenþia tuturor,
din nou. ªi tot aºa, preºedintele ne dã de lucru iar el îºi atinge
scopul: este în atenþia tuturor.

Cu ani în urmã, eram în Franþa când Jaques Chirac se
afla în campania electoralã pentru preºedinþie ºi la un moment
dat s-a apropiat un ziarist de el ºi i-a spus: „ªtiþi cã semãnaþi cu
o broascã, dle Chirac?!” Iar omul l-a privit puþin surprins de
întrebare, apoi i-a rãspuns cu un zâmbet pe buze, calm: „Nu
m-am gândit la aceasta, dar probabil cã ai dreptate. Poate semãn
cu o broascã!” ªi dintr-o datã l-a dezarmat total pe cel pornit la
atac. Iar conflictul a fost repede stins, încât la TV a fost prezentat
ca o ºtire oarecare, amuzantã. Hei-hei câte ar mai avea
preºedintele nostru de învãþat de la marii preºedinþi (trecuþi ºi
actuali) ai lumii! Dar de ce ar face-o dacã tot vrea sã fie unic?!

21 iunie – „Cãlãuza noastrã“ nr.896
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RIDICOL? DE CE?

Am fost cu toþii martori, sãptãmâna trecutã, la o disputã
care, în mod sigur, pe majoritatea ne-a revoltat sau cel puþin
ne-a amãrât în sufletul nostru de români. Preºedintele
Conservatorilor, Dan Voiculescu a cerut în Parlament ca fiecare
cetãþean al acestei þãri sã aibã obligaþia de a ºti ºi limba românã.
Nimic nefiresc în aceastã cerere pentru cã am vãzut cã
majoritatea þãrilor cer acest lucru cetãþenilor lor. Da, mi se pare
firesc sã te poþi descurca în limba românã oriunde te-ai afla în
þara asta. Cã de-aia þi-a dat Dumnezeu destinul sã  trãieºti în
România, ºi la o adicã, dacã nu mai vrei sã aparþii acestui spaþiu,
nici o problemã, trãim acum într-o ogradã mai mare ºi poþi sã te
aºezi oriunde în altã parte. Nu mai stai obligat într-un þarc de
unde nu ai ieºire dacã nu îþi convine ceva. Dar, acolo unde
hotãrãºti sã trãieºti, mi se pare normal sã te supui unor legi, cãci
pânã ºi România este o þarã nu numai de dat, ci ºi de primit din
partea cetãþenilor sãi.

Oricum, poziþia dlui Marko Bela, cu privire la propunerea
dlui Voiculescu,  ne-a surprins mai mult decât în alte dãþi. ªi
mai ales din cauza argumentelor aduse. Adicã e drept sã spui cã
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aceastã propunere este ridicolã ºi cã nu este decât o modalitate
de atragere de capital politic prin demersuri ultranaþionaliste?!!!
E culmea culmilor! Ce e ultranaþionalist în aceastã propunere?
Oare e mai ultranaþionalist decât cererea de autonomie a unui
þinut românesc, e mult mai ultranaþionalist decât sufocarea de-a
dreptul a elementului românesc din þinutul Covasna-Harghita?
E mult mai ultranaþionalist decât refuzul de a mai vorbi
româneºte, de a se separa în ºcoli ºi instituþii pe criterii etnice
etc. etc. ªi uite aºa asistãm la tupeul de a ni se spune verde în
faþã cã suntem ultranaþionaliºti când vrem sã ne apãrãm mãcar
limba în care se vorbeºte pe acest teritoriu numit România.

ªi când mã gândesc la situaþia românilor din Ungaria care
vorbesc mai întâi maghiara ºi apoi româna, la politica de
deznaþionalizare treptatã dar sigurã a elementului românesc din
zona respectivã, când românul a învãþat sã-ºi spunã numele în
maghiarã, ºi numai dacã e nevoie, (adicã dacã întâlneºte un
român îl spune apoi ºi în româneºte)... Acuzãm noi de
ultranaþionalism pe cineva pentru aceaste situaþii? Nu avem
curajul pentru cã întotdeauna demersurile noastre sunt puse sub
lupã ºi arãtate ameninþãtor cu degetul. Pentru cã întotdeauna
ne-am lãsat la vedere slãbiciunea ºi teama de complicaþii. Pentru
cã noi vedem limitele din demersurile noastre, ceea ce alþii nu
pot vedea.
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28 iunie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 897

UCIGÃTORUL SOARE

Peste toate frãmântãrile noastre copilãreºti, peste toate
orgoliile ºi trufia noastrã, peste toate înþelegerile ºi neînþelegerile
noastre stã de-o vreme un soare ucigãtor, ca o pedeapsã pentru
nevolnicia în care  trãim. Pe toþi, încet dar sigur, seceta aceasta
cumplitã care ne bântuie de-o vreme, ne va învinge, când picãtura
de apã ºi pâinea vor ajunge la mare preþ. Cãci asistãm fãrã putere
la pârjolul din jurul nostru, cu scene aproape apocaliptice ºi nici
mãcar în al unsprezecelea ceas nu ne lepãdãm de frãmântãrile
noastre prosteºti, pentru a ne ajuta unii pe alþii ºi a ne ruga lui
Dumnezeu sã nu ne prãpãdeascã animalele de lângã noi ºi
câmpurile cu roade, sã nu ne ducã pedeapsa pânã unde putem
noi rezista. Suntem acum spectatorii unei veri pârjolitoare ºi
vom fi în curând beneficiarii unei toamne pustiite de seceta,
fãrã precedent, spun specialiºtii. Primele semne au început sã
se vadã: oamenii îºi vând animalele pe nimic, abatoarele lucreazã
la foc continuu, legumele ºi fructele ºi-au dublat, ba chiar triplat
preþurile, pâinea – sfânta pâine – va fi tot mai scumpã pe masa
noastrã. Pânã nici soarele nu ne mai este ocrotitor, prieten, pânã
ºi el ne ucide fãrã milã, rãzbunãtor pe propriile noastre greºeli
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fãcute de-a lungul timpului fãrã oprire, uitându-ne limitele ºi
neputinþele, ignorându-ne nepermis de mult mediul în care
trãim, bãtându-ne joc, în esenþã, de propria noastrã viaþã.
Dezechilibrul a devenit atât de mare încât s-ar putea sã nu mai
existe cale de întoarcere, sã nu mai avem puterea ºi nici timpul
necesar sã o facem. Cãci din urmã ne ajunge vipia pustiului...
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5 iulie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 898

ORICÂT AM VREA NOI...

Oricât ne-am dori noi pace ºi liniºte dacã ei nu vor, nu
vor ºi gata! Desigur suntem nevoiþi sã ne referim din nou la cei
doi rãzboinici din fruntea þãrii: Tãriceanu ºi Bãsescu. Credem
cã sunt hotãrâþi ca pânã la terminarea mandatului, când unul
spune DA, celãlalt sã spunã NU.  Aºa ºi cu mãrirea pensiilor
pusã în discuþie de PSD, aprobatã de majoritate dar discutatã
vehement de preºedinte ºi premier. Premierul spune cã nu face
decât sã împlineascã una din promisiunile din campania
electoralã, PSD se pronunþã ºi el prompt cã fiind propunerea
lor, au identificat ºi prezentat în plen, foarte clar, resursele de
finanþare de unde  se pot obþine banii necesari, altfel (dupã
spusele p.s.d.-istului Florin Cazacu) – „Noi fiind în opoziþie,
dacã sursele de finanþare nu ar fi fost foarte clare, proiectul de
lege n-ar fi trecut”. ªi cred cã din acest punct de vedere psd-iºtii
au dreptate. Atunci, oare de ce, preºedintele nu acceptã în nici
un fel aceste argumente, iar fostul ministru al Muncii, Gheorghe
Barbu, considerã cã „majorarea pensiilor a devenit doar un ele-
ment rece într-o strategie de imagine pe care ºi-o disputã PSD
ºi PNL”?!

De ce toþi aceºti parteneri ai gâlcevei nu se aºazã la masa
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tratativelor sã gãseascã împreunã formula cea mai bunã de
rezolvare a acestei probleme? Nu de alta, dar cred cã ar fi timpul,
fiindcã acuºi trece vremea ºi li se terminã mandatul, iar majorarea
pensiilor ar  fi o bilã neagrã pe agenda electoralã a împricinaþilor.
Am urmãrit reacþia unora dintre pensionarii care l-au votat la
referendum pe preºedinte. Stau în expectativã ºi nu ºtiu ce sã
mai creadã. Ba unii au trecut de partea premierului ºi vãd în el
un fel de salvator pe care încep sã-l înþeleagã cu cine a avut
de-a face pânã acum. Vedeþi cât de schimbãtoare e firea omului?!
El te înalþã, el te coboarã! Oare preºedintele ºtie acest lucru?
Dacã s-ar aºeza la masã cu iniþiatorii ºi susþinãtorii acestui proiect
de lege, dacã ar avea rãbdarea sã-i asculte, poate cã ar aduce ºi
un pic de speranþã în sufletul pensionarilor care tot aºteaptã de
când a venit noua garniturã la putere sã se facã ceva ºi în sprijinul
vieþii lor tot mai grele. Deocamdatã, din toate aceste dispute ei
îºi dau seama cã, din pãcate, cei care pierd cu adevãrat sunt
tocmai ei, pensionarii.

12 iulie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 899
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900

Dupã ce, în februarie a.c.  publicaþia „Cãlãuza noastrã“
împlinea 17 ani de  existenþã, iatã cã acum am ajuns la ziarul cu
numãrul 900. Am putea spune cã este o rãsplatã frumoasã a
muncii noastre de atâþia ani. Am putea spune cã ne-am fãcut
datoria faþã de cititorii noºtri ºi cã am reuºit (aºa dupã cum ºi-a
dorit fondatorul ei – Valeriu Bârgãu) sã continuãm destinele
publicaþiei noastre cu convingerea cã avem pentru cine exista.
Puterea de a merge mai departe ne-o daþi Dumneavoastrã,
prietenii ºi cititorii noºtri, cei care ne-aþi fost alãturi ºi la bine ºi
la rãu, cei care ne vorbiþi cu atâta însufleþire despre „ziarul nostru
drag”.

Cine suntem noi, echipa care vegheazã ca publicaþia
„Cãlãuza noastrã” sã fie ziarul pe care vi-l doriþi Dumneavoastrã,
pe care îl aºteptaþi cu nerãbdare în fiecare sãptãmânã? Iatã, e
timpul sã ne prezentãm: noul nostru coleg, Stavros Szekely,
reporter, un tânãr ambiþios, pregãtit sã se implice cu pasiune în
munca sa ºi în mersul înainte al ziarului; Cristina Moruz ºi Liviu
ªindrilaru, doi tehnoredactori cu suflete de artiºti, doi tineri care
îºi pun în joc toatã imaginaþia ºi priceperea pentru ca  ziarul
nostru sã-ºi aibã identitatea ºi personalitatea ; Aurica Stratica,
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cea care se ocupã în redacþie, de secretariat ºi corecturã,
„veterana” noastrã, pentru cã se aflã în redacþie de 14 ani ºi, cu
voia Dumneavoastrã,  Mariana Pândaru-Bârgãu, care din
noiembrie 1990, s-a angajat alãturi de Valeriu Bârgãu, sã
împlineascã o dulce povarã: destinul acestei publicaþii. Nu putem
sã nu-i amintim aici ºi pe tipografi, fãrã de care munca noastrã
ar rãmâne fãrã final. Este vorba de Popa Lenuþa, harnica noastrã
colegã care rãspunde de partea de legãtorie a tipografiei ºi care
îºi pune toatã priceperea în joc pentru ca lucrãrile sã fie bine
executate; Borz Iacob, tipograful de activitatea cãruia depinde
finalizarea cu bine a muncii celor din redacþie, omul care ºtie sã
stãpâneascã maºina de tipar cu rãbdare ºi pricepere ºi Popa Ionel,
maistru nostru tipograf, care îºi petrece mult timp ºi la masa de
montaj pentru a asambla lucrãrile ce aºteaptã trecerea pe plãcile
tipografice, pentru a vedea lumina tiparului.

Nu putem uita nici de colaboratorii care aduc în paginile
ziarului ºtiri din mai multe zone ale judeþului nostru ºi nu numai.
Îi amintim aici pe: Gligor Haºa (Deva), pregãtit sã priveascã
mereu în jur cu ochiul sãu crititc, de pamfletar; Ioan Vlad
(Hunedoara) aflat mereu în cãutare de noi subiecte, vizând peste
tot ineditul; Miron Þic (Ilia) blândul nostru colaborator în stare
sã scoatã poezie ºi din piatrã seacã; Constantin Grecu
(Hunedoara), generosul ºi harnicul nostru colaborator care ne
aratã prin majoritatea articolelor sale cã viaþa are ºi frumuseþea
ei, de aceea trebuie trãitã; Nicolae Chirculescu (Vulcan), cel ce
ne trimite articole din zona Vãii Jiului, un fin observator la tot
ceea ce se întâmplã în jurul sãu. Din Bucureºti ne onoreazã cu
articole redutabilul Alexandru Mironov, personalitate marcantã
în cultura româneascã, ºi Victor Niþelea, instransigent cu tarele
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societãþii în care trãim. Dupã cum aþi observat, Cãtãlin
Marleneanu (Madrid), Constantin Aoanei Rahoveanu (Rimini),
Daniella Bullas (Anglia), colaboratorii noºtri externi sunt mereu
prezenþi cu informaþii din þara în care trãiesc acum.

Toþi aceºti oameni la un loc formeazã marea familie a
„Cãlãuzei noastre”, ei aducându-ºi aportul la ceea ce înseamnã,
de 17 ani, aceastã publicaþie în peisajul jurnalismului
hunedorean. Sunt deci datoare tuturor cu mulþumiri ºi aleasã
preþuire, cu urãri de sãnãtate, bucurie ºi luminã în suflet.
Dumnezeu sã ne ocroteascã pe toþi!

19 iulie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 900
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CE-ÞI LIPSEªTE CHELULE?!
AVIOANE DOMNULE!

Taman când disputele erau în toi, de unde ºi de unde sã
se  scoatã banii pentru mãrirea pensiilor, iatã cã rãsare un pui de
ºtire precum cã preºedintele se pregãteºte sã-ºi cumpere avioane
(douã), aruncând în joc fãrã sã facã vreo discuþie pe aceastã
temã, o mulþime de bani. De unde?! Din bani publici desigur!
ªtirea apare dupã ce l-am vãzut zile bune pe preºedinte
împotrivindu-se proiectului de mãrire a pensiilor pe motiv cã
nu sunt bani. ªi unii dintre noi aproape cã îl crezusem: Dom’le
omul ar vrea, dar ce sã facã dacã nu sunt banii, de unde sã-i
scoatã ca sã mãreascã pensiile?! Are dreptate: sã gândim bine,
cã de trãit...

Acum, dupã aflarea unui alt adevãr, precum cã banii noºtri
se duc mai întâi pe luxul lor ºi apoi, ce mai rãmâne, spre nevoile
populaþiei, ne apucã iar tristeþea. ªi faptul cã sumele imense
care se vor cheltui pe avioane nu au fost discutate pe faþã, de
unde ºi cum se iau, aºa cum  s-a fãcut ºi cu pensiile, mãreºte ºi
mai mult bãnuiala cã multe se vor fi fãcut cu banii noºtri, aºa –
pe tãcute; mãreºte ºi mai mult suspiciunea populaþiei. ªi pe drept!
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Cei mai dezamãgiþi sunt pensionarii, cãci prea l-au vãzut pe
preºedinte în douã ipostaze diferite, una dupã alta. O datã
împotrivindu-se din rãsputeri mãririi pensiilor pe motiv cã nu
sunt bani (la vedere ºi în gura mare), ºi apoi, pe tãcute, pregãtin-
du-se sã cumpere avioane prezidenþiale cu sume fabuloase. A,
deci de aceea nu se gãseau bani! Dar omul nu putea sã spunã
motivul în gura mare, ce sã facã ºi el?! Cã muritorii de rând mai
pot aºtepta pânã or fi bani, dar ei, conducãtorii nu, cã-i grabã
mare de avioane. ªi uite aºa în contul preºedintelui se adunã tot
mai multe bile negre. O avea preºedinþia nevoie ºi de avioane,
nu zic ba, dar de ce nu se spune deschis, dacã se uzeazã de
banii publici, ca sã nu se mai dea naºtere la tot felul de
interpretãri. ªi-apoi, între pensionari ºi avioane, cred cã mai întâi
ar fi trebuit sã se rezolve problema pensionarilor, cã pentru
majoritatea dintre ei, timpul nu mai are rãbdare (parafrazând
titlul unei cãrþi foarte cunoscute).

De ultimã orã, castana cu avioanele este aruncatã de la
preºedinte la primul-ministru, ca într-un joc stupid de copii. Cicã
ºeful executivului ar fi semnat hotãrârea de a cumpãra avioanele,
era în cunoºtinþã de cauzã, ºi cã de fapt avioanele ar fi ale
guvernului... Astfel încât, nebuloasa sã fie ºi mai mare, iar prin
învãluire sã nu mai ºtim, de fapt, ale cui vor fi cele douã aeronave
de lux prezidenþal?! Oricum, ce mai conteazã? Rana e fãcutã în
sufletul pensionarilor noºtri!

26 iulie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 901
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S-A STINS PATRIARHUL!

Biserica Ortodoxã Românã este în doliu ºi laolaltã cu ea
toþi credincioºii ortodocºi sunt! Cãci Întâi Stãtãtorul sãu,
Patriarhul Teoctist s-a înãlþat la cele veºnice! A plecat dintre
noi discret, aºa cum  ºi-a trãit ºi viaþa. Aºa cum spune un cântec
frumos: „Numa’ or videa cã nu-s.” ªi asta tocmai când noi ne
aºteptam mai puþin, tocmai când noi, românii, ne aflãm în vria
unor frãmântãri stupide, vremelnice, când seceta stã sã crape
piatra ºi vãzduhul sã ia foc. Tocmai acum când aveam nevoie
mai mult de cuvântul sãu duhovnicesc – speranþã ce nu moare
– întru întãrirea sufletului nostru slãbit de atâtea încercãri. Îl
ºtiam acolo pe el, ca pe un stâlp al speranþei noastre, îl credeam
nemuritor sau cel puþin aveam speranþa cã timpul va mai avea
rãbdare, cãci blândeþea ºi grija sa pentru noi ne fãceau bine. Ne
pãstorea din 1986, ºi de mai bine de 20 de ani, ne era pãrinte
ocrotitor. ªi de aceea s-a vãzut dragostea pe care i-o purtau
credincioºii încã din prima clipã a vestirii trecerii sale la cele
sfinte, când sicriul i-a fost întâmpinat la Patriahie, de o mulþime
de oameni, toþi cu lacrimi în ochi ºi cu lumânãri aprinse,
exprimându-ºi liber sentimentele, cãci e întâia moarte, de dupã
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revoluþie, a unui patriarh.
Prea Fericitul pãrinte s-a înãlþat la ceruri, dar viaþa sa va fi

un exemplu pentru mulþi dintre noi.  De numele sãu se leagã o
serie de evenimente importante ale Bisericii noastre Ortodoxe,
Înalt Presfinþia sa fiind primul patriarh român care a fãcut
posibilã vizita conducãtorului bisericii catolice, Papa Ioan Paul
al II-lea, având convingerea cã ecumenismul e calea viitoare a
bisericilor noastre.

Pãrinte bun ºi statornic în convingerile sale, devenise în
timp Învãþãtorul ºi ocrotitorul bisericii sale, a credincioºilor, a
ideii de pace ºi înþelegere. Dar din pãcate limitele trupului
omenesc ºi-au spus cuvântul ºi inima sa a cedat tocmai când
comunicatele ne asigurau cã intervenþia chirurgicalã la care
fusese supus s-a terminat cu bine, cã Preasfinþia Sa se simte
bine ºi cã putem fi liniºtiþi. Dar destinul s-a întors brusc, în câteva
minute, când Dumnezeu l-a chemat blând la El, înspre orele
dupã-amiezii. Aºadar, ziua de 31 iulie, orele 17, va rãmâne
zãbranic peste întreaga comunitate ortodoxã românã.
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2 august – „Cãlãuza noastrã“ nr. 902

DE CE DÃM CU PIATRA?

E foarte simplu cã, dupã ce un om a trecut la cele veºnice,
alþii sã ia piatra ºi sã dea cu putere în memoria sa, pentru cã cel
dispãrut nu se mai poate apãra, nu mai poate veni cu argumentele
faptelor sale adevãrate, nu mai are cuvântul care sã-i slujeascã
drept apãrare. ªi vin ei, nevolnicii, trupurile de nisip, ºi se aruncã
precum hienele, sã terfeleascã memoria celui dispãrut, sã-ºi arate
„curajul” pe care l-au þinut în guºa de venin, pânã la dispariþia
celui în cauzã, doar-doar or mai culege ceva lauri amari din
acest atac. Spun toate acestea, urmãrind în presã atitudinea unora
care, nici n-a intrat bine în mormânt Preafericitul nostru Patriarh
Teoctist, cã îºi fac titlu de nobleþe din a-i ataca memoria. De
a-l înfiera ºi denigra cât se poate de mult, de a-l arãta cu degetul
ca pe inamicul numãrul unu al Bisericii Ortodoxe  Române. De
fapt, ei adeveresc ceea ce se spune: cã dupã rãzboi se gãsesc
mulþi viteji. Stã în fibra multora dintre noi. Iatã de ce un asemenea
demers nu mai poate avea credibilitatea scontatã, pentru cã
rãzboinicii noºtri au ieºit la luptã pe câmpul gol, unde adversarul
nu se mai aflã ºi aºa cã se pot „umfla” în pene cât doresc,
debitând aberaþii ºi invective dupã ureche, fãrã nici o acoperire.
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Cãci de unde sã recunoascã, sãrmanul nevolnic, în trufia sa, cã
el e poate ultimul dintre muritori care ar trebui sã cuteze a da cu
piatra?! Vã amintiþi pilda din Biblie: „Cine din voi este fãrã
pãcat, sã arunce cel dintâi cu piatra...” (Ioan 8:7).

Un german îºi exprima la un moment dat, într-un dialog,
pãrerea sincerã despre români: ceea ce le lipseºte în primul rând
românilor este mândria de a fi român. Un mare adevãr! Noi
simþim o plãcere deosebitã de a ne demola permanent modelele,
de a ne scuipa înaintaºii, de a ne ignora trecutul pe motiv cã
numai viitorul e al nostru; trecut ce ne mai trebuie?!

E foarte uºor sã judeci dinafarã ºi foarte greu sã te pui în
situaþia celuilalt, sã trãieºti pe pielea ta ceea ce a trãit el. Dar
Dumnezeu l-a ridicat pe Înalt Preasfinþia Sa deasupra tuturor
acestor mizerii umane, ºi l-a aºezat în lumea celor drepþi, unde
nu-l mai atinge nici una dintre nevolniciile ºi obsesiile noastre.
Odihneascã-se în pace ºi sã aibã puterea iertãrii pentru noi toþi!
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                9 august – „Cãlãuza noastrã“ nr. 903

NU MAI ÎNÞELEGI NIMIC

Oricât ai încerca sã înþelegi unele gesturi ale preºedintelui
Bãsescu, nu reuºeºti, pentru cã are abilitatea unui peºte ºi-þi scapã
printre degete acþionând cum nu te aºtepþi. Astfel încât ajungi
sã nu mai înþelegi nimic din ceea ce face. Dar oare ºtie ce face?

Sãptãmâna trecutã am vãzut cu toþii familia prezidenþialã,
simþindu-se bine merci între radicalii maghiari din Covasna ºi
Harghita, preºedintele promiþându-le în discuþii de mai mare
dragul, ajutor nemijlocit în a-ºi forma partid separat de UDMR
etc. etc. Dar noi ºtim care sunt obiectivele principale ale Uniunii
Civice Maghiare, noi ºtim cã scopul cel mai aprig al acesteia
este autonomia teritorialã ºi de aceea ne e greu sã-l vedem pe
preºedinte bãtând palma de înþelegere taman cu radicalii. A
propos, în ce limbã s-or fi înþeles, sau au avut translator?! Cã
dacã s-au înþeles în româneºte, înseamnã cã limba oficialã a
þãrii se cunoaºte ºi în pãrþile acelea, dar nu se doreºte a se
exprima. Sunt, vorba bãtrânei mele bunici, cu farafâstâcuri. Am
fost foarte atentã la numele celor cu care preºedintele s-a aºezat
la masa tratativelor... Aþi auzit vreun nume românesc, cã eu nu
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am auzit. A, o fi uitat, de atâta încântare, dl Bãsescu un lucru
esenþial: cã acolo, din pãcate, mai trãiesc ºi români, care ar fi
dorit sã stea ºi ei la masa discuþiilor, cã doar e în joc ºi soarta lor.
Români pe  care dl preºedinte sã-i fi întrebat la fel de deschis,
cum o mai duc ºi ei. Însã, mânat de dorul rãzbunãrii pe UDMR
pentru cã nu l-a sprijinit la referendum, e în stare sã sacrifice tot,
chiar ºi soarta românilor sãi, fãcând un pact viclean. În fine,
poate cã greºim noi, dar avem mãcar dreptul sã spunem cum s-
au vãzut lucrurile dinafarã. Aº fi foarte curioasã cum a repercutat
în inima românilor din zonã, sãptãmâna de vacanþã din interes a
preºedintelui Bãsescu, în mijlocul liderilor radicalilor maghiari.
Un lucru e clar, veºnica lui rãzbunare, scormoneºte mereu câte
ceva, astfel încât nimeni sã nu mai înþeleagã nimic. ªi aºa, politica
româneascã ne poartã din surprizã în surprizã. Sã nu ne plictisim!

16  august – „Cãlãuza noastrã“ nr. 904
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REGI ªI CERªETORI

Cine intrã în Geoagiu, pe scurtãtura dinspre Simeria, vede
în partea dreaptã a drumului, un cartier ciudat, care de departe
e dovada cã acesta este vestitul cartier al rromilor, adicã aºa-
numitul cartier al Muzicanþilor. Are o coloraturã specificã, o
agitaþie aºiºderea, dar „Uite – îþi spui – aici s-a gãsit o soluþie
spre socializarea acestei populaþii aflate în veºnicã miºcare”.  ªi
cred cã era imperios necesar sã se facã acest lucru deoarece
rromii reprezintã circa 12 la sutã din populaþia localitãþii, mai
exact cam 700 de suflete, ºi trebuie sã li se dea ºi lor dreptul la
viaþã, cã nu e chip altfel. Primãria ºi consiliul local au fãcut
eforturi deosebite alocând fonduri pentru construcþia a 45 de
case noi în acest cartier, case care sã ofere condiþii decente de
viaþã. ªi pentru cã rromii sunt cunoscuþi ca buni meseriaºi, ei au
fost antrenaþi în construcþia propriilor case, ca sã ºtie sã le
pãstreze mai bine, sã-i responsabilizeze în îngrijirea lor.
Procedura aceasta de socializare este foarte bunã: rromii cu viaþa
ºi cartierul lor au aplanat spiritele ºi iritarea celorlalþi locuitori ai
comunei care se plângeau ba de una, ba de alta din partea
„muzicanþilor”. Mai sunt ºi astãzi unele întâmplãri „nedorite”,
mai izbucnesc ºi astãzi certuri, ba chiar ºi scandaluri, dar  într-o
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proporþie mult mai micã decât era în anii trecuþi.
Cartierul Muzicanþilor este deci un bun exemplu de cum

se poate face socializarea acestor locuitori aflaþi aproape continuu
în contra timpului. Pentru acest lucru nu este suficient numai
efortul autoritãþilor ci este necesarã ºi dorinþa lor de schimbare,
care sã vinã din interiorul fiecãruia dintre ei. Cãci, nu-i aºa,
degeaba vrem noi, dacã nu vor ei. Degeaba le spunem noi cum
ar fi bine, dacã ei au legile ºi viaþa lor, petrecutã ca alergarea
unui cal fãrã cãpãstru. Degeaba le vorbim noi de europenizare,
dacã ei poartã mereu în suflet doar dorul drumului. Lecþiile atât
de dure ale istoriei ar trebui în primul rând sã le dea ºi rromilor
de gândit, pentru cã cei care ar trebui sã schimbe ceva în viaþa,
lor sunt chiar ei. Nu putem aduce lumea civilizatã la ei ci ei ar
trebui sã vinã în întâmpinarea acesteia. Dar poate, pentru acest
lucru ar trebui sã li se atragã atenþia celor care li se dau drept
reprezentanþi, ºi le vorbesc din fotolii aurite, cu kilograme de
aur în coroane. Între ei ºi masa largã de rromi s-a creat o
discrepanþã atât de mare încât se vede clar cã nu mai existã
decât un dialog la distanþã între cele douã pãrþi, în cel mai fericit
caz prin ecranul televizorului. Pentru unii Dumnezeu e prea
darnic... Cum sã reprezinte aceºti regi pe cerºetorii în veºnicã
derivã pe lumea aceasta? Cum sã facã ei sacrificii pentru
bunãstarea neamului lor, când e mai uºor sã trãieºti ºi sã aduni
averi pe necazurile altora?! ªi totuºi, continui sã cred cã cea
mai mare vinã o poartã reprezentanþii lor, mai mult sau mai puþin
capete încoronate, care vorbesc mereu de viaþa boemã a rromilor,
dar niciodatã nu sunt dispuºi sã rupã o fãrâmã din bunãstrea lor,
pentru a-i ajuta pe cei mulþi.

23  august – „Cãlãuza noastrã“ nr. 905
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AROGANÞÃ,  AROGANÞÃ

Mai zilele trecute îl vedeam pe Tãriceanu, vajnicul nostru
prim-ministru trecând, în prima fazã indiferent pe lângã un om
cãzut în stradã. Este vorba de pensionarul care îl aºtepta în stradã
de trei ore, sã-i spunã ºi el un of sufletesc, ºi pe care gãrzile îl
culcaserã la pãmânt cât ai zice peºte pentru cã nu fusese
ascultãtor sã plece înainte de venirea primului ministru. Nu-i
chiar atât de grav – se poate spune în prima fazã a întâmplãrii:
un om luat pe sus ºi apoi pus la pãmânt de niºte gãrzi cu misiunea
de a asigura paza ºi ordinea în zonã. Numai cã toatã scena s-a
petrecut sub ochii presei. Persoana în cauzã era un bãtrân
pensionar care oricum nu prezenta pericol mare, fiind un om
firav ºi cu puteri slabe. Tenace însã în a-ºi atinge scopul: acela
de a vorbi cu prim ministrul. ªi în plin scandal îl vedem sosind
la pas, calm, chiar pe prim ministrul. A privit spre „locul faptei”
cu indiferenþã totalã, ºi a trecut mai departe în discuþie lejerã cu
cei câþiva care-l însoþeau. A intrat în curte fãrã sã-l intereseze ce
se întâmplã, apoi, probabil, la îndemnul unui sfãtuitor de tainã,
a ieºit, apropiindu-se de cel în cauzã. Acesta i-a explicat,
prinzând momentul, cã doreºte sã fie primit doar câteva minute,
de cãtre domnia sa. Protocolar, acesta a acceptat dar numai dupã
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ºedinþã „cã aºteaptã oamenii” adicã ceilalþi colegi cu care domnia
sa trebuia sã se întâlneascã. Ca urmare omul, bietul pensionar
trebuia sã mai aºtepte câteva ore sã i se acorde minutele de
întrevedere. ªi totuºi el a acceptat ºi aºa, ca sã-ºi spunã ºi el oful
în faþa mai marelui, rugându-l tot pe primul ministru sã le spunã
„haidamacilor” de gãrzi sã-l lase sã aºtepte acolo. ªi uite-aºa,
domnul prim ministru a trezit în mintea noastrã amintiri despre
atitudinea sa de aroganþã (manifestatã ºi în alte dãþi), în faþa
oamenilor cu probleme. Aici, la acest capitol pierde foarte mult
domnul Cãlin Popescu Tãriceanu: un tip distant atunci când nu
trebuie, adicã în faþa problemelor oamenilor. ªi aºa am înþeles
atunci de ce preºedintele Bãsescu întotdeauna câºtigã, ºi e cu
mult înaintea lui Tãriceanu. Preºedintele n-ar fi trecut pentru
nimic în lume indiferent pe lângã o asemenea scenã.          L-ar
fi luat ºi ar fi stat imediat cu el de vorbã. L-ar fi întrebat ce
problemã are de-l aºteaptã de trei ore în stradã ºi ar fi aflat atunci,
pe loc, înainte de a intra la ºedinþã, ce-l „mânã” pe om la poarta
sa. Aici stã câºtigul preºedintelui faþã de prim ministru,
popularitatea lui în rândul oamenilor: ºtie sã se apropie de ei
simplu, omeneºte. ªi la asemenea gesturi nimeni nu rãmâne
nepãsãtor. Pe câtã vreme primului ministru i s-a pus de mult
eticheta de aroganþã, de insensibil la problemele nevoiaºilor.
Aºa cã, aici stã partea lui de slãbiciune pentru care mereu o sã
piardã în faþa oamenilor ºi a preºedintelui.

 30 august – „Cãlãuza noastrã“ nr. 906
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GRANIÞA VIE A ROMÂNIEI

Pe orice parte ai ieºi din România dai tot peste români,
aºa cã pe drept cuvânt aceºtia pot fi socotiþi graniþa vie a spaþiului
românesc. Suntem deci printre puþinele þãri înconjurate în toate
pãrþile de neamul cuvintelor noastre. ªi oricât am dori nu putem
rãmâne indiferenþi la acest lucru.

Am avut noroc sã ajung la fiecare comunitate de români
trãitori dincolo de graniþele þãrii, sã le vãd viaþa, modul de a
gândi, nãzuinþele, aºteptãrile de la patria mumã, nostalgiile,
îngrijorãrile, bucuriile ºi mai ales tristeþile. În mare, viaþa lor
zilnicã se desfãºoarã ca oricare alta, cu bune ºi cu rele. ªi totuºi,
zona în care trãiesc ºi-a pus o amprentã de neºters pe felul de a
gândi ºi de a fi al lor.

Cei din Basarabia, au în suflet o dragoste vie pentru tot
ceea ce e românesc; îºi poartã cu mândrie numele de român,
ºi-au fãcut din Eminescu ºi ªtefan cel Mare idoli, valori sfinte
ale neamului. Nevoia de identitate se simte permanent iar
dragostea de limbã este nestinsã. Nu mai vorbim de ordinea în
gospodãrie ºi în casã, oricât de sãraci ar fi. „Sãraci dar curaþi”
spun majoritatea dintre ei, dovedind un permanent gust pentru
frumos. Oricâte influenþe s-ar exercita asupra lor, nu renunþã la
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principiile lor de bazã: limba ºi tradiþiile. Iar cel mai mare dor  le
este, revenirea la România. Ce au pierdut aceºti români-
basarabeni? Credinþa, în primul rând credinþa, apoi speranþa cã
odatã ºi odatã, îºi vor vedea visul cu ochii.

În Transnistria, deºi românii sunt comasaþi doar în câteva
sate, deºi sunt supuºi unei presiuni foarte mari, þin cu putere
sã-ºi decline identitatea de români ºi originea sã nu le fie sufocatã
de avalanºa slavã ce „calcã totul în picioare” pentru a demonstra
cã dincolo de Nistru nu se poate trãi în cuvintele altei limbi.

În Ucraina, românii sunt bine pãziþi de influenþa fraþilor
din România, cãci nu se poate spune altfel de vreme ce atunci
când doreºti sã treci graniþa cu mai mult de douã-trei cãrþi în
limba românã eºti pus la taxã destul de pipãratã. ªi când  este
vorba de instalarea unei statui a lui ªtefan cel Mare în Codrii
Cosminului þi se rãspunde cã aceasta i-ar supãra foarte mult pe
polonezi ºi ca urmare nu se poate aproba aºa ceva.

În Ungaria, deºi mulþi, românii rãspândiþi în patru judeþe
– sunt puþini care îºi mai spun numele în româneºte,
nemaghiarizat ºi mai puþini tinerii care doresc sã vorbeascã în
limba strãmoºilor lor, pe principiu cã nu au nevoie decât sã ºtie
limba þãrii în care trãiesc ºi limbile occidentale, cãci spre într-
acolo doresc sã se îndrepte. De fapt procesul de maghiarizare a
românilor din Ungaria este atât de puternic încât în douã, maxim
trei generaþii nu va mai exista urmã de român decât în amintiri.

În Serbia, românii se confruntã cu mari greutãþi. Sãrãcia
ºi efectele rãzboiului i-au atins ºi pe ei suficient de mult încât sã
nu-i mai intereseze nimic. Gospodãriile, bisericile, satele lor sunt
parcã într-o degradare continuã. ªi totuºi, dorinþa de a-ºi pãstra
identitatea existã, chiar dacã din zi în zi, numãrul românilor din
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Serbia scade. Mulþi fug din calea sãrãciei ºi a degradãrii continue
a vieþii sociale, iar copii se nasc tot mai puþini.

În Bulgaria românii sunt statornici, au sate întregi în
Cadrilater, fosta zonã româneascã. Te înþelegi bine cu ei, sunt
mândri cã sunt români, îºi pãstreazã limba ºi tradiþiile, au nos-
talgia a ceea ce a fost odatã, când Bulcicul era al României...

ªi aºa am încheiat cercul, graniþa vie a românilor, trecând
pe la fiecare ºi urmãrindu-le viaþa. Cãci omul tot sub vremi
rãmâne.

6 septembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 907
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PREA MULTÃ NEIUBIRE

Dinspre politicã toate cele bune. Spiritele s-au mai liniºtit
(desigur doar pentru scurt timp, cã aºa ne este obiceiul), moþiunea
PSD devine pe zi ce trece o chestiune tot mai abstractã, pornindu-
se de la însãºi iniþiatorul ei, care între timp ºi-a dat seama cã l-a
luat gura pe dinainte ºi a spus prostii, ceea ce l-ar putea costa
însãºi ºefia partidului, preºedintele Bãsescu s-a retras pe malul
mãrii (la Neptun) sã-ºi vadã de sãnãtate, UDMR-ul mai are din
când în când idei care ne þin în stare de veghe, dar per ansamblu
nu ne mai tulburã „zgomotul armelor” cum se spune.

Am asistat însã în ultima sãptãmânã la întoarcerea acasã
a unui erou post mortem, a unui militar  român ucis pentru o
cauzã cu care noi nu avem nimic comun, aºa cã jertfa lui trezeºte
în egalã mãsurã ºi pãreri de rãu dar ºi nedumerire...

Însã ceea ce iese zilnic la suprafaþã, ca o pecingine, este
neiubirea dintre oameni. Faptele ºi gesturile noastre în acest sens,
vorbesc de la sine. Ba ne schingiuim copiii, ba ne oropsim
pãrinþii, ba ne duºmãnim fraþii, ba nu ne mai suportãm unul pe
altul ºi ne ucidem,  ba ne construim fericirea pe necazul altora,
ba suntem sub robia banului, ba ne roade invidia, ba ne lãsãm
în vria sorþii etc. etc. Neiubirea stã ca o neghinã în vasul cu
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grâu, înmulþindu-se pe zi ce trece. De unde ºi de ce? te întrebi
adeseori. Pentru ce ºi cum? te întrebi alteori. Poate cã ne-am
pierdut legãtura cu fiinþa noastrã profundã, poate cã zgomotul
din afarã ne-a tulburat ºi sufletul, poate cã pur ºi simplu dintr-
un destin fatidic ne construim viaþa pe surogate ieftine ºi
înºelãtoare. Un lucru însã e clar: trãim cu prea multã neiubire în
noi, ºi implozia acesteia va fi dezastruoasã pentru fiinþele
vremelnice ce suntem.

13 septembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 908
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RADICALII PRIND CURAJ

 Se pare cã radicalii din Uniunea Civicã Maghiarã,
încurajaþi de discuþiile cu preºedintele Bãsescu, au reuºit sã
strângã cele 30 000 de semnãturi, aºa cã pânã la sfârºitul acestei
luni, pe eºicherul politic va mai apãrea un partid. Este vorba de
Partidul Civic Maghiar; cã tot se reproºa cã UDMR-ul nu este
partid ºi cã nu are ce cãuta în alegeri! Cine sunt semnatarii
susþinerii unui astfel de partid? Radicalii spun cã maghiari din
18 judeþe ºi mun. Bucureºti. Motivaþia apariþiei acestui partid
este (dupã cum declarã reprezentanþii radicalilor) nemulþumirea
faþã de activitatea UDMR-ului. Adicã UDMR-ul n-a fost
suficient de hotãrât în demersurile sale pentru obþinerea
autonomiei Þinutului Secuiesc, pentru te miri ce alte drepturi,
cã de obligaþii n-am auzit niciodatã vorbindu-se, obligaþii vreau
sã spun, faþã de þara în care trãiesc!

Aparent între cele douã formaþiuni maghiare existã o
rivalitate, una nãscându-se din nemulþumirile faþã de cealaltã.
Dar nu trebuie uitat cã s-ar putea, dupã urmãtoarele alegeri sã
avem în lumea politicã un factor de instabilitate ºi mai mare.
Pentru cã va exista în primul rând o luptã politicã între cele
douã grupãri maghiare ºi apoi o luptã comunã a celor douã
împotriva tuturor celorlalþi. ªi ºtiþi cum se spune: Unde-s doi
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puterea creºte, aºa cã... Dar poate suntem noi prea sceptici (bine
ar fi!), iar radicalii vor deveni, odatã ajunºi în parlament,
politicieni de înþeles, cu care sã se poatã discuta în mod amiabil,
fãrã tensiuni care sã destabilizeze dialogul politic. Însã, dupã
cum s-a arãtat pânã acum, nu prea cred sã avem aceastã fericire.
Cu alte cuvinte, am schimba o gâlceavã mai micã pe alta mai
mare. Deocamdatã György Frunda ºi Sogor Csaba, senatori
UDMR, precum ºi europarlamentarul Attila Kelemen, susþin
cu îndârjire reînfiinþarea Universitãþii „Bolyai” cu predare numai
în limba maghiarã, pentru cã „Noi avem acest lucru în programul
nostru, al UDMR-ului,  de 17 ani, cã vrem o universitate dupã
cum spun dumnealor, ca ºi când nu ar avea. ªi au mers cu aceastã
cerere pânã la Bruxelles, insistând sã se recomande României
reînfiinþarea Universitãþii de Stat „Janos Bolyai”. Vedeþi Dvs
cât se zbat unii pentru neamul lor?! În timp ce noi n-avem nici o
grijã cã pierdem moºtenirea Fundaþiei Gojdu, cã românii noºtri
din Ungaria nu prea mai ºtiu româneºte ºi cã nu au nici un
reprezentant în Parlamentul de la Budapesta, cã, iatã, se propune
ca în unele zone ale ROMÂNIEI, limba românã sã fie studiatã
ca limbã strãinã. Fãrã comentarii...

20 septembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 909
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DISCORDIA E PRINTRE NOI

Când sã zicem ºi noi cã s-au mai calmat spiritele pe scena
politicã, hop! PSD-ul (în speþã Mircea Geoanã) cu moþiunea-n
proþap; sã se vorbeascã ºi de el oleacã mai mult, pentru cã se
simþea cam „la umbra nucului bãtrân” de-o vreme. ªi intenþia
lui s-a potrivit ca o mãnuºã pe interesul preºedintelui Bãsescu,
al PD-ului ºi al PLD-ului... Aºa cã, dând ºi-n alte dãþi dovadã
de slãbiciuni lesne de exploatat de cãtre alþii, adversarilor lui
Tãriceanu nu le-a fost deloc greu sã-l manevreze pe  Geoanã în
interesul lor. O, dacã cineva a avut impresia cã este invers,   s-
a înºelat amarnic! ªi dacã dl Geoanã îºi face iluzia sã creadã cã
va trece rapid din opoziþie în noua echipã de guvernare (dacã
moþiunea lui va fi votatã) va simþi curând gustul amar al trãdãrii.
Cãci însãºi în partidul sãu, sunt mulþi adversari ai acestei moþiuni
iar cei interesaþi în mod direct de debarcarea în speþã a lui
Tãriceanu, nici cã vor mai avea timp de el. De fapt, aþi vãzut cã
Emil Boc (vocea opoziþiei) a ºi trâmbiþat cã, la guvernare nu
vor face niciodatã pact cu PSD-ul. ªi atunci se vor întoarce
probabil „fraþii” PSD-iºti care nu-l iubesc nicicum pe Geoanã,
ºi vor cere schimbarea acestui aventurier pe seama partidului,
încât marele perdant nu va fi decât el, adicã Mircea Geoanã.
Aºa cã, se anunþã noi tensiuni în viesparul politic. Nu vedeþi?!
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Trãim vremuri în care toatã lumea suspecteazã pe toatã lumea,
suntem mai mult cu faþa spre trecut decât spre viitor, alegerile
europar-lamentare sunt aproape trecute la „fapt divers” din cauza
bruiajelor cu moþiunea, cu dosarele, cu DNA etc. etc. etc.

Intrigile ºi calomnia sunt raþiunile celor ce ne conduc la
ora actualã. Unii picã, alþii se-nalþã, dupã tãria caracterului ºi
dupã grosimea pielii... E o nebunie totalã. Iar pe furiº, în timp
ce ne concentrãm pe detaliile miºcãrilor politicianiste, „valul”
scumpirilor muºcã în voie din viaþa noastrã, fãrã sã mai avem
timp sã zicem ceva. Zgomotul de fond ne-a ºi luat maul, vorba
înþeleptei mele bunici. Cât despre politicã paºnicã, în interesul
þãrii ºi nu al grupului, mai va; poate în legislatura viitoare. Sau...
poate nici atunci. Nãravul cãpãtat, greu este lãsat!

  27 septembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 910
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BÂLCIUL DEªERTÃCIUNILOR

Prestaþia preºedintelui de la ultima întâlnire cu „naþiunea”
a dat o puternicã loviturã imaginii acestuia pentru cã nu a fost
nici pe departe ceea ce-ºi dorea ºi aºtepta dumnealui. Cãci
„naþiunea” era se pare, formatã dintr-o mânã de spectatori veniþi,
nu sã-l vadã pe preºedinte ci sã participe la un spectacol dat în
onoarea persoanelor de vârsta a treia ºi alþi câþiva susþinãtori
politici aduºi cu „ordin de la partid”. Mai mult au atras atenþia
„cei de dincolo de gard” adicã protestatarii conduºi de Emil
Constantinescu. Dar, sã-l vezi pe preºedinte fãcând exerciþii de
vocalizã pentru a fi auzit în vacarmul unui spectacol în
desfãºurare, sã vezi cã aproape nimeni nu se sinchiseºte cã el e
acolo, între ei, sã-l vezi pe scenã încercând „sã dreagã busuiocul”
apoi prin mulþime punându-ºi la încercare toate corzile vocale
pentru a fi auzit în declaraþiile sale, (cãci muzica spectacolului
pentru pensionari îºi vedea de drum), toate acestea sunt date
concrete despre prestaþia lamentabilã a preºedintelui la întâlnirea
cu „naþiunea”. ªtiþi cum se spune: „Dacã tãceai...”  ceea ce e
absolut adevãrat în acest caz.  Iar declaraþia sa cã a venit pentru
„raport” ºi în 30 iunie, ora 17,00 dar nimeni nu era la locul
stabilit al întâlnirii (din cauza cãldurii), l-a discreditat de-a dreptul.
Cum adicã, sã vinã un preºedinte într-un loc ºi sã nu fie nimeni
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prezent?! Pãi oamenii lui ce pãzesc?  Unde e susþinerea masivã
de care spune cã se bucurã, în rândul maselor?!

Oricum, întâlnirea de sâmbãtã a arãtat un preºedinte cu
faþa crispatã, un preºedinte transpirat de nervii þinuþi în frâu cãci
îºi dãdea seama cã nu se aflã deloc într-o posturã onorabilã, cã
„filmul” nu bate deloc cu realitatea...

Dar s-a rãzbunat! A arãtat naþiunii cã biserica e cu el,
chemându-l la Cotroceni pe noul Patriarh Daniel, sã-i dea o
„cocoraþie” înainte de a ºti dacã acesta o meritã. Patriarhatul de-
abia a început pentru Preafericitul Daniel ºi nu se ºtie care va sã
fie faptele sale, de aceea avem sentimentul cã i s-a dat o distincþie
înainte de vreme. Dar... întortocheate mai sunt cãile Domnului
aºa cã, unii dintre noi, abia aºteaptã sã se termine acest mandat
al preºedintelui, ca sã intrãm ºi noi în normalitate ºi sã mai avem
ºi liniºte, sã ne vedem de vieþile noastre ºi aºa destul de încãrcate
de „pleavã” zilnicã.

4 octombrie – „Cãlãuza noastrã“ nr 911
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E GREU SÃ FII ROMÂN ÎN EUROPA

Românii nu s-au bucurat niciodatã de simpatie deosebitã
în Europa; poate imediat dupã revoluþie, când majoritatea
europenilor au sãrit sã-i ajute pe nefericiþii de noi. Dar românii
s-au grãbit sã beneficieze de oportunitatea plimbatului liber prin
lume; mai mulþi rãi decât buni, ceea ce a atras treptat-treptat
antipatia transformatã în vremea din urmã în mânia tuturor asupra
noastrã. ªi oare meritãm acest lucru? Probabil cã da, de vreme
ce umblã liberi ºi ne reprezintã, fãrã nici un pic de ruºine, o
armatã de cerºetori, hoþi, bãtãuºi, prostituate, escroci, ba chiar
ºi criminali înrãiþi.

Cum sã-i mai poþi convinge pe italieni, francezi, germani
etc. cã nu aceºtia suntem noi, cã nu ne caracterizeazã asemenea
fapte pe noi, românii cei mulþi, când aceºtia îi vãd zilnic pe
imigranþii de lângã ei ºi le suportã comportamentul?!

Parisul e plin de cerºetori români (nu bulgari, nu polonezi,
nu unguri etc), e drept, de etnie rromã, toþi cerºind dupã ºablonul:
„Sunt român ºi n-am ce mânca ºi ce îmbrãca... copiii de rromi,
îmbrãcaþi în binecunoscuta costumaþie, cerºesc ºi spun: Sunt un
copil din România... ” Am urmãrit reacþia francezilor... mulþi
deschideau punga pentru cã, ziceau ei, sunt niºte sãrmani
români... Mulþi credeau cã aºa este toatã România, cã ãsta e



Mariana Pândaru

178

poporul român! Iar tu, ca român,  tãceai ºi înghiþeai umilinþa pe
care o aruncau aceºti voiajori asupra þãrii tale. ªi nu puteai sã
spui nimic, nu puteai sã explici nimic cum de fapt stau lucrurile
în þara ta, cu poporul tãu. Era inutilã ºi absurdã orice observaþie,
cãci ceea ce vedeau cu ochii lor, aia era realitatea. Roma e la
fel, Bruxellesul la fel, Nürenbergul, Münchenul, Viena etc. la
fel. Peste tot ai motive sã roºeºti din pricina conaþionalilor tãi,
care cerºesc uneori agresiv, care te furã pânã ºi pe tine, turist în
marea Europã. Mulþi au nãvãlit în Europa ca într-un sat fãrã
câini, provocând dezordine acolo unde era ordine, aducând
multe nãravuri de la mama lor de-acasã, nãravuri de care nu se
vor debarasa oriunde s-ar afla. Iatã de ce europenilor le-a ajuns
cuþitul la os, ºi de ce suntem cu toþii suspectaþi de toate relele
pãmântului. Iatã de ce nu mai suntem doriþi aproape niciunde ºi
de ce românii ajunºi în strãinãtate riscã tot mai mult sã fie bãgaþi
în aceeaºi oalã. Vom spune: Nu e cinstit! Da, nu este cinstit!
Dar cine ne mai poate þine partea când atâþia conaþionali ai noºtri
au bãgat spaima-n populaþie, când cei rãi dintre noi sunt mai
mulþi decât cei buni prin Europa. Aºa cã, e din ce în ce mai greu
sã fii român în þãrile civilizate!

11 octombrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 912
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LIMBI DIFERITE?

Recent, într-un acord între Uniunea Europeanã ºi Repu-
blica Moldova în ceea ce priveºte obþinerea vizelor de scurtã
ºedere în spaþiul UE, s-a recunoscut cã limba oficialã a acestui
stat este limba moldoveneascã, ceea ce, pentru oficialii europeni
ar putea însemna o limbã diferitã de limba românã, deci cã existã
douã limbi diferite: româna ºi moldoveneasca, douã state diferite,
România ºi Moldova, care din întâmplare se aflã în acelaºi spaþiu
etno-lingvistic. Am putea sã avem atunci explicaþia de ce de-o
vreme Prutul „se lãrgeºte” tot mai mult între noi ºi e tot mai
greu de trecut. De ce comunicarea românilor de pe malurile lui
e tot mai sãracã în cuvinte. Pentru cã, fãrã sã ne dãm seama,
facem, ºi unii ºi alþii jocul perfid al cãrþilor mânuite de alþii, care
nu doresc sã se mai vorbeascã despre identitatea comunã a celor
douã þãri, care merg pe principiul „dezbinã ºi vei stãpâni”.

Dar dincolo de toate aceste demersuri ºi jocuri ale
stãpânilor, existãm noi, românii de dincolo ºi de dincoace de
Prut care, nici n-am apucat sã ne bucurãm prea mult unii de
alþii, cã iatã, dupã cum se vede, vom fi din nou obligaþi sã ne
ºtim mai mult din auzite decât din comunicare. Spun acest lucru
pentru cã am destui prieteni dragi în Basarabia; ne-am vãzut,
ne-am vizitat, ne-am ajutat fiecare dupã puterile lui, într-un
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cuvânt ne-am bucurat unii de alþii ºi acum ei îmi scriu cu
amãrãciune cã nu mai pot veni în România dar mã aºteaptã pe
mine sã merg la ei, cã am alt statut de când sunt cetãþean
european, iar eu, cu teama cã dintr-o „þâfnã” de vameº aº putea
fi opritã la vama moldoveneascã, ezit sã pornesc la drum, deºi
sunt sigurã cã în casele prietenilor moldoveni m-aº simþi ca
acasã, cã ne-nþelegem bine în acelaºi grai, cã avem atâtea lucruri
comune încât noi nu vom putea nicicând fi socotiþi diferiþi în
fiinþa noastrã profundã, cã suntem legaþi cu aceeaºi dragoste
frãþeascã pe care n-o s-o putem nega niciodatã. Dar ce sã facem
dacã, peste noi, alþii ne hotãrãsc destinele? Ce sã facem dacã
trãim sub vremi agitate, croite dupã vrerea altora ºi nu a noastrã?!
Important este sã nu ne uitãm unii pe alþii, sã nu lãsãm uitarea sã
se aºtearnã din nou peste amintirile noastre comune, cãci noi,
indiferent ce ar spune alþii, ºtim cã vorbim aceeaºi limbã, ºtim
cã suntem români. Acestea sunt lucruri esenþiale, în rest...

18 octombrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 913
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MARKO NU IUBEªTE ROMÂNIA

Recentul discurs a lui Marko Bela de la Târgu Mureº, cu
prilejul lansãrii candidaþilor pentru Parlamentul European a pus
din nou pe jar lumea politicã. Dar, aºa cum a fost ºi pânã acum,
îl vom socoti ºi pe acesta un fapt divers ºi vom trece mai departe
cã aºa ne stã în fire. Însã discursul liderului UDMR a dovedit
cã prezenþa lui în guvernul României e o slãbiciune care ne
poate costa foarte mult la un moment dat. Pentru cã logica în
acest caz îºi pierde sensul fiindcã adeseori pe Marko Bela îl
auzi spunând una la Bucureºti ºi alta în secuime. Iar noi suntem
tentaþi a crede cã ceea ce a vorbit la Târgu Mureº este Marko
cel adevãrat, cãci discursul sãu a fost unul dintre cele  mai
radicale, spus fãrã menajamente. „În 1526, strãmoºii noºtri au
pierdut, ºi pentru un secol ºi jumãtate, þara nu a mai fost a
noastrã... Ultima datã, aceastã patrie s-a pierdut în 1918, iar
datoria noastrã este sã redobândim tot ce am pierdut: casele,
pãdurile, pãmânturile, steagul.” ªi acest om face parte la ora
actualã din Guvernul României?! Acest om se cheamã cã ar
trebui sã fie garantul respectãrii legilor acestei þãri?! Cum a fost
posibilã învestirea lui cu asemenea funcþie când în tot ceea ce
face vorbeºte numai ºi numai de interesul etniei lui ºi acþioneazã
în acest sens. Da, noi ºtim cum a fost posibilã, dar totuºi, un pic
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de obraz ar putea avea ºi dumnealui. Marko nu iubeºte România
deºi se aflã în echipa de conducere a ei. Misia lui e cu totul alta
ºi atât urmãreºte, în rest, nu-l intereseazã.

La Târgu Mureº lansarea candidaþilor maghiari s-a fãcut
cu intonarea imnului Ungariei, cei prezenþi ridicându-se de pe
scaune ºi cântând alãturi de liderii lor. Apoi prin luãrile de cuvânt
s-a asigurat din nou cã UDMR va cere insistent Europei,
autonomia Þinutului Secuiesc. Gyorgy Frunda a completat ºi
el: „În acest moment maghiarii din România stau pe un scaun
cu trei picioare, avem reprezentare la nivelul autoritãþilor lo-
cale, în Parlament ºi în Consiliul Europei. Ne lipseºte
reprezentarea la Bruxelles ca scaunul pe care stãm sã fie unul
stabil.”

O ignorare totalã deci a ceea ce este þara ai cãror cetãþeni
se cheamã cã sunt ºi ei. Þarã de care, de fapt, nici nu le pasã
dupã cât se vede. Singurul lor obiectiv este sã recupereze „þara
pierdutã în 1918” ºi atât!

25 octombrie – „Cãlãuza noastrã“ nr.914
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ALO! SCRIITORII HUNEDORENI EXISTÃ!

Primim la redacþia ziarului nostru invitaþia  de a participa
(ca jurnaliºti, desigur!) la un „eveniment cultural: Salonul Cãrþii
Vox Libri” ce se va desfãºura în capitala de judeþ, în perioada
1 - 4 noiembrie a.c. sub patronajul Consiliului Judeþean
Hunedoara ºi al Bibliotecii Judeþene „Ovid Densuºianu”
Hunedoara-Deva. Nimic de zis, idee frumoasã în intenþia ei,
dar parcurgând programul „întâmplãrii” ce se va desfãºura pe
parcursul a patru zile (!!), îmi dau seama cã manifestarea în sine
cuprinde mai mult teatru de pãpuºi, montaj literar, recital de
jazz, moment coral, recital instrumental, concurs cu public etc.
Printre toate acestea se mai strecoarã ºi câte o prezentare de
editurã sau de carte, ca sã nu se spunã cã participanþii au uitat
de ce se aflã acolo, adicã la un salon de carte. Cu alte cuvinte,
salonul de carte existã, dar aproape lipseºte cu desãvârºire.
Probabil cã asemenea „desfãºurãtor de forþe” a implicat fonduri
serioase din partea organizatorilor, dar le pot spune cã banii se
aruncã mai mult pe apa sâmbetei, fiind puºi doar în slujba unor
orgolii stângace ºi prost administrate.  Adevãrata menire a unui
astfel de salon ar trebui sã fie în majoritate cãrþile ºi scriitorii.
Tocmai ei nu prea sunt. Iar (stupoare!!) scriitorii hunedoreni ºi
cãrþile lor lipsesc cu desãvârºire, ceea ce nu este de neglijat.
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Este pentru prima datã în istoria acestui judeþ când, la un salon
de carte organizat de cãtre Biblioteca Judeþeanã Hunedoara -
Deva, scriitorii hunedoreni ºi cãrþile lor, editurile din zonã, nu
sunt onoraþi cu invitaþia de a participa. Sunt membrã a Uniunii
Scriitorilor (ºi ca mine mulþi alþi colegi), ºi vreau sã atrag atenþia
autoritãþilor din acest judeþ cã scriitorii hunedoreni nu sunt
cetãþeni de mâna a doua, pe care cineva, ºi mai ales o instituþie
cum este Biblioteca Judeþeanã sã-i poatã ignora cu totul, cum
se întâmplã de câþiva ani încoace, aº putea spune chiar cu
neruºinare. Aºa cum suntem, toþi purtãm pe umeri, de ani buni,
literatura acestui judeþ, fãrã sã emitem pretenþii prea mari; ieºim
în lume, suntem invitaþi ºi reprezentãm judeþul în diferite
manifestãri culturale la nivel de þarã, suntem apreciaþi, facem
parte din diferite jurii, suntem cuprinºi în mai multe dicþionare
ale literaturii române, avem la activ o serie de premii literare
prestigioase ºi în sfârºit, avem, fiecare dintre noi, publicul cititor
în acest judeþ, public ce ar fi dorit sã aibã întâlniri cu noi la o
asemenea manifestare. Am vãzut acest lucru în urmã cu câtva
timp, când, la Hunedoara, în cadrul „Zilelor oraºului” iubitorii
de carte au venit în numãr mare, sã-ºi întâmpine scriitorii. O
vãd mereu când avem lansãri de carte. Din pãcate, comunicarea
dintre noi ºi instituþiile de culturã ale acestui judeþ, cum ar fi
Direcþia de Culturã ºi Biblioteca Judeþeanã, a îngheþat complet,
fiind trataþi ca niºte scriitori de duzinã, de care nu este nevoie în
proiectele megalomanice ale acestor douã instituþii. Vreau sã
asigur pe toatã lumea cã noi nu suntem dispuºi sã suportãm
„þâfnele ºi înfumurarea” unor funcþionari trecãtori . Noi vom
exista, nu suntem supuºi într-atât vremelniciei cum eronat se
crede. Am trecut ºi prin situaþii mai grele de-a lungul a vreo 30
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de ani de activitate, aºa cã nu ne speriem. Cãrþile noastre circulã,
lumea literarã la nivel naþional ne apreciazã, revistele de
specialitate ne acordã spaþii generoase, aºa cã NOI TRÃIM!
Ruºinea nu este deci a noastrã. Ruºinea este a celor care locuiesc
în acelaºi spaþiu cu noi dar îºi permit luxul sã ne ignore! Aºadar,
le transmit tuturor acestor persoane vremelnice care astãzi sunt
ºi mâine nu vor mai fi  într-o funcþie sau alta, cã, mai în glumã,
mai în serios, ISTORIA LITERATURII VA CONSEMNA
CÂNDVA ACEST FAPT.

             1 noiembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 915
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SÃ FII MINISTRU ªI SÃ SPUI PROSTII

Ministrul de Externe Adrian Cioroianu, nu prea a fost
rãsfãþat de presã, încã de la învestire. ªi asta nu din vina presei
ci chiar a domniei sale care a fãcut mereu gafe impardonabile
pentru funcþia pe care o deþine, cãci el nu este un ministru
oarecare din Guvernul Tãriceanu, ci ministru de Externe adicã
ministrul diplomaþiei româneºti. Deºi ca profesie este istoric
(specialist în istoria contemporanã), dovedeºte lipsã totalã de
tact în ale diplomaþiei. ªi ºtiþi cum se spune: o datã l-a luat gura
pe dinainte, altãdatã s-a grãbit în afirmaþii dar, dupã cum vedem
a devenit campion al gafelor, semn cã nu e de vinã numai
graba... Pãi cum sã nu irite pe toatã lumea faptul cã un diplomat
(ºi istoric!) spune, chiar ºi referindu-se la crima comisã de Mailat
în Italia: ... „oamenii care comit astfel de fapte... ar trebui puºi la
muncile cele mai dure ºi ar trebui formate, probabil, batalioane
din alea disciplinare, nu ºtiu dacã asta le-ar aduce mintea la cap.
Eram prin deºert ºi mã gândeam dacã nu cumva am putea
cumpãra un teren din deºert de la statul egiptean pentru cei care,
ca astfel de oameni, ne fac de râs în strãinãtate.” Ca persoanã
individualã îþi poþi permite sã emiþi o astfel de pãrere, dar ca
ministru al Diplomaþiei, NU. Pentru cã orice declaraþie a ta
reprezintã de fapt o poziþie a þãrii ºi a guvernului din care faci
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parte. Iatã ce a uitat în repetate rânduri ministrul nostru de
Externe, de aceea mandatul sãu stã mai mult sub semnul gafei.
Iatã de ce te simþi obligat sã fii de acord cu preºedintele Bãsescu
atunci când a avut abþineri la învestirea lui Cioroianu într-un
asemenea post. Dacã pânã ºi el, Cioroianu, a recunoscut, dupã
ce s-a întors din deºert, cã declaraþiile sale au fost
„surprinzãtoare” (cu sâmbure de nazism în ele, dupã cum s-a
spus!) atunci, nu mai este nimic de comentat. Demisia de onoare
ar fi gestul cel mai potrivit! Oricum, în postura dumnealui, de
campion al gafelor, cine ºtie ce mai urmeazã!

              8 noiembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr 916
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FIE PÂINEA CÂT  DE REA...

Prin corespondenþii ºi prietenii noºtri plecaþi în cãutarea
unei vieþi mai bune, a banilor mai mulþi în ultimã instanþã, ºtiam
de mai multã vreme cã aversiunea împotriva românilor se fãcea
deja simþitã, cã se sta pe un butoi de pulbere gata-gata sã
explodeze. Umilinþe, jigniri, victime ale profitorilor, naivi plecaþi
în lumea largã fãrã nici un temei sigur – cam acesta era tabloul
cu imagini primite aproape sãptãmânal. Incidentul din Italia, cu
Mailat drept „erou” a dat drumul valului de antipatii adunate de
ceva vreme printre europeni împotriva românilor. Europa toatã
este acum extrem de vigilentã respingând fãrã alegere, orice
român. Cu alte cuvinte Europa ne-a primit, Europa ne respinge.
Conaþionalii noºtri s-au mutat „cu cãþel, cu purcel” dar ºi cu o
mulþime de nãravuri într-o lume strictã, cu reguli precise, care
nu se potrivea deloc cu ceea ce ºtiau ei de acasã. Aºa cã, atât
buni cât ºi rãi, suportãm consecinþele faptelor noastre. Din
Spania, ne vin semnale cã e tot mai greu pentru români, mulþi
dintre ei gândindu-se sã se întoarcã acasã, deºi sunt muncitori ºi
oameni cinstiþi dar în paºaportul lor scrie „cetãþenie românã” ºi
asta le aduce mari necazuri acum; în Grecia, la fel, ba mai mult,
orice român din afarã este „puricat” la graniþã pânã la sânge;
Franþa dã semne cã ºi ea doreºte sã-i trimitã acasã pe români,



Memoria faptelor

189

Germania la fel, Anglia la fel... Asistãm aºadar la o adevãratã
prigoanã a românilor ºi ne vor trebui multe ape sã ne spãlãm de
ruºinea de acum. Cãci, iatã, dupã toate aparenþele, unii dintre ai
noºtri „au bãgat spaima-n Europa” ca pe vremea popoarelor
migratoare iar acum, speriaþi cã au dat-o-n barã, fug înapoi acasã,
amintindu-ºi cã: „Fie pâinea cât de rea/ Tot mai bine-n þara mea.”
Sã vedem pânã când!

            15 noiembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 916
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VREME  CÂINOASÃ

Îþi duci existenþa ta de om simplu, fãrã pretenþii prea mari
de la viaþã, nu eºti robit nici de mãriri, nici de cãderi, nu traversezi
strada pe roºu, nu râvneºti la bãnuþul de aur al altora, într-un
cuvânt eºti un trecãtor din mulþimea de trecãtori grãbiþi spre
cele ale zilei, atent ºi vigilent la fiecare miºcare prin jungla vieþii
noastre moderne, plinã de capcane ºi strãluciri ieftine. Ai învãþat
din fragedã pruncie cã cea mai sigurã e calea de mijloc, unde îþi
poþi verifica limitele fãrã nici un fel de riscuri.

Pe lângã tine trec în fugã maºinile celor aleºi, celor ce au
intrat în viermuiala alegerilor ºi nu-ºi mai gãsesc astâmpãrul,
agresându-þi pur ºi simplu liniºtea, viaþa, somnul, ademenindu-
te cu tot felul de poveºti nemuritoare... Dar tu, nu te pierzi cu
firea pentru cã ai învãþat lecþia: la fel de „în fugã” vor trece pe
lângã tine ºi dupã ce îºi ating scopul. Numai cã în locul cuvintelor
capcanã vor avea pe buze zâmbetul satisfacþiei împlinite... „Da.
Mereu sunt în trecere grãbitã pe lângã noi, doar în trecere!” îþi
spui ºi-þi vezi de drumul tãu  per pedes. „Câinoasã vreme trãim!”
îl auzi pe cel de lângã tine, ca un rãspuns la gândurile tale.
Ecourile zarvei se sting, lumea intrã într-o oarecare normalitate
pânã când, din nou, prin megafoane te „bombardeazã” muzicã
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sãltãreaþã ºi voci tunãtoare: „Mergeþi la vot! Mergeþi la vot!”
spun ei ºerpeºte în timp ce în sufletul tãu se strecoarã încet dar
sigur îndoiala.

Iar eu, îþi cer iertare prietene anonim cã am îndrãznit sã
traduc în cuvinte starea ta interioarã din aceste zile de vreme
câinoasã ºi  perfidã. Îþi cer iertare ºi voi fi mereu alãturi de umãrul
tãu sã-þi dau primul ajutor dacã se-ntâmplã sã ai nevoie de el.

            22  noiembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 917
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CUTREMUR, DE-A DREPTUL!

Nici nu bãnuiam noi cã votãrile din urmã se vor lãsa cu
atâta supãrare pentru unii încât   sã-ºi dea demisia din parlamen-
tul þãrii, ºi cu atâta fierbere între ºi în partide încât sã se producã
un adevãrat cutremur în lumea politicã. Câteodatã e nevoie ºi
de o astfel de „probã” pentru a mai vedea ºi noi „bubele” politi-
cienilor noºtri ieºite la suprafaþã. Da, pentru clasa politicã, cele
douã voturi au demonstrat cã poporul (la care se face adeseori
referire) s-a cam sãturat de scandalurile ºi „frecuºurile” fãrã sfârºit
dintre ei aºa cã a preferat în majoritate sã lipseascã la apelul din
urmã. ªi cum, în situaþia datã, parafrazând, „poporul te ridicã,
poporul te coboarã” vedem  dupã aceastã zi de 25 noiembrie
cum, PLD, adicã partidul lui Stolojan, dupã o campanie de-a
dreptul agresivã, cu bani mulþi aruncaþi în joc, ocupã un loc
nesperat pe eºicherul politic iar PRM ce pãrea un partid strâns
unit în jurul liderului Vadim e pe cale de a se destrãma tocmai
la comanda acestuia. În PSD au devenit ºi mai evidente cele
douã fracþiuni despre care s-a tot vorbit deºi la scarã generalã e
veselie pentru cã e partidul de pe locul doi iar în PNL, chiar
dacã a mai pierdut din procente, e bucurie mare cã... ciudã-
ciudã! referendumul lui Bãsescu n-a trecut. Preºedintele la rândul
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sãu, cu faþã tristã, înghite gãluºca pentru cã asta e! nu are ce
face. A mizat mai mult pe norocul de-astã primãvarã precum ºi
pe afiºe cu „Hai la curãþenie”;  a mizat pe carisma sa, iar dialogul
sãu cu oamenii a fost cam ... monolog, deoarece alegãtorii n-au
uitat cã   s-au lãsat o datã pãcãliþi de promisiuni dupã care nu s-
a întâmplat nimic. Aºa cã, a doua oarã nu o vor mai face.

ªi uite aºa s-a cheltuit iar o cãruþã de bani pentru nimic
altceva decât pentru învrãjbirea ºi mai mare a scenei politice,
pentru cã din pãcate alegerile europarlamentare au rãmas un
fapt divers în aceastã ceartã colectivã.

29 noiembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 918
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MÂNTUIREA GREªELILOR NOASTRE

Românul îºi pierde pe an ce trece  entuziasmul de a
sãrbãtori Ziua Naþionalã a þãrii sale, de a se bucura, de a-ºi arãta
dragostea de þarã ºi de neam. Indiferenþa se aºterne ca praful de
cãrbune peste sufletul lui ºi omoarã treptat cheful de sãrbãtoare,
de bucurie, de mândrie de român. Am înþeles acest lucru zilele
trecute când, deºi ziua Marii Uniri, zi câºtigatã cu greu întru
devenirea neamului ºi tocmai de aceea încãrcatã de semnificaþii
deosebite pentru istoria noastrã, Ziua Naþionalã, adicã 1
Decembrie, ne-a arãtat mai mult un român apatic, fãrã chef de
nimic, fãrã bucurie în suflet care a preferat sã stea în casã, sã se
odihneascã, sã-ºi vadã de viaþa sa obiºnuitã, ca ºi când nu s-ar
întâmpla nimic, de fapt sã nici nu-l mai intereseze de ceea ce se
întâmplã afarã, în stradã. ªi mi-am pus obsesive întrebari: De
ce? De ce? De ce?  Unde e entuziasmul de altãdatã? Unde e
bucuria de a fi român? Suntem prea dezamãgiþi, prea obosiþi,
prea împovãraþi cu grijile zilnice? Orice ar fi, însã nu e bine.

Pentru drapelul românesc ne-a pierit cheful; tot mai puþini
îl arborãm pe casele noastre ºi tot mai puþini îl avem lângã inimã.
Consecinþa este cã se confecþioneazã din ce în ce mai puþine
steaguri în România! Nu mai vorbim de stemã sau alte însemne!

Aþi vãzut cã unii, habar nu au ce mai înseamnã ºi 1 Decem-
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brie ãsta pentru români! De ce-ar ºti dacã pe toate mijloacele
mass-media din þara asta se vãd ºi se aud numai scandaluri ºi
„lupte intestine” ºi nimic din istoria (mãcar a momentelor
cruciale) ale acestui neam. Trãim doar din evenimente prezente;
trecut nu mai e nevoie sã ºtim, viitor nici atât. O vorbã spune
cã: Cine îºi uitã trecutul îºi meritã viitorul! Aºa cã ne vom merita
cu vârf ºi îndesat viitorul! ªi iar îmi vine în minte cântecul lui
Chilianu: „Suntem un neam de eroi/ Uitã-te la noi!” O spun cu
o cumplitã strângere de inimã.

Prezentul ne-a învãþat sã ne lãsãm fascinaþi ºi sã trãim
bucuriile ºi sãrbãtorile altora decât ale noastre, sã ni se parã mai
firesc ºi mai interesant a purta lângã inimã steagul american
(spre exemplu) decât pe cel românesc. Sã ne înghesuim cât mai
adânc în fiinþa noastrã sentimentul patriotic pentru a nu fi luaþi
în derâdere de ceilalþi compatrioþi.

Copiem zilnic din obiceiurile americanilor, francezilor,
englezilor, numai puternicul lor sentiment patriotic nu, numai
dragostea lor pentru steagul þãrii lor (pe care-l afiºeazã peste
tot) nu! ªi-atunci ce mai aºteptãm? Mântuirea greºelilor noastre?
Niciodatã!

            6 decembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 919
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INIMI DE ROMÂNI

O vorbã spune: Fereºte-mã Doamne de prieteni, cã de
duºmani pot ºi singur! Aºa cred cã gândeºte orice român
auzindu-l pe Vladimir Voronin cum declarã „... simþim o
adevãratã agresiune din partea României.” Parcã ne numeam
„fraþi de sânge” , parcã mai ieri ne bucuram ºi stãteam liniºtiþi
cã la est, avem o þarã prietenã. ªi eram atât de bucuroºi încât
aruncam peste Prut poduri de flori, ne duceam ca la fraþi, veneau
la noi ca la fraþi. Se vede însã treaba cã florile de altãdatã s-au
dus pe apa sâmbetei iar noi, începem, treptat-treptat sã ne
retragem ºi unii ºi alþii în vechile cochilii ale tãcerii, cãci, nu-i
aºa, noi suntem români iar ei... moldoveni. ªi dupã capetele
liderilor de la Chiºinãu, nu avem nimic comun. Au ajuns cu
„jalba” pânã la Uniunea Europeanã, precum cã România are
gânduri ascunse cu Basarabia ºi începe sã-i deranjeze pe cetãþenii
moldoveni cu tot felul de insistenþe ºi gesturi nepotrivite cu
statutul ei de þarã membrã a UE. Presa prorusã de la Chiºinãu
este plinã de asemenea acuzaþii precum cã România, nu mai are
acum alt obiectiv decât sã „fure” Basarabia... Oare de unde ºi
de ce atâta înverºunare?! Cãror comandamente rãspunde
Voronin luând aceastã atitudine, trãgând obloanele peste o
comunicare fireascã între fraþi, pentru cã nu are rost sã ne
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ascundem dupã deget: pe ambele maluri ale Prutului vieþuieºte
unul ºi acelaºi neam  românesc.

Am câþiva prieteni buni în Basarabia, cu care, din pãcate,
sunt nevoitã sã comunic din ce în ce mai puþin, recunoscându-
ne neputinþa de a depãºi starea încordatã dintre þãrile noastre.
Lor le este aproape imposibil sã ajungã în România, mie  mi-e
tot mai greu sã-i vizitez în situaþia datã, aºa cã, în aºteptarea
unor vremuri mai bune, ne rãmâne corespondenþa.

Din fericire însã, ºi dincolo ºi dincoace de Prut suntem
prea mulþi cu inimi de români, aºa cã ele nu pot fi oprite de
vremelnici. Iar drumul meu petrecut cu câþiva ani în urmã, cu
pasul, peste podul Prutului mi-a dat sentimentul cã mã aflam în
mijlocul aceluiaºi popor, indiferent de graniþe. ªi de fapt asta
conteazã. În rest, timpul îºi va spune ultimul cuvânt!

           13 decembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 920
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CU BUCURIE ªI GÂNDURI BUNE

Intrãm deci în mirajul ºi bucuria Marilor ºi Sfintelor
Sãrbãtori ale iernii. Cum se spune: cele bune sã se-adune, cele
rele sã se spele! Sã ne rãmânã sufletul curat pentru a primi cum
se cuvine Lumina Crãciunului ºi Bucuria Anului Nou. Sã
mulþumim lui Dumnezeu cã ne îngãduie sã trãim asemenea clipe
ºi sã nu uitãm niciodatã cã, cea mai de preþ avuþie a omului este
sufletul ºi de el trebuie sã avem grijã ca de un potir cu aur.

Am primit în zilele din urmã o mulþime de scrisori de la
cititorii noºtri ºi ne-am dat seama cã nu suntem deloc singuri, cã
avem în jurul nostru foarte mulþi prieteni ce trãiesc odatã cu noi
bucuriile ºi tristeþile, cã ne iubesc ºi ne sunt alãturi ca o armatã
neclintitã. Aºadar, suntem niºte oameni norocoºi cã trãim aceastã
experienþã de aproape 18 ani ºtiind cã acolo, undeva, existaþi
Dumneavoastrã, dragii noºtri cititori ºi venim sã vã urãm, cu
mare mulþumire cã ne arãtaþi mereu dragostea ºi încrederea Dvs.
ªi sã vã asigurãm cã toate acestea ne dau puterea sã mergem
mai departe cãci ne stãpânesc aceleaºi sentimente.

De aceea, echipa redacþionalã „Cãlãuza noastrã”,
împreunã cu tipografii ºi colaboratorii noºtri vã ureazã sãnãtate,
pace în casã ºi în inimã, un nou an cu mai puþine tristeþi ºi mai
multe bucurii, înconjuraþi de dragostea ºi cãldura sufleteascã a
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celor dragi. Iar dacã auziþi un murmur de colind aproape de
inimã sã ºtiþi cã noi suntem: „Deschide uºa creºtine/ Cã venim
ºi noi la tine...”

Cu bucurie ºi gânduri bune, echipa „CÃLÃUZA
NOASTRÃ”.

20 decembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 921
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ÎNTÂMPLÃRILE VIEÞII CONTINUÃ...

Dacã ar fi sã judecãm noul an dupã cum a început am
spune cã viaþa ºi întâmplãrile ei îºi continuã curgerea la fel,
indiferent de noile începuturi pe care ni le fixãm noi, oamenii.
ªtirile au curs la fel de fierbinþi ºi la fel de surprinzãtoare. Mai
întâi sfârºitul lui 2007 ne-a þinut cu atenþia treazã pânã în ultima
zi. Moartea lui Benazir Butho mie una mi-a adus în suflet multe
pãreri de rãu. Era personalitatea cãreia i-am urmãrit evoluþia
încã din tinereþea sa. Revistele franceze o prezentau destul de
mult: la cãsãtorie, la vremea când era prim ministru, la naºterea
primului copil... O admiram pentru tenacitatea ºi puterea de a
lupta cu tenacitate pentru idealurile poporului sãu. Jertfa ei mi
s-a pãrut cu atât mai nedreaptã ºi a lãsat în sufletul meu un mare
semn de întrebare: dacã e bine sã mergi pânã în pânzele albe, sã
te sacrifici fãrã limite pentru idealuri devenite imposibile într-o
societate potrivnicã. Aºa cã moartea a pus capãt unui destin
fãrã sorþi de izbândã.

Accidentul stupid de pe aeroportul din Bucureºti ºi de
fapt toatã „paralizia” curselor aviatice precum ºi nebunia din
aeroporturi ne-a menþinut interesul treaz încã din zilele
Crãciunului. Cum sã vezi un ditamai de avion, cu peste o sutã
de oameni la bord, lovind o maºinã, pe pistã? Uite aºa! Noroc

    CAPITOLUL III – ANUL 2008
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cu profesionalismul aviatorului, cã altfel am fi avut doliu naþional
chiar în sãrbãtori. Oricum, întâmplarea a înspãimântat ºi mai
tare pe cei cu fricã de avion.

Discursul preºedintelui Bãsescu în noaptea dintre ani a
produs ºi el destulã confuzie, ba am zice chiar indignare dacã ar
fi sã judecãm dupã reacþia celor din piaþã, care s-a lãsat cu
fluierãturi ºi comentarii precum:„ Vorbeºte ca pe vremea lui
Ceauºescu! Ne plictiseºte! Iar cu morala! Hai du-te, lasã-ne în
pace!” Adevãrul este cã ºi noi, telespectatorii, am aºteptat din
partea domniei sale un cu totul alt discurs în noaptea dintre ani;
fãrã politicã, fãrã moralã. Un discurs cald, ca de la om la om,
care sã ne mai descreþeascã ºi nouã frunþile  împovãrate de prea
multe griji. Oricum, preºedintele nu a fost deloc pe fazã, n-a
realizat momentul special în care se aflã ºi ca urmare, purtat de
val era cât pe-aci sã rateze momentul numãrãrii ultimelor cinci
secunde ale lui 2007. Aºa cã, noroc cu aceste ultime secunde
care  i-au „tãiat” un discurs  care era ºi aºa ca nuca în perete!

Întâmplarea face ca în ziua de 21 decembrie sã mã aflu în
capitala þãrii ºi sã fiu martora comemorãrii Revoluþiei din '89,
numai de cãtre revoluþionari, la troiþa din faþa Universitãþii. O
comemorare petrecutã în tãcere, fãrã nici un fel de fast, în care
o mânã de oameni veniþi cu un autobuz, au înfipt în jurul troiþei
14 cruci din lemn pe care scria numele marilor oraºe martir ºi o
cifrã care vroia sã însemne numãrul morþilor de atunci, o coroanã
cu garoafe roºii ºi câteva garoafe albe. Toatã scena se petrecea
parcã în lumi paralele. Revoluþionarii cu ale lor, ignoraþi
totalmente de lumea grãbitã din jur. Doar eu, provincialul, ce
mai asistam la trista lor comemorare, fiind oricum „la pas prin
Bucureºti”.
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ªi pe deasupra de toate anul începu cu viscole ºi înzãpeziri
nãpraznice: „Vai de mama celor care s-au încumetat sã plece la
vreme de sãrbãtoare de-acasã!”. Iar bãtaia românului de cãtre
poliþiºtii bulgari a pus capac la toate, dar ne-a arãtat ºi ce „forþã
de reacþie” au autoritãþile române când este vorba sã-ºi apere
cetãþenii. Existã, dar lipseºte cu desãvârºire!

                10 ianuarie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 922
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PENTRU CE ATÂTA CÃPOªENIE?

Sã te uiþi zilnic la televizor, sã citeºti zilnic presa ºi sã-þi
dai seama cã primii oameni în stat, preºedintele ºi primul ministru
îºi anuleazã cu bunã ºtiinþã orice dialog, începe sã fie prea mult
pentru rãbdarea noastrã. Oricât ai fi de larg la suflet ºi tot nu
mai poþi îndura. Nu atât pentru cã te-ar afecta în viaþa ta imediatã
dar urmãrile politicii lor se vor întoarce la un moment dat ca un
bumerang asupra noastrã. ªi-atunci stai ºi te întrebi: ce se-ntâmplã
oare cu aceastã naþie? Dar cu România? Pentru cã vezi bine: pe
niciunul dintre cei care n-ar trebui sã aibã somn liniºtit, pentru
cã au de condus o þarã ºi sã vegheze la binele ei, nu-l mustrã
conºtiinþa! Ei au insomnii de grija lor, nu de grija þãrii; asta e
clar! Cred cã suntem unici ºi din acest punct de vedere:
preºedintele ºi primul ministru poartã dialog cu privire la
problemele þãrii numai prin corespondenþã. Dau dovadã de
oameni cu scaun la cap? (dupã cum zicea cineva).  O þin într-o
hârã de la începutul mandatului… Probabil cã aceastã perioadã
va fi consemnatã în istorie ca una nefastã pentru România, cu
politicieni fãrã ruºine ºi fãrã bun simþ. De ce Doamne atâta
cãpoºenie când situaþia de la Justiþie cere  o grabnicã rezolvare
iar cel care dã întâiul cu piatra are ºi el, din câte ies la ivealã,
atâtea slãbiciuni ºi greºeli umane? Ajungem sã aºteptãm cu
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nerãbdare ziua alegerilor, sã ne mai putem liniºti ºi noi,
schimbându-i pe actualii. Cã vorba cuiva : Speranþa ne-a mai
rãmas cã în rest… totul e bine !

                 17 ianuarie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 923
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VINOVAÞI SUNTEÞI CU TOÞII!

Iatã cã situaþia e scãpatã de sub control ºi începe sã ia
forma absurdului! Scrisorile, telefoanele, ultimatumurile „în mod
ordinar” continuã, numai cã „andrisantul” este acum altul, adicã
Teodor Meleºcanu, ministrul interimar al Justiþiei. Dosarele sunt
„bãgate” pe þeava de tun, cu braþul, ca la disperare iar iritarea
fãrã margini ºi tot ce se întâmplã între Cotroceni ºi Guvern, nu
mai are nicio logicã. Noi privim cu toþii, ca la un spectacol de
operetã, în timp ce peste viaþa noastrã curg scumpirile cu
nemiluita, bursa o ia razna, europenii nu ne mai înþeleg. ªi în tot
acest timp îl vezi pe câte un lider din  cele douã tabere ieºind ºi
spunând: noi suntem corecþi, procedãm legal; ãilalþi sunt vinovaþi
de situaþia creatã. Noi însã am vrea sã le spunem tuturor: Nu
domnilor, toþi sunteþi vinovaþi, toþi ar trebui sã rãspundeþi de
situaþia creatã, de ceea ce ne faceþi nouã cu o inconºtienþã fãrã
margini. Voi cu toþii ne jigniþi cu scandalurile voastre ºi ne
sacrificaþi pentru interesele voastre ce depãºesc orice imaginaþie.
Se spune cã întotdeauna, cel mai deºtept cedeazã primul, dar
vedem cã la dumneavoastrã nu cedeazã niciunul… Suntem fãrã
voia noastrã martorii unor gesturi imature care ne fac mari
defavoruri la nivel european dar ºi la nivel intern. Sigur, a venit
vremea sã ne plãtim ºi noi greºeala de a vã fi votat crezându-vã
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oameni maturi ºi cu responsabilitate! Pe  câtã vreme voi vã purtaþi
ca niºte copii care nu ºtiu ce-o fi dat peste ei de le e atât de bine.
Aºa cã… hai sã mai punem de-un scandal, sã le mai dãm de
lucru românilor. Apoi vã aruncaþi piatra încinsã : Voi sunteþi de
vinã ! Ba voi !… Din câte doriþi voi sã se vadã la ora actualã
este cã nu existã decât un singur om ºi un singur partid care au
dreptate întotdeauna, care sunt fãrã greºeli omeneºti ºi care
gândesc bine pentru þãriºoara noastrã!  În rest? Niºte calici, niºte
miºei… Sã vã spun care sunt unii ºi care alþii? Nu este cazul
pentru cã îi ºtiþi la fel de bine ca mine.

24  ianuarie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 924
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18 ANI

Avem atâtea exemple în jurul nostru, când  o publicaþie
se naºte ºi moare, pe durata unui mandat electoral, pe spesele
unui partid care ºi el la rândul lui are perioade de înãlþare ºi
cãdere, încât nu-mi vine sã cred cã au trecut 18 ani de trudã ºi
împliniri pe paginile aceleiaºi publicaþii  CÃLÃUZA
NOASTRÃ  adicã a Dumneavoastrã, dragii noºtri cititori.
Dumneavoastrã aþi fost în toþi aceºti ani, sprijinul ºi motivaþia
noastrã de a merge mai departe, cei care nu ne-aþi uitat niciodatã,
nici la bine, nici la rãu, nici la bucurie, nici la necaz. Le-aþi
traversat pe toate alãturi de noi pentru a ne convinge cã de
oriunde ar bate vântul, ne sunteþi aproape, asigurându-ne liniºtea
ºi trãinicia muncii noastre. De aceea vã suntem datori cu
dragoste, respect ºi mulþumiri pentru fidelitatea Dvs ºi pentru
dialogul în care  iatã  suntem permanent de 18 ani.

Un gând pios cãtre Valeriu, cel care a pus piatra de temelie
a acestei publicaþii, având convingerea cã va fi durabilã în timp,
ºi fãrã de care ea, astãzi, n-ar fi existat. Un gând bun celor care
nu s-au arãtat vremelnici în sentimente, însoþindu-ne mereu,
citindu-ne, având încredere în noi.

Suntem deci aceeaºi echipã cu fapte multe ºi vorbe puþine
ºi venim ºi de data  aceasta la întâlnirea cu Dumneavoastrã,
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bucuroºi ºi pregãtiþi sã facem faþã impedimentelor care ne
intersecteazã drumul, dându-vã întâlnire ºi la anu dar mai ales
în 2010, la cei 20 de ani! La mulþi ani ºi sãnãtate tuturor.

31 ianuarie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 925
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CE SE VEDE ªI CE ESTE?!

Vizita de câteva ore a preºedintelui francez Nicolas
Sarkozy pe teritoriul românesc, mai mult a bulversat decât a
lãmurit lucrurile. Cel puþin asta a fost la vedere pentru cã a fi
preºedintele unui stat ca Franþa nu îngãduie (ºi nici nu este cazul
la noi) doar o vizitã de curtoazie, de dragul ochilor noºtri.

Ce a fost la vedere? O coloanã oficialã grãbitã, o primire
la palat cu câteva stângãcii, un salut al armatei române de cãtre
preºedintele francez, spus ºi el mai mult în italianã decât în
româneºte, o vizitã în douã pãrþi: una la Cotroceni, alta la
Guvern (c-aºa-i la noi!), câte un discurs ºerpesc (va sã zicã!) ºi
într-o parte ºi în cealaltã, ºi cam  atât. Se pare cã ºi românul ce
bântuie presa de vreo douã sptãmâni cu inelul  fãcut special
pentru Carla Bruni, n-a reuºit sã-l vadã pe distinsul oaspete decât
de la margine de drum, din goana maºinii. Ca sã se apropie, i-a
fost imposibil.

Preºedintele nostru Bãsescu s-a arãtat destul de prudent
în dialogul cu Sarkozy, uneori chiar absent ºi împovãrat de alte
gânduri. În trufia politicienilor noºtri, i-am arãtat francezului cã
dacã doreºte sã lãmureascã ceva cu ai noºtri conducãtori, trebuie
musai sã facã douã drumuri: unul la preºedinte ºi altul la guvern,
unde primul ministru, din dorinþa de a fi pe plac, a declarat cã
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guvernul a aprobat ratificarea Tratatului de la Barcelona, în
cinstea venirii preºedintelui Sarkozy(!!!). Nu e frumos? De ce
sã nu fim slugarnici dacã dã bine în faþa francezilor? Oricum,
pornisem cu un handicap în acest dialog la nivel înalt: am
demonstrat originalitatea  „armoniei” dintre conducãtorii de la
Bucureºti care îºi pun pe drumuri oaspeþii pentru cã ei nu se pot
aduna sub acelaºi acoperiº, în numele interesului þãrii pe care o
reprezintã.

Vizita lui Sarkozy în România a semãnat cu o plimbare
uºoarã prin vecini, de vreo 5-6 ore, dintre care vreo douã a
cheltuit cu masa, cã venise omul de la drum lung ºi l-a prins
prânzul pe la noi!

Pãrerea noastrã este cã toate acestea au fost doar aparenþe.
El ºtia exact pentru ce îºi sacrificã luna de miere... Problema
Kosovo, unde România are pãreri diferite faþã de ceilalþi membri
europeni, participarea þãrii noastre cu soldaþi la restabilirea ordinii
în Ciadul învrãjbit, parteneriatul strategic România –  Franþa pe
o perioadã de cinci ani... toate aºteptau un rãspuns sigur înainte
de summitul de la Bucureºti, ca sã ºtie liderii europeni cu ce
„arsenal” sã vinã la noi. Aºa cã vizita de curtoazie a preºedintelui
Franþei n-a fost tocmai de curtoazie...

7 februarie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 926
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ÎN NUMELE BUNULUI SIMÞ

Deunãzi mi-am dat seama cã rãul cel mare nu trebuie sã
ni-l facã altcineva, cã ni-l facem singuri. Dovada stã la tot pasul,
numai cã avem suficientã ignoranþã ca sã ne prefacem cã nu
observãm ºi sã trecem mai departe, pe motiv cã „nu e treaba
mea”. Ba ar trebui sã fie treaba noastrã, a tuturor, dacã dorim sã
nu devenim un morman de gunoaie, fãrã leac.

Bunãoarã, drumul spre Mãnãstirea Prislop, dinspre
Hunedoara, bate recordul în grãmezile de gunoaie. Pãdurea,
sãraca, abia mai suportã batjocura oamenilor. Fiind ºi o zonã în
care, la sfârºit de sãptãmânã, mulþi doritori de naturã îºi gãsesc
pripas de distracþie ºi voie bunã lãsând în urma lor morman de
gunoaie. S-a ajuns ca, mai ales iarna ºi primãvara, pânã dã frunza
ºi iarba, sã ni se ofere ochilor cel mai sinistru peisaj. Aici toatã
lumea se distreazã, dar la o adicã aceastã zonã este a nimãnui.
Aºa încât de-a lungul anilor s-au adunat sute de mii de sticle,
pungi, conserve, hârtii, ºi orice fel de lucruri devenite inutile în
casa omului, adicã W.C.-uri, chiuvete, moloz, bidoane etc. etc.
Pãdurea e nevoitã sã le suporte pe toate, cã e bunul tuturor. Dar
pânã când?! Pentru cã nu se gãseºte nimeni sã stopeze acest
fenomen. A fãcut oare careva dintre politicienii noºtri acest drum?
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N-a fost deranjat de peisajul înþesat de gunoaie, de bãtaia de joc
pe care o fac oamenii în aceastã zonã minunatã cu care ne-a
înzestrat Dumnezeu? ªi iatã vine campania electoralã, dar
niciunul dintre ei nu se gândeºte sã abordeze ºi aceastã problemã,
de asanare a spaþiului în care trãim. N-am sã înþeleg niciodatã
pe cei care lasã gunoiul în urma lor în ideea cã trebuie sã vinã
altcineva sã-l strângã. Dar, mã rog, dacã asta e realitatea, mãcar
sã se gãseascã o modalitate de strângere a acestor gunoaie, care
zac acolo de ani de zile, iar  mormanul tot creºte de la un anotimp
la altul. Oameni buni, faceþi ceva ºi salvaþi aceastã zonã de sub
gunoaie. E imperios necesar, cãci este drumul spre o mãnãstire,
unde mergem sã ne purificãm sufletul.

Am dat doar un exemplu dintre miile care se aflã la tot
pasul, în tot judeþul, în toatã þara. Devenim treptat, dar sigur, un
morman de gunoaie ºi este cumplit de trist. E o realitate pe care
n-o mai putem ignora. Aºa cã, autoritãþi ºi politicieni aveþi datoria
sã gãsiþi soluþii pentru strângerea acestor gunoaie. Repet: mãcar
acum, în campania electoralã... Gestul nu va fi trecut cu vederea
de cãtre electorat. Cu siguranþã!

14 februarie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 927
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27 DE PALME

Problema Kosovo i-a fãcut pe politicienii noºtri sã strângã
rândurile ºi sã fie o majoritate covârºitoare de aceeaºi pãrere
(cum era ºi firesc!): România NU recunoaºte independenþa
acestei provincii. Numai cei 27 de membri ai UDMR au spus
clar: DA, încercând apoi, prin vocea lui Marko Bela, sã se
explice precum cã (printre altele) e nevoie de aceastã
independenþã pentru a aduce pacea în zonã. Oare aºa sã fie?
Oare n-au vãzut ºi ei cã acest demers al kosovarilor a pus din
nou paie pe focul abia mocnit ºi cã tensiunile vor creºte, nici pe
departe sã se liniºteascã; se vor amplifica din nou, la un pas de
noi, menþinând o zonã de conflict. Ba ºi-au dat ºi ei seama dar
interesul de grup este mai puternic decât interesul de þarã. De
fapt ºtim cu toþii cã aºa a fost întotdeauna pentru UDMR-iºti,
fãcând un adevãrat slalom de când se aflã printre cei de la
guvernare. Interesul lor este unul singur ºi nu-l urmãresc decât
pe acela. Poate cã, mulþi dintre noi ne aºteptam ca mãcar din
diplomaþie sã voteze  cã se abþin. Dar acest vot în grup împotriva
hotãrârii generale ne-a adus din nou în suflet un soi de amãrealã.
Cele 27 de voturi împotrivã au fost totodatã ºi 27 de palme date
celor 357 de parlamentari români care au votat pentru
nerecunoaºterea independenþei Kosovo. ªi aceºti 27 se aflã la
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conducere, alãturi de echipa guvernamentalã a lui Tãriceanu ºi
deci ar fi trebuit sã fie în consens cu aceasta! Efectele le-aþi
vãzut ºi dumneavoastrã. Se aud tot mai multe declaraþii din þinutul
secuiesc în ceea ce priveºte autoguvernarea, începe agitaþia...
Este singura zonã din þarã unde independenþa Kosovo este
susþinutã într-un singur glas, cu manifestãri ca atare. Deci cred
cã nu ne aºteaptã vremuri tocmai bune deºi ai noºtri politicieni
ne asigurã cã noi avem garanþii europene, cã altul e statutul
nostru, cã alta e situaþia.  O fi, nu zicem nu, dar pânã una-alta
s-ar putea ca realitatea sã batã din nou filmul nostru idilic. Aºa
am sperat noi mereu ºi de multe ori ne-am trezit luaþi prin
surprindere, din simpla noastrã naivitate. Poate cã totuºi mã înºel
eu. Poate cã totuºi sunt eu prea subiectivã. Poate cã totuºi...

21 februarie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 928
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LA STÃJEREL, COMPOSESORATUL
 „STEJARUL” ARE PROBLEME

Comuna Luncoiu de Jos, sat. Stãjerel, duminica, dupã
slujba de la bisericã, la cãminul cultural se anunþã mare ºedinþã
pe tema nemulþumirilor serioase în cadrul Composesoratului
„Stejarul” din sat. Oamenii sunt împãrþiþi în douã tabere: una
care susþine pe vechiul preºedinte Marin Bunea, alta care susþine
pe mai tânãrul ºi actualul preºedinte. La ºedinþã trebuiau sã fie
prezenþi ºi reprezentanþi ai Direcþiei Agricole care, spun oamenii,
au fost la ora 12 fix, au vãzut ºi-au plecat repede pe motiv cã
sãtenii întârziau sã vinã la întâlnire. Între oameni se afla însã
primarul Petruþ Ioan... Oamenii, mai ca la sat! Întâi biserica apoi
altele, aºa cã ºedinþa începe un pic mai târziu decât fusese
anunþatã. Dar aºteptãm rãbdãtori în sala cãminului cultural, ajuns
într-o stare jalnicã însã în care duduie serios focul într-o sobã
imensã. Marin Bunea începe sã le explice oamenilor motivul
chemãrii lor aici, aduce argumente cã în composesorat se
întâmplã lucruri necurate, cã se petrece un jaf la drumul mare,
cã oamenii sunt pãcãliþi. Lucruri grave deci! Îl urmãrim pe primar
ce face, ce atitudine va lua? Dar el tace, ca un strãin de situaþie,
anonim fãrã cuvânt, la o margine de scaune ºi noteazã într-o
agendã. Cele douã tabere, neavând un mediator, se iau la ceartã
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astfel încât în scurtã vreme nu se mai înþelege nimic. Vorbesc
toþi ºi nu se ascultã niciunul. În disputele create, primarul se
ridicã încetiºor ºi fãrã nici un cuvânt iese din salã ºi dus e (!),
lãsându-i pe oameni sã se certe  cât doresc. Ne întrebãm dacã e
corectã atitudinea sa. Dacã nu el ar fi trebuit sã fie mediatorul ºi
cel care sã doreascã lãmurirea ºi stingerea acestui conflict. Dacã
el n-ar fi trebuit sã fie cel care, cu autoritatea sa, sã dea cuvântul
fiecãruia sã-ºi spunã nemulþumirea ºi apoi sã se ajungã la o
concluzie care sã stingã mãcar temporar acest conflict. Dar...
n-a fost sã fie! Cum se spune în popor, „Fuga (de
responsabilitate) e ruºinoasã, dar e sãnãtoasã”. Aºa cã, întâlnirea
de la Stãjerel a rãmas... ca-n tren, adicã fãrã nici un rezultat.
Oamenii s-au rãspândit pe la casele lor, mai încurcaþi în gânduri
decât veniserã. Noi îi aºteptãm la o discuþie deschisã în paginile
ziarului nostru, ºi pe unii ºi pe alþii, despre acest composesorat
care naºte atâtea probleme în rândul sãtenilor. Poate aºa se vor
mai limpezi apele.

28 februarie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 929
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STOP BIROCRAÞIEI? CUM?

PNL-ul, în frunte cu preºedintele sãu Tãriceanu doreºte
demararea cât mai rapidã a programului „Stop birocraþiei!” Nimic
de zis, program frumos, dar de ce abia acum, la finalul
mandatului?! Pentru cã dã bine ºi lasã impresie bunã?  În mod
sigur „DA!” Cã birocraþia în þara asta nu e de ieri de-alaltãieri ci
de când ne ºtim. De ce sã nu ne complicãm viaþa, de ce sã nu ne
batem joc  de omul pornit sã-ºi rezolve problemele, de ce sã nu
„înghiþim” pe nerãsuflate  atitudinea de superioritate ºi fiþele
unuia sau altuia, dacã aºa e sistemul în care trãim?! Nu mã
credeþi? Mergeþi la Inspectoratul  Teritorial de Muncã, unde
lunar reprezentanþii firmelor au obligaþia de a depune declaraþiile
ºi alte acte legate de aceastã instituþie. Existã acolo un procedeu
care pur si simplu este menit sã umileascã pe oricine. Stai la
coadã pânã oboseºti, coadã care uneori se întinde în afara clãdirii
pentru cã intrarea la acest sector are un hol „cât o nucã” þinând
cont de volumul de lucru ºi de numãrul celor nevoiþi sã treacã
pe aici. În sfârºit, intri înãuntru, depui actele, þi se înmâneazã un
ordin de platã ºi afli cã trebuie sã te duci la caserie sã-l plãteºti,
sã faci o copie dupã chitanþa pe care o vei primi ºi apoi sã te
întorci de unde ai plecat sã dai copia chitanþei, ca sã dovedeºti
cã ai plãtit. ªi nimic n-ar fi mai rãu dacã n-ai afla cã pentru a
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ajunge la casierie, trebuie sã ocoleºti clãdirea, sã intri pe altã
uºã, sã stai din nou la coadã (cã de, toþi sunt obligaþi sã facã
acelaºi traseu!) sã treci peste drum unde într-o fostã centralã
termicã existã un xerox pentru a-þi face copia de pe chitanþã,
apoi sã te întorci din nou la biroul de declaraþii, mai aºtepþi,
timp în care le arãþi celor de la prima coadã, cã tu ai trecut deja
pe aici, ºi nu ai decât de depus copia chitanþei. Asta pentru a nu
se uita urât la tine ºi a le stârni nervii, care oricum sunt întinºi la
maximum. ªi uite aºa pierzi câteva ore bune din timpul tãu. Iar
dacã ai curajul sã ceri explicaþii cu privire la acest lung drum al
hârtiilor se ridicã din umeri sau þi se spune cã de vinã este sistemul
de operare cu care se lucreazã... Dar ce, îl doare pe careva  din
birouri cã tu, la poarta firmei trãieºti pe pielea ta efectele
nemiloase ale birocraþiei? Cã o operaþie atât de simplã este
„fracturatã” în atâtea secvenþe, ce funcþioneazã independent una
de alta ºi care îl prind ca într-o menghinã pe cel obligat sã ajungã
în fiecare lunã aici? A fost doar un exemplu dar dacã veþi face
un tur al instituþiilor statului care lucreazã cu muritorii de rând,
veþi descoperi cã mare diferenþã nu este. Aceleaºi cozi, aceiaºi
nervi, aceeaºi indiferenþã la ghiºee, aceeaºi... De aceea întreb:
Stop birocraþiei? Cum?

6 martie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 930
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TOÞI, O MIERE!

Campania s-a pornit! Suntem deci martorii unei adevãrate
promenade de politicieni, printre noi. Ba oferã flori, ba oferã
cadouri, ba excursii, ba petreceri, ba scrisori ºi felicitãri la
domiciliu,  tot arsenalul... fiecare ce se pricepe ºi ce poate. Toþi,
o miere! Toþi preocupaþi, pânã la sacrificiu, de binele comunitãþii!
Numai cã, cu „binele” ãsta ne-am învãþat minte ºi nu ne mai
lãsãm pãcãliþi!

 Alþii, mai cu experienþã pe câmpul politic, adoptã tactica
aceea  „prin învãluire” ca sã-ºi convingã alegãtorii cã „omul
potrivit, la locul potrivit” nu sunt decât ei. Unii mai expansivi,
mai dispuºi la dialog prelungit cu muritorii de rând, alþii mai
posaci, mai zgârciþi cu zâmbetele, cã de, tensiunea din spatele
cortinei este mare. Oricum, „suntem curtaþi cum numai la patru
ani o datã ni se întâmplã”, spun oamenii ºi deºi, în unele locuri
„zarurile au fost deja aruncate”, fiecare îºi trãieºte iluzia sa cu
toatã convingerea. Unii dintre candidaþi au tolba plinã de
promisiuni, doldora de proiecte, încât le-ar trebui douã vieþi sã
le vadã împlinite. Dar ce conteazã?! Sã dea bine în campanie,
sã ameþeascã, sã sune bine, apoi... om mai vedea noi! Cã doar
nu suntem la prima campanie la care participãm! Alþii „nici
usturoi n-au mâncat, nici gura nu le miroase!” adicã ei sunt buni
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în peisaj, restul, „toþi o apã ºi-un pãmânt”. Numai cã noi, trãind
printre oamenii obiºnuiþi ºtim cã „parlamentul strãzii” judecã
de cele mai multe ori fãrã menajamente  ºi ºtie exact câþi bani
face fiecare. În cabina de vot, puterea e a lor ºi-apoi... culeg ºi
ei roadele precum au ales! Amãgiþi sau nu, pânã una alta,
campania asta îºi aratã ºi ea hienele în toatã spendoarea lor, iar
cotul dat pe tãcute în plex este de neoprit.

13 martie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 931
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UN PRIMAR PENTRU ADEVÃR

Duminicã. Zi plinã de soare. La Casa de culturã din Deva,
mare animaþie, ba chiar înghesuialã când vine vremea sã se intre
în sala mare, unde nu întâmplãtor, astãzi se petrece Lansarea
candidaþilor PDL pe 2008 pentru primãriile judeþului
Hunedoara. Spaþiul devine repede neîncãpãtor ºi dacã e sã
judecãm dupã aparenþe acest partid e cu adevãrat o forþã în  judeþ.
Asta dã cu adevãrat sentimentul de putere ºi de izbândã celor
cãrora culoarea portocalie le-a devenit simbol. Lume multã deci,
invitaþi „cu totul speciali” precum Theodor Stolojan, Adriean
Videanu, Vasile Blaga (au lipsit cele douã dive  Elena U. ºi
Elena B.) anunþate pe invitaþie însã lipsã la apel. Dar, „Vântul
bate, apa trece, pietrele rãmân” vorba cântecului aºa cã,
atmosfera se încinge repede. Mai ales la vederea invitaþilor ºi a
candidaþilor pentru oraºe ºi municipii, în lumina reflectoarelor.
Printre ei, câteva mari surprize: primari ºi viceprimari pe care îi
ºtiam pânã mai ieri membri ai altor partide, stau senini ºi calmi
în noile scaune, reflectând la ziua de mâine. Ca atare, pe scenã
nu mai e loc ºi ca urmare, candidaþii de la comune n-au mai
avut loc, deºi, sã fim serioºi!, ar mai fi încãput în lumina rampei
un al doilea rând de scaune ºi pentru ei. Ar fi dat chiar mai bine
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pentru imagine! Dar regia a fost ca ei sã stea în mulþime ºi doar
sã fie arãtaþi, pe cele douã ecrane din faþa scenei. Adevãrata
vedetã a  zilei a fost însã Ion Iniºconi, candidatul la primãria
Deva din partea PDL, intrat în scenã triumfal, cu aplauze ºi
urale, dupã ce Gheorghe Barbu anunþase cã „Vom fi în mod
special alãturi de reprezentantul nostru de la Deva, þinta unor
atacuri permanente în primãria unde acum este viceprimar” iar
Videanu îl prezintã ca pe „omul potrivit sã producã saltul calitativ
al municipiului“. Sloganul sãu de campanie este: „Un primar
pentru adevãr”. Iniºconi ºi-a învãþat bine lecþia, se vede cã are
în spate buni sfãtuitori. Atacurile lui sunt scurte, ca loviturile de
bici, cãtre adversari. În final ne aratã ºi cum va cãdea sãgeata
PNL-istã la Deva, dintr-un arc tras la þintã  tocmai de el, Iniºconi.
Apoi ce va rãmâne din Mircia Muntean dupã alegeri: un pumn
de fulgi scuturaþi dintr-un plic. Da! ªi-a învãþat bine lecþia! Un
singur lucru mai are de învãþat Iniºconi: sã zâmbeascã ºi sã fie
mai deschis spre dialog cu cetãþenii, nu numai cu colegii sãi de
partid. Adicã sã nu-i fie teamã sã-ºi arate cât mai mult ºi latura
umanã cu care l-a înzestrat Dumnezeu. C-aºa-i în campania
electoralã. Cine zâmbeºte mai mult ºi cine þine aproape de
mulþime, ãla are ºanse mai mari!

20 martie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 932
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MÃRIRI ªI CÃDERI

Privim la valul de greve care se anunþã din zi în zi mai
mare, la scena politicã încurcatã rãu în iþele nevãzute ale
campaniei electorale, „la mãriri, la cãderi” zilnice, la trãdãri ºi
asocieri spectaculoase, ºi astfel avem în faþa ochilor filmul colorat
al cotidianului în care trãim. Nici nu trebuie sã mai facem eforturi;
spectacolul ni se aratã în toatã lumina sa. Oricum, în aceastã
perioadã se vorbeºte foarte mult de drepturi, drepturi, drepturi.
Noi ºtim însã cã cei ce vorbesc prea mult de drepturi, n-au timp
de obligaþii ºi cine promite acum prea mult va avea grijã sã
câºtige însutit mai târziu, cã viaþa trebuie sã meargã întotdeauna
pe carte câºtigãtoare, pentru unii. Altfel de ce ar fi atâta bulucealã
de candidaturi  la alegerile locale? Unora li se prevede eºecul
din start, altora li se dã potul cel mare de la început. Cine pe
cine are în spate, cine pe cine susþine, care e mai potrivit, care
înºalã mai „frumos” vigilenþa alegãtorului?! Sunt atâtea ispite
pe capul nostru în aceastã primãvarã încât ne va fi greu sã ne
þinem departe de ele pânã la capãt. Cã de, viaþa e una... ºi belele
curg!..

Cine sã mai aibã timp sã-ºi lase grijile într-un colþ al casei
ºi sã admire explozia mugurilor de martie, ºi sã se bucure la
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lumina cireºilor înfloriþi? Când viaþa devine pe zi ce trece, pentru
unii o hainã ponositã ºi peticitã pe toate laturile iar pentru alþii
una poleitã cu fir de aur! Aþi auzit Dumneavoastrã cã pentru
unii se cheltuiesc averi imense. Summit-ul de la Bucureºti va fi
o paradã de lux cum rar se întâlneºte: W.C.-uri scumpe, maºini
ºi mai scumpe, opulenþã cât încape. Poate cã aºa e bine, pentru
cã þara nu se întâlneºte prea des cu un asemenea eveniment, dar
totuºi, parcã prea ne bulverseazã pe toþi!

Trece ºi asta ºi vom descoperi cã totul va intra foarte repede
în normalitate iar noi vom rãmâne aproape aceiaºi, cu singura
deosebire cã vom avea o experienþã în plus: cea a summit-ului.
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27 martie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 933

UN PREªEDINTE AMENDAT

Neastâmpãratul nostru preºedinte mai fãcu o boacãnã,
taman în pragul mult trâmbiþatului Summit NATO de la
Bucureºti. Îi veni nãstruºnica idee de a se urca la volanul unei
maºini, sã-ºi mai limpezeascã ºi el creierii, ºi cu ochii la clãdirea
primãriei capitalei, hop, lovi o altã maºinã. Faptul s-a dorit a
trece cât mai neobservat ºi de aceea ni s-a dat impresia cã n-a
fost decât... acolo, o bagatelã ºi ea, întâmplarea, aºa cã... dãi
bice birjar ºi vezi-þi de drum!! Recunosc, am început sã mã
îndoiesc de adevãrul spuselor pe canalele TV, atunci când mi
s-a pãrut cã se insistã cam mult pe faptul cã, la testul de
alcoolemie al celor implicaþi în accident, totul a fost O.K. iar
povestea cã preºedintele a lovit cu propria-i maºinã o amãrâtã
de Dacia, în care culmea! se mai afla ºi un onorabil cetãþean în
misiune, adicã sub acoperire, m-a convins cã... ceva e putred în
istorioara aceasta. Pãi cum poþi tu, preºedintele României, cu
doar câteva zile înaintea unui eveniment cum nu s-a mai întâlnit
în þara ta, sã faci imprudenþa de a pleca la plimbare prin Bucureºti,
uitând cã tu nu eºti un oarecare ci preºedintele þãrii, ºi dacã nu
þii la viaþa ta, mãcar ai grijã de prestigiul þãrii tale! Dacã se
întâmpla mai rãu, cum te simþeai cu mâna sau piciorul în ghips?
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sau Doamne fereºte! ºi mai rãu, cum îþi primeai musafirii? Sute
de români lucreazã de sãptãmâni (poate chiar luni) pentru reuºita
acestui summit, ºi tocmai el, preºedintele era gata-gata sã strice
impresia! ªi zãu cã n-ar fi fost amuzant sã-ºi lãmureascã oaspeþii
despre ceea ce s-a întâmplat. Pentru cã ar fi sunat „Ca dracu!”
vorba colegului sãu de partid de altãdatã. Dar... totul e bine
când se terminã cu bine! Sã-i þinem deci pumnii strânºi
preºedintelui nostru sã iasã cu bine ºi din încercarea asta care
nu ºtiu de ce  îmi dã sentimentul cã „pe ici, pe colo/ prin pãrþile
esenþiale” ne depãºeºte.  Fie vina mea dacã greºesc!

3 aprilie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 934
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SINGUR ÎN FAÞA ALIAÞILOR

Despre summitul de la Bucureºti s-au scris pânã acum
sute de pagini ºi încã se vor mai scrie; ecourile unei astfel de
întâlniri istorice nu se sting aºa uºor. Mai ales cã am fost martorii
unor file memorabile ale istoriei contemporane. Cãci probabil
nu îi vom mai vedea niciodatã pe „aliaþii” Busch, Merkel,
Barroso, Scheffer la aceeaºi masã rotundã, de cinã festivã, cu
mult aºteptatul lider de la Kremlin, Vladimir Putin. ªi oricât ai
fi de dezinteresat de evenimente, tot nu se putea sã nu observi
cã, deºi, venit ultimul la Bucureºti, centru de atenþie al cinei cu
pricina a fost, nimeni altul decât Putin. El, care ºi-a regizat fiecare
moment, fiecare pas al prezenþei sale la acest summit. Aºa încât
putem spune cã deºi a venit ultimul, Putin a fãcut din prezenþa
sa la Bucureºti un adevãrat spectacol, atrãgând privirile ca un
învingãtor. Venit aici sã le aminteascã celor prezenþi cam pe
unde se aflã, afirmând cã extinderea NATO pânã la graniþele
þãrii sale constituie o „ameninþare directã la adresa Rusiei” ºi
trãgând concluzia fermã: „nimic nu se poate face fãrã Rusia”
preºedintele rus a convins cã în aceastã parte de lume el face
cãrþile ºi vrând-nevrând e diplomatic sã te ai bine cu el. A arãtat
acest lucru încã de la sosirea pe aeroport, unde nu s-a supus nici
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unui protocol, dupã ce se lãsase îndelung aºteptat, dupã ce
planase atâta incertitudine în privinþa venirii sale la Bucureºti.
S-a urcat repede în limuzina pe care flutura doar drapelul þãrii
sale, apoi a plecat nu în direcþia hotelului la care era aºteptat
pentru cazare ci într-o direcþie necunoscutã, la o vilã de protocol.
A venit apoi, fãrã nici un fel de emoþii la masa rotundã, servind
cina lejer, ca între prieteni, dar cu vigilenþã de cobrã. ªi nu s-a
lãsat pânã n-a tras ºi niºte concluzii la întâlnirea de la Bucureºti:
„Nu cred cã extinderea NATO rezolvã automat vreo problemã.”
Ba mai mult, i-a amintit lui Buch cã-l aºteaptã la Soci, pe litoralul
rus al Mãrii Negre. Aici, deºi au avut ºi plimbãri romantice pe
malul mãrii, situaþia a rãmas... ca-n tren. Adicã, dupã douã zile
de discuþii, n-au reuºit sã depãºeascã divergenþele dintre þãrile
lor.

Aºadar, deºi Busch se credea stãpân pe situaþie, Putin a
învins, dând peste cap socotelile cu care americanul venise
de-acasã. Au avut însã tãria sã-ºi strângã mâinile la despãrþire,
ca doi buni prieteni.

10 aprilie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 935
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NOROCUL FIECÃRUIA

Se vede de la o poºtã cã alegerile încing nu numai  spiritele
ci ºi imaginaþia „combatanþilor” rezultând uneori surprinzãtoare
situaþii. Se aruncã în joc toatã artileria grea, cãci... cine poate,
oase roade, adicã cine e primar în funcþie ºi candideazã din nou,
dispune de toate mijloacele sã-i impresioneze ºi sã-i ameþeascã
pe cetãþeni cu iubirea lui pentru urbe, astfel încât succesul pare
a fi asigurat; pentru cã ai încã puterea în mâna ta ºi ºtii s-o foloseºti
în aºa fel încât contracandidaþii sã parã niºte „feþe palide” pe
lângã avântul tãu de gospodar. Astfel se creazã impresia cã nu
ai nici un adversar pe mãsurã ºi cã eºti câºtigãtorul din start.
„Uite cât face ãsta pentru oraº!” spune cetãþeanul, „El meritã
votat!” Chiar dacã uneori, din exces de zel se pune covor asfaltic
peste covor asfaltic, acolo unde nu e cazul, se reparã strãzi „pe
sprânceanã”, se zugrãveºte, se vopseºte, se construieºte, ce mai!,
oraºul pare un stup de albine; toatã lumea la treabã, pentru a
convinge cã altul mai bun nu existã. De fapt, asta înseamnã sã
deþii puterea ºi sã ºtii ce sã faci cu ea la momentul oportun. Asta
înseamnã la urma urmei sã ai norocul sã-þi faci campanie
electoralã din poziþia de primar. ªi se pare cã unii au ºtiut sã
profite atât de bine de acest noroc încât de ani buni nu mai au



Mariana Pândaru

230

adversar decât timpul.
Aºadar vom fi martori, (de fapt am început deja sã fim) la

multe atacuri sub centurã, la multe scandaluri din nimic, la multe
momente de veselie ºi extaz. Se aruncã mulþi bani în joc pentru
cã miza e mare ºi meritã sacrificiu. Norocul nostru este cã, trãind
în lumea asta nebunã, nu ne mai mirã nimic. Pãcat însã cã
adeseori ne lãsãm duºi de val ºi când ne trezim din fascinaþia
momentului e mult prea târziu ca sã mai putem schimba ceva.

17  aprilie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 936
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JERTFA MIELULUI

Mielul, cel cu privirea de Înger ºi puritate de Sfânt este în
zilele acestea cel mai jertfit, cel mai pãtimit suflet în aceastã
Sãptãmânã a Patimilor. Semnificaþia biblicã a mielului, înþelegem
a fi justificatã, cãci numai sângele curat al lui poate spãla pãcatele
noastre, în faþa jertfei supreme a Mântuitorului nostru Iisus
Hristos.

ªi totuºi, sângele mielului pe cimentul rece al pieþelor,
abatoarelor sau pe iarba crudã a câmpului, reprezintã un
spectacol greu de acceptat pentru unii dintre noi. De ce el?! De
ce tocmai el?! ne întrebãm, deºi întorcându-ne la Cartea Sfântã,
avem rãspunsul dat. Aþi privit vreodatã foarte atent mielul în
ziua de jertfã? Merge atât de senin, atât de neºtiutor spre tãiere,
are atâta încredere în omul care se apropie de el, încât ne sfâºie
inima. El n-a apucat sã cunoascã rãul, n-a apucat sã cunoascã
omul, nu cunoaºte destinul sãu. Chiar ºi atunci când i se aratã
cuþitul, priveºte blând ºi pur. Doar când îl simte, ah! când îl
simte, îºi ridicã cu disperare glãsciorul. Dar e târziu. E prea
târziu pentru a înþelege ceasul sãu de jertfã. Trupul lui rãmâne
în mâinile noastre, ca ofrandã de sãrbãtoare, dar sufletul, sufletul
sãu în chip de înger se ridicã ºi împlineºte armata de îngeri a
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Cerului.
...ªi mai rãmâne doar picãtura de sânge pe însângeratul

nostru gând de sãrbãtoare, semn cã orice bucurie supremã îºi
construieºte existenþa pe o jertfã de sânge.

                 24 aprilie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 937
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O DUPÃ-AMIAZÃ DE NEUITAT
CU MONICA LOVINESCU

Nu de mult ne-a fost dat sã vedem sobrietatea unei
ceremonii aparte atunci când au sosit în þarã cele douã urne
(verzi) ce aduceau în România – acolo unde vãzuserã lumina
zilei –  cu tot ce mai rãmãsese din trupurile a douã personalitãþi
importante: Monica Lovinescu ºi Virgil Ierunca. Adicã doi
pumni de cenuºã. Aceste imagini au stârnit în mintea mea
amintiri de neuitat pe când, într-una din vizitele mele la Paris
am avut plãcuta ocazie s-o cunosc ºi sã petrec câteva ore bune
în casa Doamnei Monica Lovinescu. Virgil Ierunca era pe atunci
internat în spital, sãnãtatea Domniei sale fiind deja ºubrezitã.

Dupã o convorbire telefonicã în care am hotãrât o întâlnire,
peste câteva zile iatã-mã coborând din autobuz la staþia
„Danube” ºi nu peste mult timp aflându-mã la poarta vilei
pariziene în care locuiau cei doi. M-a întâmpinat, adicã a venit
sã-mi deschidã poarta chiar Doamna Monica Lovinescu, ce mi-
a transmis din prima clipã o stare normalã a lucrurilor deºi eram
suficient de emoþionatã încât sã nu-mi gãsesc firescul. Am stat
o vreme în bibliotecã, loc unde am ºi înregistrat un foarte
interesant dialog, am trecut apoi ºi pe terasa din spatele vilei, ºi
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uite aºa am avut impresia cã mã aflu alãturi de o veche cunoºtinþã,
în casa cãreia petreceam o dupã-masã încãrcatã de lumina unei
primãveri superbe. Gazda mea, cu trupul micuþ ºi inimã mare,
m-a fãcut sã trec peste handicapul primei întâlniri, vorbindu-mi
ºi de viaþa sa casnicã, petrecutã multe ore în bibliotecã, (unde
avea ºi o colecþie impresionantã de discuri) ascultând muzicã ºi
citind sau primindu-ºi prietenii. Deºi era „un pumn de femeie”
emana extrem de multã energie, abordând o þinutã lejerã, sport,
ºi vorbind parcã permanent însufleþitã de o flacãrã interioarã.
Atunci am aflat de unde avea vocea aceea cu totul specialã,
arãtându-mi pe masã pachetul de þigãri foarte tari, fãrã filtru, pe
care le fuma cu sipcã, încã din tinereþe ºi spunându-mi: „Uite,
le vezi? Ele mi-au fãcut mie vocea asta!” ºi a început sã râdã...
Ar fi foarte multe de spus despre aceastã întâlnire, dar  le-am
scris la timpul cuvenit, într-o carte. Aºa cã, mai spun doar cã, la
plecare mi-a dãruit cartea sa „Unde scurte” (jurnal indirect), pe
care mi-a scris, cu toatã cãldura sa, un minunat autograf.

Acea întâlnire cred cã a marcat un moment al vieþii mele,
mai ales cã ea a continuat ºi cu o comunicare a noastrã prin
corespondenþã.

Am avut deci motive în plus de emoþie când am vãzut
cele douã urne cu cenuºã, întoarse în þarã ºi aºezate în Casa
Lovinescu, casa pãrinteascã.

Sã le fie amintirea veºnicã!

8 mai – „Cãlãuza noastrã“ nr. 938
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DERUTÃ, OBOSEALÃ ªI LEHAMITE

Întâlneºti oameni, încerci sã intri în sufletul lor, sã vezi ce
este acolo, încerci sã intri în mintea lor sã vezi ce gânduri se mai
cuibãresc ºi acolo, ºi vezi cã la majoritatea s-a instalat deruta,
oboseala, lehamitea... Deruta, cã trãiesc într-o lume pe care
aproape nu o mai înþeleg, cã sunt agresaþi zilnic de ºtiri precum
cã alimentele se scumpesc, rezervele de combustibili scad,
dezastrele se înmulþesc ºi pãmântul dã semne cã nu ne mai
suportã. Obosealã, pentru cã toatã liniºtea lor este dusã pe apa
sâmbetei de când cu  circul fãrã bani pe care îl oferã partidele ºi
candidaþii lor la alegerile locale, ºi lehamitea, pentru cã cei
obiºnuiþi cu gustul puterii, scot pe gurã atâtea baloane de sãpun
încât devin din ce în ce mai puþin credibili, iar amabilitatea,
interesul ºi simpatia „fãrã numãr, fãrã numãr” pe care le-o aratã
aceºti vajnici rãzboinici de pe câmpul de luptã electoral, trezesc
tot mai multe suspiciuni ºi neîncredere. Ca rezultat al tuturor
acestor „intemperii” venite peste ei, un procent însemnat dintre
alegãtori, sunt hotãrâþi sã nu se mai ducã la vot. „Cã tot degeaba!”
spune nea Iftode al nostru.

Unii dintre cei cu râvnã la putere au devenit argint viu.
Umblã prin pieþe, cartiere, blocuri, oriunde se aflã oameni, dau
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noroc sau îi bat tovãrãºeºte pe umãr, populari nevoie mare...
pentru ca dupã aceea sã se baricadeze în moleºala fotoliului de
birou ºi sã mai fie vãzuþi numai cu prilejul unor evenimente
speciale sau pe la televizor, cã de, „Vezi cum e viaþa!” , fiecare
cu norocul sãu! ªi iar mai trece o perioadã de patru ani de
deziluzii ºi tromboane...

ªi ca sã fim drepþi, trebuie sã recunoaºtem cã oraºele
noastre (în special) sunt frumoase mai toate, prin zona de centru,
prin zonele rezidenþiale. Sã te fereascã Dumnezeu însã sã le
descoperi de la periferie înspre centru. Periferia a fost
întotdeauna doar o masã de manevrã în alegeri, în rest... „nu e
nimic de fãcut”!  Cãci „interesul poartã fesul”, ºi nimic mai
mult! Sã nu mai vorbim de excesul de zel din zonele centrale,
cã atunci intrãm în alt capitol... Un lucru este însã sigur: oamenii
au început sã se dumireascã ºi ei cam câte parale face o campanie
electoralã pentru norocul lor personal, s-au mai trezit la realitate
ºi nu se mai îmbatã cu himere scoase din   apã chioarã.

15 mai – „Cãlãuza noastrã“ nr. 939



Memoria faptelor

237

BUNE ªI RELE PE ALEEA GIMNASTELOR

La inaugurarea Aleei Gimnastelor de la poalele Cetãþii
Deva a fost prezent ºi prim ministrul Cãlin Popescu Tãriceanu.
Lume multã, aºteptare încordatã, chiar emoþii, mai ales la micile
sportive care îl aºteptau pe prim ministru de ceva timp...  În
asistenþã se afla toatã floarea cea vestitã a liberalilor hunedoreni,
dar ºi oameni aflaþi în zonã cu totul întâmplãtor sau pur ºi simplu
sã-l vadã pe prim ministru „pe viu”.  Momentul inaugurãrii, aºa
cum s-a desfãºurat el, ne-a lãsat impresia cã a avut mai mult un
caracter electoral. Spun aceasta deoarece cred cã la un asemenea
eveniment, pe acelaºi podium cu cele trei personalitãþi politice:
Cãlin Popescu Tãriceanu, Mircia Muntean, Mircea Ioan Moloþ
ºi Aurel Dan Pricãjan ar fi trebuit sã-ºi afle loc ºi gimnastele
noastre olimpice (parte din ele, care erau prezente), artistul plas-
tic, Ioan ªeu,  autor al busturilor, cineva din partea Federaþiei
de Gimnasticã, chiar ºi antrenorii de astãzi ºi gimnastele de astãzi
care abia s-au întors în þarã cu niºte premii. Aºa ar fi fost frumos,
aºa ar fi fost normal. ªi nici primului ministru nu i-ar fi stat rãu
în asemenea companie... Cãci adevãrata eroinã a evenimentului
era gimnastica, dacã se poate spune aºa, ºi tocmai ea a lipsit cu
desãvârºire de pe podium. Evenimentul ar fi avut cu totul altã
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„cãldurã” pentru cã ar fi arãtat tuturor cã politicienii nu sunt
singuri, cã onoreazã momentul nu numai prin prezenþã ci ºi prin
respectul dat acestor eroine ºi prin cinstea de a fi alãturi de ele.
Dar, probabil cã nu politicienii sunt de vinã pentru „incident” ci
organizatorii, maeºtrii de ceremonii ai acestui eveniment, care
din exces de zel faþã de politicieni au uitat sã dea adevãraþilor
eroi ai momentului onoarea ce li se cuvenea. Aºa... gimnastele
ºi antrenorii au stat pe margini iar autorul, sculptorul Ioan ªeu,
a stat ca oricare anonim, în mulþime. Iar politicienii noºtri, patru
crai de la rãsãrit, ºi-au trãdat ºi ei uºoara stingherealã, scurtând
cât s-a putut de mult, luãrile de cuvânt. Am spus toate acestea
pentru cã am vãzut dezamãgirea în ochii gimnastelor, unele dintre
ele plecând imediat dupã ce s-a încheiat festivitatea de
inaugurare.

ªi am mai observat un lucru: nemulþumirea gimnastelor
prezente pentru cã, dupã spusele lor (ºi dupã cum am observat
ºi noi), busturile nu prea seamãnã cu originalul, ba chiar seamãnã
prea mult unul cu altul. Aduce în prim planul portretului
trãsãturile comune ºi nu esenþa fiecãrei personalitãþi pe care o
reprezintã. În acest sens Lavinia Miloºovici a declarat: „Per-
sonal, mi s-a pãrut cã toate busturile sunt la fel, mai puþin ale
antrenorilor Bellu ºi Karoly. Pe ei îi recunoºti dupã mustaþã.”
Iar Simona Amânar a declarat: „100% sculptorul m-a confundat
cu Claudia Presecan. Eu nu am avut niciodatã pãrul aranjat aºa,
cu cãrare pe mijloc la breton. Nici mãcar nu a intrat pe Internet
sã vadã o pozã cu mine înainte de a se apuca de lucru.”

Ioan ªeu susþine însã cã: ”Busturile sunt fãcute dupã
documente de pe vremea în care ele erau în glorie”.

22 mai  – „Cãlãuza noastrã“ nr. 940
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UN  ALT  EªEC

Ca orice român interesat de... cam ce face ºi ce este
România, în competiþiile internaþionale, am urmãrit ºi eu cu
emoþii, finala de sâmbãtã a concursului Eurovision, concurs care
la noi, în fiecare an, stârneºte scandaluri ºi animozitãþi între
compozitori, juriu, interpreþi... ªi care face sã se consume atâta
inimaginabilã energie, fãrã rost – se vede treaba – cãci locul 20
în clasamentul final, din cele 25 posibile, ar trebui sã ne
îngrijoreze foarte mult, când ºtim câtã muzicã de calitate avem.
Cei doi, Nico ºi Vlad Miriþã, reprezentanþii noºtri din acest an,
au obþinut doar 45 de puncte din 272 posibile, deºi sunt douã
voci foarte bune. Dar formula în care s-au aflat ei pe scena
Eurovision nu a fost deloc una fericitã: un moment lipsit de
elemente de coregrafie ºi de dinamismul plãcut ochiului, al show-
ului. Dupã ce am vãzut prestaþia reprezentanþilor noºtri în
competiþia europeanã, am rãmas cu impresia de „mult zgomot
pentru nimic”, adicã s-a fãcut atâta tam-tam cu cei doi interpreþi
ºi melodia lor în faza de pregãtire încât, zãu, ne-am aºteptat cu
toþii la ceva mult mai reuºit. Iar faptul cã Germania, Polonia ºi
Marea Britanie, se aflã pe ultimele trei locuri, cu câte 14 puncte,
n-ar trebui sã ne consoleze. Rezultatul slab al nostru ar trebui
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mai degrabã sã ne atragã atenþia cã acasã, în juriul pentru
alegerea piesei care sã ne reprezinte la Eurovision, se întâmplã
ceva, o nepotrivealã cu realitatea, din pãcate. Avem compozitori,
avem interpreþi, dar totuºi, acolo, la marea competiþie, ne
prezentãm cu tot felul de inhibiþii care ne dau o imaginã falsã.
Mãcar dacã am  învãþa ºi noi de la învingãtori. Aþi vãzut Rusia
(câºtigãtoarea), cu ce echipã forte s-a prezentat, cu ce show
vivace? La fel ºi Ucraina ºi Grecia (locurile doi ºi trei)?  În
câteva momente au adus pe scenã o lume întreagã. Dar noi, nu
învãþãm niciodatã nimic de la alþii, pãstrându-ne într-o formulã
încremenitã, îmbãtrânitã, care nu-i lasã pe interpreþi sã se
desfãºoare dupã pofta inimii ºi dupã posibilitãþile lor interioare.
De aceea eºecurile se þin lanþ pentru noi. Poate la anu...

29 mai  – „Cãlãuza noastrã“ nr. 941
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ÎNVÃÞÃTURÃ DE MINTE

Se vede treaba cã pentru unii, campania electoralã de la
europarlamentare a fost o învãþãturã de minte ºi asta le-a adus
noroc. Ne amintim cã la europarlamentare, între politicienii
hunedoreni, cei mai gãlãgioºi ºi mai vizibili au fost cei de la
PDL. Cu banere peste tot, cu megafoane, cu afiºe, cu declaraþii...
deveniserã cei „din faþã” cum se spune. Pânã ºi taciturnul
Theodor Stolojan îºi „plimba” zilnic vocea prin megafoane, pe
strãzile Devei.

E drept cã în campania alegerilor locale de-acum,
megafoanele rãsunau doar din când în când pe strãzile oraºului,
ºi mai mult din partea aceluiaºi partid PDL. Dar adevãrata bãtãlie
s-a dat în cu totul alt plan: banere cât mai multe, afiºe pânã la
saturaþie, pliante, fluturaºi, etc. etc. ºi paradã de vedete în
spectacole care adunau puhoi de oameni.  Cine a fãcut cel mai
„vizibil” acest lucru? Desigur PNL-ul. ªi dupã cum aratã
rezultatele, nu degeaba! Mai peste tot unde au candidaþi liberali,
ei au câºtigat detaºat. Au demonstrat ºtiinþa de a cuceri alegãtorii,
acþionând ca un monolit, inspirând putere.

PDL a fost ºi el  vizibil pe scena campaniei electorale,
numai cã lor le-a lipsit ceva, nu ne dãm seama exact ce, poate
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personalitãþile, poate coerenþa, poate puterea de convingere...
Sau poate cã au mizat prea mult pe câºtigul lor necunoscându-
ºi îndeajuns adversarul, subestimându-l. Aºa se face cã au
pierdut locul fruntaº pe podium.

Nici PSD-ul nu s-a lãsat. Vizibil ºi el, acolo unde a avut
personalitãþi puternice, active, a câºtigat.

În rest, ceilalþi candidaþi au animat ºi colorat campania
electoralã ºi... cam atât.

Pentru unii, emoþiile nu s-au terminat. Urmeazã turul doi,
care în mod sigur va fi ºi mai strâns, ºi mai dãtãtor de frisoane.

5 iunie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 942
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MULÞUMIM AUTORITÃÞILOR
DIN JUD. ALBA

Avem în  viaþa aceasta  suficiente incertitudini încât sã se
ridice în sufletul nostru, mãcar din când în când, mari semne de
întrebare. Noroc însã, cã existã ºi zile aurite în care bucuriile
vin ca mierea ursului sã ne îndulceascã amãreala cotidianului...

ªtim cu toþii cã în judeþul Hunedoara, scriitorii, chiar ºi
aceia care sunt membri ai Uniunii Scriitorilor din România, de-
o vreme sunt socotiþi persoane fãrã importanþã, care nu intrã în
nici un fel în planul de interese al instituþiilor a cãror existenþã ar
trebui sã fie motivatã ºi de destinul culturii scrise în acest spaþiu.
Nu-i nimic, noi ne-am obiºnuit deja, ºi îi lãsãm în pace sã doarmã
liniºtiþi în fotoliul lor cãlduþ, fãrã a le tulbura somnul. Asta nu
înseamnã cã nu existãm ºi cã activitatea noastrã nu este
permanentã.

Recent, la Alba Iulia, s-a petrecut un eveniment care
ne-a demonstrat cã totuºi, cineva vede ºi apreciazã munca
scriitorilor vii, cã dinspre cei morþi... La Alba Iulia au fost zilele
municipiului în cadrul cãrora, toþi scriitorii filialei Alba-
Hunedoara a USR, au fost premiaþi în Sala Unirii, cu Diplome
de excelenþã ºi bani, pentru activitatea lor. Printre ei s-au numãrat
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ºi hunedorenii Gligor Haºa, Miron Þic, Radu Igna, George
Holobâcã, Dumitru Hurubã, Vladimir Pop, Ovidiu Vasilescu
ºi subsemnata, toþi membri ai Uniunii Scriitorilor din România.
Un moment inedit, care ne-a demonstrat cã strigarea noastrã nu
se petrece în pustiu, cã undeva existã oameni care-ºi  apreciazã
creatorii contemporani cu ei, cãci nu se ºtie niciodatã cu ce
etichetã rãmân în memoria timpului.

La noi acasã, aºa ceva nu e posibil. Ar fi prea frumos sã
poatã fi adevãrat. N-a fost posibil nici mãcar sã ni se dea un
spaþiu pentru sediul filialei USR, deºi am tot mers pe la
autoritãþile locale, am tot fãcut la memorii, am tot scris. De aceea
nu avem posibilitatea sã organizãm întâlniri ale filialei ºi în Deva.
O fac însã cu brio cei din Alba. Consiliul Judeþean Alba a
cumpãrat o casã în care a amenajat un sediu deosebit acestei
filiale, unde se fac  manifestãri ale scriitorilor, unde iatã,  ei sunt
premiaþi, apreciaþi. Iar noi, cei ce reprezentãm Hunedoara în
cadrul filialei, nu le putem oferi nimic la nivelul judeþului nostru
decât în mãsura în care o facem în nume personal.

Pânã una alta, mulþumim autoritãþilor din judeþul Alba cã
ne aud ºi ne apreciazã!

12 iunie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 943
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ÎN COMBINAT, CÂNTÃ MIERLA

Sunt momente de nostalgie în viaþã pe care n-ai vrea sã le
trãieºti, care îþi sfâºie inima precum ghiara de pisicã ºi nu ai altã
cale sã te liniºteºti decât scriindu-le. Aºa mi s-a întâmplat ºi mie
când  am intrat pe poarta mare a  fostului combinat siderurgic
din Hunedoara, unde nu mai fusesem de 18 ani...  Nimic din
ceea ce a fost odatã nu am mai regãsit, NIMIC... decât o
adevãratã pãdure, raiul pãsãrilor ºi al câinilor vagabonzi. Da,
desigur, natura are grijã sã acopere cât mai repede rãnile
pãmântului, sã cotropeascã ceea ce omul pãrãseºte, dar totuºi
peisajul mi se pãrea ºocant tocmai pentru faptul cã nu puteam
scãpa de imaginea a ceea ce fusese cândva aici, iar „feliile” de
trecut ºi prezent începuserã un joc ce-mi devasta pur-ºi-simplu
sufletul. Nimic din forfota, din viesparul de altãdatã al acestui
loc... Cele câteva clãdiri ce au mai rãmas în picioare sunt aproape
pustii. Undeva, în partea stângã a intrãrii, bãnuieºti mai mult
decât vezi a fi sediul sindicatului, aproape mort ºi el, cãci
interesele cui sã le mai apere?! Nimic nu trãdeazã cã aici ar mai
fi vreo activitate. Laboratorul de altãdatã stã ºi el cu totul pustiu
aºteptându-ºi ruina. În imensitatea clãdirii „Direcþiei principale”
de altãdatã, nu se mai întâmplã nimic, doar sediul unei firme de
protecþie ºi pazã, cu maºinile ºi oamenii ei, mai animã peisajul.
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Puþin mai încolo, în clãdirea fostei Administraþii ºi-a gãsit
adãpost vremelnic, un depozit de apã mineralã. Iar dacã ai nevoie
de ceva date de la serviciul personal al fostului combinat, strãbaþi
scãri ºi coridoare sinistre, minunându-te cã aici mai existã o
relicvã a ceea ce a fost odatã. Noroc cã dai peste niºte oameni
veseli ºi plãcuþi la vedere care îþi mai îmblânzesc tristeþea.

ªi pentru cã nu poþi rezista tentaþiei, mai cauþi prin preajmã
drumuri ºi cãrãri ºtiute dar nu mai afli nimic, iar hãþiºul pãdurii
nu-þi mai permite înaintarea. Undeva, dincolo de zidul verde al
copacilor se aude o bufniturã puternicã. „Mai moare, se mai
demoleazã ceva“ mã gândesc. Peste câteva minute, un biciclist
singuratic, ce ocroteºte pe bicicleta lui un buchet de crini, îmi
spune cã se dãrâmã OE1 ºi OSM1, secþii unde lucrase ºi el
cândva.

Peste doi-trei ani, aici, în mijlocul oraºului se va afla cea
mai adevãratã pãdure, oazã de liniºte ºi odihnã, mã gândesc.
Dar, din pãcate, sunt sigurã cã lucrurile nu vor mai rãmâne mult
timp la voia întâmplãrii. Aici sunt terenuri preþioase, mult prea
râvnite de unii, ca aceºti plãmâni verzi ai oraºului sã aibã viaþã
lungã. E vorba doar de o strategie aplicatã cu rãbdare...

ªi ca o ironie a soartei un „Panou cu Invenþii ºi Inovaþii”
(cui mai foloseºte acum?!) aºezat lângã poarta de la intrare,
prezintã rarilor trecãtori pe aici, diferite realizãri în domeniul
siderurgic iar ºase inventatori, ne privesc din fotografiile lor
prãfuite, cu durerea absurdului în ochi. Paragina ºi tufele viitoarei
pãduri au pus stãpânire ºi aici.

Nu mai poþi face altceva decât sã ieºi repede pe poarta,
liberã acum pentru oricine doreºte sã circule prin jungla fostului
mare combinat siderurgic, ºi sã întorci spatele pentru totdeauna
unor vremuri de mult apuse. Cãci viaþa merge înainte!

19 iunie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 944
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LA DRUM, CÃ BIDIVII-S GATA!

Febra alegerilor a trecut, noii primari ºi consiliile locale
sunt instalate, noul consiliu judeþean a fost validat, aºa cã... la
drum cã bidivii-s gata!  S-au spus poveºti, s-au împletit intrigi,
s-au provocat dureri, unii au coborât de pe piedestal pierzându-
ºi urma în mulþime, alþii au urcat pe nepusã masã ºi nu prea ºtiu
ce noroc a dat peste ei, dar parte dintre aleºi au rãmas pe loc
repaos, bãtând ºaua în aºteptarea comenzii: „Pe cai ºi la treabã!“
Cã doar vin din urmã alegerile din toamnã ºi nu e timp de stat în
reverie. ªi-apoi, nu-i aºa, la început toþi au o râvnã de muncã ce
nu s-a pomenit! Pentru cã n-au încotro, votul de încredere acordat
de cetãþeni trebuie onorat ca mãcar la început, sã nu
dezamãgeascã...

I-am privit de aproape pe majoritatea candidaþilor, în
campania electoralã. La unii le-am citit pe chip dezamãgirea, la
alþii bucuria, neputinþa sau chiar teama de eºec. Însã toþi aveau
un numitor comun: borcanul cu miere al funcþiilor politice. Sã
dea Dumnezeu ca laurii aºezaþi de curând pe frunte sã nu li se
ofileascã prea devreme, cã repede se mai pot transforma în
spini!

Aºa cã zarurile au fost aruncate... Sã le urãm noroc tuturor
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ºi sã le amintim cã suntem în continuare cu ochii pe ei, sã le
remarcãm împlinirile ºi sã le arãtãm greºelile. Sã le amintim cã
de-acolo de unde au plecat, acolo se vor întoarce. Adicã, în
mijlocul nostru. ªi vor culege ceea ce seamãnã în aceºti viitori
patru ani.

26 iunie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 945
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VIAÞA DE DUPÃ SCUMPIRI

Iulie, adicã luna lui Cuptor, galopeazã spre noi cu scumpiri
care-i îngrijoreazã ºi pe cei cu mulþi bani, iar pe cei cu puþini, îi
nãuceºte de-a binelea, le dau frisoane ºi le ºterg orice urmã de
zâmbet, de poftã de viaþã. Curentul, gazul, alimentele,
combustibilii... sunt doar câteva dintre cheltuielile ce ne vor
întoarce viaþa pe dos în viitorul apropiat. ªi vom înþelege vrând-
nevrând în ce aparenþã de adevãr trãim, cãci una ni se aratã, una
auzim dinspre politicieni ºi alta e realitatea pe care o trãim. Ni
se vorbeºte mereu de proiecte, bani, miere pe pâine... Dar despre
soluþiile concrete la ceea ce va sã vinã prin toamnã-iarnã, când
vom fi majoritatea dintre noi sufocaþi de datorii, nu se scoate o
vorbuliþã. Pãi cum sã se scoatã când în continuare preºedintele
ignorã guvernul ºi viceversa, iar masa tratativelor dintre cele
douã instituþii s-a pustiit de mult. Ca urmare, oamenii, lãsaþi în
voia sorþii, n-au decât sã-ºi gãseascã singuri metode de
supravieþire. Vorba ceea... cã dinspre politicieni nu primim decât
„Pereþi verzi pe cai” , dupã spusa unui ºugubãþ. Protecþie socialã?
„Du-te domnule d'aci cu poveºtile dumitale cu tot!“, era de pãrere
un cititor venit în redacþia noastrã.

Aºadar, vom avea probabil ºi o toamnã fierbinte, alegerile
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generale de-a valma cu protestele ºi mitingurile din stradã. Cã
omul nu poate trãi doar cu promisiunile din campania electoralã.
A mai încercat el de câteva ori ºi s-a ars!

Sã nu vorbim cu pãcat, dar în situaþia datã teoriile nu mai
fac doi bani. Degeaba construieºti pãdure de supermarket-uri
dacã buzunarul omului este gol, degeaba  îi dai mereu circ dacã
pâinea e din ce în ce mai scumpã, degeaba te faci cã plouã dacã
arºiþa sãrãciei îi arde întruna creierii.

Chestia cu... „scapã cine poate” e soluþia cea mai ieftinã
ºi cea mai nedreaptã pentru un destin omenesc.

Într-o bunã zi am stat de vorbã cu un om care vindea
broscuþe din plastic ce dãdeau disperate (graþie unui mecanism)
din picioruºe, într-un lighean cu apã. Râu de oameni trecea pe
lângã el ºi degeaba; nu cumpãra nimeni. Iar la întrebarea mea
dacã poate sã trãiascã dintr-o aºa „afacere” el mi-a rãspuns amar:
„Vezi doamnã jucãriile astea? Când una se stricã o dau peste
bord, adicã peste marginea ligheanului. Aºa suntem ºi noi, niºte
jucãrii în mâinile pãpuºarilor, pardon, a politicienilor am vrut sã
zic. De'aia vezi n-are ursul coadã! Nu mã mai lua ºi dumneata
peste picior!”

Din pãcate eu nu-l luam deloc peste picior!  Îmi pãrea
prea emblematic pentru vremurile noastre, tabloul lui cu agitatele
broscuþe de plastic....

3 iulie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 946



Memoria faptelor

251

NUNÞILE DE LUX IAU FAÞA ROMÂNILOR

Printre  atâtea „bombe” cu scumpiri ºi viaþã grea ce-l
aºteaptã, din toamnã, pe românul de rând, iatã cã televiziunile
ºi ziarele, nu mai prididesc sã ne rãsfeþe cu buluceala de nunþi
de lux care par a nu se mai termina în aceastã varã. Nunþi la
care banii nu mai au nici o valoare pentru cã sunt „fãrã numãr,
fãrã numãr”, luxul ºi fiþele sunt ºi ele risipite cu mânã largã, iar
strãlucirea de-o zi ia ochii ºi adânceºte în sufletul muritorului de
rând sentimentul cã el s-a nãscut fãrã noroc pe lumea asta. Astfel
cã, se poate vedea cu ochiul liber cât de „crudã” a ajuns
discrepanþa dintre cele douã lumi: cea a bogaþilor ºi cea a sãracilor.
Primii se duc înainte pe bidivii de foc iar ceilalþi rãmân în urmã
pe mârþoage agonizând. Sigur, lumea asta nu poate fi egalã, nu
se pot limita cu toþii doar la un coltuc de pâine ºi la o canã cu
apã. Dar totuºi, e nedrept sã vezi atâta preocupare pentru
senzaþional, lux ºi fiþe când, undeva în urmã, o armatã de oameni
îºi drãmuiesc banii de-o pâine. Alergãtura ºi febra continuã dupã
senzaþional distorsioneazã cu mult realitatea în care trãim. E o
stare euforicã ce ameþeºte ca un dulce vis, amarul gust al vieþii
de zi cu zi. El rãmâne totuºi în privirile omului „de sub vremi”
care îºi poartã dãsaga grijilor permanent, pentru cã nu are unde
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s-o lase, chiar dacã ar vrea. ªi-atunci ce-i rãmâne de fãcut? Sã
priveascã ºi el ca la spectacol, sã iscodeascã paginile ziarelor ºi
sã rãmânã cu sentimentul cã a tras ºi el puþin cortina la o parte ºi
a vãzut minunea lumii; cã ºtie de-acum totul în legãturã cu ce
fac cei „din paradis” sau din turnul de fildeº, cei de sânge albastru
cum se spune mai nou. Cãci am uitat sã vã spun: pentru unii a
avea sânge albastru înseamnã a avea conturi grase în bãnci, ºi
proprietãþi peste proprietãþi, ºi maºini, ºi relaþii. Nimic mai mult.
Ceilalþi, ia acolo!, „niºte oameni ºi ei/ ce ºtiu dureros ce e suta
de lei” – vorba poetului Adrian Pãunescu.

10 iulie  –  „Cãlãuza noastrã“ nr. 947
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ALTE ALIANÞE, ACELEAªI OFERTE

Nici n-am scãpat bine de febra alegerilor locale cã au ºi
început „miºcãrile de trupe” pentru alegerile parlamentare. Se
fac ºi se desfac alianþe ºi înþelegeri, cum nici nu gândim. Iatã cã,
s-a refãcut recent o alianþã care a mai fost cândva ºi care a dovedit
pânã la urmã cã adeseori „interesul poartã fesul”. Dar... nu e
bine niciodatã sã privim peste umãr la ceea ce a fost, aºa cã
poate, de data asta PSD ºi PC poate chiar reuºesc sã meargã
împreunã pânã la capãt, ori de una, ori de alta.

Însã te întrebi, ca tot omul, care au fost interesele absconse
care le-au unit pe cele douã partide, cãci diferenþa dintre ele nu
este de neglijat. PSD, cel mai mare partid la ora actualã de pe
eºicherul politic românesc ºi PC, unul dintre cele mai mici, dupã
dezastruosul declin din primãvarã. Unii spun cã, desigur, orice
alianþã politicã are la bazã interesul de a fi la guvernare. PC
sperând cã va avea ºi el câteva locuri în viitorul parlament iar
PSD, pentru cã ºi-au dat seama cât de bune sunt televiziunile
lui Voiculescu, în campania electoralã. Aºa cã... o mânã spalã
pe cealaltã!

Ca orice alianþã care se respectã, ºi aceasta ºi-a anunþat în
mass-media oferta electoralã ºi trecând cu ochii peste ea fiecare
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muritor îºi dã seama cã nimic nu este nou sub soare ºi cã aceeaºi
ofertã, (dar cu altã pãlãrie), tot funcþioneazã prin politica
româneascã de o bunã bucatã de vreme! De exemplu: 1000 km
de autostradã ºi cãi ferate; împãdurirea a 100.000 ha; dublarea
pensiilor pentru agricultori, înfiinþarea unei firme într-o orã;
locuinþe pentru tineri, acordarea celei de  a 13-a pensii etc. Sã-
i credem oare? Cãci, Doamne-Dumnezeule câte de-astea am
mai auzit noi de-a lungul vremii ºi le-am auzit degeaba pentru
cã realitatea a „bãtut” de fiecare datã oferta, adicã a fost mai rãu
decât mai bine.

Dar, pânã una-alta suntem datori cu o speranþã, cã dacã ºi
asta moare... va fi vai de noi!

17 iulie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 948
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LA CÂÞIVA METRI DE GRANIÞA ROMÂNIEI

Nu putem sã nu recunoaºtem faptul cã acum suntem
cetãþeni ai Uniunii Europene, ºi cã aceasta ne dã oarece curaj
atunci când plecãm în strãinãtate, având sentimentul cã suntem
ai aceleiaºi familii ºi cã nu se mai poate sã fim supuºi umilinþelor
de altãdatã. Dar e de ajuns sã te afli la graniþa cu vecina noastrã
Ungaria ºi sã-þi dai seama cã una e legea ºi alta e realitatea. Cã
acolo unde legea ar trebui sã fie lege, corupþia se scaldã în voie,
la vedere, ºi nimeni nu pare a observa ceva nefiresc. Aºa am
avut ºi noi neplãcuta surprizã sã trecem, de curând, printr-o astfel
de situaþie la unul din punctele vamale din vestul þãrii. Dupã ce
ni s-au controlat actele de cãtre un vameº maghiar destul de
încruntat, de parcã îl deranjasem dintr-un somn dulce, domnia
sa a coborât fãrã nici un cuvânt dar a avut grijã sã ne transmitã
prin vocea ºoferului o ameninþare: dacã vrem sã nu ne dea jos ºi
sã ne controleze în amãnunþime bagajele, sã dãm fiecare câte
cinci euro pentru a fi lãsaþi sã plecãm mai repede din vamã.
Altfel cine ºtie câte ore mai stãm pe aici! De ce sã nu
recunoaºtem cã acest lucru nu a convenit nimãnui însã... s-a
mers pe metoda „taci ºi înghite” aºa cã cineva i-a sugerat
ºoferului sã strângã el banii respectivi însã acesta, prudent, a
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spus cã el nu are voie ºi cã aceasta este o problemã pe care
trebuie sã ne-o rezolvãm noi, cãlãtorii. Banii   s-au strâns imediat,
i-am dat însã ºoferului, acesta i-a dat mai departe ºi uite aºa am
fost lãsaþi sã mai facem câþiva metri prin vamã pentru cã dupã
aceea tot a venit un vameº ºi a fãcut un control peste bagajele
noastre: în timpul acesta ne uitam în jurul nostru, la maºinile
strãine care treceau fãrã probleme cu pasagerii lor, ca niºte
adevãraþi cetãþeni europeni ce erau. Numai noi, românii nu eram
deloc pe placul vameºilor maghiari ºi suportam aceste consecinþe,
deloc noi pentru români, care „înghit” acest tratament de la
începutul democraþiei noastre. Deci, drepturile depline ale
noastre ca cetãþeni europeni existã, dar pentru noi lipsesc cu
desãvârºire la intrarea în Ungaria. Pentru cã în rest n-am mai
avut parte de nici o oprire ºi de nici o umilinþã.

ªi-atunci te-ntrebi: cum de nu vede nimeni aceastã
atitudine a vameºilor maghiari, cum de nu sesizeazã nimeni pe
cale oficialã acest lucru, cum de autoritãþile noastre închid ochii
ºi nu spun nimic? Sunt întrebãri la care noi, cãlãtorii, suntem
prea mici sã dãm un rãspuns. Noi doar suportãm consecinþele
unor abuzuri care îºi vãd nestingherite de nãravuri, ca ºi când
aceasta ar fi normalitatea graniþei de vest a României. Îºi apãrã
România cetãþenii? Nu! Autoritãþile noastre nu au timp de aºa
„mizilic” de corupþie. Au probleme cu mult mai grave de
rezolvat! Nu zic nu, dar nici ceea ce li se întâmplã românilor la
câþiva metri de graniþa lor nu este normal. Oare aude cineva
ceea ce spunem noi aici?

24 iulie  – „Cãlãuza noastrã“ nr. 949
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LECÞIA GERMANÃ

Unul dintre primele lucruri care te impresioneazã în spaþiul
german este respectul pentru natura înconjurãtoare, pentru
propria gospodãrie, pentru tot ce înseamnã flori ºi plante care
înfrumuseþeazã viaþa. Spun acest lucru pentru cã aici s-au gãsit
soluþii sã nu vezi natura batjocoritã de insuportabilele peturi, de
gunoaie, de lucruri inutile ce sunt aruncate peste tot, aºa cum
vezi la noi, când adeseori ne întrebãm cum de mai rabdã
pãmântul batjocura noastrã, cât ne va mai tolera natura
inconºtienþa noastrã fãrã margini? De aceea cred cã nu ne-ar
strica deloc sã învãþãm ºi noi lecþia germanã despre ocrotirea
naturii. De la tãrâmul din munþi, ºi pânã la zonele verzi ale
oraºelor,  natura este respectatã.

Educaþia este fãcutã în aºa fel încât copilul, din primii ani
de viaþã, sã nu arunce gunoaiele pe jos, sã nu rupã florile, ºi sã
iubeascã natura pentru cã e  parte din ea. ªi cine nu învaþã de la
pãrinþi acest lucru, învaþã cu ajutorul legislaþiei, intransigentã în
acest sens. Amenzile ºi pedepsele nu sunt deloc uºor de suportat.
Cu alte cuvinte, unde-i lege  nu-i tocmealã! La noi, din pãcate,
existã lege dar existã ºi multã, foarte multã tocmealã.  Aºa cã
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lecþia respectului pentru naturã este grea dragii mei, dar ne este
extrem de necesarã dacã vrem sã nu mai ºocãm prin mormanele
de gunoi ce zac acolo unde nu te aºtepþi sau mai bine zis unde
se nimereºte. Natura se va rãzbuna ºi ea într-o bunã zi ºi nu ne
va fi deloc bine! ªi-apoi ãsta ar fi un semn cã ne aliniem ºi noi,
în sfârºit, la cele europene,  sã nu admirãm numai curãþenia la
strãini ci ºi în ograda noastrã, sã nu mai facem atâta drum prin
Europa ca sã admirãm frumuseþea ºi curãþenia naturii, când
Dumnezeu a înzestrat ºi þara noastrã cu atâtea minunate colþuri
de rai. Facem mizerie ºi-apoi tot noi criticãm, aºteptând sã vinã
alþii sã ne rezolve aceste probleme.

N-aº vrea sã credeþi cã nu-mi doresc în aceste momente
decât sã fac moralã; aº vrea doar sã trezesc dorinþa de a privi
mai mult în sufletul nostru, acolo unde sunt sigurã cã a mai
rãmas un sâmbure de frumuseþe ºi cã vom putea rezolva singuri,
cu eforturi puþine, fiecare în parte, problema gunoaielor din jurul
nostru, care nu ne fac deloc onoare. Dacã alþii pot, trebuie sã
putem ºi noi!
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31 iulie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 950

LUNGUL  DRUM AL BANULUI

Oriunde te afli pe drumurile europene întâlneºti mulþime
de autocare ce poartã cetãþenii români pânã în cele mai nebãnuite
colþuri de lume, în cãutarea unui loc de muncã, oricare ar fi el,
numai sã rezolve o parte mãcar din greutãþile zilnice ale vieþii
lor. ªi acolo nu mai conteazã poziþia socialã, fie cã eºti fost
profesor, contabil, inginer etc. sau simplu cititor de alfabet.
Totuna e! Bãrbaþii se îndreaptã în majoritate spre construcþii
pentru cã acolo iese banul, chiar dacã la salariu, pe plicul cu
bani scrie 1800 euro ºi în plic omul gãseºte 1300, apoi i se
explicã, fãrã prea multe cuvinte, cã ceea ce lipseºte este diurna...
Da, este scrisã pe plic, dar nu se dã! Femeile, majoritatea sunt
me-najere sau asistente sociale, rotunjindu-ºi astfel pensioara
din þarã care nu le mai ajunge oricât de prudente ar fi cu
cheltuielile. Una din româncele cu care am stat de vorbã, îngrijea
un bãtrân bolnav de Alzheimer ºi din aceastã cauzã de trei luni
nu ieºise din casã, decât din când în când, pe o micã terasã a
casei, dar ºi atunci cu urechea la camera de unde ar fi putut fi
chematã imediat. Zi ºi noapte nu-l pãrãsise pe bietul bãtrân.
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Dormea „iepureºte” pe o saltea aºezatã pe podea, lângã patul
acestuia ºi dacã dormea patru-cinci ore pe noapte se simtea
fericitã. În rest, tratament, îngrijire, toaleta zilnicã a bolnavului
ºi... menaj, atunci când soþia lui binevoia sã stea cu el ceva timp.
Viaþã grea pe biata femeie care deºi avea doi copii plecaþi ºi ei
la muncã prin Europa, prefera sã-ºi câºtige singurã banii traiului
zilnic. Deºi slãbitã de atâta muncã ºi înstrãinare de lume, era
fericitã: se întorcea pentru o vacanþã acasã, la mama sa, o
bãtrânicã pierdutã ºi ea într-unul din satele Ardealului. Pentru
toatã munca ei istovitoare primea totuºi puþini bani faþã de cât ar
fi valorat aceeaºi muncã fãcutã de o asistentã occidentalã. Iar
munca acesteia ar fi fost strictã pânã la ultimul minut, pe grafice
bine bãtute în cuie. Nimic altceva din ceea ce nu este scris grafic!
Iar banii... de trei-patru ori mai mult decât primeºte româncuþa
noastrã, care face de toate ºi nu comenteazã. Aºa cã, sã nu-i
mai invidiem pe cei ce pleacã sã lucreze în strãinãtate, sã nu-i
mai credem fericiþi cã au bani. Viaþa lor printre strãini e grea ºi
amarã. Înghit multe pânã sã primeascã banul – mult pentru cel
care-l primeºte, puþin pentru cel care-l dã! ªi unde mai pui cã
peste tot, iritarea la adresa românilor e în creºtere, din cauza
unor ºmecheraºi care se dedau la tot felul de gãinãrii ºi fapte
greu „înghiþite” de lumea occidentalã, cu reguli stricte ºi bine
întemeiate.
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7 august – „Cãlãuza noastrã“ nr. 951

ÎN VRIA RÃZBOIULUI

Dacã tot a avut norocul sã fie gazda  celei de a 29-a ediþie
a Jocurilor Olimpice 2008, China a dorit sã arate ºi cã este cu
adevãrat o putere de un miliard ºi trei sute de locuitori, aruncând
în arenã o mulþime de „popor” disciplinat ºi tras ca la indigo în
miºcãri ºi armonie. Majoritatea elementelor din fascinantul
spectacol de deschidere a Olimpiadei au fost unice ºi executate
cu o mãiestrie greu de atins.  Iar când „Marºul voluntarilor” –
care este imnul Chinei din anul 2004 – ºi-a dat drumul din
piepturile a 240 de artiºti, o lume întreagã a simþit cã aceastã
þarã este cu adevãrat o forþã care ar putea cuceri lumea ºi pe jos,
cu locuitorii sãi care reprezintã aproape un sfert din  populaþia
Pãmântului. Iar ediþia actualã a Olimpiadei, cu un numãr record
de þãri participante ºi de sportivi, în mod sigur va rãmâne în
istorie ca o performanþã. Unde mai pui cã la acest eveniment
global    s-a dat startul în 8.08.2008! Datã aflatã deci cu totul
sub cifra opt, ceea ce nu e poate întâmplãtor... Pe scurt: China
uimeºte din ce în ce mai mult lumea ºi, pe tãcute, încet-încet, o
cucereºte, economic vorbind.
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Dacã la vechii greci, pe timpul Jocurilor Olimpice pânã
ºi armele tãceau, adicã orice conflict armat se oprea, din pãcate
în zilele noastre rãzboinicul e surd ºi-ºi urmeazã calea lovind cu
bocancul în coasta pãcii. Dovada recentã este rãzboiul din
Georgia care  ºi-a trezit armele exact când trebuiau sã tacã,
fãcându-ne martori la scene de coºmar, de suferinþã cruntã a
oamenilor paºnici, care, ca de fiecare datã într-un conflict, sunt
primele ºi cele mai multe victime. Doar pentru cã la acel mo-
ment nefericit se aflau în bãtaia puºtii sau în raza de acþiune a
bombelor. Iar noi privim în acelaºi timp la scene de bucurie
sportivã ºi crunt rãzboi. Cu alte cuvinte, sãptãmâna aceasta,  un
ochi ne râde ºi unul ne plânge... simþind pe pielea noastrã
convulsiile lumii în care trãim, discrepanþele ºi stupizeniile ei.

În Georgia, Rusia s-a hotãrât sã dovedeascã lumii cã e un
viespar pe care nu este bine sã-l stârneºti, cã cel mai bine ar fi
cu ea sã nu se punã nimeni. Ca urmare, nimeni ºi nimic n-o
poate opri în a-l zdrobi pe Saakaºvili, preºedintele Georgiei, la
el acasã, dacã tot n-a avut de lucru ºi a declarat stare de rãzboi.
Americanii ºi toþi ceilalþi care se întrec în declaraþii de ameninþare
paºnicã, îºi pierd timpul degeaba. Rusu tace ºi face! E în partea
lui de lume ºi îºi impune legea pentru cã este conºtient de puterea
ºi arsenalul sãu! Sperãm sã nu asistãm la o escaladare a
conflictului mai peste mãsurã!...
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14  august – „Cãlãuza noastrã“ nr. 952

ªOFER ROMÂN, EUROPEAN

Auzisem ºi eu, de-o vreme, despre unele accidente
petrecute cu autocarele româneºti pe autostrãzile europene sau
chiar în þarã ºi tot mã întrebam cum de este posibil, deoarece
ºtim cã la bordul unei astfel de maºini existã întotdeauna 2-3
ºoferi ºi aceºtia se schimbã în aºa fel încât sã fie vigilenþi la
volan. Aºa cã, mã gândeam eu, numai ghinionul e de vinã când
se întâmplã un asemenea trist eveniment.

De curând însã am avut ocazia sã cãlãtoresc ºi eu cu un
astfel de autocar ºi totodatã sã-i observ, din anonimat, pe bravii
noºtri ºoferi care, nu numai cã reprezintã firma de care aparþin
ci ºi patria din care vin. Ca urmare, ar trebui sã fie foarte atenþi
ce „figurã” fac pentru a nu compromite pe vreuna dintre cele
douã. ªi dacã n-o fac din proprie iniþiativã, n-ar strica sã-i
priveascã mai atent patronii lor.

Un lucru grav pe care-l observi la ºoferii noºtri este cã au
grijã ca fiecare drum sã le fie înveselit de... însoþitoarele de bord.
Femei volubile ºi disponibile, alese pe sprânceanã, care ocupã
întotdeauna locurile din faþã ale autocarului ºi cu care domniile
lor, ºoferii, intrã într-un dialog ºi o pipãialã continuã. S-a dus
dracului perioada de odihnã pe care în mod obligatoriu ar trebui
s-o aibã, când nu sunt la volan. Aºa cã se trece direct la volan
din braþele ºi tandreþurile dulcilor femei. Unii cãlãtori mai au
curajul sã le atragã atenþia asupra acestui lucru, dar cine are
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timp sã-i asculte?! La drum lung, poveste lungã! Ei sunt stãpânii;
din pãcate ºi peste vieþile cãlãtorilor!

În primul rând, ceea ce frapeazã la aceºti ºoferi europeni
ai noºtri este cantitatea de aur (impresionantã) ce le împodobeºte
gâtul ºi mâinile: 2-3 ghiuluri serioase, brãþãri, lãnþiºoare. Ba chiar
ai sentimentul cã este un fel de concurenþã între ei, care este mai
„împodobit”  cã doar aurul este, dupã unii, semnul prosperitãþii!
De fapt este semnul prostului gust care nu are ce cãuta în recuzita
costumaþiei sale de conducãtor auto. Prea mult aur stricã la ima-
gine. N-au aflat ºi ei acest lucru? Sau suntem la vremea
îmburgheziþilor? De unde?!!

Ce te mai frapeazã la ei? Atitudinea de mici stãpâni nu
numai ai autocarului (cum ar fi firesc) ci ºi al cãlãtorilor, care
trebuie sã accepte „volu-musai” condiþiile lor de cãlãtorie. Adicã,
cu bagaje puse pânã la refuz în toaleta autocarului, astfel încât
cel prins de „nevoi” sã rabde cu stoicism pânã când  aude ºi
mãria sa ºoferul sã opreascã. Uneori el aude numai dupã ce
omul ameninþã cã-i dã drumul în maºinã, pentru cã ºi aºa a trecut
pe lângã mai multe locuri de parcare unde cel terorizat de
„nevoia” sa ar fi putut sã se uºureze...

Sunt doar câteva însemnãri fugare la ceea ce înseamnã
viaþa de ºofer român, european. Dar ele te fac sã înþelegi
„pricinile” unor accidente întâmplate pe drumuri europene, în
care sunt implicate autocare româneºti.

21 august – „Cãlãuza noastrã“ nr. 953
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AªA ORAª, AªA CONDUCÃTORI!

Lãsând la o parte aspectul murdar ºi ponosit al unei gãri
precum este cea din Deva,  capitalã de judeþ, în jurul ei roieºte o
lume pestriþã cum numai în gãri se poate vedea. De-ar fi numai
atât ar fi bine, dar pe deasupra, în aceeaºi zonã au staþie ºi
autocarele care vin din strãinãtate ºi ca urmare, tentaþia
cerºetorilor ºi a hoþilor e mare. Când vin autocarele, parcã vine
ursul; fug toþi, care mai de care, ºi dau nãvalã pe cãlãtori ca
ciorile, fiecare sã apuce câte ceva sau dacã nu, sã-ºi ia singuri
de la cei prinºi pe picior greºit ºi neatenþi. Uneori sunt atât de
insistenþi încât devin agresivi ºi nu mai ºtie omul cum sã scape
de ei decât urcând repede în autocar cã e mai sigur ºi mai liniºte...
Desigur cã acest spectacol nu face deloc cinste frumosului oraº
Deva ºi te întrebi de ce nu se întreprinde nimic în acest sens, cã
har Domnului, o cale trebuie sã existe pentru protejarea cãlãtorilor
ºi pentru un popas civilizat al celor care vin de la drum lung ºi
nu au deloc nevoie de o aºa primire pe peronul autogãrii din
Deva! Cei mai mulþi dintre cerºetori (dar ºi hoþi) sunt copii, care
au învãþat bine lecþia de la „maeºtrii” cerºetoriei ºi a hoþiei, aºa
cã acþioneazã rapid ºi apoi fug. Iar dupã ce pleacã autocarele, în
aºteptarea altora, încing un „la gropiþã” cu monezile câºtigate ºi
o hârjonealã de parcã n-ar mai fi nimeni în jur. Iar dacã
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îndrãzneºti sã le zici ceva te trezeºti rapid transformat în þinte
pentru monezile considerate de ei „un mizilic” la afacerea pe
care o desfãºoarã la vedere, de dimineaþa pânã seara. Am vãzut
o persoanã pur ºi simplu terorizatã de ploaia de monede care
erau aruncate cu vitezã în capul ei, iar biata femeie, dupã ce a
încercat sã-i alunge pe micii teroriºti, fãrã sã reuºeascã, dupã ce
s-a uitat în jur ºi a vãzut cã nimeni nu-i ia apãrarea, a acceptat
neputincioasã sã fie bâza þigãnuºilor, în speranþa cã în cele din
urmã ei se vor plictisi sã o mai batã cu monezi. Spectacol trist
într-un oraº civilizat (se zice) precum este Deva ºi care nu meritã
sã lase în memoria cãlãtorului, astfel de scene.

Cred cã este timpul sã-i întrebãm pe cei ce reprezintã
autoritatea în acest oraº: nu au de gând sã întreprindã nimic
pentru a curãþi zona gãrii Deva de aceastã mizerie, care nu ne
face deloc cinste? Care lasã un gust amar cãlãtorilor, având
nenorocul sã se trezeascã uneori ºi cu portofelul sau geanta
furatã, pe lângã toate celelalte. Cât mai trebuie sã suportãm
neglijenþa ºi nepãsarea autoritãþilor în a aplica legea? În a oferi
un popas civilizat celor ce sunt în tranzit prin aceastã zonã ºi la
urma urmei chiar ºi nouã. Treziþi-vã oameni buni, cã este  palma
care vi se dã în fiecare zi ºi vouã! Aºa oraº, aºa conducãtori!

28 august – „Cãlãuza noastrã“ nr. 954
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MAI GREªEªTE OMUL...

Se mai întâmplã în viaþa asta sã-þi faci iluzii ºi sã crezi cu
tãrie într-un om, sã-l crezi înzestrat cu unele calitãþi deosebite,
potrivite unei cariere de cursã lungã, chiar dacã este vorba de
carierã politicã. Dar e foarte trist când timpul lucreazã în aºa fel
încât îþi dezvãluie în persoana respectivã o schelãrie fragilã sau
chiar stupidã. E ca ºi cum, ai pus pe un raft, la expoziþie, în vase
de  preþ, toate calitãþile sale iar el vine într-o zi ºi începe sã dea
cu pietre în aceste superbe vase. Rãmâne un morman de cioburi
de care nu mai are nimeni nevoie...

Desigur, am adus aceastã discuþie, gândindu-mã ºi eu la
Theodor Stolojan, cã tot vorbeºte toatã mass-media de
„conferinþa” sa în bermude, la marginea unei piscine din
Costineºti, fãcând un anunþ important pentru þarã: îºi doreºte
funcþia de premier al României! Ei da! Iatã cel mai noncon-
formist politician al nostru: Theodor Stolojan! Cãci nimeni altul
nu s-ar fi încumetat la o aºa ispravã, când este vorba de imaginea
sa publicã. Asta, dupã ce mai în urmã cu patru ani, începuse sã
lucreze intens (ºi ajutat de alþii) la prãbuºirea imaginii sale de
politician serios ºi invincibil, arãtându-se atât de jalnic încât a
stors lacrimi pânã ºi lui Traian Bãsescu. Acesta, la rândul sãu  –
vulpe bãtrânã -, ºtia exact în acel moment cã pune piatra de
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temelie la îngroparea politicã a lui Stolo,  fãcând din el un fel de
pechinez vorbitor, în care nu mai crede nimeni ºi care e lãsat sã
zburde în voie pe câmpia PDL-listã, cã oricum e inofensiv,
lãsându-i doar dreptul la iluzie. Atât! Aºa cã e lãsat în continuare
în voia gafelor, sã se compromitã cât doreºte domnia sa. Cãci,
cine ar mai fi amator sã dea o funcþie atât de importantã în stat:
acea de prim-ministru, unui Theodor Stolojan devenit bâzã chiar
ºi pentru colegii de partid. Astfel efectu-i scontat: aici se dorea
a se ajunge! Abia apoi încep adevãratele bãtãlii pentru marea
funcþie. Cine ºtie, poate Blaga, poate Videanu...

4 septembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 955
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GAFE PESTE GAFE

De cele mai multe ori ne facem impresia cã un om politic,
ºi cu atât mai mult un ºef de stat, trebuie sã fie garantul legislaþiei
þãrii pe care o reprezintã într-o situaþie sau alta. Realitatea ne
dovedeºte însã mereu cã nu este aºa ºi cã întotdeauna este loc
de mai bine. Stângãciile ºi ezitãrile lor în anumite situaþii, (mai
ales în cele oficiale) aruncã o patã de umbrã pe ceea ce suntem
noi ca þarã ºi ca naþiune. Întâlnirea recentã a preºedintelui Traian
Bãsescu ºi a soþiei sale cu Sanctitatea Sa Papa Benedict al XVI-
lea, a dat naºtere, în acest sens, la foarte multe discuþii ºi
reproºuri. A arãtat clar cã oamenii preºedintelui, care au menirea
de a se ocupa direct de protocolul unei astfel de importante
întâlniri, nu    ºi-au fãcut datoria, lãsând cuplul prezidenþial în
voia sorþii ºi a intuiþiei de moment, pentru a face faþã unei astfel
de întâlniri. Cãci nu se explicã altfel panica de care a dat dovadã
sensibila doamnã Maria Bãsescu, în câteva momente ale acestei
întrevederi: când nu ºtia cum sã stea, ce sã zicã, sã facã sau sã
nu facã reverenþã, sã-ºi urmeze sau nu soþul. Crisparea a marcat-
o în toate momentele celor 15 min. cât a durat întâlnirea, ºi cred
cã a fost o povarã greu de dus pentru domnia sa, patinând mereu
pe pojghiþa subþire a nesiguranþei.

De preºedinte ce sã mai vorbim? Sub alura de „ºtie tot” a
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gafat cu naturaleþea-i binecunoscutã, reuºind sã ducã la
stupefacþie ºi pe oficialii Patriarhiei Române, când au auzit cã
Traian Bãsescu încalcã orice protocol al Sinodului BOR
invitându-l pe Sanctitatea Sa Papa Benedict al XVI-lea sã vinã
în România... Astfel cã, reprezentanþii BOR  s-au vãzut nevoiþi
sã dea comunicate  în care sã se departajeze clar de gestul
preºedintelui. Noroc a fost cã Papa, ºtiind prea bine regulile, a
primit cu indulgenþã invitaþia, trecând uºor cu discuþia mai
departe.

ªi dacã tot vorbim de gafele preºedintelui, nu putem sã
nu trecem în revistã ºi faptul cã, la momentul colectiv de
rugãciune „Tatãl nostru”, când prins de euforia patriotismului,
preºedintele agita, nevoie mare, un tricolor deasupra capului,
uitând cu totul de pioºenia momentului. Degeaba a mai încercat
preºedintele nostru sã dreagã busuiocul la întoarcerea în þarã,
spunând cã... ºi cã... Proasta impresie fusese deja fãcutã! ªi ecoul
ei va mai dãinui mult timp prin reºedinþa Sanctitãþii Sale Papa ºi
prin sufletele românilor.

11  septembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 956
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ÞEBEA – INIMA APRINSÃ A ARDEALULUI

Cu vreme potrivitã pentru petreceri, circa  2000 de români
s-au adunat ºi anul acesta la mormântul Crãiºorului sã
comemoreze 136 de ani de la dispariþia eroului Avram Iancu,
simbol ºi stindard al libertãþii neamului. Ca în fiecare an, Þebea
a fost ºi acum, pentru douã zile,  inima aprinsã a Ardealului.
S-a mâncat, s-a bãut, s-a cântat, s-a privit ca la urs când treceau
politicienii în hainele lor de galã, coborâþi din maºini care mai
de care de lux. Nume de-acum familiare în Panteonul moþilor,
precum Traian Bãsescu, Theodor Stolojan, Corneliu Vadim
Tudor, Adrian Pãunescu, Gheorghe Funar ºi ai noºtri Mircea
Ioan Moloþ, Aurel Dan Pricãjan, Gheorghe Barbu, Monica
Iacob Ridzi – ºi-au fãcut prezenþa, au depus coroane de flori,
au asistat la oficierea slujbei religioase de cãtre un sobor de
preoþi în frunte cu P. S. Timotei Seviciu, precum ºi la prezentarea
însemnãtãþii istorice a evenimentului, s-au întrecut în discursuri,
pe jumãtate neauzite de mulþime, din cauza unei pene de curent.
Dar nimeni nu a suferit prea mult din aceastã pricinã.  Poate cã
a dat oarece satisfacþie lui Traian Bãsescu, pentru cã el nu a
dorit sã þinã un discurs, declarând presei cã a venit la Þebea
doar în semn de respect pentru istoria moþilor ºi nu ca sã le dea
lecþii de patriotism. Asta însã nu l-a împiedicat sã-ºi testeze ºi
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aici puterea de atracþie ºi s-o ia prin mulþime, stând de vorbã cu
oamenii. Desigur cã, în asemenea situaþie, cel mai câºtigat a
fost el, pentru cã moþii l-au primit cu bine ºi cu entuziasm. Ba
mai mult: Traian Bãsescu a avut parte ºi de aflarea, în Munþii
Apuseni, a unui „geamãn”, asemãnarea fiind atât de izbitoare
încât l-a uimit ºi pe preºedinte. Mare e creaþia lui Dumnezeu!
Dar nu întâmplãtoare!

 N-a întârziat însã nici reacþia invidiosului C.V. Tudor
care, mai în glumã, mai în serios, a spus: ”Preºedintele Bãsescu
trebuia sã vorbeascã, nu numai sã culeagã caimacul electoral ºi
sã meargã sã-l mângâie lumea pe chelie.” Da' de ce nu?  întrebãm
noi  – dacã poate!

Dupã toate ceremoniile, cine a avut ochi sã vadã, a observat
cã de fapt, politicienii ºi mulþimea sunt douã lumi separate.
Politicienii, retraºi cu simpatizanþii ºi susþinãtorii în corturi, au
întins mese bogate, iar mulþimea, gãsindu-ºi fericirea alãturi de
un mic ºi o bere în acordurile spectacolului de muzicã popularã
ce a urmat. Poate ºi o plimbare printre mulþimea de tarabe sã
mai cumpere niscaiva obiecte trebuincioase, profitând de ocazie.

Una peste alta, nimic nou la Þebea nici în acest an. „Toate-s
vechi, ºi nouã toate” cum spune marele poet al românilor, Mihai
Eminescu. Nici mãcar actorii principali, schimbaþi.

18  septembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 957
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NEPÃSARE SAU INTERES?

Au trecut destui ani de când, pe una dintre cele mai
importante artere ale Devei a rãsãrit, plinã de speranþe o clãdire
care promitea sã aducã nu numai în viaþa oraºului ci ºi a judeþului,
un Centru Administrativ nou ºi cât se poate de modern.
„Hunedorenii meritã acest lucru!” îºi spunea fiecare, vãzând
cum se înalþã ºi prinde contur o frumuseþe de clãdire... Pânã
într-o zi când, lucrãrile s-au sistat dintr-o datã iar clãdirea care
avea mulþime de autoritãþi ºi constructori pe lângã ea, a rãmas
parcã fãrã stãpân, în voia sorþii. ªi starea clãdirii a început sã
cunoascã o altã etapã: de la progres, la regres. Natura n-a stat
nici ea pe loc, dorind parcã sã acopere cât mai repede peisajul
dezolant care rãmãsese în urmã ºi sã spele ruºinea nepãsãrii
oamenilor. Aºa cã, buruienile, tufele, ba chiar copacii ºi-au gãsit
aici – drept în buricul târgului – mediul prielnic de dezvoltare.

Am spus deci povestea unei clãdiri pe care toatã lumea o
ºtie, dar nu înþelege de ce atâta nepãsare la adresa ei – cum la
vechii aºa ºi la noii edili.

ªtiu, nouã ziariºtilor ni s-a explicat prin conferinþele de
presã cum stã treaba cu aceastã clãdire rãtãcitã ºi ea prin valurile
istoriei mai recente a hunedorenilor. ªtim cã banii destinaþi odatã
terminãrii acestei construcþii au apucat alte cãi iar apoi s-a
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constatat cã erau necesare sume mult mai mari pentru
continuarea lucrãrilor decât se prevãzuserã iniþial. Suntem chiar
înþelegãtori cu situaþia, dar de fapt ne întrebãm: cui foloseºte
faptul cã aceastã clãdire, care a „mâncat” o mulþime de bani ca
sã ajungã în faza în care a fost pãrãsitã, este lãsatã de atâþia ani
sã se degradeze? Existã oarece interese în acest sens? ªi dacã
nu, de ce nu se face nimic pentru conservarea ei, pânã la aflarea
banilor necesari sã fie terminatã? La ora actualã, ea este adãpostul
câinilor vagabonzi, a boschetarilor, a gunoaielor de tot felul ºi a
celor care, prinºi de „necesitãþi“ prin mijlocul oraºului, îºi rezolvã
problemele în tufele spaþiului respectiv, cã e mai simplu.

Dovada clarã a nepãsãrii crase de care se „bucurã” aceastã
construcþie este cã nici mãcar nu a fost interesul sã se delimiteze
zona cu un gard mai acãtãrii, cã e zonã centralã! Panourile care
o mai înconjoarã, ici ºi colo sparte ºi deteriorate, zac acolo de la
începuturi. Pe cine mai intereseazã cã prin spatele lor se poate
intra ºi se poate face orice, dupã bunul plac al vizitatorilor.

De când n-au mai trecut oare politicienii noºtri prin zonã,
sã vadã ºi ei peisajul dezolant al unor bani aruncaþi pe apa
sâmbetei? N-are nimeni nici o strângere de inimã, cã doar n-au
scos sumele din buzunarul lor! De ce sã continuãm o lucrare de
la stadiul în care a rãmas de câþiva ani, dacã putem s-o luãm de
la capãt, cã doar banii trebuie ºi ei cheltuiþi într-un fel! Nu-i
aºa?

Dacã cineva ar fi dorit cu adevãrat rezolvarea situaþiei
acestei construcþii suntem siguri cã s-ar fi gãsit o soluþie, aºa
cum de fapt s-au gãsit soluþii pentru mulþimea de proiecte puse
în aplicare în ultima vreme. Iatã de ce oamenii au tot dreptul sã
creadã cã în spatele acestei clãdiri se ascund intenþii dubioase.
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À propos, domnilor edili, mai trimiteþi din când în când
echipele de salubritate, sã mai adune gunoaiele din „curtea”
clãdirii, nu de alta dar a început sã semene cu o groapã de gunoi
care nu aparþine nimãnui.

25 septembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 957
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CIMITIRUL  NIMÃNUI?

Municipiul Deva are mai multe cimitire unde îºi dorm
somnul de veci atâtea generaþii. Unele cu o soartã mai fericitã
altele mai nefericitã, dupã cum au norocul sã fie aºezate. Cel
mai nãpãstuit însã ni se pare a fi cimitirul existent în zona Bejan,
care a început tot mai mult sã aibã aspectul unui cimitir fãrã
stãpân, ca ºi satul acela fãrã câini. A mai avut nenorocul sã se
aciuiascã în apropierea sa un cartier al oropsiþilor ºi neadaptaþilor,
aºa cã, încet dar sigur cimitirul intrã sub stãpânirea bunului lor
plac. Ba mai mult, drumul spre casele lor trece mai uºor pe
scurtãturã, adicã prin cimitir, iar ca sã le fie ºi mai simplu, gardul
dinspre ei a fost aproape în totalitate distrus, panourile din beton
fiind „achiziþionate” la liberã alegere, cã de, trebuie într-un fel
sau altul, sã-ºi întregeascã ºi ei gospodãriile încropite din te
miri ce.

Femeile ºi copiii îºi fac veacul prin cimitir, cerºind ºi
insistând în mod agresiv de la cei ce vin sã se reculeagã, în
liniºte, (sperã ei), la mormântul celor dragi. De fapt sunt trataþi
ca niºte intruºi în teritoriul hienelor. Oricât ai încerca sã le vorbeºti
frumos sau iritat de insistenþele lor, sã fii lãsat în pace sã-þi vezi
de reculegerea ta, rezultatul e acelaºi: te afli într-un câmp de
hiene! Fereascã Dumnezeu de un parastas, cã stau ciorchine pe
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lângã preot ºi asistenþã, tulburând momentul cu chiotele ºi
hârjonelile lor. ªi-apoi sã te þii la împãrþirea bucatelor, cã nu
mai e rost sã-i stãpâneºti.

Iar dacã vrei sã duci flori sau jerbe la mormânt, vezi ce
iei, cã dacã sunt prea frumoase ºi scumpe, dispar unu-doi, dupã
ce tu ai plecat. Gunoaiele zac peste tot, caii, câinii ºi alte cele au
drum deschis printre morminte. Cãci nu e nimeni sã facã ordine
ºi sã se respecte o lege. Cimitirul din Bejan a ajuns teritoriu fãrã
lege, ºi nimeni nu e interesat sã se restabileascã ordinea.
Nepãsarea la români este proverbialã aºa cã... ce ne mai mirãm?!

Oricum, e mare pãcat cã unul dintre cele mai mari cimitire
ale oraºului este lãsat la voia întâmplãrii, de fapt la voia unor
oameni care au fãcut din el o afacere, un „gheºeft” zilnic, ca o
râie de care nu se mai scapã niciodatã...

À propos, proprietarii acestui cimitir, de când n-au mai
dat pe acolo? Sau faptul cã taie chitanþele pentru taxa de mormânt
le este de ajuns, restul fiind poveste fãrã final?!

2 octombrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 958
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PLOUÃ CU PROTESTE

Când stai ºi-i asculþi pe câte unii cum traseazã din gurã
sau pe hârtie proiecte ºi planuri, ºi promisiuni, ºi idei
fantasmagorice, îþi vine sã te întrebi în ce þarã trãiesc aceºti
oameni, cã în România de astãzi în nici un caz. Îþi dai seama cã
nu sunt conectaþi „nici cât negru sub unghie” la realitãþile dure
din jur. Sau nu doresc sã fie!

O bucatã de timp rabzi sã-i asculþi, fãcându-le jocul, ºi-þi
spui: „Doamne, ia uite în ce þarã de lapte ºi miere trãiesc, ºi eu
nu ºtiam”. Apoi începe sã-þi treacã prin faþa ochilor scene de
viaþã grea, cu sãrãcie ºi neputinþã, cu nedreptãþi ºi umilinþe ºi
atunci, dintr-o datã, îþi dai seama de mascaradã ºi de faptul cã
perfidia ºi minciuna merg înainte fãrã jenã.

Aºa se întâmplã ºi acum, când pe scena politicã
româneascã plouã cu promisiuni dar în acelaºi timp ºi cu proteste.
Odatã cu legea de mãrire a salariilor profesorilor, viesparul a
fost deschis aºa cã, pe rând, dar continuu, se pregãtesc sã iasã
în stradã, când una când alta dintre categoriile sociale,
îndreptãþite (spun domniile lor) de a cere ºi ele mai mult. Aºadar,
au votat legaþi la ochi o lege care din start era clar cã va naºte
nemulþumiri. Mai apoi au fost consultaþi analiºtii economici (!)
ºi, speriaþi de ce se prefigura în etapa urmãtoare, guvernul, prin
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vocea primului ministru, a tras concluzia cã aºa ceva nu se poate
ºi ca urmare, se opune legii abia votate. Dar piatra, fusese deja
aruncatã ºi dupã ea funcþionarii publici, personalul tehnic din
spitale ºi cine ºtie câte altele, anunþã miºcãri ample de protest.

ªi-atunci te-ntrebi: Cum oare sunt posibile asemenea
imprudenþe tocmai acum, când spectrul crizei financiare nu
ocoleºte nici România, ºi când e clar: ori dai tuturor, ori niciunuia.

ªi asta nu e tot! Campania electoralã le umple gura
candidaþilor, pânã la  refuz, cu promisiuni ºi angajamente fãrã
precedent. Dar mai crede cineva în ele? E timpul sã-ºi rãspundã
fiecare dintre noi, în parte!

9  octombrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 959
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CARE LE SUNT SACRIFICIILE?

Zilnic suntem martorii a noi ºi noi „descoperiri” de salarii,
venituri ºi averi inimaginabile pentru românul de rând, deþinute
de unii ºefi bine ascunºi în fotoliul unor companii ºi agenþii de
stat. Lãcomia ºi rapacitatea lor, lipsa de scrupule i-a transformat
în niºte cãpuºe fãrã limitã, ce s-au dezvoltat fãrã a fi deranjate
de nimeni ºi nimic, pânã acum. ªi de ce doar acum au fost daþi
în vileag?! dupã ce ºi-au fãcut plinul ºi ºi-au pus la adãpost, în
mod sigur, suficiente resurse încât sã le ajungã, în caz de urgenþã,
pânã la sfârºitul vieþii.

Ascultam nu de mult un politician care, în discursul sãu,
la un moment dat a spus: „Noi politicienii, ne sacrificãm.” (!!?)
ªi tupeul sãu m-a surprins; de parcã avea în faþã o masã amorfã
de naivi ºi proºti. „Dacã tãceai, filozof rãmâneai!” aº fi vrut
sã-i spun atunci omului din faþa reflectoarelor, cãci ºtim bine
fiecare dintre noi, cât de „sacrificaþi” se lasã politicienii pentru
binele celor mulþi, care, iatã, azi-mâine îi voteazã din nou, ºi
viaþa merge înainte, ca ºi pânã acum, pe douã linii paralele, care
nu se vor întâlni niciodatã: cea a bãieþilor ºmecheri, care au mai
dat ºi de gustul puterii ºi cea a restului lumii...

Mãcar sã le amintim de toate privilegiile (mai nou ºi
pensiile le sunt privilegiate!) pe care au avut grijã sã ºi le „tragã”,
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fiecare din ei, cât sunt la putere, sã le amintim de cheltuielile
fãcute „fãrã numãr, fãrã numãr” când e vorba de confortul ºi de
sacrificiul lor pe altarul politicii, sã le amintim cã, de-a lungul
timpului au reuºit sã le dea suficiente lecþii de supravieþuire,
celor pentru binele cãrora au pretenþia cã se sacrificã. Care le
sunt sacrificiile? Salarii fãrã limitã, limuzine schimbate mereu,
cã de, cele de acum doi ani, nu mai corespund rangului ºi
pretenþiilor în creºtere, continuã creºtere, hoteluri de lux, plimbãri
aºijderea, averi care cresc precum ciupercile, de la an la an.

ªi atunci, tot ei sunt cei ce vorbesc de sacrificii pentru
binele celor mulþi? Cine are timp sã-i creadã, când între ei ºi noi
a apãrut o discrepanþã cât muntele Hymalaya, când dezamãgirile
noastre, în ceea ce-i priveºte, sunt tot mai mari, pe mãsurã ce ies
în faþã faptele lor de dupã cortina de mucava.

Aºa cã, ce sã ne mai amãgim cu vorba: ca sã ne fie ºi
nouã un pic mai bine, trebuie sã-i vedem ºi pe ei cã au puterea
sã le fie un pic mai rãu. Atunci, ar deveni ºi ei mai credibili
când ni se adreseazã din sfera puterii, ca dintr-un turn de fildeº.

16 octombrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 960
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NU E DE GLUMÃ!

Convulsiile lumii în care trãim ni se aratã mereu, mai ales
de când valul crizei economice bântuie ca o fantomã, când
într-o parte, când într-alta, dând insomnii ºi frisoane. Trebuie sã
recunoaºtem: despre criza financiarã se tot vorbeºte de câþiva
ani, dar omul pânã nu trãieºte nu crede, aºa cã lãsam grijile în
seama altora cu gândul cã sunt ºi acestea niºte zvonuri lansate
cu anume intenþie ºi cam atât.

Astãzi însã suntem martorii unui adevãrat cutremur
financiar ºi de aici, speculaþiile devin neputinciase în faþa
realitãþii...

În vara acestui an am ajuns la un moment dat într-una
dintre superbele staþiuni alpine elveþiene ºi a fost pentru prima
datã când am înþeles cã nu ne aºteaptã deloc zile bune. În toatã
staþiunea nu mai funcþiona decât un singur hotel ºi gara. În rest,
hotelurile erau cu obloanele trase, scufundate într-o liniºte
nefireascã, în plinul sezonului. Am cerut pãrerea vânzãtoarei
de la magazinul cu suveniruri, aflat exact pe peronul micii gãri,
unde un trenuleþ aducea din când în când turiºti ca ºi noi, sã
priveascã de sus zona celebrelor lacuri alpine. Mi s-a spus:
Oamenii nu mai au bani sã-ºi facã vacanþele aici. E al doilea an
de când aceastã staþiune e aproape în întregime închisã. – De ce
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nu se vând aceste hoteluri pentru a fi readuse la viaþã? întreb eu.
– Cine sã le cumpere? Ar fi un faliment din start pentru cã nu
mai sunt turiºti... mi-a spus femeia cu tristeþe în glas.

A fost pentru prima datã când am realizat, pe concret, cã
nu e de glumã ºi cã ne aflãm deja în criza despre care auzisem
mereu vorbindu-se. Am venit acasã, aºteptând din zi în zi sã se
arate ºi la noi efectul crizei. ªi iatã, în prag de iarnã ne-am trezit
cu ea, aruncându-ne pe o periculoasã pojghiþã de gheaþã de a
cãrei fragilitate sunt legate multe destine.

De aici, un întreg joc al norocului, exersat de fiecare în
parte, doar-doar o ieºi, într-un fel, din hãþiºul periculos al
finanþelor. Va fi o iarnã grea, împovãratã de datorii ºi insomnii,
în care, numai Dumnezeu ºtie cum ne vom duce povara. Ca o
furnicã sau ca un Sisif?

23 octombrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 961
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E PREA COMPLICATÃ POVESTEA

Promulgarea legii de mãrire a salariilor cu 50 % pentru
profesori i-a venit preºedintelui Traian Bãsescu precum o mãnuºã
de box, grãbindu-se sã dea, cu bucurie, o ultimã ºi adevãratã
loviturã de graþie lui Tãriceanu ºi guvernului sãu. Nu ºtim cum
se face de s-au potrivit atât de bine toate încât prim ministrul a
fost prins între corzi, exact cum îºi dorea preºedintele, spre marea
satisfacþie finalã. Dar cine crede cã Traian Bãsescu a aprobat
legea de dragul profesorilor (cã de respect ce sã mai vorbim!),
se înºalã amarnic. Nu! El a aprobat-o ca sã-l vadã pe Tãriceanu
în dificultate, sã-l determine sã-ºi dea demisia, sã-l vadã o datã
plecat pe cel care i-a stat vreme de patru ani în coastã, contrân-
du-se cu el tot timpul. De fapt, pentru noi, n-a fost decât o urmare
fireascã la ghiulelelor trimise timp de patru ani, de la Palatul
Cotroceni la Palatul Victoria ºi invers. Credea cineva cã cei doi
îºi vor strânge mâna la plecare?! O nu, a trecut vremea iluziilor.

Pânã una-alta iatã cã guvernul are zile grele. Dacã pune
în aplicare legea, o întreagã armatã de alte categorii sociale abia
aºteaptã sã iasã în stradã cu urã faþã de guvern. Dacã nu o pune
în aplicare, ºi profesorii sunt mulþi ºi ameninþãrile lor sunt la fel
de categorice. Ce mai conteazã cã printre beneficiarii acestei
legi sunt ºi profesori care vor trece „legal” peste suta de milioane
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(vechi), pe lunã. N-are nici unul jenã sã refuze cei 50%, pentru
cã cine-i învãþat cu bani mulþi, tot mulþi îi trebuie!

De bucuria ce-a dat peste el, preºedintelui nici nu-i mai
pasã cã gestul sãu a determinat  o creºtere rapidã a euro la bursã,
cã s-ar putea sã avem parte în lunile care urmeazã de situaþii
conflictuale greu de imaginat, þinând cont ºi de criza economicã
în vârtejul cãreia am început sã ne învârtim ºi noi.

În alte state preºedinþii se întâlnesc cu guvernele lor, cautã
soluþii, pregãtesc proiecte cu efecte cât mai mici pentru ieºirea
din crizã. La noi... la noi e prea complicatã povestea ca sã mai
avem speranþã cã cineva ne mai apãrã.  Cã îi mai pasã cuiva de
noi. Drept urmare: Scapã cine poate, ºi nimic mai mult!

30 octombrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 962
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LECÞIA DE SUPRAVIEÞUIRE PRINDE BINE

Hunedoara este unul dintre judeþele acestei þãri unde
evenimentele culturale nu ajung sã ne plictiseascã pentru cã nu
sunt într-atât de multe încât sã nu ºtim ce sã alegem. Ca urmare,
putem fi prezenþi la majoritatea dintre ele, respectându-i pe
creatori ºi artiºti cu toatã bucuria sufletului pentru cã existã ºi ne
oferã din prinosul talentului lor. Zilele trecute la Galeriile de
Artã „Forma” din Deva s-a petrecut un adevãrat eveniment:
artistul Mircea Bâtcã a prezentat publicului lucrãrile domniei
sale din ultimii ani. Omul ºi artistul acesta trãieºte în comunitatea
noastrã de o viaþã, e de-al nostru ºi prin naºtere – la Sãcãrâmb –
ne-a fãcut de atâtea ori dovada talentului sãu de excepþie încât
prezenþa oficialilor sau mãcar a unora dintre ei, ar fi fost
obligatorie la vernisajul expoziþiei sale. Când spunem „a unora”
ne referim în primul rând la instituþiile ºi comisiile care reprezintã
cultura în acest judeþ. N-a fost însã NIMENI, cu toate cã, pânã
în ultimul moment li s-a pãstrat rândul întâi de scaune ºi au fost
aºteptaþi, cu rãbdarea pietrei, cât s-a putut. Iatã, de exemplu, au
trecut ani buni de când nici un reprezentant al Direcþiei de Culturã
nu se mai sinchiseºte sã fie prezent la astfel de evenimente. Cã
despre director... ce sã mai vorbim! De câte ori a fost vãzut în
mijlocul creatorilor? De câte ori a participat la evenimentele
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culturale? Greu de spus. Oricum, aceastã Direcþie, retrasã ca
într-un turn de fildeº, este ca ºi inexistentã în peisajul cultural
hunedorean, aºa cã... ne-am obiºnuit cu absenþa. Oficialitãþile?
Campania electoralã le arde atât de mult cãlcâiele încât nu mai
au timp de evenimente de-astea, culturale, când uninominalul
le stã în cârcã ºi-i obligã sã fie mai tot timpul pe teren, în mulþime,
sã fie cunoscuþi, sã fie apoi votaþi. Însã nici prezenþa lor nu
ne-a rãsfãþat vreodatã, deci... e O.K.! Au rãmas sã se susþinã ºi
sã se sãrbãtoreascã ei între ei, creatorii. Dar, am mai trecut noi
prin astfel de perioade în care lecþia de supravieþuire ne-a prins
bine. Va veni vremea când opera creatorilor hunedoreni se va
rãzbuna pe ignoranþii de astãzi, care habar nu au cã sunt
contemporani cu un Mircea Bâtcã, spre exemplu, cel  ce a
depãºit o cumpãnã grea a vieþii, prin dragostea necondiþionatã a
talentului ºi harului sãu.

6  noiembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 963
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O NOUÃ ISTORIE LA CASA ALBÃ

Despre noul  preºedinte al Americii, Barak Obama, s-au
scris – încã de la început – sute de pagini, el apãrând în politica
americanã de vârf a S.U.A. ca o ciudãþenie. Iar când aceastã
ciudãþenie a devenit certitudine ºi Barak Obama a ajuns primul
preºedinte de culoare din istoeria SUA, lucrurile au început sã
se precipite ºi cercul adversarilor din jurul sãu a  început sã
creascã, încât, cred cã nici un preºedinte american nu a cunoscut
atâta presiune, devenind, iatã, cel mai pãzit om al planetei. Deºi
nu este încã instalat la Casa Albã, pentru el s-a fãcut o maºinã
specialã, cu geamuri antiglonþ groase de 10 cm, într-atât de
blindatã încât poate rezista chiar ºi la un atac cu bombã iar paza
lui ºi a familiei sale s-a dublat. Pe viaþa ºi pe moartea sa se fac
pariuri, în mod cinic, pariuri cu sutele! Chiar ºi la prima apariþie
de dupã alegeri, Obama ºi-a þinut discursul în spatele unui perete
antiglonþ. Se pare, deci, cã Barak Obama va avea la Casa Albã
o viaþã grea ºi cã entuziasmul trãit în victoria de la alegeri, se va
transforma curând în povarã grea care-l va schimba în primul
rând pe el. De-acum, liderii lumii nu vor putea face abstracþie
de prezenþa sa la „pupitrul de comandã“ al SUA, de deciziile
sale depinzând soarta multora. Lumea arabã îi ºi dã avertismente
despre ce-ar trebui sã fie poziþia americanului faþã de ea iar
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preºedintele Bush pleacã, lãsându-i senin, în biroul oval  un sac
doldora de probleme, pentru cã, sã nu uitãm cã aceastã
schimbare se face într-una din cele mai grele perioade din istoria
de dupã rãzboi a SUA. Aºa cã bucuria îi va fi scurtã lui Barak
Obama iar epoca lui va fi probabilo una dintre cele mai agitate.
Pentru cã nu e uºor sã conduci o þarã stând mereu în bãtaia
puºtii. Nu  e uºor sã continui tradiþia unei þãri cãreia i se spune
„jandarmul lumii“ ºi sã constaþi cã între teoria din campania
electoralã ºi practica de la Casa Albã este o mare diferenþã.
Oricum, noi nu avem de ce sã ne facem griji pentru cã se pare
cã România nu prea intrã în atenþia lui Barak Obama aºa cã,
probabil  relaþiile noastre cu SUA  vor suferi oarece regrese cu
toate  eforturile noastre de a ne face auziþi.Nu intrãm în jocul de
cãrþi de la masa tratativelor din Casa Albã. Deocamdatã România
nu-i spune nimic nou lui Barak Obama, cel care, dupã cum se
vehiculeazã nu a fost niciodatã în vizitã prin þãrile din estul
Europei. Aºa cã... „mai uºor cu pianul pe scãri“ cum se spune!
În rest, tot ce înseamnã Barak Obama va deveni istorie.

13 noiembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 964
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PUTEREA DE A MERGE MAI DEPARTE

Cu toþii am fost cutremuraþi de tragedia care s-a petrecut
la mina Petrila. Acum, în prag de iarnã, de sãrbãtori, mina ºi-a
cerut jertfa sa, ucigând 12 oameni ºi rãnind cam tot atâþia. Apoi
s-a lãsat o liniºte grea pe care numai cel ce cunoaºte ce-nseamnã
sã trãieºti zilnic, în suflet, cu acest sentiment al pericolului, o
înþelege în adevãratul ei sens. O liniºte neputincioasã pentru cei
ce nu mai sunt, ºi mai ales pentru cei ce au rãmas.

I-am urmãrit reacþiile tatãlui meu în aceste zile, miner ºi
el, timp de 37 de ani, în cea mai adâncã minã de cãrbune din
þarã, la Anina. Acolo unde în urmã cu ceva timp s-a petrecut un
accident asemãnãtor. ªtiu atâtea lucruri concrete despre duhul
minei în care se aprind galeriile datoritã acumulãrii de gaze trãiam
zilnic, încã din copilãrie, cu emoþiile pericolului în care tatãl
meu intra de bunãvoie în fiecare zi, încât acum, n-am putut sã
nu retrãiesc, odatã cu ceea ce vedeam pe ecranul televizorului,
toatã mulþimea  de sentimente trãite cu ani în urmã. ªi sã-mi
aduc aminte de prietenii minerilor de la Anina, ºobolanii. Ei
erau cei care avertizau prima datã apropierea pericolului, prin
faptul cã se agitau ºi fugeau din galerie. Iar ei, minerii, ºtiau ce
înseamnã asta, lãsau totul deoparte ºi fugeau ºi ei din locul devenit
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periculos. De multe ori se întâmpla ca, în urma lor, galeria sã se
aprindã. Atunci zideau galeria la intrare ºi lãsau sã ardã mocnit
gazul, câteva zile. Apoi intrau ºi-ºi continuau lucrul. Iatã de ce
minerii nu ucid ºobolanii din minã, ba mai mult, le dau din
mâncarea lor, trãiesc într-un fel de reciprocitate necesarã ºi unora
ºi altora.

Tãcerea ce s-a lãsat pe sufletul tatãlui meu în aceste zile,
s-a lãsat de fapt, ca un sentiment deja cunoscut, ºi pe sufletele
întregii mele familii.. Cãci vreme de 37 de ani, tatãl meu, zilnic,
atunci când pleca la serviciu ne sãruta pe frunte, spunând adesea:
„În minã eu ºtiu când intru, dar nu ºtiu când ºi cum ies”. Am
constatat deci, cã am rãmas aceeaºi familie de mineri, cã nu ni
s-au alterat sentimentele de fraternitate cu minerii, oriunde ar
trãi ei ºi cã oricând, dramele vieþii lor trec ºi prin sufletul nostru.
Cãci aºteptarea la gura minei sã-i scoatã pe ai tãi, vii sau morþi,
înmormântãrile miniereºti, accidentele mai grave sau mai uºoare,
praful de minã în ochii pãrintelui tãu, mâinile în pielea cãrora s-
a impregnat negreala cãrbunelui, nimic din toate acestea nu ne
e strãin. ªi ori de câte ori, undeva în lume, auzim de un accident
de minã, tresãrim ºi retrãim emoþiile. Mina îºi pune pentru
totdeauna amprenta pe viaþa ta, dacã, mãcar i-ai trãit în preajmã!

Aºadar în numele familiei mele ºi a redacþiei, „Dumnezeu
sã-i odihneascã în pace ºi sã le aºeze suflete în loc de luminã”
tuturor celor care ºi-au gãsit sfârºitul în acest mijloc de noiembrie,
la mina Petrila. Iar familiilor îndoliate, condoleanþe ºi puterea
de a merge mai departe, împlinindu-ºi destinul.
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20 noiembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 965

UNA  E  TEORIA ªI  ALTA
E  PRACTICA  VIEÞII

Televizorul a devenit, pentru  tot omul de rând, un fel de
cutie-sperietoare, pentru cã, zilnic, pe canalele lui, ajung la noi
ºtiri care ne „îmbogãþesc” sufletul cu teamã ºi panicã. Atâtea
întreprinderi închise, atâþia ºomeri, atâtea convulsii, încât îþi vine
sã crezi cã nu trãieºti numai în plinã crizã economicã, ci ºi în
plinã apocalipsã. Sentiment accentuat, la noi, ºi de circul
alegerilor parlamentare, pentru cã ascultându-i pe unii sau pe
alþii, programele lor par a fi rupte cu totul de realitate; de parcã
ar fi programe pentru vremuri de bunãstare ºi nu pentru vremuri
de restriºte. Dar, va trece ºi campania asta ºi vom descoperi cã
nimic nu mai e nou sub soare, cã promisiunile rãmân doar pe
afiºe ºi pliante îngãlbenite de vreme, care nu mai intereseazã pe
nimeni, pentru cã nu suntem la prima experienþã de acest fel ºi
ºtim cã, una e teoria ºi alta e practica vieþii.

Din pãcate suntem martori ai tot mai multor oameni care
cautã prin tomberoanele de gunoi, care îºi duc traiul ca frunza
pe apã. Se mai poate face ceva pentru ei? „Nu sunt bani!” va
veni în curând rãspunsul, ºi bruma de speranþã de care s-a legat
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fiecare în campania asta electoralã, va rãmâne un vis frumos,
pentru urmãtoarea campanie, când maeºtrii în cuvinte
meºteºugite îºi vor intra din nou în rol.

Unii cititori ai noºtri ne vorbesc în scrisorile lor  cã aºteaptã
„cele mai triste ºi sãrace sãrbãtori” din viaþa lor. ªi îi credem pe
cuvânt, cãci, fãrã serviciu, fãrã bani, cu datorii „gârlã” , de unde
sã mai ai bucuria sãrbãtorilor? ªi am mai tras o concluzie din
scrisorile primite: oamenii sunt destul de supãraþi când vãd cã,
în plinã crizã economicã,  majoritatea politicienilor prea li se
adreseazã ca unor neºtiutori de mersul lucrurilor, îndrugându-le
verzi ºi uscate, fãrã nici o jenã. Urmarea? O vom vedea cu toþii,
dupã 30 noiembrie.

27 noiembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 966
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INTERESUL POARTÃ FESUL

Am vãzut-o ºi pe-asta, adicã ce înseamnã ºi votul
uninominal! Bulucealã ºi mai mare, fãcãturi, ºi desfãcãturi ºi
mai multe, trãdãri ºi asocieri dintre cele mai ciudate, iar la urma
urmelor aceleaºi negocieri ale preºedintelui cu partidele.
Fierberea e-n toi, cãci tentaþia puterii e mare ºi niciunul nu vrea
sã renunþe la posturile cheie.

Pentru electorat, surprizele sunt însã cât casa. Adicã cum,
le-ai dat unora girul pentru ca apoi sã-i vezi fãcându-se frate
taman cu duºmanul. Sau, ai votat pentru liniºte ºi-i vezi acum la
târguieli imposibile pânã mai ieri-alaltãieri, care din start, pe
tine ca alegãtor, te conving cã liniºtea va fi departe ºi de acum
înainte, pe scena politicã româneascã. Cine profitã cel mai mult,
ºi de data aceasta, de gâlceava politicienilor români? ªtiþi
Dumneavoastrã: când doi se bat, al treilea câºtigã. În cazul
nostru, cel de-al treilea este UDMR-ul. De ani de zile aplicã
aceeaºi strategie: stã la colþ, îi lasã pe români sã se sfâºie ºi apoi,
se alãturã învingãtorului, strângându-i cu uºa, sã-i accepte
pretenþiile, pentru cã, din câte am vãzut din declaraþiile d-lui
Marko Bela, ei ºi acum au sentimentul cã încã nu este de ajuns,
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ºi cer „lãrgirea drepturilor minoritãþilor.” Din câte am vãzut noi
pânã acum, maghiarii din România au acelaºi acces pânã ºi în
politicã. În guvernul trecut, au avut destui reprezentanþi, chiar
dacã nu prea ºtiau româneºte, protocolul trebuia respectat! Iar
în rest, ai cetãþenia românã, beneficiezi de toate drepturile din
Constituþie! ªi-atunci despre ce lãrgire de drepturi ale
minoritãþilor tot vorbeºte UDMR-ul? Adicã mai mult decât
românii? Poate cã ar fi timpul ca ºi românii din unele judeþe ale
þãrii sã vorbeascã despre lãrgirea drepturilor lor. Din pãcate, ei
nu au reprezentanþi în guvern care sã le poarte cu adevãrat de
grijã, care sã-i apere, pentru cã,  ºtim cu toþii  cã au nevoie de
apãrare pentru a-ºi pãstra spiritul românesc. Dar, am vãzut
de-atâtea ori, cã pânã ºi preºedintele a trecut pe lângã casa lor,
fãrã sã-i întrebe de sãnãtate. Aºa cã, ce ne mai mirã cã unii cer
lãrgirea drepturilor lor iar alþii   n-au parte nici de pãstrarea
drepturilor din Constituþie?! Iar pe de altã parte, politicienii aratã
ºi de data aceasta, foarte clar, cã... „interesul poartã fesul”!
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11  decembrie  – „Cãlãuza noastrã“ nr. 967

IEPURAªUL „STOLO”

Acolo sus, la Palat, evenimentele au o derulare de-a dreptul
„zãpãcipicantã” pentru tot poporul. Dacã nici acum nu avem
subiecte de discuþie, atunci când sã mai avem? Cãci, am plecat
decusearã la drum, cu Theodor Stolojan ca prim-ministru ºi
ne-am trezit a doua zi cu... Emil Boc. Asta da performanþã!
Semn cã acest guvern cunoaºte niºte chinuri ale facerii cum nu
s-a mai vãzut. Dincolo de cortinã trebuie sã se fi întâmplat lucruri
grave, dacã preºedintele, n-a mai plâns cã-l pierde pe „Stolo”
din echipã, ci a mai avut glas sã spunã doar „Sunt trist!” Îl credem,
pe cuvânt, dar uite cã în asemenea situaþie, Dumnezeu ne-a ferit
de cel slab, pe care l-au copleºit greutãþile chiar înainte de a ºi le
asuma. Dar poate cã ºi aici este o tacticã a preºedintelui.
Locomotiva Stolo ºi-a fãcut suficient datoria, a adus electorat, a
adus voturi, acum este cazul sã se mai odihneascã lãsând locul,
dupã voia preºedintelui, celui mai tânãr, adicã lui Emil Boc.
Acum, cã va fi mai bine, nici asta nu o mai credem, însã suntem
siguri cã preºedintele are linie dreaptã, la guvernare. ªi-a ales
executantul cel mai fidel, uzând de un vicleºug abil, prin care
cei ce sunt cu Stolo, sã nu poatã sã-i reproºeze nimic. Sã stea
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fãrã grijã, pentru cã oricum, Stolo al lui ºi-a pierdut cu totul
credibilitatea celor care au crezut în el (a câta oarã?), ºi nu ºi-a
dus pânã la capãt misiunea, (a câta oarã?) cedând jalnic. La
urma-urmei, te întrebi, ce a cãutat omul ãsta în politicã, dacã nu
are nervii luptãtorului?! De-acum, dacã tot s-a lãsat votat, avea
ºi el niºte responsabilitãþi faþã de cei ce i-au acordat girul. El
însã, cu slãbiciunea-i proverbialã, ºi-a luat jucãriile ºi pleacã de
pe scena politicã, ca un ins pe care nu mai ai puterea nici sã-l
urãºti datoritã luminii jalnice în care s-a arãtat; el, iepuraºul!

La rândul sãu,  Emil Boc declarã sus ºi tare cã nu va face
altceva decât sã lupte pentru „O Românie stabilã ºi eficientã, în
vremuri grele.” He-hei, uºoare sunt cuvintele ca fulgul de nea
ºi grele sunt faptele – ca pietrele! Dar cine ºtie, uneori, surpriza
vine de-acolo de unde nici nu te aºtepþi! Aºa cã, poate ºtie Boc
ce spune.

Sã te þii de-acum încolo! Dosariada se va muta din curtea
PSD-ului în curtea PNL-ului, ºi sã te þii mãi frate, ce-om mai
afla! Iar cei ce în campania electoralã cântau pe toate strãzile
oraºelor: „Puºca ºi cureaua latã/ Ce mai furaþi voi odatã/... Dar
acuma P.S.D.-ul/ Fãcu blat cu PNL-ul.”–  cautã sã ºteargã „pe
ºestache” amintirea lor, cã de, acu’ se fãcurã fraþi de
cruce!P.D.L.-ul cu P.S.D.-ul. ªi iacã-aºa, mai învãþarãm ºi noi,
cum devine cu politica asta. Atât cei ce votarãm cu PDL-ul,
pentru cã eram cu totul împotriva PSD-ului, cât ºi cei ce votarãm
cu PSD-ul, pentru cã nu ne plãcea în nici un fel PDL-ul. În
acest context, se pare cã cei mai fericiþi sunt cei ce nu s-au mai
dus deloc la vot. Cel puþin n-au mai suportat încã o datã
dezamãgirea promisiunilor deºarte.
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18 decembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 968

UN CALD COLIND DE SÃRBÃTOARE

A mai trecut un an în care, împreunã cu Dumneavoastrã,
am reuºit sã ducem publicaþia noastrã mai departe. ªi pentru
acest lucru vi se cuvin toate mulþumirile noastre. Dumneavoastrã
sunteþi „armata” pe care o simþim mereu în jurul nostru ºi care
ne dã curajul de a mai face un pas înainte. ªi dacã tot am trecut
împreunã printr-o recentã campanie electoralã, preluãm ºi noi
dintr-un slogan, o jumãtate, ºi spunem: Noi suntem întotdeauna
cu voi, dragii noºtri cititori, purtându-vã un mare respect pentru
fidelitatea ºi dragostea pe care ne-o arãtaþi mereu, de aproape
19 ani, pe care-i vom sãrbãtori în curând, la  1 februarie 2009.
Se cuvine deci sã vã urãm, cu prilejul Sfintelor Sãrbãtori ale
Crãciunului ºi Noului An 2009, SÃNÃTATE, LUMINA
BUCURIEI în suflete, un NOU AN, BOGAT ªI CU PACE,
ÎNTRE CEI DRAGI. Sã ne fiþi aproape, cu aceeaºi încredere
ºi fidelitate, într-un permanent dialog deschis, de la inimã la
inimã, cum aþi fãcut-o ºi pânã acum.

ªi, împreunã, sã nu uitãm, sã trimitem un gând pios ºi o
lacrimã pentru cei ce, în urmã cu 20 de ani   s-au jertfit, pentru
ca, acum, noi sã putem exista ºi sã ne exprimãm liber ºi deschis.

Iar pentru cei ce sunteþi, ºi pentru cei ce vor veni, cu gând
ºoptit, un cald colind de sãrbãtoare: „Deschide uºa creºtine...”
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25 decembrie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 969

SEMNE  RELE ANUL ARE

Oricât am vrea sã privim optimiºti spre acest început de
an nou, realitatea bate filmul, cum se spune, ºi ne determinã sã
recunoaºtem, încã de la început, cã 2009 are semne rele.
Undeva, nu prea departe de noi, un rãzboi calcã în picioare
oameni nevinovaþi, sfâºiind vieþi, ºi de-o parte ºi de alta a
baricadei. Altundeva, puterea rusã are ceva de împãrþit cu
Ucraina, ºi cea mai bunã metodã este închiderea robinetului de
gaz ºi de aici un lanþ de suferinþe pentru întreaga Europã, deci ºi
pentru noi. Cãci iarna asprã de afarã cere cãldurã în case. Kosovo
dã ºi ea semne de nervozitate ºi ne-aratã clar cã acolo mocneºte
un viespar. Asta ca sã amintim doar de trei semne rele din jurul
nostru, cu efecte mai mult sau mai puþin ºi asupra noastrã. Cãci
nici cãruþa noastrã cu griji nu e mai uºoarã! Scumpirile încã din
prima zi a noului an, gerul nãpraznic, spectrul ºomajului masiv,
sãrãcie lucie pentru unii, averi bine „ticluite” pentru alþii...
Fereastra magicã a televizorului ne dã zilnic motive de
îngrijorare. Asta ca sã ne spulbere cât mai repede ideea de mai
bine a lumii în care trãim. ªi de aceea a sunat parcã ºi mai ironic,
urarea dlui preºedinte Bãsescu, aruncatã „peste bord” de la

CAPITOLUL IV – ANUL 2009
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Braºov, cãtre popor: „Sã trãiþi bine!”, urare ce a lãsat un gust
amar majoritãþii. Tatãl meu, aflat pe patul de suferinþã, a stat
treaz pânã la miezul nopþii, sã-ºi audã preºedintele pe care l-a
votat cu toatã convingerea, apoi a regretat cã a pierdut din timpul
sãu de odihnã sã-i asculte urarea fãrã nici o noimã, adresatã de
fapt celor adunaþi în Piaþa Sfatului din Braºov ºi nu unei þãri.
Dar, e vremea lor, ºi de unde nu e, n-ai ce cere.

În timp ce, de pe acelaºi ecran al televizorului, afli despre
oameni ce mor din cauza frigului, pânã ºi în propria lor casã.
Pentru cei din Transilvania ºi Banat, norocul stã în duna care
existã pânã ºi în casa celui mai sãrac om. Ea devine un fel de
salvare pe timp de ger. Dar ce sã facã însã, cei din Regat, unde
nu existã decât scoarþa de lânã, (bunã ºi ea, dar nu suficientã!)
la vreme de iarnã grea, când nici lemne nu au, nici pãdure nu
existã, ca sã-ºi facã focul? Trãiascã floarea-soarelui, ale cãrei
tulpini ºi pãlãrii uscate, asigurã un foc vremelnic, cât sã-ºi
încãlzeascã o lingurã de mâncare. Aºa cã, sã ne fie cu iertare,
dar începutul lui 2009, nu ne dã motive de bucurie.
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8 ianuarie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 970

PUTEREA GAZULUI FACE LEGEA

Evenimentele din ultima perioadã, panica pe care  o trãim
cã am putea încã îndura frigul dacã robinetul rus nu ne-ar mai
furniza gaze naturale, au arãtat, (nu numai nouã ci întregii Eu-
rope) cã oricât nu ne convine, iarna suntem la mâna ruºilor. ªi
ei ºtiu acest lucru! ªi ne lasã sã ne arãtãm ostilitatea faþã de ei
cât dorim, pentru cã vine o vreme când ne prind la cotiturã ºi ne
strâng de gât cu o superbã mãnuºã de catifea, ca sã nu rãmânã
urme. Cam aºa se petrec lucrurile. Putin nu iese la replicã de
fiecare datã când preºedintele nostru face pe „forþosu” dându-
se cu cei puternici ai lumii ºi ignorându-ºi, ba chiar criticându-
ºi cu zãduf puternicul vecin de la Rãsãrit. Nu! Putin are metodele
unui preºedinte (ºi a unui premier) sigur pe sine, ºtiind  când sã
dea replica. A dovedit-o zilele acestea când i-a transmis lui
Bãsescu, prin intermediul presei, cu ironie, exact ce merita. Semn
cã ºtie foarte bine ce zice ºi ce face Bãsescu.

Iatã, dacã Rusia se supãrã, întreaga Europã de Rãsãrit
suferã, ãsta e mesajul transmis cu seninãtate de la Moscova. ªi
ce poþi sã-i faci, decât sã-i dai telefoane, sã-i ceri audienþã, sã-i
rogi pe mai marii stãpâni ai gazului  sã accepte  consultãri,
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negocieri. Iar ei, sub diferite motive sã te mai þinã un pic sub
teroarea frigului pentru a te învãþa minte sã-i mai ignori. Sã mai
vorbeºti prostii. Sã mai spui cã nu ai deloc nevoie de ei.

Aºa cã de-abia acum înþelegem mai bine atitudinea de
„þar” a lui Putin, atunci când  a venit la summit-ul de la Bucureºti
ºi nu numai. Îºi cunoaºte bine valoarea!

Iar aliaþii pe care noi am avut iluzia  cã-i avem sunt mult
prea departe, cu poverile lor în rucsac, fãrã timp pentru noi la
ora actualã.  Probabil cã, pe tãcute, liderii noºtri de la Bucureºti,
au înghiþit ºi lecþia aceasta precum cã, diplomaþia, chiar ºi cu
duºmanul, este necesarã, pentru cã nu ºtii niciodatã ce-þi aduce
ziua de mâine.
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15 ianuarie  – „Cãlãuza noastrã“ nr. 971

CE SÃ MAI SPERÃM?

Se spune cã speranþa nu moare niciodatã, dar cum, cum
sã mai credem în aºa cuvinte de îmbãrbãtare când avem parte
de ceea ce se numeºte „ziua ºi surpriza”, încã de la începutul
anului. Veºti triste, tot mai triste ne nãpãdesc sufletul ºi un soi
de lehamite definitivã se instaleazã peste noi. Încet-încet suntem
conduºi spre un soi de þarc, în care sã fim controlaþi ºi sã se ºtie
totul, absolut totul despre noi, spionaþi elegant ºi modern, de
departe. Cãci cum poate fi altfel socotit paºaportul cu CIP-ul
încorporat în el, de unde se va ºti aproape ºi laptele supt de la
sânul mamei. ªi cum sã numim faptul cã, pe faþã, ni se spune cã
toate convorbirile noastre telefonice (indiferent de telefonie), ni
se vor asculta, cã SMS-urile la fel, cã e-mailul sau internetul
aºiºderea. A, da! suntem sfãtuiþi sã stãm liniºtiþi pentru cã nu ni
se va citi conþinutul mesajelor ºi convorbirilor, se urmãreºte doar
de unde porneºte ºi unde ajunge apelul nostru. Oare?? Cine are
timp sã creadã aceste poveºti? Dar, asta e societatea în care
trãim, nu avem ce face. Interesant este cã nu se mai aude nici
unul vociferând cã e spionat la vedere. ªi dacã ar face-o ce?!
Cine are timp sã te asculte în libertatea asta în care trãim? Mai
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urmeazã un CIP implantat în carnea noastrã ºi vom deveni roboþi
de-a binelea, teleghidaþi dupã voia stãpânilor.

O altã mãsurã îngrijorãtoare este ºi cea a vaccinãrilor
împotriva cancerului de col uterin, administrate fetiþelor din clasa
a IV-a. Acolo unde trebuie, sunt cunoscute foarte bine toate
repercursiunile unui asemenea vaccin. ªi atunci cine ºi de ce
insistã ºi insistã sã se continue cu aceastã campanie? Ce interese
se ascund? Cine are interesul ca româncele sã devinã infertile
iar urmaºii noºtri sã fie din ce în ce mai puþini? Sã fie aici, ascunsã,
bãtãlia pentru teritorii despre care, pe ici pe colo se vorbeºte?
Grijã mare! Cei slabi pier întotdeauna!

ªi peste toate, presa de succes în România este acum cea
obsedatã de femei goale, sex, care cu cine, care cu ce... ºi în
final ne mai mirãm cã, copilele fac copii! Le creem copiilor
noºtri, încã de la grãdiniþã, imagini false despre viaþã, despre
valori, învãþându-i cã tupeul ºi banul guverneazã. În timp ce,
librãriile se desfiinþeazã pe rând, ca ultime redute ale culturii,
din cauza faptului cã nu se mai vând aproape deloc  cãrþile...
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22  ianuarie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 972

DIN CE ÎN CE MAI „BINE”!

Dacã acest nou guvern a fost privit încã de la „facerea”
lui, cu destulã reþinere de cãtre cetãþeni, cãci li se pãrea ciudatã
punerea de acord a douã formaþiuni politice cu doctrine total
opuse, care nu fãcuserã decât sã se vâneze ºi sã se contreze în
guvernarea trecutã, la momentul actual, fiecare zi ne aduce
motivaþia de a fi tot mai pesimiºti în ceea ce priveºte trãinicia
lui. Armonia este doar de faþadã iar interesele sunt aceleaºi:
puterea ºi iar puterea. Discrepanþa dintre „cei de sus” ºi „cei de
jos” creºte ca o bubã fãrã leac.

În timp ce o vezi pe „superbissima” Elena Udrea,
încercând sã-ºi punã în slujba funcþiei sale, proiecte precum un
Bucureºti transformat în oraº balnear sau alte idei care
„mãnâncã” bani cu nemiluita, sau pe noii guvernanþi întâlnindu-
se cu preºedintele la un local de lux, sã punã împreunã, þara la
cale, ecranele televizoarelor deruleazã ºi imagini dintr-un su-
per-market cu nevoiaºii care se calcã în picioare, gata sã se
omoare pentru niºte cotlete la preþ redus. Iar când vânzãtorii, cu
spaima de a nu le distruge mobilierul, încep sã arunce în bieþii
disperaþi, cu cotletele buclucaºe, degradarea omului sãrac îþi
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umple sufletul de tristeþe. ªi din pãcate, asemenea scene vom
vedea din ce în ce mai des, pentru cã suntem doar la începutul
dezastrului economic.

Nici clasa politicã nu ne dã motive de liniºte. Marko Bela,
preºedintele UDMR, declarã cã dacã este vorba de o nouã
Constituþie atunci trebuie sã se revizuiascã „radical” ºi problema
etnicã... Existã oare în România, vreo problemã etnicã, la ora
actualã? De unde dorinþa aceasta de zâzanie când eu ºi prietena
mea Moriko avem parte de aceleaºi drepturi ºi aceleaºi obligaþii
în comunitatea în care trãim? E o prietenie bazatã pe respect
reciproc, ce depãºeºte graniþele etichetelor etnice. ªi ca noi sunt
mulþi oameni în þara asta. Din pãcate însã, în mintea unor lideri
ce spun cã reprezintã minoritãþile, bântuie un soi de nãlucã, un
soi de veºnicã nemulþumire cã nu au drepturi mai multe, dacã
s-ar putea mult mai multe decât majoritatea, cã de-aia sunt
minoritari!

ªi uite aºa, viaþa noastrã zilnicã este impregnatã cu tot
felul de „mãriri ºi cãderi”, ca sã nu ne plictisim ºi ca sã ne
convingem definitiv cã o ducem din ce în ce mai... „bine“!
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29 ianuarie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 973

DE FAÞADÃ

Ne-am obiºnuit deja în degringolada în care trãim, sã ºtim
cã aproape totul este de faþadã: sistemul de sãnãtate cu grija lui
faþã de cetãþean, învãþãmântul cu grija lui faþã de elev, sistemul
de pensii cu grija lui faþã de persoanele în vârstã, supermarket-
urile cu grija lor pentru sãnãtatea consumatorului, ºi, mai nou,
ni s-a dovedit cã ºi armata, dincolo de þinuta de galã ascunde
slãbiciuni crase, la fel ca ºi poliþia, la fel ca ºi politicienii cu
declaraþiile lor trase la xerox cum nu se poate mai bine ºi în cele
din urmã, ca ºi viaþa noastrã, în toate-ale ei!

Trãim într-o lume în care totul este de faþadã, dar ne-am
obiºnuit atât de mult cu acest lucru încât începem ºi noi sã trãim
dupã acest model: prietenii de faþadã, iubiri de faþadã, interese
de faþadã...

Un exemplu ar fi ºi inaugurarea noului complex din Piaþa
centralã a Devei cãruia i s-a fãcut inaugurarea în timpul
campaniei electorale parlamentare. De faþadã s-a fãcut! Pentru
cã pieþarii stau tot în frig ºi ploaie ºi-ºi vând marfa. Mergeþi ºi îi
întrebaþi de ce aleg sã stea afarã, sã tremure ºi sã le îngheþe
marfa pe mese. Veþi afla un adevãr care spulberã orice vis cã
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s-a fãcut acea nouã construcþie pentru grija faþã de cel ce-ºi vinde
marfa ºi cel ce o cumpãrã! A fost doar o pãcãlealã electoralã,
asta e! În rest, prosperã tot „ºmecherii”.

Covoarele asfaltice care s-au pus în neºtire pânã ºi printre
blocuri, cu o însufleþire de credeai cã a dat valul de bitum peste
noi, a fost tot o faþadã. Pe unele locuri gropile reapar, pe altele
se decoperteazã, pentru cã de, mai e nevoie de una, de alta pe
sub pãmânt. Terenurile oferite cu atâta paradã tinerilor pentru
a-ºi construi case, a fost ºi aceea o capcanã electoralã, de faþadã.
Pânã ºi scandalurile ºi declaraþiile incendiare din campania
electoralã, dintre partide, a fost tot o faþadã. Realitatea ne-a
dovedit cã în politicã, „azi te scuipi, mâine te lingi” cã dã bine
la „jongleria generalã”. Acum vedem pe faþã cã n-a fost decât o
manevrã ºi cã pe sub minusculul interes pentru cetãþean colcãie
de interese personale sau de partid. Sã mai continuãm?! Nu-ºi
mai are rostul! Între cei de sus ºi cei de jos s-a instalat  prea de
multã vreme un dialog al surzilor.
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5 februarie – „Cãlãuza noastrã“ nr 974

BRAVO PREªEDINTELUI

Trebuie sã recunoaºtem cã prima vizitã oficialã pe care
preºedintele Bãsescu a efectuat-o în Ungaria, la începutul lunii
februarie ne-a dat motive de mândrie naþionalã ºi de sentimentul
cã totuºi, cineva acolo sus, ne iubeºte ºi þine la þara asta numitã
România, apãrând-o cu fermitate. Spun acest lucru vizând
rãspunsul preºedintelui, dat unui ziarist maghiar, la conferinþa
de presã din finalul vizitei în Ungaria, la invitaþia omologului
sãu maghiar Laszlo Solyom. Ziaristul, a vrut sã-i forþeze „mâna”
preºedintelui Bãsescu, punând mai multe întrebãri deodatã, pe
aceeaºi temã: Dacã va fi de acord cu autonomia Þinutului
Secuiesc, cum va face acest lucru ºi când?! Ei! Ca  sã-l scape
de griji pe ziaristul curios preºedintele a început cu rãspunsul la
ultima întrebare. Adicã: Când? Rãspunsul a venit ferm ºi fãrã
drept de replicã: Niciodatã! Asta a lãmurit ºi celelalte întrebãri
puse de jurnalist, deºi Traian Bãsescu a þinut în continuare sã
motiveze poziþia sa fermã, ºi bine a fãcut: „România este definitã
ca stat unitar suveran ºi nu cred cã vreun politician român ar
avea o altã abordare decât Constituþia.” ªi a mai spus ceva:
„România nu va accepta conceptul de drepturi colective pentru
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minoritãþi, dar România susþine fãrã rezerve drepturile
individuale.” Parcã, dacã ne aducem bine aminte, nici un alt
preºedinte dintre cei ai noºtri, de pânã acum, n-a vorbit atât de
direct, sã lãmureascã o datã pentru totdeauna chestiunea. Ceea
ce l-a determinat ºi pe preºedintele ungar, Solyom sã declare
cã: „Politica României în privinþa minoritãþilor corespunde
normelor europene.” Aºa da! Te mai remontezi ºi tu în mândria
ta de român, cã prea au grijã alþii sã te îndrepte numai pe calea
slãbãnogului.
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12 februarie – „Cãlãuza noastrã“nr. 975

EI SUNT OAMENI! DAR NOI  CE SUNTEM?!

Asistãm în ultimele zile la o serie de miºcãri de
nemulþumire a unor categorii sociale, ba funcþionari publici, ba
medici, ba mai ºtiu eu ce urmeazã, pe motiv cã au salarii mici,
cã au mult prea puþin pentru a duce o viaþã decentã. Nu zic cã
nu au dreptate, dar dacã ar fi sã ne gândim bine, ce ºi cum are
de trai majoritatea dintre noi, atunci toatã lumea ar trebui sã fie
în stradã, pentru cã se poate ºi mai rãu decât o duc nemulþumiþii
declaraþi în ultimele zile. Unul dintre protestatari spunea:
„Suntem ºi noi oameni! Suntem supuºi stresului!” în dorinþa sa
de a justifica atitudinea deloc îmbucurãtoare faþã de cetãþeni,
atunci când oamenii sunt nevoiþi sã apeleze la serviciile
domniilor lor. Hm! Dacã aº fi putut i-aº fi pus respectivului
domn, întrebarea: Dar noi, cei ce ne aflãm de multe ori în faþa
Dvs cu tot felul de probleme, ce suntem?! Nu tot oameni?! Noi
de unde venim? Nu tot de la un serviciu stresant, cu griji ºi
nevoi la fel de stresante în sufletul nostru?! Atunci, de ce nu
cãutaþi sã mai puneþi ºi Dvs un mic balsam pe rãnile noastre, ci
ne cereþi pânã ºi Dvs înþelegere totalã? Cred cã aceastã înþelegere
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ar trebui sã fie reciprocã mai ales în perioada aceasta grea prin
care trecem. Cã dacã ne facem unii altora viaþa calvar, nimeni
nu iese câºtigat din confruntarea aceasta.

ªi uite aºa am învãþat noi, românii, numai sã cerem, ºi
mai puþin sau deloc sã dãm. O bunã prietenã din Anglia mi-a
scris recent: „Volumul meu de muncã aproape cã s-a triplat, dar
salariul a rãmas acelaºi,  minim pe economie. Mã consolez cu
gândul cã am serviciu... cãci multe firme au dat faliment. A
noastrã a dat afarã cam jumãtate din angajaþi, restul trebuind sã
preluãm proiectele, munca celor ce au devenit ºomeri.” Viaþã
grea deci! Dar, în Anglia nu se mai gândeºte nimeni sã iasã în
stradã. Toatã lumea înþelege cã este o perioadã grea ºi nu e
cazul sã mai facã scandal.

La noi, de ofticã, ne mâncãm zilele unii altora, uitând cã
toþi suntem oameni ºi nu avem nici o vinã pentru asta.Vina stã
în nesãbuirea noastrã de a vrea tot mai mult, chiar ºi în perioadã
de crizã.
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19 februarie – „Cãlãuza noastrã“nr. 976

ÎNTREBÃRI FÃRÃ RÃSPUNS...

Da! Iacãtã-ne huliþi în toatã Europa! ªi are cineva curajul
sã ia vreo atitudine, are cineva curajul sã ne ia apãrarea? ªi cum
s-o facã, dacã noi dãm atâtea motive sã fim socotiþi, zilnic, rãi,
violatori, criminali, hoþi etc. Nu credeþi? Priviþi semnalele pe
care le dau zilnic telejurnalele, ºtirile tv ºi veþi înþelege cã avem
o plãcere diabolicã de a ne scoate în faþã toate lãturile, toate
gunoaiele, tot rãul. Goana asta dupã senzaþional ne-a mâncat în
cele din urmã omenia, pentru cã cele mai multe dintre aceste
ºtiri sunt apoi preluate pe programe internaþionale, ºi impresia e
gata fãcutã. Zilele trecute, un prieten dintr-o þarã europeanã,
care priveºte pe Internaþional ºtirile de la ora 17 mi-a spus: „Mãi
frate, dar ce e la voi? Numai crime, bãtãi, sinucideri...  Mi-e ºi
groazã sã mã mai uit la ºtiri!” ªi-atunci de unde pleacã greºeala?
De la noi, care parcã vrem cu tot dinadinsul sã arãtãm lumii cã
nu mai avem nimic bun în þara asta, sau pentru cei ce nu ne
cunosc cu adevãrat (dar care consumã ceea ce le dãm noi: adicã
ºtiri de groazã!) impresia rea e gata fãcutã iar ca s-o mai aplanãm
e nevoie de timp. ªi cum sã mai dovedim cã þara în care trãim
nu e RRomânia ci e România, când treisferturi din românii
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acestei þãri privesc încântaþi, searã de searã, viaþa de telenovelã
a Clanului Potcovaru sau eu mai ºtiu care?! De altfel, personaje
simpatice dar... cu influenþe nefaste.

Cu toþii ºtim cât de greu se face o casã, cât se munceºte,
cât se economiseºte pentru a avea o cãsuþã a ta. Pe de altã parte
la marginea unor localitãþi,  cresc, ca din pãmânt, strãzi ºi castele
ce îþi dau fiori, dar care costã cât un oraº întreg. Legea ºi
legiuitorii noºtri ocolesc mereu aceste zone iar proprietarii lor
nu sunt puºi „sã dea samã” de unde atâþia bani dacã tot nu
lucreazã. De unde maºini de prima clasã, de unde lux, de unde...

În sufletul nostru s-au adunat atâtea întrebãri fãrã rãspuns
ºi atâta neputinþã în ultimul timp, încât ne vine sã tragem cu
totul obloanele ºi sã nu mai vedem nimic din ceea ce este afarã.
Pentru cã nimeni nu ne mai crede cã am putea fi ºi altfel. Iar cei
ce ar trebui sã ne apere, nu sunt altceva decât o armatã de
slãbãnogi. Ce le-am mai putea cere?



Memoria faptelor

315

(26 februarie – „Cãlãuza  noastrã“ nr. 977)

JOCURI DE IMAGINE

E firesc sã fim mereu atenþi la ceea ce se întâmplã în jurul
nostru pentru cã mai mult sau mai puþin suntem ºi noi implicaþi
în ceea ce trãim, dacã nu prin altceva mãcar prin efectele ce se
rãsfrâng vrând-nevrând asupra noastrã. Uneori suntem doar
spectatori, alteori direct participanþi. Cãci starea de lucruri din
preajma noastrã este atât de diversã ºi de complicatã încât rareori
mai ai timp de reflecþie. Da, îi vedem pe noii noºtri miniºtri cum
muncesc ei ca într-un stup de albine sã aducã binele în casele
românilor loviþi de valul crizei... ªi cine munceºte, mai ºi greºeºte
pentru cã, uneori, din prea mult elan mai dai ºi cu oiºtea în
gard... Dar cea mai mare grijã a miniºtrilor noºtri, dupã cum se
vede, a fost sã-ºi schimbe look-ul, sã-ºi „tragã” o înfãþiºare nouã,
tinereascã... Nu se cade sã li se mai vadã ghioceii prin pãr, cã
de, acum sunt persoane de prim rang în þara asta! Aºa cã, ºi-au
vopsit în grabã pãrul, ca sã dea probabil impresia de echipã
tânãrã ºi „forþoasã”. Din pãcate unii, mustãcioºi, dintre ei, au
uitat sã-ºi vopseascã ºi mustaþa, aºa cã ea, mustaþa, le dã de gol
adevãrata vârstã, care în altã ordine de idei nici nu este o ruºine.
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Le dã însã purtãtorilor, o uºoarã notã de caraghios. Ei! jocuri de
imagine, veþi spune... Ce þi-e ºi cu imaginea asta! O grijã în
plus!

Cum este normal, miniºtrii noºtri au început sã ia ºi ei
legãtura cu omologii lor din strãinãtate, sã facã vizite, sã
dialogeze. Recent, Cristian Diaconescu, ministrul de Externe
s-a înapoiat dintr-o vizitã în Rusia, unde s-a întâlnit cu omologul
sãu, Serghei Lavrov. Ca sã ne arate cã nu a venit cu mâna goalã
ne-a aruncat momeala cu tezaurul românesc de la Moscova,
ºtiind cã acesta este unul dintre subiectele care ne sensibilizeazã
ºi ne intereseazã. O, Doamne, dar explicaþia care a urmat este
atât de stufoasã... Totuºi am priceput cã drumul spre tezaur este
încã foarte anevoios ºi lung pentru români. Cãci ce putem înþelege
din declaraþia dlui Diaconescu: „Rusia este dispusã ca discuþiile
comisiei semiguvernamentale despre tezaurul românesc sã fie
reluate... dar România trebuie sã fie mai insistentã... Partea rusã
ne-a spus cã ne vor da semnalul corespunzãtor pentru
urmãtoarea rundã de discuþii ce va avea loc la Moscova. (Asta
dupã ce în urmã cu ceva timp s-a mai discutat vreo trei ani!)...
Depinde de academicianul rus ce conduce comisia pentru a
convoca aceastã sesiune.” Deci, dragii mei, rãmâne ca-n tren!
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5 martie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 978

FEREASCÃ DUMNEZEU!

Aproape zilnic suntem puºi în situaþii neprevãzute care,
de cele mai multe ori, ne  testeazã puterea de rãbdare  ºi de
abþinere, spre a nu izbucni, de câtã indolenþã, nepãsare ºi chiar
nesimþire existã pe lumea asta. Doar banul a devenit obsesia
timpurilor moderne, în rest… hai sã ne facem viaþa amarã cât
mai mult unul altuia. Un om oarecare, are ghinionul ºi i se
defecteazã centrala termicã taman acum, când nu se poate sta
fãrã cãldurã. ªtie însã cã are contract de depanare cu una dintre
multele firme de acest gen din oraº, aºa cã pune mâna pe telefon
ºi sunã… Reprezentantul firmei constatã defecþiunea ºi verdictul
este sumbru: reparaþia ºi manopera îl costã pe ghinionist aproape
cât centrala. „Piesele de schimb sunt foarte scumpe ºi încã aveþi
noroc de acest contract, pentru cã el vã scade preþul cu 15%.”
Ce sã spun! Mare scofalã 15%!“ îºi zice nevoiaºul. Apoi îºi
face repede niºte socoteli ºi ajunge la concluzia cã din toatã
sãrãcia lui mai bine ar fi sã mai punã cincizeci de roni la preþul
de reparaþie ºi îºi cumpãrã alta nouã. Face, conform planului,
cu gândul cã va veni din cadrul firmei cu contractul, sã instaleze
ustensila. Dar… nu, nu… trebuie    sã-ºi gãseascã singur un
instalator care sã i-o monteze, abia dupã aceea vin domnii de la
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întreþinere sã-i facã recepþia… Ce mai, boierie mare! În schimb
nevoiaºul nostru ajunge la concluzia cã a dat un amar de bani
pe contractul cu pricina pentru cã o grãmadã de bani scoate ºi
acum din buzunar chiar ºi numai pentru faptul cã i se deschide
centrala sã i se gãseascã defectul, chiar ºi pentru recepþie, chiar
ºi pentru… „Ei, cine-o mai face ca mine, ca mine sã pãþeascã”
îºi spune el ºi jurã în sinea sa cã nu va mai face în viaþa lui vreun
contract.

Un altul are probleme cu canalizarea ºi aºteaptã o
sãptãmânã fãrã sã foloseascã baia pânã se îndurã o echipã sã-i
rezolve problema. ªi în sfârºit când vin specialiºtii, ãºtia plictisiþi
ºi cu un aer de „ºtie tot” reparã repede ºi pleacã, pentru ca a
doua zi omul nostru sã o ia de la început cu defecþiunea
canalizãrii. Dã telefoane, se ajunge ºi pânã la directorul firmei
de canalizare, dar degeaba. Meºterii, jigniþi în orgoliul propriu
de neprofesioniºti nu se mai îndurã sã vinã.  Iar cel cu defecþiunea
se vede în cele din urmã nevoit sã apeleze la persoane importante
(deºi nu ºi-a dorit) ca ºi în gospodãria lui sã revinã normalitatea.

Am dat aceste douã exemple dintre multele câte se
întâmplã în jurul nostru pentru a demonstra cã cine nu are un
meºter bun în casã e vai de el. Fereascã Dumnezeu sã ajungi pe
mâna firmelor de servicii cã trãieºti numai cu distonocalm.
Nimeni nu mai are chef sã-ºi facã datoria cum se cuvine, sã fie
corect, sã-ºi respecte clientul. Banul sã iasã!
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12 martie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 979

SUMA TUTUROR GREªELILOR

Vorba de duh a cuiva: „Trãim în România ºi asta ne ocupã
tot timpul” e mai tare decât orice adevãr de duzinã pe care îl
recunoºti, dar n-ai ce-i face pentru cã n-ai fost suficient de pru-
dent la cine întinzi mâna peste masa tratativelor atunci când ai
fãcut alianþe. În zilele din urmã am vãzut suma tuturor greºelilor,
a tuturor faptelor politicienilor noºtri de-a lungul anilor. Orbiþi
de vanitãþi ºi înfierbântaþi de gustul puterii s-au fãcut prieteni cu
oricine le asigura un vot în plus. Le-au trecut cu vederea orice
pretenþie aparent nevinovatã, i-au þinut aproape, mai mult decât
pe cei pe care ar fi fost în firea lucrurilor sã-i þinã, le-au creat
impresia cã românii sunt incapabili sã guverneze singuri, le-au
aprobat „la normã” listele de pretenþii aduse fãrã jenã la masa
tratativelor, le-au tolerat gesturi impardonabile, au fost slabi când
trebuiau sã fie fermi, au ºtiut doar sã dea nu sã ºi cearã, au fãcut
pact în rivalitate cu opoziþia, dar fiecare cu interesul sãu bine
pãzit iar acum, iatã în 15 martie 2009, avem suma tuturor acestor
greºeli de care, trebuie sã spunem, se fac vinovaþi politicienii
noºtri, pentru cã în rest, noi oamenii ne-am vãzut liniºtiþi de
grijile zilnice ºtiind cã acolo sus, am mandatat pe cineva sã aibã
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grijã de destinele noastre de români. ªi la urmã toatã lumea a
dormit liniºtitã în ideea cã,  de-acum avem legi europene care
sã ne apere. Sfântã naivitate!...

Unul din politicienii de frunte ai þãrii a spus nu de mult cã
am avut puterea sã ne înlãturãm de la guvernare partidul
naþionaliºtilor... Poate da, dar, fraþilor! cine a dovedit zilele acestea
cã sunt mai naþionaliºti în þara asta, fãrã toleranþã ºi fãrã
menajamente lovind, demonstrându-ne cã nu au fãrâmã de
dragoste în sufletul lor pentru þara a cãrei cetãþenie o poartã ºi în
numele cãreia au ajuns pânã în Parlamentul european, cu
viclenie depunând  jurãmântul cã îi va reprezenta interesele.
Care e realitatea?

Priviþi-vã bine în oglindã dragii noºtri politicieni ºi acolo
veþi vedea suma tuturor greºelilor voastre  de-a lungul anilor,
greºeli pentru care purtaþi, cu tristeþe o spunem,  toatã
responsabilitatea!
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19 martie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 980

LUPII TINERI LIBERALI

Schimbarea s-a produs! Toatã lumea o simþea în aer, în
discuþii, în atitudini. Liberalii ºi-au dat destinul în mâinile lupilor
tineri ºi toatã lumea liberalã aºteaptã transformãri miraculoase
în rândul partidului lor. ªi de-aici, mai departe – în peisajul politic
românesc. I-am ascultat pe noii investiþi în funcþiile de conducere
a PNL ºi, deºi toatã lumea îi recunoºtea ca lideri liberali de mai
mulþi ani, discursurile lor din timpul Congresului au adus surprize
în atitudine. Adicã ºi-au învelit pumnii în mãnuºi de catifea când
a fost vorba de vechea „garniturã” de la ºefia PNL dar ºi-au
scos ghiare de hienã la adresa lui Traian Bãsescu ºi a noului
guvern abia instalat. Cu alte cuvinte campania pentru
prezidenþiale a fost brusc anunþatã a fi durã de tot, fãrã
menajamente, fãrã pauzã de odihnã. Probabil cã liberalii au
înþeles cã pentru a-l învinge pe Traian Bãsescu este nevoie de o
echipã tânãrã, niþel rebelã, niþel nonconformistã, care sã „rupã”
nu sã atace pur ºi simplu un vechi lup de mare...

În discursul sãu, Crin Antonescu trecut de atâta timp prin
furcile caudine ale politicii româneºti a învãþat limba vicleanã a
ºarpelui, atrãgând de partea sa ºi pe doi dintre cei mai buni
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prieteni ai lui Tãriceanu, „marginalizaþi de actuala conducere”
– Dinu Patriciu ºi Viorel Cataramã, dar ºi sã ridice moralul celor
ruºinaþi de opoziþia în care au fost trimiºi spunând: „Preºedintele
PNL nu trebuie sã fie în vârf ci în mijloc” iar „discursul politic
trebuie sã se schimbe, sã fie mai puþin formal ºi „ipocrit” ba
chiar a vorbit despre o „schimbare de comunicare cu societatea.”
Toate acestea au avut efectul scontat asupra auditoriului ºi l-a
învins pe contracandidatul Tãriceanu cu 873 voturi faþã de 546
cât a obþinut fostul preºedinte.

Apoi, nimeni nu-ºi imagina pe altcineva „umãr la umãr”
la conducerea PNL decât pe Ludovic Orban, ales ºi el cu 947
voturi, în funcþia de vicepreºedinte al PNL. Un coechipier la fel
de bãtãios, la fel de dãtãtor de speranþe pentru liberali. De la
început acesta   i-a promis noului preºedinte cã „Poate sã conteze
pe mine ca partener adevãrat.”

Da, deocamdatã, toate bune ºi frumoase. Sã vedem câte
dintre acestea se împlinesc ºi câte rãmân doar vorbe... vorbe...

ªtim ºi noi cã orice început este marcat de vria elanului
mobilizator aºa cã, sã avem rãbdare!
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26 martie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 981

 A FI OM E LUCRU MARE...

ªtiam de multã vreme cã în municipiul ºi capitala de judeþ
– Deva – politicienii care-i conduc destinele nu iubesc deloc
evenimentele culturale, pentru cã sunt foarte scumpi la vedere
când este vorba de aºa ceva. Pardon, de la aceastã regulã sunt
excluse evenimentele în care este implicat vreun membru de
partid, adicã este el artist plastic, scriitor, compozitor sau ce-o
mai fi fiind, dar este ºi membru de partid. Ei da, în asemenea
ocazii se aratã la faþã ºi politicienii noºtri. O, Doamne! ªi dacã
mai este ºi vreo campanie electoralã, atunci e aglomeraþie rãu
de tot pe metru pãtrat, toþi profitând ºi dorind sã-i vadã lumea
cât de conectaþi sunt la viaþa oraºului lor...

Bunãoarã, în oraºul reºedinþã de judeþ s-a petrecut recent
un eveniment cultural deosebit: Festivalul „Liviu Oros” cu o
participare de excepþie, dar nici unul dintre autoritãþile din fruntea
acestui judeþ sau oraº nu au crezut de cuviinþã sã onoreze cu
prezenþa aceastã „întâmplare” frumoasã, nici mãcar atunci când
venirea lui Florin Piersic în oraºul lor, de exemplu, ar fi trebuit
sã-i onoreze ºi-n acelaºi timp sã-i oblige, sã-l întâmpine ºi sã-i
de-a bineþe, cãci aºa s-ar fi cuvenit când este vorba de unul
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dintre cei mai mari actori ai scenei româneºti. Iar o asemenea
alãturare n-ar fi fãcut decât sã-i onoreze pe aleºii noºtri. Dar „de
unde nu e, nici Dumnezeu nu cere”!, cum se spune. Florin
Piersic i-a iertat oricum pentru cã el, cu generozitatea sufletului
sãu face faþã oricãrei situaþii. Devenii însã, ar fi fost mândri
sã-ºi vadã mãcar unul dintre reprezentaþi, întâmpinându-l pe
marele actor, cu bucurie ºi cu un buchet de flori aºa cum se
cuvine unui mare actor. Ar fi fost un motiv în plus sã creadã ºi
ei cã ºi-au ales oamenii potriviþi sã-i reprezinte ºi la bine ºi la
rãu. Aºa... i-a stãpânit un sentiment de jenã când au vãzut lipsa
de respect ºi infatuarea autoritãþilor locale vizavi de prezenþa
Actorului în mijlocul lor.

Sã admitem cã au fost cu toþii ocupaþi pânã peste cap cu...
criza economicã ºi efectele ei hunedorene. Chiar ºi aºa, ar fi
trebuit sã-ºi trimitã oameni de nãdejde care sã-i reprezinte ºi
sã-i transmitã salutul lor, sã dãm dovadã cã suntem ºi noi gazde
bune ºi ºtim sã primim oaspeþi de talia lui Florin Piersic, aºa
cum se cuvine. Da de unde?! Ar trebui sã mai punem de-o
campanie electoralã ºi atunci sã vedeþi buluc de politicieni pe
metru pãtrat la orice eveniment cultural cât de mic. Pânã atunci,
sã ne vedem de treabã, cã viaþa merge oricum înainte. Vrem, nu
vrem! Amintim totuºi politicienilor noºtri: A fi domn e o
întâmplare, a fi om e lucru mare!
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2 aprilie – „Cãlãuza noastrã“nr. 982

VOM AVEA CIRC DESTUL

Iatã cã nu au trecut decât câteva luni de la „marea alianþã”
PDL, PSD + PC ºi Cutia Pandorei s-a deschis din nou, asistând
la „vrãºuieli” ºi declaraþii incendiare pe toate planurile. ªi chiar
ºi aceia care au avut naivitatea sã creadã cã aceastã „grãmadã”
de politicieni va face faþã crizei economice ºi va conduce þara
cu destoinicie (precum un vapor!) prin strâmtoarea vremii,
realitatea zilei aratã cã nimic nu e nou sub soare, ºi firea
românului avid de putere iese repede la suprafaþã cu artileria
pregãtitã. PC nemulþumit de PSD, mai ales la nivel local, iese la
rampã ºi-ºi declarã nemulþumirea deºi la nivel central diplomaþia
þine în frâu paranghelia, pentru cã este greu sã recunoºti cât de
uºor  te-ai lãsat pãcãlit, crezând cã norocul este de partea ta,
lipindu-te, tu un partiduleþ, de un „barosan” politic obiºnuit sã
dicteze, nu sã execute.

Bãtãlia decisivã se dã însã între PDL ºi PSD, cãci mirosul
puterii ºi al alegerilor prezidenþiale învrãjbeºte ºi pe fraþii de-o
mamã ºi de-un tatã, dar-mi-te pe cei vitregi. A-nceput Geoanã,
declarând deschis ºi fãrã ocoliºuri cã românii s-au cam sãturat
de Bãsescu ºi ar fi cazul ca la alegerile prezidenþiale sã-l aleagã
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pe el, Mircea Geoanã! Declaraþia a cam nãucit ºi PDL-ul ºi pe
preºedintele Bãsescu, cã de' parcã erau aliaþi, prieteni va sã zicã!
Dar... viaþa e scurtã ºi n-ai timp de lamentãri, aºa cã e bine sã-þi
cunoºti din vreme duºmanii, ca sã ºtii ºi tu de ce calibru sã-þi
alegi arma...

ªi vine vara ºi, vorba bunicului meu, „se umflã orzul în
toþi”, aºa cã, dragii noºtri cititori, vom avea circ destul, cã pâine
nu se ºtie...
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9 aprilie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 983

CA O ARIPÃ DE ÎNGER

În bucurie sau deznãdejde, Sãrbãtorile Paºtelor coboarã
spre inima noastrã prin Lumina Sfântã a Învierii, fãcându-ne sã
dãm uitãrii, preþ de o zi mãcar, greul sufletului ºi al vieþii. Pe
masa fiecãruia dintre noi se aflã mãcar câteva ouã roºii ºi un
cozonac, întru Sãrbãtoarea Primãverii – cea mai aºteptatã ºi mai
înãlþãtoare dintre sãrbãtori.

Redacþia noastrã nu vã uitã nici de data aceasta, dragii
noºtri cititori, dorindu-vã tuturor un „Paºte fericit!” ºi mulþumin-
du-vã cã existaþi în jurul ziarului nostru precum o cununã de
spice, care ne motiveazã ºi ne justificã existenþa. Încã ºi încã...

Vedeþi Dvs în ce lume trãim, ºi câte temeri ºi violenþe ne
înconjoarã, ºi câtã nesiguranþã ºi vorbe deºarte ne pigmenteazã
zilele. Suferinþa a ajuns axa existenþei noastre, de parcã suntem
jucãrii cu suflet, captive în propria noastrã neputinþã ºi perpetuã
greºealã. Singura noastrã salvare a mai rãmas credinþa în
Dumnezeu, care sã ne facã mai buni ºi mai înþelepþi, mai iubitori
de viaþã duhovniceascã, mai rãbdurii cu semenii noºtri, mai
întorºi cu faþa spre valorile trainice ºi adevãrate ale existenþei.
Cât mai departe de lucrurile efemere, care trec precum apa prin
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viaþa noastrã ºi nu lasã nimic mai mult decât cenuºa dintr-o urnã...
Sã ne amintim acest lucru în fiecare dimineaþã ºi sã lãsãm

patimile vremelnice de-o parte, cãci ele  servesc doar nisipului
care suntem ºi nu spiritului cu care ne-a înduhovnicit Dumnezeu
la naºtere...

Din înaltul cerului, în Noaptea Sfântã, vine spre noi,
încetiºor, ca o aripã de înger: „Hristos a Înviat din morþi/ Cu
moartea pre moarte cãlcând/ ªi celor din morminte/ Viaþã
dãruindu-le”...

Un gând ales, sãnãtate ºi HRISTOS A ÎNVIAT, tuturor!
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16 aprilie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 984

ÎNCERCAREA MOARTE N-ARE!

În zilele Sfintelor Sãrbãtori ale Paºtilor ne-am bucurat sã
vedem cã în biserici au fost prezenþi mai mulþi tineri ca de obicei
ºi, mai mult sau mai puþin, au vibrat ºi ei cu sufletul la cele
sfinte cuvinte ale preoþilor, în smerenie ascultând ºi participând
la Noaptea de Înviere. Îi priveºti, oricât de nonconformiºti ar fi,
ºi-þi spui în gând cã într-o bunã zi, viaþa îi va îmblânzi ºi pe ei,
ca pe atâþia alþii de dinaintea lor... Dar asta n-ar trebui sã însemne
cã acum, când „e vremea lor”, libertatea de care dispun sã le
ºteargã din suflet prea multe din valorile tradiþionale ºi din
respectul pentru ele. Europeni, europeni, dar totuºi români!

Anul acesta s-a întâmplat sã fiu prezentã la slujba de
Înviere atât la Paºtele catolic, cât ºi la cel ortodox. Am privit
mai atent în jurul meu, am privit ºi apoi am cântãrit... Prea mulþi
tineri confundã prezenþa la slujba religioasã, cu prezenþa la
discotecã. Altceva nu mai poþi spune când vezi tinere cu buricele
goale, colanþi strânºi pe trup, cizme cu tocul cui de mai bine de
8 cm, decolteuri cât mai adânci, cercei pânã la umãr, pantaloni
cu talia de-o palmã acoperind cât mai puþin ºoldurile etc. etc.

Privindu-i, te întrebi: cine este oare responsabil de aceastã
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situaþie? Pãrinþii, preoþii, ºcoala? Cine? Dacã aº zice pãrinþii,
probabil cã aceºtia mi-ar rãspunde cã nu mai au timp sã-i
dãdãceascã pe copiii lor care, iatã, au devenit adolescenþi. Dacã
aº zice preoþii, probabil cã ei mi-ar spune cã au grija slujbelor ºi
nu a face ceea ce trebuie sã facã pãrinþii, iar dacã aº spune
profesorii, pentru ei este sãritã din calendar aceastã lecþie de
bunã purtare într-o bisericã ºi vestimentaþia adecvatã. Cred însã
cã fiecare dintre aceºti trei factori poartã câte o vinã, chiar dacã
nu doresc sã o recunoascã. Dacã fiecare, la locul lui, ar
întreprinde câte ceva în acest sens, poate în cele din urmã am
vedea ºi rezultate bune, fãrã teama cã dacã am încerca sã forþãm
lucrurile, i-am pierde definitiv pe tineri în ceea ce priveºte
participarea lor la cele bisericeºti. Sã ne mai gândim! Încercarea
moarte n-are!

23 aprilie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 985
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SÃ NU-I JUDECÃM PE CEI TRIªTI

Am ajuns ºi noi la o rãscruce! O rãscruce din care se
vede clar cã învingãtorii vor fi ºi de data aceasta cei ce au arta
trãdãrii în sânge iar perdanþii vor fi mereu cei ce îºi carã dupã ei
poverile, strãbãtând linia vieþii adânciþi într-o tãcere din ce în ce
mai grea. Ce „spune” tãcerea lor? Povara unor încercãri prea
mari ale destinului, când fiecare zi aduce alte ºi alte griji fãrã ca
mierea din graiul celor pe care, cu naivitate i-au ales, sã se mai
arate. „Hãrnicia” celor ajunºi în vârf, de a le complica existenþa
este fãrã margini. Cãci ce se poate numi „grija” de a creºte taxele,
impozitele, ba chiar de a le înmulþi fãrã numãr, pentru a ieºi din
pârdalnica asta de crizã tot pe spinarea nevoiaºului, cã de, ce-i
al lor e pus deoparte. Miniºtri ºi mai ales ministerese tot mai
sofisticate se plimbã prin târg numai de pozã, sã dea bine la
„prostime” în rest... în rest, ºtiþi cum vine vorba, sub haina
lucitoare stã ºiºul bine ascuns... Iatã, acum avem un subiect
fierbinte – gripa porcinã – care ne mai consumã energiile gata
sã explodeze; mai avem mitinguri de protest, taxa forfetarã,
promisiuni în care nu mai crede nimeni, cãci „Sã trãiþi bine!”
pânã ºi preºedintelui îi este jenã sã mai spunã; botniþa care þi se
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pune aproape la orice, pentru cã, de' „E crizã, dumneata nu
ºtii?!” ªi cum sã mai crezi în binele vieþii tale, când simþi pe
propria-þi piele cât de mare este discrepanþa dintre tine ºi cei cu
acces direct la bunãstare?!

Ar putea oare cineva sã mai schimbe ceva? Nu credem,
cãci arta discursului nu suplineºte problemele majore ale celor
mulþi, ºi nici mãcar plasture pe ranã nu mai poate fi. Aºteptarea
ºi rãbdarea au ajuns la limitã. Parcã tot mai des întâlnim nostalgici
ai vremurilor de altãdatã. Oameni ca ºi noi, dar prea loviþi în
echilibrul vieþii lor. Sã nu-i judecãm deci pe cei triºti! Ei simt
cel mai profund, cutremurul prin care trece omenirea ºi nedrep-
tatea de care au parte. Poate de aceea vedem ºi atâta bulucealã
la porþile puterii, pentru cã în ograda ei se trãieºte infinit mai
bine. ªi din spaima sãrãciei, ce nu face omul?!

30 aprilie – „Cãlãuza noastrã“ nr. 986
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